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سخنگوي وزارت امور خارجه ابراز اميدواري كرد 
كه ايران شاهد »اقدام ويژه اي از سوي كشورهاي 
باقيمانده در برجام باش��د« و گف��ت: در غير اين 

صورت آماده برداشتن گام چهارم هستيم.
»س��يدعباس موسوي« در نشس��ت خبري خود 
درب��اره آخرين تح��ولات مربوط به اج��راي گام 
چه��ارم تصريح ك��رد: گام چهارم طراحي ش��ده 
است. برخي از موارد كه از س��وي سازمان انرژي 
اتمي اعلام شد، شامل همين مسائل است. موارد 
ديگري هم اس��ت كه در مرحل��ه تصميم گيري 
اس��ت. اميدواريم كار به مرحله چهارم نكش��د و 
ش��اهد قدم و تحولات ويژه اي از سوي كشورهاي 
باقي مان��ده در برجام باش��يم وگرنه اي��ران آماده 

برداشتن گام چهارم است. 
وي همچنين درباره طرح مشترك فرانسه و ژاپن 
به ايران براي اجراي كامل برج��ام بيان كرد: اين 
همان طرح قبلي است كه تاكنون بي نتيجه مانده 
است. ما جمع زدن ارقام را درك نمي كنيم. طرح 
مش��ابهي هم از س��وي ژاپني ها ارايه شده بود كه 
مي توانست كمك كننده باشد. من از طرح جديد 

اطلاعي جديدي ندارم. 
وي همچنين درباره نشس��ت مشترك اقتصادي 
ميان ايران و انگلي��س در لندن هم يادآور ش��د: 
ايران هميش��ه خواس��تار روابط خوبي با اتحاديه 
اروپا و كش��ورهاي اروپايي برجام بوده و به دنبال 
اين بوده كه آنها ترغيب شوند به تعهداتشان عمل 
كنند. موس��وي خاطرنش��ان كرد: عادي س��ازي 
روابط با ايران يك��ي از تكاليف همين كش��ورها 
براس��اس قطعنامه ۲۲۳۱ اس��ت و هرگونه اقدام 
از س��وي انگليس يا ساير كش��ورهاي اروپايي در 
راس��تاي تعهداتش��ان به ايران به وي��ژه در قالب 

برجام است. 
س��خنگوي وزارت امور خارجه ضمن اس��تقبال 
از اين رويك��رد انگليس گفت: ايران ب��دون اروپا 
و چه با اروپا ب��ه حيات اقتص��ادي و مراوداتش با 
كش��ورهاي جهان ادامه مي دهد. م��ا اميدواريم 
اروپايي ها در مس��ير صحيح كه خودش��ان به آن 

آگاه هستند، گام بردارند.
 اي��ن ديپلم��ات عالي رتب��ه كش��ورمان درباره 
اظه��ارات يك��ي از نماين��دگان مجل��س درباره 
امارات گفت: من تحولات جدي��د در روابط ايران 
و امارات را تاييد مي كنم ولي ارقام گفته ش��ده را 
تاييد نمي كنم و اطلاع جديدي ه��م ندارم. از هر 
اقدامي كه ب��ه كاهش تنش و رس��يدن به تفاهم 
ميان كش��ورهاي منطقه به ويژه امارات استقبال 
مي كنيم. اميدواريم دوستان ما در منطقه حاشيه 
خليج فارس به اين نكته برس��ند كه اگر به دنبال 
ثبات و آرامش هستند، دوستي بهتر از ايران پيدا 

نمي كنند. وي درباره س��فر يك مش��اور امنيتي 
اماراتي به تهران هم اظهار داش��ت: من اين سفر 
را تاييد نمي كنم ولي س��فر مقامات دو كشور به 
يكديگر را تاييد مي كن��م و اميدوارم اين مراودات 

به بهبود روابط دو كشور منجر شود.
رييس مركز ديپلماسي عمومي و رسانه اي وزارت 
امور خارج��ه درباره گ��ره خوردن اج��راي طرح 
فرانس��ه و ژاپن به اجراي گام چه��ارم هم تصريح 
كرد: اين دو مس��اله به يكديگر گره نخورده است. 
آنچه اجراي آن طرح ها را گره زده، به خواست اين 

و آن يا اجازه گرفتن از برادر بزرگ تر است.
 موس��وي خاطرنش��ان كرد: در يك س��ال و نيم 
اخير، تعهدات آنها را يادآوري كرده و به تعهدات 
خودمان هم پايبند بوده ايم. گفته ايم كه اين روند 
قابل دوام نيست و بايد بين حقوق و تكاليف بايد 
توازن وجود داشته باش��د كه بعد از خروج امريكا 

برهم خورده است.
وي با بي��ان اينك��ه اروپايي ه��ا اع��لام كردند يا 
وانم��ود كردند ك��ه مي توانن��د خ��روج امريكا از 
برجام را جبران كنند و تعهدات ۱۱گانه را دادند، 
خاطرنش��ان كرد: تا اين لحظه اي��ن تلاش ها به 
نتيجه نرسيده است. ما فكر مي كرديم اراده لازم 
را ندارند ولي مي بينيم كه توان لازم براي اجراي 
تعهدات خ��ود را ه��م ندارند كه برايش��ان خوب 
نيس��ت ولي اميدواري��م در زمان باق��ي مانده به 
تعهداتشان برگردند وگرنه ايران گام هاي خود را 

طراحي كرده تا اين توازن برقرار شود.
س��خنگوي وزارت ام��ور خارجه درب��اره آخرين 
تصميمات اتخاذ ش��ده از س��وي گروه ويژه اقدام 
مالي ه��م يادآور ش��د: موض��وع FATF در ايران 
با وجود روش��نگري هاي وزارت ام��ور خارجه يا 
دس��تگاه هاي مس��وول ديگر خوب جا نيفتاده يا 
خوب پيش نرفته است. متصدي اصلي اين مساله 
وزارت اقتصاد اس��ت. با اين حال نظر وزارت امور 

خارجه بارها بيان شده است.
موس��وي با تاكيد بر اينكه نگراني منتقدان را هم 
خيلي از روي آگاهي نمي دانيم، عنوان كرد: اكثر 
بانك هاي ايران برخي مقررات را رعايت مي كنند 
و در حال اجراي آن هستند. برخلاف دوستان كه 
مي گويند پيوس��تن FATF خودتحريمي است، 
مي گوييم نپيوس��تن به FATF، خودتحريمي و 
محدود كردن خودمان است و مهلتي هم كه داده 
ش��ده اس��ت، با تلاش همكاران ما بوده است كه 
در نشس��ت اخير اين گروه اقدامات مثبت دولت 
و مجل��س را تش��ريح كردن��د. اميدواريم مجمع 
تش��خيص به اين جمع بندي برسد كه مصلحت 
كشور و نظام و مردم چيست، آن را تشخيص دهد 

و به آن عمل كند. 

سخنگوي وزارت خارجه خبر داد

ايران  آماده برداشتن گام چهارم است سيد مرتضي ميري|
فعال اقتصادي|

روز ملي صادرات زماني اس��ت براي توج��ه به بالندگي 
و ش��كوفايي اقتصاد ملي و بزرگداش��ت كس��اني كه با 
همه س��ختي ها طلاي��ه دار اي��ن بالندگ��ي و پرچمدار 
جهاني سازي اقتصاد ايران هس��تند. بزرگداشتي كه در 
سال منتهي به نخستين حركت ها و تحولات استقلال 
اقتصاد ايران از نفت، با عنايت ويژه مس��وولان لغو ش��د 
تا ب��از هم ميزان اهمي��ت صادرات غيرنفتي كش��ور در 
نظر گردانندگان اي��ن جامعه مورد ترديد و تش��كيك 
قرار بگيرد.  آنچه ش��ايد امروز بهترين مجال براي بيان 
آن باش��د ميزان اهمي��ت ص��ادرات در كيفيت زندگي 
ايرانيان اس��ت. مفهومي ك��ه در نظر بخش��ي از مردم و 
همينطور سياست گذاران زماني مجاز و ممكن است كه 
آسيبي به تنظيم بازار داخلي وارد نكند. همين ديدگاه 
سبب شده اس��ت كه سياس��ت گذاران، تصميم سازان، 
تصميم گيران و مجريان كشور به صادرات به مثابه يك 
امر غير ضروري و غير حياتي بنگرند و به همين علت در 
برخي از مواقع به بهانه هاي گوناگون آن را محدود يا در 
مورد بعضي از كالاها ممنوع كنند و نتيجه اين ش��رايط 
رقابت نابراب��ر كالاهايي درون گرا ب��ا كيفيت نه چندان 
مطلوب و قيمت هاي گزاف با كالاهاي وارداتي با كيفيت 
نامطلوب و قيمت هاي ارزان تر اس��ت ك��ه طبعا كالاي 
بي كيفيت خارجي برنده اين نبرد خواهد بود.  در شرايط 
كنوني كه به گفته مسوولان اقتصادي وابستگي بودجه 
عمومي كش��ور به نفت به صفر خواهد رسيد، صادرات 
غيرنفت��ي اهميتي صدچن��دان خواهد يافت. توس��عه 
بازارهاي بين المللي و در نتيجه افزايش ارزآوري س��بب 
تحرك بيش��تر در توليد خواهد بود و اين مهم به معناي 
كاهش نرخ بي��كاري در جمعيت جواني اس��ت كه هر 
سال با فارغ التحصيلي عده اي بر شمار كارجويان افزوده 
مي ش��ود. اما فارغ از موارد اين چنيني، نكته ديگري در 
تبيين اهميت صادرات غيرنفتي وج��ود دارد كه به نظر 
مي رس��د، تا بحال مغفول واقع ش��ده اس��ت و آن نقش 
مفيد و موثر صادرات در افزايش كيفيت زندگي ايرانيان 
است.  با توجه به اينكه پيش نياز حضور موثر و موفق در 
بازارهاي بين المللي، داشتن توليدات با كيفيت جهاني با 
قيمت هاي رقابتي است، تغيير ساختار توليد در كشور 

ضروري به نظر مي رسد. يعني نخستين نكته اين است 
كه نگاه توليدكننده و سياس��ت گذار نباي��د توليد براي 
بازار داخلي باش��د بلكه توليد صادرات محور مي بايست 
اصل و اس��اس ش��بكه توليد كالاهاي ايراني باش��د. در 
چنين ش��رايطي اس��ت كه يكي از مهم تري��ن الزامات 
حضور در بازارهاي بين الملل��ي تحقق مي يابد و ايران به 
صورت نظام مند به عنوان يك بازيگر مهم وارد بازارهاي 
بين المللي خواهد ش��د. در اين ص��ورت مصرف كننده 
ايراني نيز در بازار داخل با كالايي مواجه است كه كيفيت 
و اس��تاندارد بين المللي دارد و تنها در چنين شرايطي 
سياست گذاران و مس��وولان دولت يا بخش خصوصي 
مي توانند تمام ق��د از ترويج فرهنگ اس��تفاده از كالاي 
ايراني دفاع كنند. با وج��ود كالاي صادرات محور ايراني 
در ب��ازار داخل��ي، واردات كالاي بي كيفيت خارجي نيز 
پايه عقلي و اقتصادي ندارد و بدين ترتيب واردات كشور 
نيز با ارتقا كيفي��ت مواجه خواهد ب��ود و صحنه رقابت، 
متشكل از توليدات جهاني سازي شده ايران از يك سو و 
كالاي خارجي با كيفيت از سوي ديگر است. طبعا پيروز 
ميدان در اين رقابت سالم، مصرف كننده ايست كه پس 
از سال ها مي تواند با بهايي منطقي، كالايي با كيفيت را 
استفاده كند. مصرف كننده اي كه خود شايد حلقه اي از 
زنجير اشتغال ايجاد شده در فرايند توليد يا توزيع همين 
كالاها اس��ت. با اين وصف به نظر مي رسد، حتي اگر در 
برخي از موارد بازار داخلي دچار كمبود باش��د، توس��عه 
صادرات اثر به مراتب مهم تر و ماندگار تري در اقتصاد ملي 
خواهد داشت.  بنابراين نگاه صادرات محور به اقتصاد در 
واقع تنظيم كننده نظام توليد و بازار داخلي نيز هس��ت. 
كش��وري كه حضوري گس��ترده در بازارهاي صادراتي 
دارد، در داخ��ل ني��ز منضبط تر عمل مي كن��د؛ چراكه 
ناگزير به قرابت بيشتر با استانداردهاي بين المللي است. 
بنابراين وجود رويكرد صادرات محور در سياست گذاري، 
تصميم گيري و اجرا، علاوه بر تأمين ارز مورد نياز كشور، 
س��بب چرخش زمين بازي به س��مت توليدات ايراني، 
افزاي��ش كيفي��ت كالاي وارداتي و در نتيج��ه افزايش 
كيفيت زندگي كس��اني اس��ت كه از يك س��و در يكي 
زنجيره هاي اش��تغال، توليد يا صادرات مشغول هستند 
و از س��وي ديگر مصرف كننده همين كالاي با كيفيت 

ايراني يا مشابه با كيفيت خارجي خواهند بود.

صادرات تنظيم كننده نظام توليد و بازار داخل
گزارشسخن نخست

سخن نخست

 صادرات تنظيم كننده
 نظام توليد و بازار داخل

سيد مرتضي   ميري|
روز ملي صادرات زماني است براي توجه به بالندگي 
و شكوفايي اقتصاد ملي و بزرگداشت كساني كه با 
همه سختي ها طلايه دار اين بالندگي و پرچمدار 
جهاني سازي اقتصاد ايران هستند. بزرگداشتي كه 
در سال منتهي به نخس��تين حركت ها و تحولات 
اس��تقلال اقتصاد اي��ران از نفت، با عناي��ت ويژه 
مسوولان لغو شد تا باز هم ميزان اهميت صادرات 
غيرنفتي كش��ور در نظر گردانندگان اين جامعه 
مورد ترديد و تشكيك قرار بگيرد.  آنچه شايد امروز 
بهترين مجال براي بيان آن باش��د ميزان اهميت 

صادرات در كيفيت زندگي ايرانيان است... 

رييس كميسيون اقتصادي از تشكيل كميته اي 
در كميس��يون متبوعش براي بررسي وضعيت 
بورس پايه و مشكلات ايجاد شده در آن خبر داد. 
الياس حضرتي  در گفت وگو با خانه ملت از تشكيل 
كميته اي با مسووليت محمدحسين زاده بحريني 
براي بررس��ي وضعيت بورس پايه و مش��كلات 
ايجاد ش��ده در آن خبر داد و گف��ت: اعضاي اين 
كميته سيده فاطمه حسيني، عين الله شريف پور، 
حس��ينعلي حاجي دليگاني و محمد حسن نژاد 
هس��تند. نماينده مردم ته��ران در مجلس دهم 
افزود: مقرر شده اين كميته با برگزاري جلسات و 
نشست با مسوولان سازمان بورس و بورس پايه و 
همچنين دعوت از برخي از زيان ديده هاي بورس 
پايه و استماع نظر آنها گزارشي تهيه و در اختيار 

كميسيون اقتصادي قرار دهد.

خبر

  حضرتي: تشكيل كميته اي  براي 
بررسي مشكلات بورس پايه

مسكن

چالش هاي ساخت 
واحدهاي ريزمتراژ

شهلا  روشني|
مس��كن كوچك متراژ كه معمولا به واحدهاي با 
متراژ كمتر از 60 مت��ر اطلاق مي ش��ود، در حال 
حاضر، بيشترين متقاضي مصرفي را در بازار مسكن 
دارد. توزي��ع فراواني تعداد واحدهاي مس��كوني 
معامله شده برحس��ب س��طح زيربناي هر واحد 
مسكوني در شهريورماه سال ۱۳98 نشان مي دهد، 
بيشترين سهم از معاملات انجام شده به واحدهاي 
مس��كوني با زيربناي 50 تا 60 مترمرب��ع )۱5.7 
درصد از كل معاملات( اختصاص داش��ته اس��ت. 
البته آمارهاي بانك مرك��زي و مركز آمار ايران نيز 
نشان مي دهد، با افزايش 70 تا ۲00 برابري قيمت 
مسكن، از ابتداي س��ال جاري بيشترين معاملات 
خريد و فروش املاك مربوط به واحدهاي كوچك 
متراژ بوده است. بر همين اساس، سياست گذاران 
در طرح هاي جديد ساخت مسكن، يكي از شروط 

ساخت را توليد واحدهاي كوچك قرار داده اند. 
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معاون اول رييس جمهوري با تاكيد بر اينكه رونق 
ص��ادرات مي توان��د كمبوده��اي ارزي را جبران 
كند، گفت: در شرايط كنوني كه درآمدهاي ارزي 
كشور به دليل تحريم هاي نفتي كاهش يافته است 
بايد از اين فرصت بهره جس��ته و با تقويت بخش 
صادرات غيرنفت��ي ارز مورد نياز كش��ور را تامين 
كنيم.  به گزارش پايگاه اطلاع رس��اني معاون اول 
رييس جمهوري، اس��حاق جهانگيري در جلس��ه 
ش��وراي عالي مناطق آزاد تجاري صنعتي و ويژه 
اقتصادي با اش��اره ب��ه اهميت موض��وع صادرات 
افزود: همه دستگاه ها و نهادهاي كشوركه در حوزه 
صادرات مسووليت دارند بايد ضمن حمايت از تجار 
و صادر كنندگان كش��ور، زمينه افزايش صادرات 
غير نفتي را بيش از پيش فراهم كنند. معاون اول 
رييس جمهوري با بي��ان اينك��ه صادر كنندگان 
در نوك پيكان جنگ اقتصادي عليه كش��ورمان 
هس��تند،  تصريح كرد: با وجود هم��ه تحريم ها و 
فش��ارهاي ظالمانه ميزان صادرات كشور در شش 
ماهه نخست امسال نسبت به شش ماهه نخست 
س��ال ۱۳97، به لحاظ وزني بي��ش از ۲۲ درصد 
افزايش داشته است كه بيانگر تلاش مجدانه بخش 
خصوصي و دولتي كش��ور براي پي��روزي در اين 
رويارويي اقتصادي است. وي يكي از اهداف ايجاد 
مناط��ق آزاد را كمك به صادرات كش��ور توصيف 
كرد و اظهار داش��ت: مديران مناطق آزاد كش��ور 
بايد برنامه ريزي ويژه اي ب��راي افزايش صادرات از 
اين مناطق انجام دهند تا تعادل و توازن لازم ميان 
صادرات و واردات كش��ور به وجود  آيد. جهانگيري 
افزود: بطور طبيعي كشورهاي همسايه اصلي ترين 
بازارهاي محصولات صادراتي كش��ور هس��تند و 
حتما بايد مناطق آزاد ب��راي حضور موثر توليدات 
شركت هاي ايراني در كشورهاي عراق، افغانستان، 
تركيه، همسايگان جنوبي و كشورهاي آسياي ميانه 
هدفگذاري كنند و دولت نيز در اين زمينه اقدامات 
لازم را انجام خواهد داد. معاون اول رييس جمهوري 
با تاكيد بر اينكه رونق صادرات مي تواند كمبودهاي 
ارزي را جبران كند، گفت: در ش��رايط كنوني كه 
درآمدهاي ارزي كشور به دليل تحريم هاي نفتي 
كاهش يافته اس��ت بايد از اين فرصت بهره جسته 
و با تقويت بخش صادرات غيرنفت��ي ارز مورد نياز 
كش��ور را تامين كنيم. جهانگيري ب��ا قدرداني از 
صادركنندگان كش��ور در روز ملي صادرات، اظهار 
اميدواري كرد؛ مراس��م تجليل از صادر كنندگان 
نمونه كشور به زودي برگزار ش��ود. در اين جلسه 
كه وزراي امور اقتصادي و دارايي، صنعت، معدن و 
تجارت، نفت، دادگستري، رييس سازمان حفاظت 
محيط زيست و استانداران خوزستان و سيستان 
و بلوچس��تان ني��ز حضور داش��تند، تع��دادي از 

پيشنهادها و درخواست هاي مطرح شد.

بايد با رونق صادرات كمبودهاي 
ارزي كشور را جبران كنيم

خبر

وزير تعاون كار و رفاه اجتماعي گفت: ش��ركت 
آذرآب اراك ي��ك ه��زار و ۱00 ميليارد تومان 
طرح داردكه ۴50 ميلي��ارد تومان اين طرح ها 
در دس��ت اج��را و 600 ميلي��ارد توم��ان در 
حال تنظي��م قرارداد اس��ت. به گ��زارش ايرنا، 
محمدشريعتمداري روز دوشنبه درجريان آغاز 
عمليات اجرايي ساختمان كانون بازنشستگان 
اراك اف��زود: ش��ركت آذرآب اراك از بهترين 
شركت ها و صنايع كشور اس��ت كه در جريان 
خصوصي س��ازي لطمه هايي به آن وارد ش��ده 
است. وي اظهار داشت: با توجه به ظرفيت هاي 
شركت آذرآب اين ش��ركت نبايد در پرداخت 
حقوق با مش��كل مواجه شود. ش��ريعتمداري 
گفت؛ در صحبت هايي كه با مالك شركت آذر 
آب انجام شده مقرر شد يك ماه و نيم از حقوق 
كارگران اين ش��ركت به جز مهر ماه پرداخت 
ش��ود . وي ادامه داد؛ با توچ��ه به پيگيري هاي 
انجام شده توسط نمايندگان و استاندار مركزي، 
تثبيت مالكيت براي پيش��رفت اين ش��ركت 
در دس��تور كار قرار دارد. وزير تعاون، كار و رفاه 
اجتماعي در خصوص شركت هپكو نيز گفت: 
با هماهنگي مجلس ش��وراي اسلامي و دولت 
مالكيت اين شركت به سازمان خصوصي سازي 
بازگشته و واگذاري اين شركت به مالك داراي 
اهليت در دستور كار قرار دارد،  شريعتمداري 
افزود: يك ميليارد و 500 ميليون دلار با اجازه 
رهبر معطم انقلاب و تصويب مجلس ش��وراي 
اسلامي به مناطق زير ۱0 هزار نفر، روستاها و 

مناطق عشايري كشور اختصاص يافته است، 
وي ادامه داد: 70 درص��د اعتبارات اختصاص 
يافته از محل اعتبارات مناطق روستايي و عشاير 
به استان مركزي تاكنون در حوزه هاي مختلفي 

صنعتي و كشاورزي جذب شده است 
وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي افزود: در منطقه 
مركزي استان مركزي ميزان آلايندگي ها بالا 
بود كه ب��ا اقدامات و پيگيري هاي انجام ش��ده 
آلودگي اراك و شازند به يك سوم كاهش يافته 
است كه اين مهم نش��ان از اقدامات انجام شده 
در صنايع اس��ت . در اين آيين عمليات اجرايي 
ساختمان كانون بازنشستگان تامين اجتماعي 
اراك در زميني به مس��احت ۲ هزار و ۳00 متر 
مربع زير بناي 8۴7 متر مربع با اعتباري بالغ بر 
۲85 ميليارد ريال آغاز شد. حضور در نشست 
س��تاد راهبري و مديريت اقتصادي مقاومتي 
استان مركزي، ديدار با تشكل هاي كارگري و 
كارفرمايي و شركت در آيين آغاز طرح عمراني 
كانون بازنشس��تگان اراك از ديگر برنامه هاي 
سفر يك روزه وزير تعاون، كارورفاه اجتماعي به 

استان مركزي بود.

واگذاري »هپكو« به مالك 
داراي اهليت در دستور كار است 

راه وشهرسازي

 سنت شكني بازار مسكن 
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ايرنا- »مارك اس��پر« وزير دفاع امريكا روز دوشنبه پس 
از ترك افغانس��تان، در س��فري از پيش اعلام نشده وارد 
عربس��تان ش��د. به گزارش خبرگزاري رويترز، اس��پر از 
افغانستان عازم عربستان ش��ده و پيش بيني مي شود كه 
در جريان سفرش، با سران سعودي و نظاميان امريكايي 
مس��تقر در عربس��تان ديدار و گفت وگو كند. طبق اين 
گزارش، اين نخستين س��فر اسپر به عربس��تان از زمان 

عهده داري پست وزرات دفاع است.  سفر وي به عربستان 
در حالي صورت مي گيرد كه روابط ميان امريكا و عربستان 
با جمهوري اسلامي ايران در منطقه متشنج است. پيش 
از اين نيز، »خالد بن س��لمان« معاون وزير دف��اع و برادر 
»محمد بن سلمان« وليعهد عربستان نيز در ۱8 مهرماه با 
»مايك پمپئو« وزير خارجه و مارك اسپر وزير دفاع امريكا 

در مورد امنيت منطقه گفت وگو كرده  بودند. 

وزير دفاع امريكا در سفري از پيش اعلام نشده وارد رياض شد

جهان

 انتقاد تند رييس بانك مركزي اروپا 
از سياست هاي دولت امريكا 

 ارزان ترين قيمت درجهان،بالاترين سهم 
در هزينه خانوار در كشورهاي توليد كننده نفت

 لاگارد: »ترامپ«  عامل 
بحران جهاني اقتصاد است 

برزخ  بنزيني 
دولت

گروه ان�رژي| چالش دول��ت با مصرف رو به رش��د و 
نگران كننده بنزين در ايران، در كنار حساس��يت مردم 
نس��بت به افزايش قيمت اي��ن حامل انرژي مس��بب 
بن بس��تي در سياس��ت گذاري انرژي ايران شده است 
كه به نظر مي رس��د راه برون رفت از آن قرار نيس��ت به 
آس��اني يافت ش��ود. از طرفي دولت ادع��ا مي كند كه 
بنزين در ايران بسيار ارزان است و همين عامل باعث و 
باني معضلات زيادي از جمل��ه مصرف بي رويه و قاچاق 
بوده است. از طرف ديگر، افكار عمومي با توجه به سطح 
درآمد و گرفتاري هاي اقتصادي اين روزهاي مردم ادعا 
مي كند كه بنزين ب��راي ايرانيان ارزان نيس��ت و توان 
تحميل هزينه بيش��تر حمل ونقل ب��ر دوش خانواده ها 

وجود ندارد. مركز پژوهش هاي مجلس در گزارشي كه 
ديروز انتشار يافته اس��ت، به مقايسه وضعيت بنزين در 
ايران و ساير كشورهاي جهان پرداخته و همه معيارهاي 
مورد بحث را در محاسبه جايگاه بنزين در هزينه و درآمد 
ايرانيان مد نظر قرار داده اس��ت. بر اساس اين گزارش، 
با وجود آنكه ايران با ليتري مع��ادل 0.09 دلار، پس از 
ونزوئ��لا ارزان ترين بنزي��ن را دراختي��ار مردمش قرار 
مي دهد، ولي با احتساب درآمد سرانه مشخص مي شود 
كه هر ايراني به طور ميانگين معادل ۱.۱ درصد از درآمد 
خود را براي بنزين هزينه مي كند كه اين آمار به نسبت 
كشورهاي توسعه يافته پايين، اما به نسبت كشورهاي 

توليدكننده نفت بالا است. 
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روي موج خبر

  تاكيد »لاريجاني« بر حمايت  ايران از حفظ 
تماميت ارضي سوريه؛ ايسنا|

رييس مجلس شوراي اسلامي با بيان اينكه خدشه 
به تماميت ارضي س��وريه، مشكلات مردم سوريه را 
افزايش مي دهد، گفت: ايران از امنيت و ثبات سوريه 
حمايت خواهد كرد. علي لاريجاني در ديدار با عدنان 
محمود، سفير سوريه در تهران با بيان اينكه خدشه 
به تماميت ارضي س��وريه، مشكلات مردم سوريه را 
افزايش مي دهد، افزود: جمهوري اس��لامي ايران از 
امنيت و ثبات س��وريه حمايت خواهد كرد. عدنان 
محمود سفير سوريه در تهران نيز در اين ديدار با اشاره 
به تجاوز تركيه به خاك س��وريه اظهار كرد: با وجود 
توافق تركيه با امريكا مبني بر توقف جنگ، تجاوز تركيه 
به سوريه همچنان ادامه دارد و ارتش تركيه نيروهايي 
را به مرز و داخل خاك سوريه اعزام كرده است. حتي 
روز گذشته اردوغان تأكيد كرد منطقه امني كه تركيه 
به دنبال ايجاد آن در سوريه است، ۴۴۴ كيلومتر طول 

و ۳۲ كيلومتر عمق خواهد داشت.

  وزير ارشاد از سوي برخي نمايندگان تحت 
فشار قرار گرفته است؛ ايرنا|

عضو كميسيون فرهنگي مجلس دهم با بيان اينكه 
وزير ارشاد از طرف نمايندگان بسيار تحت فشار قرار 
مي گيرد، گفت: سينماگران، كارگردانان و هنرمندان 
جزو بخ��ش خصوصي ب��وده و در مجموعه دولت 
نيستند و به نظر مي رسد تذكر به نوع پوشش آنان 
در حيطه اختيارات و وظايف وزارت و وزير فرهنگ و 
ارشاد اسلامي نباشد. پروانه سلحشوري با بيان اينكه 
خود بازيگران ما بايد عرف جامعه را رعايت كنند و به 
موازين موجود احترام بگذارند، افزود: فشارهايي كه 
به دلايل و بهانه هاي مختلف از طرف هردو جريان 
سياسي كشور به وزير ارشاد وارد مي شود به گونه اي 
است كه حتي استقلال وزير از او گرفته مي شود، در 
حالي كه وزير ارشاد تلاش خود را مي كند و به دنبال 
پيش��برد امور در چارچوب قانون و عرف و موازين 

جامعه به بهترين صورت ممكن است .

  ملاقات فرس�تاده ويژه چي�ن به تهران
با ظريف؛ باشگاه خبرنگاران|

جاي جون فرستاده ويژه چين در امور خاورميانه 
سه شنبه در س��فر به تهران با محمدجواد ظريف 
وزير امور خارجه كش��ورمان رايزني خواهد كرد. 
جاي جون فرستاده ويژه چين در امور خاورميانه 
سه شنبه در سفر به تهران با محمد جواد ظريف وزير 
امور خارجه كشورمان رايزني خواهد كرد. گفتني 
اس��ت دوشنبه سيدعباس موس��وي سخنگوي 
وزارت خارجه كشور در نشست خبري از اين سفر 
خبر داده بود و تاكيد كرد تهران در هفته هاي اخير 

ميزبان ديپلمات هاي بسياري بوده است.

  تند شدن FATF نشان دهنده فشارهاي 
سنگين سياسي است؛ ايسنا|

يك عضو كميسيون امنيت ملي و سياست خارجي 
مجلس شوراي اسلامي با انتقاد از بيانيه اخير FATF و 
تند شدن لحن اين سازمان نسبت به ايران گفت: بيانيه 
اخير FATF نشان دهنده فشارهاي سنگين سياسي 
در گروه اقدام ويژه مالي عليه ايران است كه به دليل 
نبود ايران در اين گروه سياست هاي خصمانه عليه 
جمهوري اسلامي ايران شكل گرفته است. حشمت الله 
فلاحت پيشه با اشاره به تمديد مهلت چهارماهه گروه 
اقدام ويژه مالي )FATF( به ايران براي لايحه الحاق 
ايران به كنوانس��يون مبارزه با جرايم سازمان يافته 
فراملي )پالرمو( و الحاق ايران به كنوانسيون مبارزه با 
تامين مالي تروريسم )CFT( گفت: شايد تند شدن 
لحن بيانيه اخير FATF در مقابل ايران بيشتر از آنكه 
براساس داده هاي موجود در قبال رفتارهاي مرتبط با 
جمهوري اسلامي ايران با FATF باشد ناشي از ايجاد 

يك فضاي تند سياسي است. 

  آخرين جلس�ه دادگاه پرهام آزادش�هر 
برگزار شد؛ ايلنا|

پنجمين و آخرين جلسه دادگاه پرهام با رياست قاضي 
مزيدي برگزار و به وكلاي متهمان براي ارايه آخرين 
دفاع در قالب لايحه مهلت يك هفته اي داده شد. در 
اين جلسه دادگاه با درخواست وكلاي متهمان مبني 
بر مهلت يك هفته اي براي ارايه آخرين دفاع در قالب 
لايحه موافقت كرد.  در جلسه قبل، ۴۸ نفر ديگر به 
آمار ش��اكيان اضافه ش��دند و به اين ترتيب با اضافه 
شدن مبلغ جديد، ميزان وجه مالباختگان در استان 
گلستان به بيش از ۱۱۲ ميليارد و ۱۸ ميليون تومان 
و در استان سيستان و بلوچستان هم به ۱۶۹ ميليارد 
و ۹۴۱ ميليون تومان رسيد و تعداد شاكيان هم به ۲ 

هزار و ۸۵۲ نفر افزايش يافت.

   حمله س�ايبري امريكا به اي�ران كذب 
است. ايسنا

رييس سازمان پدافند غير عامل اعلام كرد: افزايش 
تحريم ها اقدامات پدافند غيرعامل را جدي تر كرده 
اس��ت. به گزارش ايسنا، سردار غلامرضا جلالي طي 
سخناني در نشست خبري به مناسبت سالروز تشكيل 
س��ازمان پدافند غيرعامل با اش��اره به ادعاي امريكا 
مبني بر حمله سايبري به زيرساخت هاي كشور پس 
از سرنگوني پهپادشان در مرزهاي كشور، اظهار كرد: 
وقتي كه ما اين ادعا را كنترل كرديم هيچ آسيبي از 
حمله سايبري نديديم و چنين موضوعي كاملًا رد شد. 
ما درگير يك مدل تهديد هيبريدي هستيم كه محور 
آنها اقتصادي است. ما تلاش كرديم كه راهبردها را در 
حوزه دفاع تركيبي در استان ها اجرايي كنيم. راهبرد ما 
در حوزه اقتصاد اول ثبات نرخ ارز است كه بانك مركزي 
در اين حوزه خوب عمل كرد و با ثبات در حوزه ارزي در 
حال گذار به مرحله تبديل تهديد به فرصت هستيم. 
وي درباره تهديدات بيوتروريس��م گفت: تهديدات 
بيوتروريسم حوزه خاصي است. براي اينكه بتوان اثبات 
كرد كه ش��خصي مورد بيوتروريسم قرار گرفته بايد 
پرونده پزشكي او بررسي دقيقي بشود كه در اين زمينه 
دو سه مورد به ما ارجاع شد كه ما پرونده آنها را بررسي 

كرديم اما چيزي درباره بيوتروريسم اثبات نشد. 

ايران2

وزيرامورخارجهدركنفرانسبينالمللييكجانبهگراييوحقوقبينالملل:

ظريف:تحريمهااستفادهازابزارهايزورمدارانهاقتصادياست

بسياري از كشورها در حال فاصله گرفتن از دلار هستند
گروه ايران|

با نزديك شدن به موعد رسمي اعلام شده از سوي ايران براي 
برداشتن گام چهارم كاهش تعهدات برجامي و در شرايطي 
كه امريكا آخرين تيرهاي در تركش خود را نيز براي فش��ار 
اقتصادي به كش��ورمان اس��تفاده كرده است؛ محمدجواد 
ظريف وزير امور خارجه كشورمان از ضرورت تداوم سياست 
تنش زدايي س��خن مي گويد و با مخاطب ق��رار دادن افكار 
عمومي بر ل��زوم چندجانبه گرايي تاكيد مي كند. ظريف با 
استفاده از زبان تمثيل و با مورد اشاره قرار دادن روش امريكايي 
براي مواجهه با واقعيت بيروني به اين نكته اش��اره مي كند 
كه بسياري از كشورها از جمله هم پيمانان امريكا به دنبال 
فاصله گرفتن از دلار و استفاده از ارزهاي جايگزين هستند؛ 
موضوعي كه بر اثر عدم اطمين��ان به راهبردهاي يكجانبه 
امريكا ايجاد شده و در ادامه نيز دامنه وسيع تري از كشورها را 
در برخواهد گرفت.  وزير امور خارجه كشورمان خاطرنشان 
مي كند: چند جانبه گرايي بيش از هر زماني ديگر به ضرورت 
در جامعه بين المللي تبديل شده است. محمدجواد ظريف طي 
سخناني در نخستين كنفرانس بين المللي يكجانبه گرايي و 
حقوق بين الملل در دانشگاه علامه طباطبايي اظهار كرد: 
امروز دولت ها نمي توانند يكجانبه براي جهان تصميم بگيرند 
چون دولت ها انحصار خود را بر تصميم گيري هاي جهاني از 
دست داده اند. ابزار و مراكز قدرت متكثر شده و مركز قدرت از 
غرب تغيير كرده است. فردي با يك موبايل كوچك پيام هايي 
را در دنيا مخابره مي كند كه دنيا را حركت مي دهد اگر همه 
دولت هاي دنيا دورهم جمع شوند باز هم بدون حضور ساير 

ذي نفعان نمي توانند تصميم بگيرند. 
وي در ادامه به حادثه ۱۱ سپتامبر اشاره كرد و افزود: دولت 
امريكا بعد از ۱۱ سپتامبر كه اين دولت را قدر قدرت مي داند 
و هزينه هاي نظامي اش به تنهايي ۱0 برابر ۱0 كشور است 
يعني ۶00 ميليارد دلار و بعد از آن چين، عربستان سعودي 
و روسيه هر كدام ۶0 ميليارد به طور متوسط هزينه مي كنند، 
نتوانست امنيت مردم خود را تامين كند. وي با بيان اينكه 
بازي با حاصل جمع صفر امروز در دنيا غيرممكن است، اظهار 
كرد: براساس آن يعني بايد بتوانيم با هزينه ديگران براي خود 
منفعت خريداري كنيم حتي در صفرترين بازي كه جنگ 

باشد پيروز و شكست خورده نداريم.

   استيفاي منافع ملي
وزير امور خارجه كش��ورمان با بيان اينكه ف��ارغ از خوب 
يا بد بودن به نظر مي رس��د برخي بازيگ��ران قدرتمند در 

عرصه بين المللي لااقل در برخي سطوح حاكميتي خود 
يكجانبه گرايي را به عن��وان رويكردي براي افزايش منافع 
ملي خود انتخاب كرده اند، گفت: در اين ش��رايط واكنش 
ما به اين روند چگونه بايد باش��د؟ اين موج يكجانبه گرايي 
به خصوص اگر گذرا نبوده و نيز گس��ترش يابد، چه بر سر 
حقوق بين المللي كه امروز مي شناسيم خواهد آورد؟ حقوق 
بين الملل نظام خاص و منحصربه فردي اس��ت كه هدف 
اوليه و عمده آن تنظيم روابط ميان دولت ها و تلاش براي 
قانونمند كردن رفتار دولت ها در عرصه بين المللي براساس 
توقعات اس��ت. ظريف خاطرنشان كرد: حقوق بين الملل 
مبناي پليسي ندارد بلكه مي تواند با تنظيم توقعات بازيگران 
و كنش��گران مختلف رفتار آنها را سازماندهي كند، اما در 
يكجانبه گرايي فرد يا كشوري مبتني بر قوانين بر موازين 
تنظيم شده عمل نمي كند به قول بولتون كه گفته بود حقوق 
و سازمان هاي بين المللي تنها يك ابزار در جعبه ابزار امريكا 

هستند كه هر زمان مفيد باشند از آنها استفاده مي كنند آيا 
واقعا اين گونه است؟ آيا امريكا امن تر است؟ زندگي بهتري 
دارد؟ وزير امور خارج��ه ادامه داد: امروز يكي از نمونه هاي 
يكجانبه گرايي امريكا خروج از توافقات بين المللي و استفاده 
از ابزارهاي قهرآميز اقتصادي است كه اشتباها به آن تحريم 
مي گوييم. در واقع تحريم ها استفاده از ابزارهاي زورمدارانه 
اقتصادي اس��ت. وي يادآور شد: كساني كه به برجام ايراد 
مي گرفتند كه چرا امريكا از برجام خارج ش��د الان ببينند 
كه ديگر چيزي نمانده كه ترامپ از آن خارج نش��ده باشد. 
امريكا از يونسكو، شوراي حقوق بشر و... خارج شد. ان شاءالله 
از شوراي امنيت هم خارج شود كه خيال همه راحت باشد. 
ظريف ادامه داد: ساده لوحانه است كه فكر كنيم دولتي كه 
ذاتا تمايل به يكجانبه گرايي دارد حقوق بين الملل را ناديده 
مي گيرد. امريكا بدون توجه به خاصيت حقوق بين الملل 
يكجانبه گراي��ي را در پيش مي گيرد اما در آينده كس��ي 

نمي تواند به امضاي امريكا اعتماد كند. امريكا از نفتا خارج 
شد دولت مكزيك توافق جديدي را به امضا رساند و خيلي 
از مكزيكي ها معتقد هستند كه توافق جديد از نفتا بيشتر 
به نفع مكزيك است نتيجه اين شد كه نفتاي جديد مورد 
توافق قرار گرفت حتي كانادا هم به آن پيوست و در مقابل 
ترامپ از سياست هاي مكزيك در مورد مهاجرت ناراحت شد. 
مشكل خارج شدن از چارچوب حقوق بين الملل، از دست 
دادن پيش بيني پذيري رفتار كشورهاست اما عمل گرايانه 
نيست كه شما يك توافقي را كنار بگذاريد و توافق ديگري را 
به امضا برسانيد در نتيجه كم كم دنيا به اين نتيجه مي رسد 
كه با امريكا نمي شود توافق كرد. وي ادامه داد: درست است 
كه قدرت و توان مالي امريكا ساير كشورها را تحت تاثير قرار 
داده است، اما تعدادي از كشورها ياد گرفته اند تا امريكا را از 
روابط خود حذف كنند گرچه حذف قدرت بزرگ دش��وار 
است و نبايد در يك سمينار آكادميك هم شعار بدهيم اما 

شاهد هستيم كه هند و امارات كه از دوستان امريكا هستند 
از ارزهاي ملي استفاده مي كنند لذا در چنين شرايطي امريكا 

خود قرباني سياست هاي خودش مي شود.

  مقابله با تحريم ها
وزير امور خارجه در ادامه با اش��اره به وضعيت اينستكس 
اروپايي ها هم گفت: اينستكس اروپايي ها هم ممكن است 
ارزش چنداني براي ما نداشته باشد اما آنچه مهم است اين 
است كه متحدين نزديك امريكا يك سال است با روش هاي 
كند غيرقابل خودشان س��ازوكاري را ايجاد مي كنند كه از 
مهم ترين متحد خودشان فرار كنند و اين به خاطر اين است 
كه ديرتر يا زودتر كنشگران بين المللي نمي پذيرند كه تحت 
اشراف كشوري باشند كه رفتارش مبتني بر يكجانبه گرايي 
است و اين نتيجه اش برهم خوردن نظم جهاني است.  ظريف 
يادآور شد: ممكن است ما در كوتاه مدت تحت فشار قرار گيريم 
و حتما مردم ما تحت فشار هستند اما به واقع اين اقدام در 
درازمدت امكان ادامه حيات ندارد. وي با تاكيد بر اينكه امريكا 
معتاد به تحريم است، گفت: در هر دوره اي تحريم هاي امريكا 
عليه كشورهاي ديگر قابل مقايسه نيس��ت از دهه ۱۹۹0 
زماني نبوده كه كمتر از ۵0 كشور به نوعي تحت تحريم هاي 
امريكا نباش��ند. اما چرا مي گوييم از كلمه تحريم استفاده 
نكنيم زيرا تحريم ابزاري است كه كشوري يا فردي استفاده 
مي كند براي اينكه اجراي مقررات را به ديگري تحميل كند. 
اقداماتي كه امريكا انجام مي دهد تحريم نيس��ت اقدامات 
زورمدارانه اقتصادي است كه بتواند سياست هاي خودش را 
تحميل كند. عده اي معتقدند كه تحريم از جنگ بهتر است 
اما تحريم همان جنگ است اما عليه افراد غيرنظامي و آنها را 
وادار مي كند كه رفتار دولت هايشان را تغيير دهند. به عنوان 
مثال پمپئو مي گويد اگر دولت ايران مي خواهد مردمانش 
غذا بخورند بايد سياست شان را تغيير دهد. بنابراين اقدامات 
امريكا هدفش جلوگيري از اعمال قانون است. وي خاطرنشان 
كرد: امريكا به كساني كه مي خواهند قطعنامه ۲۲۳۱ را اجرا 
كنند فشار مي آورد اما بايد مراقب باشيم كه امريكا دوباره 
نتواند يكجانبه گرايي خودش را پوش��ش چندجانبه دهد. 
اشتباهات باعث شده كه امريكا بتواند با سياست يكجانبه 
خودش شش قطعنامه را پوشش چند جانبه بدهد. ما نبايد 
چشم مان به خارج باشد بايد بر اقتصاد مقاومتي، خودباوري 
و داخل كشور متمركز باشيم، اما نبايد مجدد به امريكا اجازه 
دهيم سياست يكجانبه   خودش را پوشش چند جانبه بدهد 

اگر چند جانبه به خود بگيرد اجرايش راحت تر مي شود.

سخنگويدولتمطرحكرد

تاكيد دولت بر ضرورت تصويب لوايح »اف اي تي اف«
در ش��رايطي كه شايعه احضار و دس��تگيري برخي افراد 
در نهاد رياس��ت جمهوري كه عصر روز يكشنبه از سوي 
نماينده مشهد مطرح شد جداي از رسانه هاي داخل كشور 
بازتاب هاي وسيعي در رسانه هاي بين المللي نيز پيدا كرده 
بود، س��خنگوي دولت ادعاي كريمي قدوس��ي مبني بر 
دستگيري چند تن در نهاد رياست جمهوري را كذب دانست 
و گفت: اميدوارم مقام ه��اي قضايي در پرونده  »آمدنيوز« 
اتهامات بي پايه اي كه مايه تشويش اذهان عمومي مي شود 
را مورد رسيدگي جدي قرار دهند.  علي ربيعي در نشست 
هفتگي خود با خبرنگاران با اشاره به بازتاب وسيع سخنان 
رييس جمه��وري در رس��انه ها افزود: با وجود اس��تقبال 
گسترده اي كه از اين مواضع در ميان مردم و نخبگان صورت 
گرفت، معدود افرادي هم مانند هميش��ه برداش��ت هاي 
خاصي از اين اظهارات كردند كه براساس همان برداشت ها 
راه تخريب پيش گرفتند، حال آنكه آنچه رييس جمهور در 
چند سخن اخيرشان بدان اشاره كرده و مي كنند، بي سابقه 
نيست و نه تنها پيش از اين، چه به صورت علني و چه غير 
علني در اركان نظام جمهوري اسلامي بيان شده است.  وي 
با بيان اينكه رييس جمهوري در چند نكته راهبردي را مطرح 
كردند، گفت: نخست اينكه به ضرورت رشد و توسعه كشور 
اشاره كرد. موضوع مهمي كه در علم اقتصاد به عنوان اقتصاد 

معيشتي بدون رشد و توسعه مطرح مي شود. 

  تعامل با جهان به معناي سازش نيست
ربيعي افزود: روحاني در مقام رييس دولت بارها اعلام كرده 
است كه مي توان يك زندگي اقتصادي محدود و كوچك 
داشت، اما بدون تعامل با جهان امكان استفاده از فرصت هاي 
جهان براي رشد و توسعه ملي وجود ندارد. مقصود از تعامل 
هم، سازش يا تسليم نيست. رييس جمهور از تعامل سازنده 
برابر تقابل سخن گفت.   سخنگوي دولت ادامه داد: همين 
تعامل سازنده بود كه در نيويورك سبب شد رييس جمهور 
به جاي فرار از مذاكره، باب مذاكره سازنده را بگشايد و امريكا 
را از مدعي مذاكره به مذاكره گريزي متهم كند.  وي تاكيد 

كرد: البته مساله اصلي اصلا مذاكره نيست. مساله اصلي اين 
است كه دشمن مي خواهد ايران را تبديل به كشوري ضعيف 
از حيث تجاري، صنعتي و مالي و اقتصادي تبديل كند كه 
طبعا كشوري با چنين وضعيتي قادر به پشتيباني از يك ايران 
قدرتمند دفاعي و امنيتي نباشد.  ربيعي خاطرنشان كرد: ما 
نه تنها در بعد امنيتي و دفاعي سرآمد هستيم، بلكه در بعد 
معيشتي هم بايد قدرت اول منطقه باشيم و اصولا هركاري 

كه مي كنيم بايد در يك امتداد و يك مسير باشد. 

  فش�ار حداكثري عليه ملت ايران شكس�ت 
خورده است

ربيعي ادامه داد: دربحث سياست خارجي هم جمع بندي 
رييس جمهوري اين است كه امريكا بيش از هر زمان ديگري 
به عقلانيت لازم براي يك ديپلماسي سازنده نزديك شده 
چرا كه دريافته است عمر تحريم ها رو به پايان است و فشار 
حداكثري او عليه ملت ايران شكست خورده است. ربيعي 
اضافه كرد: از سوي ديگر امريكا به شدت از سوي متحدان 
خود و جامعه جهاني تحت فش��ار قرار گرفته اس��ت و اين 
موضوع سبب مي شود تا همسو با تحرك ديپلماسي ايران، 
چاره اي جز خاتمه دادن ب��ه مذاكره گريزي ندارد. ربيعي 
تاكيد كرد: نهايت آنچه رييس جمهور مي گويد يك تذكر و 
يادآوري به نهادهاي قانوني است و ملت هم شاهد خواهند 
بود كه آنچ��ه رييس دولت و رييس ملت ش��رط صلاح و 
اصلاح مي ديد بيان كرد و محك اين تغيير قانون اساسي 
هم در عيار راي ملت روشن خواهد شد كه دو سال ديگر در 
سال ۱۴00 به چه كسي راي مي دهند: رييس قوه مجريه يا 

رييس جمهوري اسلامي ايران؟

  به شيوه آمدنيوز نمي شود با آمدنيوز مقابله كرد
ربيعي در پاسخ به پرسشي در خصوص دستگيري ها در نهاد 
رياست جمهوري و ادعاي كريمي  قدوسي در اين موضوع و 
اينكه آيا تغييراتي كه در دفتر رياست جمهوري بوده مرتبط 
ب��ا اين موضوع بوده، گفت: برخي آدم ها ركوردداران نش��ر 

تهمت زني هستند و انتشار اين مطالب باعث مي شود اعتماد 
عمومي پايين بيايد. وي با بيان اينكه درخواستم از همه اين 
است كه با دقت صحبت كنند و نشر اكاذيب و اتهام زني صورت 
نگيرد، گفت: ادعاي دستگيري در نهاد رياست جمهوري 
كذب است و صحت ندارد. اميدوار هستم مقامات قضايي 
هم در پرونده  آمدنيوز اتهامات بي پايه اي كه مايه تشويش 
اذهان عمومي مي شود را مورد رسيدگي جدي قرار دهند. 
ربيعي خاطرنشان كرد: اهالي اقليم رسانه مي توانند ويژگي ها 
و مشخصات پديده اي مثل آمدنيوز را مورد بررسي و تحليل 
قرار دهند درباره شيوه ها و شگردهاي آن روشنگري كنند تا 
جامعه ما درباره همه اشكال اطلاعات سازي كاذب واكسينه 
شود. وي تصريح كرد: نمي توان با شيوه هاي آمدنيوز با آمدنيوز 
مقابله كرد، آمدنيوز يعني اطلاعات سازي، مخدوش سازي 
اذهان و فروپاش��ي ذهني. بالاترين كاركردي كه  آمدنيوز 
مي خواست داشته باشد اين موضوع بود كه ما آن را در دي 
ماه ۹۶ در برجام ستيزي هم مي بينيم. بنابراين با توجه به 
چيستي آمدنيوز بايد تلاش كنيم در مسير آن پديده ناميمون 

حركت نكنيم.

  تاكي�د دول�ت ب�ر ض�رورت تصوي�ب لوايح 
اف اي تي اف

ربيعي در پاسخ به سوال ديگري درباره بيانيه اخير گروه ويژه 
اقدام مالي و آخرين مهلت اين نهاد به ايران گفت: در جلسه 
گذشته دولت اين موضوع در دستور كار قرار گرفت، دولت 
به رايزني هاي خود ادامه خواهد داد و دولت همواره از زاويه 
تقويت منافع ملي بر ضرورت تصويب لوايح »اف اي تي اف« 
تاكيد دارد. وي اظهارداش��ت: اين لوايح مختص ايران هم 
نيست، توصيه هايي به كش��ورهاي جهان با هدف مبارزه 
با پولش��ويي و مبارزه تامين مالي تروريسم است و بيشتر 
كش��ورهاي جهان هم به آن ملحق شدند و قطعاً مبارزه با 
پولشويي و تامين مالي تروريسم از اهداف جمهوري اسلامي 
ايران است. سخنگوي دولت خاطرنشان كرد: ]منتقدان[ 
مثال هاي بس��يار س��اده اي مي زنند كه اينها در پالرمو يا 

اف اي تي اف وجود ندارد و فكر مي كنم دلايلي كه تا حالا در 
اين زمينه مطالعه شده دلايلي نيست كه ما بخواهيم به خاطر 
آن خود را به ليست سياه ببريم. ربيعي يادآورشد: ]با عدم 
تصويب اين لوايح[ ما در ليست سياه قرار مي گيريم و سيستم 
بانكي ما در خارج از كشور تعطيل مي شود حتي كشورها با ما 
همراهي نخواهند كرد و اعلام كرده اند اگر ما در ليست سياه 
قرار بگيريم وضعيت ما در انتقال پول دچار مشكل مي شود.

س��خنگوي دولت تصريح كرد: بايد بدانيم كه اين موضوع 
براي اقتصاد كشور عواقب دارد بايد متوجه شويم كه فارغ از 
تحريم هاي امريكا، ساير تبادلات تجاري و مالي ما با مشكل 

جدي روبه رو خواهد شد.

  همواره از محدود كردن ها ضربه خورده ايم
ربيعي در پاسخ به سوالي درباره امكان استفاده رييس جمهور 
از اختيارات اصل ۱۱۳ قانون اساس��ي براي حضور احزاب 
منتقد در جريان انتخابات مجلس شوراي اسلامي گفت: 
دولت امنيت انتخابات را در س��طح بالا را تضمين مي كند 
و همچنين ش��رايط لازم به نحوي كه هيات هاي اجرايي 
به نحوي عمل كنند تا زمينه ثبت نام براي همه تنوع هاي 
فكري فراهم باشد، را ايجاد خواهيم كرد. سخنگوي دولت 
خاطرنش��ان كرد: ما هم��واره از مح��دود كردن ها ضربه 
خورده ايم. نظام ما هيچ گاه از انتخابات   بزرگ آسيب نديده 
اس��ت و اساسا جمهوري اس��لامي ايران خود، مولود يك 

انتخابات بزرگ با حضور همه افكار و عقايد بوده است.

  رييس جمه�وري در پرونده حس�ين فريدون 
دخالتي نداشته است

ربيعي در پاسخ به سوالي مبني بر تاثير افكار عمومي در به 
زندان افتادن حسين فريدون گفت: آنچه من اطلاع دارم 
اين اس��ت كه رييس جمهوري در فرايند پرونده حسين 
فريدون تا به حال هيچ گونه دخالتي نداشته اند. نه پيامي نه 
صحبتي حتي در حد صحبت كردن ساده كه به طور مثال 
بگويند اين طور بشود يا نشود هم صحبتي نداشته اند. اين به 
معني تاييد مفاد پرونده نيست اما دولت هيچ گونه دخالتي 
در اين زمينه نداشته است. به تفكيك قوا معتقد هستيم. 
منتها شخص آقاي فريدون همانند همه شهروندان نسبت 
به مسير دستيابي به اطلاعات در پرونده اش اعتراض داشته 
است و مي تواند دنبال كند و اميدوار هستيم كه همانند يك 
شهروند اين موضوع پيگيري بشود ربيعي درباره انتقادها از 
انتقال آب درياي خزر به سمنان گفت: اولا تا آنجا كه مطلع 
هس��تم رييس جمهوري هيچ اصراري بر اين امر نكردند و 
چيزي جز ديدگاه هاي كارشناسي مدنظر نيست. وي افزود: 
اين موضوع از سال ۱۳۹۱ مطرح بوده، وزارت نيرو به سازمان 
محيط زيست نامه نوشته است، البته قبل از آن در دستور 
كار بوده كه در اين سال تبديل به نامه وزارت نيرو به سازمان 

محيط زيست شده است.
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امريكاباتجاريسازيامنيتبهدنبالفاشيسمجهانياستشفافيت،اصليترينراهكارپيشگيريازفساداقتصادياست
رييس قوه قضاييه معتقد است: اصلي ترين 
راهكار پيشگيري از فس��اد، شفاف سازي 
نظام اقتصادي كش��ور و نهادينه س��ازي 
شفافيت اس��ت بر اين اساس، سامانه هاي 
مربوطه در بخش گمركات، بانك ها، امور 
ماليات��ي و... بايد فعال و به يكديگر مرتبط 
شوند تا كارآفرين، سرمايه گذار، بازرگان و 
تسهيلات گير، در يك بستر هوشمند، نظارت پذير شوند. به گزارش 
روابط عمومي قوه قضاييه، آيت الله س��يدابراهيم رييس��ي در جلسه 
شوراي عالي قوه قضاييه با تأكيد بر لزوم نظارت هاي هوشمند و رصد 
بهنگام و دايمي، به قانون ارتقاي سلامت نظام اداري اشاره و اظهار كرد: 
اين قانون بسيار قانون خوبي است كه البته در بعضي حوزه ها عملياتي 

نشده است. ما از نمايندگان محترم مجلس مي خواهيم كه زمان اجراي 
اين قانون را تمديد كنند. رييسي راجع به نقش هيات هاي رسيدگي 
به تخلفات اداري در پيشگيري از مفاسد نيز گفت: اين هيات ها ابزاري 
براي خود ادارات و دستگاه ها هستند كه البته نبايد فقط به كارمندان 
پايين بلكه در همه سطوح بايد توجه لازم را داشته باشند و فعال كردن 
اين هيات ها مي تواند بس��يار كارآمد باشد. از سوي ديگر، فعال شدن 
حراست ها به عنوان چشم بيناي مديران بسيار مهم است و بايد با بينايي، 
شنوايي، حساسيت و پيگيري جدي، اجازه شكل گيري فساد را ندهند. 
به هر حال نظارت هاي درون سازماني بهترين راهكار براي ديدن مسائل 
و رفع كاستي ها و نواقص پيش از تبديل شدن مساله به بحران و معضل 
است. همه اين اقدامات كنار رسيدگي هاي منصفانه و عادلانه دستگاه 

قضايي مي تواند در مقابله با فساد موثر باشد. 

معاون س��تادكل نيروهاي مس��لح ايران 
روز دوش��نبه در نهمين اجلاس امنيتي 
»شيانگ شن« پكن ضمن ارايه تحليل و 
برآوردي از مس��ائل امنيتي منطقه، آسيا 
غربي و جه��ان اعلام كرد غ��رب به ويژه 
ايالات متح��ده تلاش دارند ب��ا دكترين 
جديد و سياست »تجاري سازي امنيت« 
شكل جديدي از »فاشيس��م جهاني« را به نمايش گذاشته و نقش 
آتي خود را در نظام بين الملل تثبيت نمايند. به گزارش ايرنا سردار 
»مهدي رباني« روز گذشته در نهمين اجلاس امنيتي »شيانگ شن« 
افزود: نتيجه اين سياست خلق تهديدات موهوم و ساختگي و تقسيم 
كار با متحدان منطقه اي و فرامنطقه اي در القاي دگرهراسي به ويژه 

در خصوص كشورهاي روسيه، چين و ايران است تا با توجيه حضور، 
استقرار پايگاه هاي جديد و مداخله بيشتر در مناطق مختلف از جمله 
غرب آسيا، آسياي شرقي و جنوب شرق آسيا و مرزهاي اروپاي شرقي، 
بازگشت به دوران جنگ س��رد، ضمن چپاول ثروت اين مناطق به 
بهانه تأمين امنيت كشورهاي متحد، از ضروري ترين نياز كشورهاي 
جهان كه همانا تأمين صلح، امنيت و توسعه پايدار است جلوگيري 
به عمل آورند. وي مهم ترين ويژگي هاي نظم امنيت بين الملل در دو 
دهه گذش��ته از قرن ۲۱ را بي نظمي، عدم قطعيت و سيال بودن آن 
عنوان كرد و گفت: با اقدامات غيرقانوني غرب و به ويژه ايالات متحده 
در سال هاي اخير و به ويژه با روي كار آمدن ترامپ در امريكا و نقض 
اين اصول در مناطق مختلف، جهان با چالش هاي نظامي و امنيتي 

متعدد، پيچيده، تركيبي و سيال مواجه شده است.

چهره ها



پاورقي اقتصادي 3 كلان

اقتصاد ايران در آينه بهار 98

شكاف شاخص هاي اقتصادي در برنامه ششم توسعه

اعلام آخرين تصميمات درباره رسوب كالا و خودرو

جزييات مصارف نفت در بودجه 99

مركز آمار ايران در تازه ترين گزارش خود با عنوان گزارش 
فصلي اقتصاد ايران تلاش كرده است آيينه اي از اقتصاد ايران 
منتشر كند كه البته در اين گزارش جاي آمارهاي مهمي 
مانند رشد اقتصادي بهار 98 و همچنين عملكرد مالي دولت 
در آن مدت خالي است. همچنين در بخشي از اين گزارش به 
تطابق وضعيت شاخص هاي اقتصادي با اهداف برنامه ششم 
توسعه پرداخته شده كه نشان مي دهد اقتصاد ايران تا اهداف 

برنامه فاصله زيادي دارد.
به گزارش »تعادل«، مركز آمار ايران در تازه ترين گزارش 
خود تلاش كرده تصويري از اقتصاد ايران در فصل بهار 98 
ارايه كند. در اين گزارش شاخص هاي منتخب اقتصادي 
برنامه ششم توسعه اقتصادي، اجتماعي و فرهنگي كشور 
با عملكرد س��ال 1397 در برنامه شش��م توسعه مقايسه 

شده است.
بخشي از اين گزارش به پيش بيني برنامه ششم توسعه درباره 
محصول ناخالص داخلي پرداخته شده و آمده است: طبق 
اين گزارش متوسط رشد سالانه 8 درصد پيش بيني شده 
است اما اين شاخص در سال 1397 رقم منفي 4.9 درصد 

را نشان مي دهد.
همچنين متوسط نرخ تورم پيش بيني  شده براي سال هاي 
برنامه 8.8 درصد بوده است ولي اين شاخص در سال 1397 
رقم 26/9 درصد را نش��ان مي ده��د. همچنين براي نرخ 
بيكاري متوسط 10.2 درصد در طول برنامه پيش بيني شده 
است؛ اين شاخص در سال 1397 رقم  12 درصد را نشان 
مي دهد. پيش بيني ضريب جيني براي س��ال آخر برنامه 
يعتي س��ال 1400 نيز 0.34 اس��ت. اين شاخص در سال 

1397 رقم40 /0 را نشان مي دهد. 
بخشي از پيش بيني هاي برنامه ششم توسعه درباره ماليات 
بوده است. طيق برنامه قرار بوده نسبت ماليات به محصول 
ناخالص داخلي در سال 1396 رقم 7.4 درصد باشد اما اين 

شاخص در سال 1396 رقم 6.8 درصد را نشان مي دهد. 
آنگونه كه مركز آمار ايران اعلام كرده اس��ت در فصل بهار 
1398نرخ بيكاري جمعيت 10ساله و بيشتر 10.8 درصد 

بوده كه نسبت به فصل زمستان 1.3 درصدكاهش داشته 
اس��ت. محصول ناخالص داخلي به قيمت ثابت 1390در 
فصل زمس��تان 1397به رق��م 1716703ميليارد ريال 
رس��يده است كه رشد آن نسبت به مدت مشابه سال قبل 
8/4- درصدبوده اس��ت. شاخص قيمت كالاها و خدمات 
مصرفي كل كش��ور در فصل بهار1398 )بر مبناي س��ال 
1395( رقم 173/1بوده اس��ت كه درص��د تغييرات 12 
 ماه منتهي به خرداد1398نس��بت به دوره مش��ابه قبل 

)ن��رخ ت��ورم( 37/6درصد بوده اس��ت. اي��ن وضعيت از 
شاخص هاي اقتصادي نش��ان دهنده اين است كه فاصله 
زيادي بين اهداف برنامه ششم توسعه و واقعيت هاي كنوني 

اقتصاد ايران وجود دارد.
گفتني اس��ت مركز آمار ايران تاكنون رشد اقتصادي 
بهار و تابستان سال 1398 را منتشر نكرده است. طبق 
گزارش صندوق بين المللي پول رشد اقتصادي سال 
2019 ميلادي ايران معادل منفي 9.5 درصد برآورد 

شده است. همچنين طبق گزارش هاي رسمي مركز 
آمار ايران، تورم سالانه تا انتهاي شهريور ماه سال 1398 
به بالاي 40 درصد رس��يده اس��ت. در عين حال نرخ 
بيكاري كه مركز آمار ايران براي تابستان سال جاري 
اعلام و بيكاري 10.8 درصدي برآورده كرده است مورد 
وثوق كارشناسان اقتصادي نيست وبه گفته بسياري از 

آنها اين آمارها نياز به اصلاح دارد.
اگ��ر اين وضعي��ت را در نظر بگيريم قاعدتا بايد در س��ال 

جاري شكاف عميق تري بين اهداف برنامه ششم توسعه و 
شاخص هاي اقتصادي به وجود آمده باشد. 

گفتني است اين گزارش، بخش عملكرد مالي دولت در بهار 
سال 1398 هم را خالي گذاشته و صرفا به ارايه اطلاعاتي در 
زمستان سال 1397 و عملكرد مالياتي دولت در بهار سال 

1398 پرداخته است. در اين بخش آمده است: 
در فصل پاييز 1397عملك��رد منابع بودجه عمومي 
دولت برابر 873 هزار و 800 ميليارد ريال بوده است كه 
از اين ميزان 374 هزار و 700 ميلياردريال )43درصد( 
را درآمدهاي جاري، 264 ه��زار و 700 ميليارد ريال 
)30درصد( را واگذاري دارايي سرمايه اي و 234 هزار و 
400 ميليارد ريال )27درصد( را واگذاري دارايي مالي 
تشكيل مي دهد. در اين فصل سهم درآمدهاي مالياتي 
و درآمدهاي نفتي در بودجه عمومي دولت به ترتيب 

برابر 30/6و 30/2درصد بوده است.
عملكرد مص����ارف بودجه عمومي دول��ت هم برابر 
840 هزار و 100 ميليارد ريال بوده اس����ت كه از اين 
ميزان 629 هزار و 900 ميلي��ارد ريال )75درص��د( 
به اعتب��ارات هزينه اي )ج��اري( و 54 ه��زار و 600 
ميليارد ريال )6/5درص���د( به تملك دارايي س���ر 
ماي��ه اي )عمراني( و 155 ه��زار و 600 ميليارد ر يال 
)18/5درصد( به تمل��ك دارايي هاي مالي اختصاص 

يافته است.
مركز آمار ايران همچنين پاره اي اطلاعات درباره وضعيت 
ماليات ستاني در بهار سال جاري منتشر كرده و آورده است: 
24 هزار و 271 ميليارد تومان بوده است. از اين ميان، جمع 
ماليات هاي مستقيم 12 هزار و 997 ميليارد تومان بوده و در 
اين ماليات اشخاص حقوقي 5569 ميلياردتومان و ماليات 

بر درآمد 6141 تومان برآورد شده است. 
ماليات ب��ر كالا و درآمد هم 11 هزار و 274 ميليارد تومان 
برآورد شده است. بررسي ها حاكي از آن است كه در سه ماهه 
نخست سال جاري اخذ كل ماليات ها نسبت به مدت مشابه 

سال قبل 28 درصد افزايش يافته است. 

مهرداد جم��ال ارونقي درباره آخرين وضعيت رس��وب 
كالا در بنادر و گمركات گفت: طبق مفاد ماده 38 قانون 
امور گمرك��ي، »خروج كالا از اماكن گمركي، مس��تلزم 
انجام تشريفات گمركي است.« و ماده 39 قانون مذكور، 
تشريفات گمركي را منوط به اظهار كالا با تسليم اظهارنامه 
به شكل و تعداد نس��خ به گمرك ايران واگذار كرده است 
كه توسط صاحب كالا يا نماينده قانوني وي انجام مي شود. 
بنابراين، گمرك، صرف��اً در خصوص كالاهايي مي تواند 
اظهارنظر كرده و پاسخگو باشد كه براي اين كالاها به ترتيب 

فوق، اظهار به گمرك، صورت پذيرفته باشد.
مع��اون فن��ي گمرك اي��ران اظه��ار كرد: بررس��ي ها و 
پيگيري هايي كه صورت گرفته حاكي از آن اس��ت كه به 
مفهومي كه قبلًا از سوي برخي مراجع تحت عنوان كالاي 
رسوبي اعلام شده بود، رس��وب كالا وجود نداشته و اين 
كالاها در اصل موجودي بنادر و مناطق ويژه و آزاد هستند 
كه بسياري از آنها شرايط اظهار تحت رويه واردات قطعي 
را داش��ته و در صورت اظهار به گمرك با رعايت مقررات 
مربوطه، اجازه انجام تشريفات گمركي، ترخيص و ورود 

كالا به كشور را خواهند داشت.
وي افزود: مطابق مفاد م��اده 8 قانون مقررات صادرات و 
واردات، واردكنن��دگان كالاهاي مختلف، اعم از دولتي و 
غيردولتي، جهت اخذ مجوز ورود و ثبت س��فارش، بايد 
منحصراً به وزارت صنعت، معدن و تجارت مراجعه كنند. 
تبصره  يك ماده  اشاره شده نيز تصريح كرده است: »موافقت 
با ورود كالا، مجوز ترخيص نيز تلقي ش��ده و نياز به اخذ 
مجوز جداگانه نيس��ت.« يعني اگر واردكننده اي قبل از 
ورود كالاي خود مبادرت به اخذ مجوز ثبت سفارش كند، 
بعد از حمل و ورود كالا به بنادر يا مناطق ويژه و آزاد، ديگر 

نيازي به اخذ مجوز ترخيص از وزارتخانه مزبور نيست.
او درباره رويه اي كه در گذش��ته وجود داشت و طبق آن 
واردكننده، كالا را به كش��ور مي آورد و پس از آن مجوزها 
را اخ��ذ مي كرد، اظهار كرد: اين رويه غلطي بود كه وجود 
داشت. در گذش��ته بدون ثبت س��فارش، كالاهايي كه 
صاحبان آنها درصدد اظهار كالا تحت رويه واردات قطعي 
بودند به داخل مناطق آزاد، ويژه يا بنادر وارد مي ش��د. در 
مقاطعي از زم��ان، تاريخ ورود كالاهاي��ي كه براي انجام 
رويه واردات قطعي، وارد بنادر يا مناطق مي شدند توسط 

گمرك كنترل مي شد. يعني تاريخ مجوز ثبت سفارش 
صادره از وزارت بازرگاني سابق، مقدم بر تاريخ تخليه كالا 
در اين مناطق بود؛ اين كنترل نشان مي داد وارد كننده بدواً 
اقدام به ثبت س��فارش كالاي خود كرده و پس از حصول 
اطمينان از اينكه اجازه واردات قطعي به وي داده خواهد 
شد مبادرت به خريد و حمل كالا كرده است. اما به مرور 
زمان، به دلايل مختلف، عرف تجاري نادرستي شكل گرفت 
كه واردكنندگاني كه درصدد واردات قطعي كالا به كشور 
بودند، بدواً كالاهاي خود را حمل و در مناطق و بنادر دپو 
مي كردند و س��پس مبادرت به اخذ مجوز ثبت سفارش 
مي كردند. در اين صورت اگر سياست هاي اتخاذ شده منجر 
به ممنوعيت ثبت سفارش اينگونه كالاها شود، كالاهاي 
اشاره شده در اين مناطق رسوب مي كند؛ البته بايد توجه 

داشت اين موارد هيچ ارتباطي به وظايف گمرك ندارد.
ارونقي همچنين گفت: طبق مفاد تبصره 4 ماده 24 قانون 
امور گمركي، تعيين مهلت توق��ف كالا در مناطق آزاد و 
مناطق ويژه اقتصادي براس��اس ضوابط قانوني مناطق 
مذكور در اختيار سازمان هاي مسوول اين مناطق است 
و كالاهايي كه در اين مناطق، پس از انقضاي مهلت هاي 
اعطايي توسط سازمان هاي مذكور، مهلت منقضي اعلام 
مي شوند نيز مش��مول مقررات كالاي متروكه مي شوند. 
بنابراين، در خصوص كالاهايي كه از س��وي اين مراجع 
به گمركات اجرايي مس��تقر در اين مناطق اعلام ش��ود، 
گمرك موظف اس��ت براي كالاي هر رديف از دفتر انبار، 
اظهارنامه گمرك��ي تنظيم كرده و كالا را با حضور مرجع 
تحويل گيرنده مورد ارزيابي قرار داده و نسبت به تحويل 
آن به سازمان جمع آوري و فروش اموال تمليكي اقدام كند؛ 
گمرك، در اين پروسه فقط نقش يك واسطه را ايفا مي كند. 
س��ازمان جمع آوري و فروش اموال تمليكي نيز موظف 
اس��ت بلافاصله پس از انجام تشريفات قانوني مربوطه با 
تنظيم صورت مجلس، به دريافت كالاي متروكه از مرجع 
تحويل گيرنده با نظ��ارت گمرك و انتقال آن به انبارهاي 

خود اقدام كند.
معاون فني گمرك ايران بيان كرد: زماني كه بررس��ي در 
خصوص كالاهاي رس��وبي انجام مي گرفت، قسمتي از 
كالاهاي فاقد ثبت سفارش، از اقلام گروه چهارم كالايي 
و ممنوع الورود بودند. قسمت ديگري از كالاها اقلام گروه 

دومي بودند كه به گفته نمايندگان وزارت صنعت، معدن و 
تجارت در رده بندي 6 اين گروه يعني 6-2 قرار مي گرفتند 
و به دليل توليد داخلي اين اقلام و بحث حمايت از توليدات 
داخلي، اجازه ثبت سفارش به آنها داده نشده بود. البته اين 
تقسيم بندي و رده هاي زيرمجموعه آن به گمرك اعلام 
نشده و جزو ضابطه هاي وزارت صنعت، معدن و تجارت 
است. در مصوبات 25 تيرماه سال جاري مقرر شد »نسبت 
به واگذاري كالاهايي كه جزو اقلام ممنوعه دولتي براي 
واردات بوده و بدون اخذ مجوز ثبت سفارش وارد بنادرشده 
و مهلت توقف قانوني اين اقلام سپري شده است به سازمان 
جم��ع آوري و فروش اموال تمليكي اقدام ش��ده، مرجع 
مذكور نسبت به فروش اين كالاها با رعايت مقررات مربوطه 
و در سطح گسترده اقدام كند. وفق دستور رييس جمهور 
نيز در خصوص مصوبات در راس��تاي كاهش رسوب در 
بنادر و گمركات، مقرر ش��د اين پيشنهادات و مصوبات 
با همكاري و مساعدت روس��اي دستگاه هاي ذي ربط تا 
حصول نتيجه اجرايي، پيگيري شوند كه درصد پيشرفت 
اقدامات صورت پذيرفته در اين راستا بايد از مراجع متولي 
و ذي ربط استعلام شود. ارونقي همچنين اعلام كرد: مقرر 
شد سازمان بنادر و دريانوردي نسبت به احصاء ليست اقلام 
رسوبي در بنادر و مناطق اقدام و اين ليست جهت تعيين 
گروه كالاهاي فاقد ثبت سفارش در اختيار وزارت صنعت، 
معدن و تجارت قرار گيرد. با توجه به توضيحاتي كه قبلًا 
اعلام شد وظيفه گمرك بعد از اظهار كالا آغاز مي شود و 
با توجه به اينكه درخصوص اقلام اظهارنشده مسووليتي 
مستقيماً متوجه اين سازمان نيست، بنابراين گمرك صرفاً 
در اين خصوص به پيگيري از مراجع ذيربط اقدام كرده و 

توضيحات بيشتر را بايد از مراجع مربوطه جويا شد.
ارونقي درباره اينكه تاكنون چند درصد از مصوبات 8 بندي 
و 12 بندي كه وزارت اقتصاد براي كاهش رسوب كالا در 
بنادر به تاييد رييس جمهور رس��يد عملياتي شده است 
نيز به ف��ارس بيان كرد: تمام��ي مصوباتي كه به گمرك 
بر مي گردد صددرصد اجرايي ش��ده به غير از 2 مورد كه 
مباحث سيستمي دارد و زيرساخت هاي لازم براي اجراي 
آنها بايد آماده شود كه در جلسات مشترك بانك مركزي، 
وزارت صنعت، معدن و تج��ارت و گمرك ايران، درصدد 
اجرايي كردن اين مصوبات با زيرساخت مناسب در اين 

راستا هستيم. بايد توجه داشت جلسه مشترك اثربخشي 
نيز در تاريخ 16 شهريورماه سال جاري به رياست رييس 
كل گمرك ايران و حضور نمايندگان بانك مركزي و وزارت 
صمت تش��كيل و مصوبات درخور توجهي در خصوص 
مباحث سيستمي صورتجلسه شد كه عمليات اجرايي آن 

از هفته قبل آغاز شده است.
وي اف��زود: يك��ي از مباحث مربوط به كاهش رس��وب، 
»نمونه برداري قبل از تخليه كالا« يا »نمونه برداري قبل 
از اظهاركالا« است كه اين مصوبه به سازمان هاي متولي 
و صادركنن��ده مجوزه��اي قانوني نيز ابلاغ ش��ده و اين 
س��ازمان ها بايد درخصوص اجرايي شدن يا نشدن آن و 
مشكلات و نارس��ايي هاي موجود در اين خصوص اعلام 
نظر و موضع گيري كنند. طبق يكي از بندهاي مصوبات 
تيرماه سال جاري مقرر ش��د دستگاه هاي متولي صدور 
مجوزهاي قانوني براي ترخيص كالا از گمركات كشور، 
نسبت به نمونه برداري از كالاهاي مشمول اخذ مجوزهاي 
قانوني قبل يا حين تخليه كالا اقدام كنند. در اين راس��تا 
سازمان بنادر و دريانوردي تمهيداتي اتخاذ كند تا امكان 
نمونه برداري شبانه روزي براي دستگاه هاي مرتبط فراهم 
شود. ضمن تفويض اجازه به وزارت جهاد كشاورزي، اين 
امكان فراهم شود تا اين مرجع از ظرفيت و توانمندي بخش 
خصوصي براي نمونه برداري كالاها استفاده كند. بر اين 
اساس وزارت جهاد كشاورزي )قرنطينه نباتي( بايد ضمن 
نمونه برداري شبانه روزي، ترتيبي اتخاذ كند تا در اسرع 
وقت و حداكثر طي مدت زمان 12 ساعت نسبت به اعلام 
نتيجه و صدور مجوز ترخيص مربوطه اقدام كند. همچنين 
گمرك جمهوري اسلامي ايران بايد ترتيبي اتخاذ كند كه 
نمونه برداري واحد از اقلام مشمول اخذ و ارايه مجوزهاي 
قانوني صورت پذيرفته و نتيجه آزمون توسط يك دستگاه 

ذي صلاح براي ساير دستگاه ها نيز تسري داده شود.
او همچنين درباره دليل اينكه اين بند از مصوبه اجرايي 
نشده اس��ت، اظهار كرد: اين مس��اله را گمرك پيگيري 
كرد ام��ا به دلايل مختل��ف كه در حال پيگيري اس��ت 
نمونه برداري واحد از اقلام مشمول اخذ و ارايه مجوزهاي 
قانوني صورت نپذيرفته و نتيجه آزمون توسط يك دستگاه 
ذ ي صلاح براي ساير دستگاه ها تسري داده نمي شود. به 
نظر مي رسد نيل به اين هدف، مستلزم برگزاري جلسات 

متعدد كارشناسي و ايجاد بس��تر و زيرساخت هاي لازم 
توسط دس��تگاه هاي مس��وول صدور مجوزهاي قانوني 

مربوطه است.
ارونقي همچنين بيان كرد: تمامي پيشنهادات مربوط به 
جلسه 25 تيرماه سال جاري، توسط وزارت اموراقتصادي 
و داراي��ي ب��راي رييس جمهور ارس��ال و رييس جمهور 
نيز دس��تور پيگي��ري لازم را صادر و اعلام كرده اس��ت 
»پيش��نهادهاي مطرح ش��ده، با همكاري و مس��اعدت 
روسأي دس��تگاه هاي ذي ربط تاحصول نتيجه اجرايي، 
پيگيري ش��ود « اميدواريم با هماهنگي لازم و همكاري 
هرچه بيش��تر دس��تگاه هاي ذي ربط و مسوول، تمامي 

مصوبات اشاره شده، 
ارونقي درباره ترخيص خودروهاي وارداتي رسوب كرده 
و مصوبه هي��ات وزيران در اين ب��اره گفت: گمرك ايران 
در راس��تاي اجراي مصوب��ات مربوطه در اي��ن زمينه از 
16دي ماه 1397 تا 16 تيرماه سال جاري توانست نسبت 
به ترخيص 7500 دستگاه خودروي سواري با احتساب 
آمبولانس هاي ترخيص ش��ده، اقدام كند. در اين ميان، 
صاحبان نزديك به 1100 دس��تگاه خودروي س��واري، 
با وجود اينكه در بستر س��امانه جامع گمرك، براي اين 
خودروها، پروانه الكترونيكي صادر ش��د ولي نتوانستند 
نس��بت به خروج خودروها از گمرك اق��دام كنند و اين 

خودروها در گمرك، متوقف شدند.
وي ادام��ه داد: در متن مصوبه دولت، از لفظ »ترخيص« 
تا 16 تيرماه 1398 اس��تفاده ش��ده كه اگر واژه »صدور 
پروانه« جايگزين شود، اين مشكل حل مي شود. با وجود 
اينكه در موضوع ترخيص خودروها هيچ قصوري متوجه 
گمرك نبود با اين وجود پيشنهاد شد تاريخ »صدور پروانه 
گمركي« ملاك عمل براي ترخيص خودرو باشد و موافقت 
با اين موضوع، از س��وي گمرك، پيشنهاد شد. همچنين 
پيشنهاد ش��د مصوبه دولت جهت ترخيص خودروهاي 
س��واري، تمديد ش��ود تا خودروهايي كه مشكلي از نظر 
قوانين و مقررات مربوطه نداش��ته ام��ا اجازه خروج پيدا 
نكرده اند، اجازه ترخيص يابند. اين پيشنهادات از سوي 
گمرك ايران به وزارت امور اقتصادي و دارايي اعلام شده 
است؛ اما بايد توجه داشت مرجع ذي ربط براي پيگيري 

اين موارد وزارت صنعت، معدن و تجارت است.

نوبخت جزييات مص��رف منابع نفتي در س��ال آينده 
را تش��ريح كرد و گفت: طرح هاي عمران��ي اولويت دار 
يعني طرح هايي كه مي تواند در س��ال 1399 و 1400 
به اتمام برس��ند و طرح هايي كه مقام معظم رهبري و 
رييس جمهور در س��فرهاي اس��تاني، آنها را مشخص 
كردند و همچنين طرح هايي كه براي تعمير و نگهداري 
و پرداختي كارمندان دولت از آن اس��تفاده مي كنيم و 
طرح هايي براي مناطق كمتر توسعه يافته به صورت ويژه، 

در نظر گرفتيم از منابع فروش نفت تامين خواهد شد.
به گزارش »تعادل«، روز گذش��ته جلس��ه اي ديگر از 
ستاد تهيه و تدوين لايحه بودجه سال 99 بدون حضور 
رسانه ها اعم از خبرگزاري ها و نشريات مكتوب برگزار 
شد. در حاشيه اين جلسه محمدباقر نوبخت توضيحاتي 
درباره محتويات اين جلسات به صدا و سيما اظهار كرد و 
گفت: در لايحه بودجه سال 1399 و همراه آن، سه برنامه 
عمراني، اش��تغال و يارانه هاي پنهان و آشكار خواهيم 
داشت كه درباره اين موارد در سيزدهمين جلسه ستاد 
بودجه تصميم گيري شده است. رييس سازمان برنامه 
و بودجه كشور با بيان اينكه امسال سه برنامه دوساله به 
همراه لايحه بودجه تقديم مجلس مي ش��ود، افزود: بر 
اين اساس، قرار شد لايحه بودجه سال 1399 به صورت 

دوسالانه تنظيم شود؛ يعني هم ارقام و پيش بيني هاي 
منابع و مصارف سال 1399 و هم پيش بيني سال 1400 
را باهم داشته باشيم. در اين لايحه همه منابعي كه حاصل 
از فروش نفت است خارج مي شود بنابراين لايحه بودجه 
سال 1399 و 1400 بدون انعكاس درآمدهاي نفتي در 
منابع بودجه خواهد ب��ود. نوبخت افزود: با حذف منابع 
نفتي از بودجه جاري، درآمدهاي نفتي كه در سال آينده 
داريم، با توجه به اينكه نوعي واگذاري سرمايه اي است به 
صورت تملك دارايي سرمايه اي براي طرح هاي عمراني 
اختصاص خواهيم داد. اكنون ما يك برنامه دوساله تهيه 
كرده ايم كه برنامه عمراني دولت براي س��ال 1399 و 
1400 است. منابع طرح هاي عمراني اولويت دار يعني 
طرح هايي كه مي تواند در سال 1399 و 1400 به اتمام 
برسد و طرح هايي كه مقام معظم رهبري و رييس جمهور 
در سفرهاي استاني، آنها را مشخص كردند و همچنين 
طرح هايي ك��ه براي تعمي��ر و نگه��داري و پرداختي 
كارمندان دولت از آن استفاده مي كنيم و طرح هايي براي 
مناطق كمتر توسعه يافته به صورت ويژه، در نظر گرفتيم 

از منابع فروش نفت تامين خواهد شد.
رييس سازمان برنامه و بودجه اضافه كرد: البته اين همه 
منابع ما براي طرح هاي عمراني نيست، بلكه ساير منابعي 

كه از صندوق توسعه ملي، تس��هيلات بانكي كه براي 
طرح هاي مشاركتي لازم داريم نيز به آن افزوده مي شود 
كه در قالب برنامه عمراني دولت به همراه لايحه اي كه 

بدون منابع نفت تنظيم مي شود تقديم خواهد شد.
نوبخت گفت: به غير از آن براي سال 1399 و 1400 يك 
برنامه اشتغال دوسالانه نيز داريم و در آن هر سال، حدود 
يك ميليون فرصت شغلي پيش بيني كرديم كه حداقل 
دو ميليون فرصت شغلي در اين برنامه دو سالانه ايجاد 
شود. اما اينكه از چه منابعي مي توانيم اين شغل ها را ايجاد 
كنيم و در چه فعاليت هايي امكان دارد اين اشتغال ايجاد 
شود اين همان كاري اس��ت كه براي سال جاري انجام 
داده ايم و براي سال 1399 و 1400 نيز در نظر گرفتيم.

وي گفت: ما برنام��ه يارانه ها را نيز ب��ه مجلس تقديم 
مي كنيم كه بر اساس آن براي مجلس و جامعه شفاف 
مش��خص مي كنيم كه در اقتصاد ما چه مق��دار يارانه 
مي دهيم و آنها را چگونه تفكيك مي كنيم و چه مقدار به 
صورت بودجه قرار است به دستگاه هاي مختلف بپردازيم 

كه به صورت جزء در برنامه مشخص شده است.
نوبخت با اشاره به اينكه پايان اين هفته، آخرين مهلت 
دستگاه هاي مرتبط براي اعلام بودجه شركت هاست، 
افزود: بودج��ه كل، به دو بخش و در دو زمان به مجلس 

ارسال مي شود؛ در بخش نخست كه 15 آبان است بودجه 
شركت هاي دولتي، بانك ها و موسسات انتفاعي وابسته به 
دولت به مجلس ارايه مي شود و در بخش بعدي، بودجه 
عمومي كه ش��امل يك لايحه، يك سند اجرايي و سه 
برنامه عمراني، يارانه اي و اشتغال است در 15 آذر تقديم 
مجلس شوراي اسلامي خواهد شد. رييس سازمان برنامه 
و بودجه كشور گفت: امكان حذف كامل يارانه سه دهك 
پردرآمد جامعه تاكنون وجود نداشته است و نياز به زمان 
بيش��تري دارد تا با اطلاعات دقيق تري اين كار صورت 
گيرد. ما به كساني كه مستحق دريافت يارانه هستند، اما 
به خاطر ابهامي يارانه آنها قطع مي شود حساسيم. دولت 
ترجيح مي دهد به كس��ي كه مش��كوك به پردرآمدي 
است يارانه بدهد، ولي يارانه كسي بي جهت قطع نشود. 
در تبصره 14 قانون بودجه امس��ال و همچنين سنوات 
گذشته مجلس به دولت تكليف كرد كه بايد يارانه سه 
دهك از جامع��ه را حذف كند اگرچه توضيح داديم كه 
امكان اينكه بتوانيم يارانه 24 ميليون نفر را حذف كنيم 

نياز به اطلاعات دقيقي دارد.
وي گفت: وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي مسوول شد 
از همه بانك هاي اطلاعاتي استفاده كند و اين خانوارها 
را شناسايي و اطلاعات آنها را به سازمان هدفمندسازي 

يارانه ها به صورت يك لوح فش��رده ارايه كند كه در ماه 
جاري و ماه گذش��ته تعدادي از خانوارها از نظر وزارت 
تعاون، كار و رفاه اجتماعي بر اس��اس شاخص هايي كه 
مجلس تعيين كرده بود واجد دريافت يارانه نش��دند و 
يارانه آنها قطع شد. رييس سازمان برنامه و بودجه كشور 
افزود: همه اين خانوارها مي توانند نسبت به قطع يارانه 
اعتراض كنند و وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي دلايل 
خود را مبني بر اينكه اين تعداد مستحق دريافت يارانه 
نيستند اعلام مي كند و نظرات جمع بندي مي شود و در 
صورتي كه در برخي موارد مش��خص شود يارانه ها بايد 
پرداخت شود؛ پرداخت خواهد شد. براي قطع يارانه ها 
در س��ال آينده پيش بيني ما اين است كه در حدي كه 
فعلًا )سه دهك( مطرح است اقدام مي كنيم به همين 
جهت بعيد مي دانم سال آينده اتفاق ديگري بيفتد، البته 
هر س��ال مجلس اين حكم را مي آورد، اما ما )دولت( در 
لايحه چنين هدف كمي يعني حذف يارانه 24 ميليون 
نفر را پيشنهاد نمي كنيم. البته تلاش ما اين است تا جايي 
كه مي توانيم يارانه افرادي را كه نيازمند اين يارانه نيستند 
قطع كنيم و در عوض به يارانه يارانه بگيران اضافه كنيم.: 
اگر مجلس مانند سال هاي گذشته در اين رابطه حكمي 

داشته باشد ما قانون را لازم الاجرا مي دانيم.
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فصل هفتم 
  چرا دولت؟

  نياز روزافزون به دولت 
اقتصاد قرن بيست و يكم ما به طور ويژه اي از اقتصاد 
قرن بيستم متفاوت اس��ت و حتي متفاوت تر از آن 
چيزي اس��ت كه ادام اس��ميت در طلوع جمهوري 
نوشت. اين تغييرات ايجاب مي كند دولت نقش بسيار 
بزرگ تر از آنچه كه در آن دوران انجام مي داد، انجام 
بدهد. من در پارگراف هاي زير 6 مسيري كه در آن 
اقتصاد تغيير يافته را شرح مي دهم كه هر كدام از آنها 

نياز به كنش جمعي دارند: 
اقتصاد ابداعي. توليد دانش ب��ا توليد فولاد يا ديگر 
كالاه��اي معمولي ف��رق دارد. بازاره��ا به تنهايي 
در تحقيقيات پايه، سرچش��مه اي ك��ه از آن ديگر 
پيشرفت ها حاصل مي شود، سرمايه گذاري كافي 
نمي كنند  -  به همين خاطر است كه دولت حداقل در 

تامين مالي آن نقش محوري را ايفا مي كند.
اقتصاد شهر نشيني. همچنانكه ما صنعتي مي شويم 
و به س��مت عصر پس��ا صنعت حركت مي كنيم، 
شهرنش��ين هم مي ش��ويم. در اينج��ا مزيت هاي 
مشخصي از تراكم ش��هري وجود دارد اما مديريت 
كردن آن هم به اندازه كافي س��خت اس��ت. در يك 
محيط بسته آنچه كه يك ش��خص انجام مي دهد 
مي تواند تاثيرات بزرگي بر ديگ��ران بگذارد. بدون 
قواعد عبور و مرور، ترافيك و تصادف هاي پيش بيني 
نشده درست مي شود؛ بدون مقررات محيط زيست 
و بهداشت، شهرها با دوره هاي كوتاه زندگي و شيوع 
بيماري ها، مكان نامناسبي براي زندگي مي شوند 
.آلودگي صوتي زندگي را حتي ناخوشايندتر مي كند. 
شهرهاي »بي برنامه« در اقتصادهاي نوظهور به ما 
تصويري از شهرهايي مي دهد كه بدون منطقه بندي 

شدن چقدر تحمل آنها سخت است .
اقتصادي كه با محدوديت هاي سياره اي محصور است. 
در دوران اسميت، آگاهي كمي از شكنندگي محيط 
زيس��ت وجود داش��ت. امروه ما به محدوديت هاي 
اتمسفري مان تجاوز كرده ايم. بازارها، به تنهايي، نشان 
داده اند كه قادر به آن هستند كه شهرها را غيرقابل 
زندگي كنند: به مه دود زرد رنگ لندن يا لس آنجلس 
فكر كنيد. بازار اين شهرها را به تنهايي پاك نكرده 
اس��ت: اين مقررات دولت بوده كه تغيير در رفتار را 
به وجود آورده است. با يك حداقل هزينه براي هر فرد 
و شركت، منافع بي شماري براي همه به وجود مي آيد.

اقتصاد پيچيده. مديريت يك اقتصاد در دنياي زمان 
آدام اسميت كه كشاورزي و كارخانجات سوزن بود 
با مديريت اقتصاد ابداعي پسا صنعتي و مالي سازي 
متفاوت است. در آن زمان نوسانات اقتصادي عمدتا به 

آب و هوا مرتبط بود. 
هر چند كه به مدت 
200 سال، نوسانات 
بزرگ تجاري به وجود 
آمدند كه هزينه هاي 
بي شمار اجتماعي را 
تحت تاثير قرار دادند. 
بح��ران 2008، كار 
خدا نبود؛ آن ساخته 

دست انسان بود، كاري كه سيستم ما با خود ما كرد. 
سيس��تم ما، ما را شكس��ت داد و از بسياري جهات 
ما هنوز از پيامدهاي سياس��ي و اقتصادي آن گيج 
مي خوريم. يك سيستم پيچده با روابط دروني زياد، 
كه هر شريك در اين بازار سعي مي كند تا آخرين دلار 
حاصل از س��ود را بجلاند، مي تواند به يك سيتسم 
اقتصادي شكننده تر تبديل بشود.  اقتصاد در سيلان 
.اقتصاد ما هميشه در حال تغيير است. ما از يك اقتصاد 
كشاورزي به اقتصاد توليدي و سپس به يك اقتصاد 
خدماتي حركت كرديم. ما جهان��ي زده و مالي زده 
شده ايم. حالا بايد ياد بگيريم كه چگونه يك اقتصاد 
پيچيده و شهرنشين در درون محصورات سياره اي و 
با جمعيتي كه به سرعت پير مي شود را مديريت كنيم 
و چالش هاي تازه را براي توزيع درآمد و به زيستن را 
در سراسر نسل ها ارايه كنيم. همانطور كه خاطرنشان 
كردم، بازارها به تنهايي نمي توانند مرحله گذر را به 
خوبي مديريت كنند: بخشي از آن به اين خاطر است 
آنهايي كه در بخش ها يا مكان هايي كه در حال سقوط 
هستند، زندگي مي كنند، براي سرمايه گذاري مورد 
نياز براي حركت دادن آن مكان ها به بخش هاي آينده، 
منابع كافي ندارند. ديترويت در ميش��يگان،  گري 
موطن من در آيند اينها، شواهدي هستند بر اتفاقاتي 
كه آن را زماني به بازار واگذار كرده بودند. كشورهايي 
كه به شهروندان عادي و مكان هايي كه تحت تنش 
بودند كمك كرده اس��ت تا با اقتصاد در حال تغيير 
تطبيق يابند، مثل سوئد، اقتصاد پوياتري و شهرهايي 
دارند كه براي تغيير باز هستند.  يك اقتصاد جهاني 
شده، يعني آنچه كه در داخل كشوري رخ مي دهد 
غالبا به آنچه كه در خارج از مرزها رخ مي دهد بستگي 
دارد. ما بسيار در هم تنيده شده ايم، بيشتر در معرض 
خطر هستيم كه غالبا فراتر از توانايي اكثر افراد براي 
تطبيق است. در اينجا نياز بيشتري براي كنش جمعي 
جهاني داريم تا اين وابستگي متقابل و اين ريسك 
را مديريت كنيم؛ اما جهاني شدن اقتصاد جلوتر از 
جهاني شدن سياست شده اس��ت، توسعه نهادها 
براي مديريت جهاني سازي اقتصادي گام برداشته 
است. بارهاي سنگين روي حكومت – ملت مي ماند 
اما درست همانطور كه بار روي حكومت – ملت رو 
به افزايش است، ظرفيت آن براي پاسخگويي رو به 
كاهش اس��ت و به ويژه با محافظه كاراني كه بحث 
مي كنند نبايد پاس��خي به آن داد. جهاني س��ازي 
خودش يك نقش��ي را در اين كاهش ظرفيت براي 
پاسخگويي ايفا كرده است،  يعني فرصت هاي تازه اي 
را براي اجتناب و فرار ماليات فراهم كرده است و برخي 
به غلط بحث مي كنند كه براي رقابت در يك دنياي 
جهاني ش��ده، ماليات و برنامه هاي دولت براي اين 

منظور را بايد كاهش داد. 

سرمايه داري پيشرفته در عصر نارضايتي



بانك و بيمه4اخبار

براساس بخشنامه بانك مركزي در پايان شهريور 98 

»تعادل« از تحولات ارز و طلا گزارش مي دهد

بهره مركب از اصل تسهيلات مبادله اي حذف شد

كاهش قيمت حواله درهم، عامل افت نرخ دلار

گروه بانك و بيمه |محسن شمشيري|
بهره مركب با مصوبه شوراي پول و اعتبار از تسهيلات 
معوق حذف شده و بر اين اساس، بانك ها حق دريافت 

سود از وجه التزام وام هاي معوق را ندارند.
به گزارش »تعادل«، در بخشنامه بانك مركزي در تاريخ 
30 شهريور 98 آمده اس��ت: در سال 1361 به استناد 
اظهارنظر فقهاي محترم شوراي نگهبان مبني بر عدم 
مغايرت دريافت وجه التزام تأخير تأديه دين با موازين 
ش��رعي، موضوع أخذ وجه التزام تأخي��ر تأديه دين از 
بدهكاران بانكي، در چهارصد و هفتاد و نهمين جلسه 
ش��وراي محترم پول و اعتبار به تصويب رسيد و جهت 
اجراء طي بخشنامه 26 تير 1369به شبكه بانكي كشور 
ابلاغ شد. به استناد بخشنامه مذكور، بانك ها و موسسات 
اعتباري غيربانكي زماني مجاز به أخذ وجه التزام تأخير 
تأديه دين از مش��تريان هستند كه در قرارداد منعقده 
في مابين بانك  و مشتري، أخذ وجه التزام تأخير تأديه 
دين به صورت شرط ضمن عقد ذكر و نرخ آن بطور صريح 
و دقيق مشخص و به امضاي طرفين رسيده باشد. لذا 
أخذ وجه التزام تأخير تأدي��ه دين به عنوان يك عامل 
بازدارنده براي جلوگيري از رشد مطالبات غيرجاري، 
از همان آغاز اج��راي قانون عمليات بانكي بدون ربا در 
كش��ور مبتني بر تأييديه مراجع ذي صلاح، پذيرفته 
شده و منوط به قيد آن در مفاد قرارداد در زمان اعطاي 

تسهيلات يا ايجاد تعهدات، قابليت اجرا داشته است.
بر اين اساس، تس��هيلات گيرنده اي كه در بازپرداخت 
تس��هيلات و تعهدات خ��ود كوتاهي نماي��د، ملزم به 
پرداخت وجه التزام تأخير تأديه دين متناسب با مدت 
زمان سپري ش��ده از تاريخ سررسيد اقساط و البته به 
شرط قيد در مفاد قرارداد مربوطه است. در ادامه، نظر به 
طرح ابهاماتي درخصوص عبارت »اصل مانده بدهي« 
مندرج در مت��ن قراردادهاي تس��هيلات اعطايي در 
قالب عقود مشاركتي و غيرمشاركتي از سوي بانك ها، 
تسهيلات گيرندگان و برخي از نهادهاي ذي ربط مجدداً 
مراتب استفسار شد كه ماحصل آن طي بخشنامه 15 
فروردين 86 جهت اجراء به شبكه بانكي ابلاغ گرديد. 
براساس بخشنامه مذكور، مبناي أخذ وجه التزام تأخير 
تأديه دين در عقود مبادله اي، مبلغ هر قسط بوده و در 
صورت عدم ايفاي تعهد مشتري،  كل اقساط آتي به دين 
حال تبديل ش��ده و مبناي محاسبه وجه التزام تأخير 
تأديه دين خواهد بود. درخصوص عقود مشاركتي نيز 
وجه التزام تأخير تأديه دين نسبت به مبلغ تسهيلات و 

فوايد مترتب بر آن قابل محاسبه است. 
با اين وجود، همچنان وجه التزام تأخير تأديه دين محل 
مباحثه و بعضاً اختلاف نظر بوده است. به عنوان نمونه 
طي سنوات اخير، اين مهم از حيث مبناي محاسباتي 
وجه  التزام تأخير تأديه دين از مقطع تسليم تقاضانامه 
اس��ناد رهني توسط بانك تا زمان اجراي آن در فرآيند 
وصول مطالبات بانك ها از مجراي صدور اجراييه، محل 
اختلاف في مابين بانك ها با دفاتر اجراي ثبت اسناد و 
املاك كشور و متعاقبا مكاتبات بانك ها و بالاخص كانون 
بانك ها و موسسات اعتباري غيربانكي خصوصي با بانك 

مركزي بوده است.
بدين ترتيب كه مبناي محاسبه وجه التزام تأخير تأديه 
دين در ادارات ثبت اسناد و املاك كشور در بازه زماني 
مذكور )از مقطع تس��ليم تقاضانامه صدور اجراييه تا 
زم��ان اجراي آن( صرفاً ناظر بر اصل مبلغ تس��هيلات 
اعطايي بوده و سود متعلقه  مترتبه تسهيلات اعطايي 
در محاسبات لحاظ نمي شود. به عبارت ديگر، تفسير 
ادارات ثبت اسناد و املاك كشور از عبارت تسويه اصل 
مانده بدهي در مصوبه شوراي محترم پول و اعتبار، صرفاً 
مرتبط با اصل تس��هيلات اعطايي بانك ها و موسسات 

اعتباري غيربانكي است.
لذا نظر به اهميت موضوع، مجدداً چگونگي و كيفيت 
مطالبه و أخذ وجه التزام تأخير تأديه دين و همچنين 
مبناي محاس��باتي آن در يازدهمي��ن و دوازدهمين 
جلس��ات 29 خرداد و 12 تير 98 شوراي فقهي بانك 

مركزي مطرح و به شرح ذيل اتخاذ تصميم شد: 
»مقرره ابلاغي بانك مركزي به ش��بكه بانكي كش��ور 
موضوع بخشنامه 15 فروردين 86 درخصوص نحوه و 
مبناي محاسبه وجه التزام تأخير تأديه دين در تسهيلات 
مشاركتي )مشتمل بر اصل و فوايد مترتبه( و تسهيلات 

غيرمش��اركتي )مش��تمل بر اقس��اط سررسيدشده 
پرداخت نش��ده و اقس��اط آتي سررسيدنش��ده كه به 
دين حال تبديل شده است( مورد تأييد شوراي فقهي 
بانك مركزي است.« براين اساس، برخي كارشناسان 
معتقدند كه موضوع حذف بهره مركب عملا در ارتباط 
با تسهيلات غيرمشاركتي يا مبادل هاي در دستور كار 
قرار گرفته و وجه التزام تنها به معوقات مربوط به اقساط 
سررسيد شده پرداخت نشده مرتبط خواهد بود. اما در 
مورد تسهيلات مشاركتي معوقات اصل و فوايد مترتبه 

همچنان مشمول وجه التزام خواهد بود. 

     انتقاد بهره مركب 
 موضوع بهره مركب و دريافت وجه التزام يا جريمه ديركرد 
از تس��هيلات معوق و اقس��اط پرداخت نشده كه با چند 
ماه تاخير همراه مي ش��ود و بان��ك در مقابل آن 6 درصد 
سود بيشتر به اضافه سود تسهيلات را دريافت مي كند، 
سال هاست كه مورد انتقاد بدهكاران بانكي، مراجع تقليد 

و برخي كارشناسان قرار دارد. 
نمايندگان مجلس نيز هم در س��ال هاي قب��ل و هم در 
سال 98 براي حذف سود مركب در راستاي رونق توليد و 
برطرف شدن دغدغه مراجع تقليد، طرح هايي را تصويب 
كرده اند. طرح حذف س��ود مركب قبلًا با رأي 9۴ درصد 
نمايندگان تصويب شده بود اما پس از ارسال آن به شوراي 
نگهبان به دليل بار مالي و زيان بانك ها به تصويب نهايي 
نرس��يد. پيرو پيگيري هاي نمايندگان مجلس در سال 
قبل براي حذف ربح )سود( مركب از قراردادهاي فعالان 
اقتصادي در شبكه بانكي، اين مس��اله اول در اصلاحيه 
بودجه 97 ارايه ش��د و بعد در قانون بودجه 98 گنجانده 
شد، اما به دليل بار مالي و همچنين زيان بانك ها، نتوانست 

مصوبه شوراي نگهبان را بگيرد.
بار ديگ��ر، در تيرماه 98 دو فوريت ط��رح الزام بانك ها و 
موسس��ات اعتباري غيربانكي به حذف س��ود و جريمه 
مضاعف از بدهي تس��هيلات گيرندگان در جلسه علني 
مجلس بررسي شد و نمايندگان با 185 رأي با آن موافقت 
كردند. در اسفندماه 97، مجلس بانك مركزي را مكلف 
كرد كه تا پايان فروردين ماه دستورالعمل اجرايي حذف 
بهره مركب را به بانك ها ابلاغ كند و برخي نمايندگان با 
پيشنهاد الحاق يك بند به تبصره 16 قانون بودجه سال 98 
درباره حذف سود مركب از اعطاي تسهيلات اين موضوع را 
پيگيري كرده اند تا از اين طريق بدهكاران بانكي با هزينه 
كمتري بتوانند اقس��اط خود را سريع تر پرداخت كنند و 
باعث قفل شدن بخش��ي از منابع بانك ها و ورشكسته و 

تعطيل شدن بسياري از واحدهاي توليدي كشور نشود.
طبق مقررات جاري بانك مركزي كه به تأييد ش��وراي 
نگهبان هم رسيده است، در صورتي كه بدهكار در سررسيد 
نتواند بدهي خود را به بانك بپردازد، بايد براي مدتي كه 
تأخير كرده اس��ت، وجه التزام پرداخت كند، وجه التزام 
عبارت اس��ت از 6 درص��د به علاوه نرخ س��ود مندرج در 
قرارداد، اما شوراي نگهبان در مجوزي كه به بانك مركزي 
براي دريافت وجه التزام توسط بانك ها داده، تصريح كرده 
است كه دريافت وجه التزام فقط بر روي باقيمانده اصل 

تسهيلات اعطايي مجاز است.

     درخواست از مجمع تشخيص مصلحت
به دنب��ال عدم تصويب اي��ن طرح در ش��وراي نگهبان، 
ريي��س كميس��يون برنام��ه مجلس از ريي��س مجمع 
تشخيص مصلحت خواس��ت تا نسبت به بررسي مجدد 
حذف س��ود مركب از بودجه 98 در مجمع اقدام ش��ود. 
غلامرضا تاج گردون در نامه اي درباره اختلاف مجلس و 
شوراي نگهبان در مورد بودجه سال 98 خطاب به آملي 
لاريجاني درخواس��ت كرد تا تكليف ايرادات گرفته شده 
پيرامون تسهيلات بانك ها را تعيين و با استفاده از ديگر 
سازوكارهاي قانوني بن بس��ت موجود را حل كند. ايراد 
مذك��ور به بندي از تبصره 16 لايح��ه بودجه 98 مربوط 
مي شود كه موضوع آن، خارج كردن ربح )سود( مركب از 
تسهيلاتي بوده كه به مردم داده شده است. براساس اين 
بند حذف شده، تسويه بدهي دريافت كنندگان تسهيلات 
و وام گيرندگان از بانك ها و موسسات اعتباري غيربانكي بر 
مبناي قرارداد اوليه محاسبه مي شد. به اين صورت كه اصل 
و سود تسهيلات مورد نظر بايد بر اساس نرخ سود مندرج 
در قرارداد اوليه و به صورت ساده محاسبه شود و چنانچه 

بانك يا موسسه اعتباري پس از اتمام مدت قرارداد اوليه، 
قرارداد تس��هيلاتي جديدي با تسهيلات گيرنده منعقد 
كند و مبناي ق��رارداد جديد را باقيمانده اصل، باقيمانده 
س��ود و باقيمانده جرايم ناشي از قرارداد قبلي قرار دهد و 
در محاسبه بدهي تسهيلات گيرنده از روش ربح مركب 
استفاده كند، قراردادهاي بعدي، ملغي الاثر بوده و ملاك 
محاسبه بدهي تسهيلات گيرنده قرارداد اوليه خواهد بود.

    قراردادهاي 93 تا 97
از سوي ديگر، براي رفع اختلاف مجلس و سيستم بانكي 
و مش��كلات مربوط به زيان بانك ها و بار مالي اين طرح، 
كميسيون اقتصادي امسال با بانك مركزي جلسه برگزار 
ك��رد و طرحي از س��وي نمايندگان تهيه ش��د كه براي 
تسهيلاتي كه اشخاص حقوقي تا سقف دو ميليارد تومان 
از شبكه بانكي دريافت كرده اند و براي اشخاص حقيقي، 
كساني كه تسهيلات تا 200 ميليون تومان از سال 93 به 
بعد وام گرفته اند، اما به دلايلي بازپرداخت وام هاي آنها با 
تأخير مواجه شده و طبق قوانين بانك مشمول سود مركب 

شده اند، اين سود مركب حذف شود.
براين اساس، قراردادهاي فعالان اقتصادي با بانك ها طي 
س��ال هاي 93 تا 97 مدنظر قرار گرفت كه آنهايي كه در 
سال 98 با بانك تسويه نقدي مي كنند، سود مركب آنها 
حذف ش��ود و به اين ترتيب دغدغه مراجع تقليد، مراكز 
ديني و حوزه هاي علميه رفع و مش��كل فعالان اقتصادي 
نيز حل شود. قبلًا نحوه محاسبه سود اين قرارداد ها مورد 
اشكال مراجع قرار گرفته بود، چون از سود بانكي نيز سود 
گرفته مي ش��د، اما با مصوبه نمايندگان در جلسه علني 
مجلس قرار شد كساني كه اصل وام ها را پرداخت مي كنند 
ديگر سود مركب آنها حذف شود و سود وام به روش ساده 
و طبق قرارداد اوليه گرفته شود. به عنوان مثال اگر كسي 
وام 100ميليون توماني با نرخ 20 درصد از بانك داشت كه 
يك سال تأخير كرده بود، طبق قوانين قبلي بانك بايد سود 
بانكي از 120 ميليون تومان محاسبه مي شد، در حالي كه 
مصوبه مجلس تاكيد داش��ت كه بايد سود بانك از همان 
100 ميليون اوليه محاسبه شود. اگرچه يك بار اين مصوبه 
از سوي شوراي نگهبان و مجمع تشخيص مصلحت نظام رد 
شده است، اما تفاوت مصوبه اخير مجلس با مصوبات قبلي 
اين است كه قبلًا بانك مركزي و بانك ها مخالف حذف سود 
مركب بودند، اما اكنون اين تفاوت وجود دارد كه با جلساتي 
كه با بانك مركزي و بانك ها گذاشته شده موافقت آنها جلب 

شده و همچنين اشكالات مصوبه قبلي رفع شده است.

    تحليل بخشنامه بانك مركزي
به گزارش مهر، ياسر مرادي كارشناس حقوق بانكي از 
ابلاغ بخشنامه بانك مركزي در خصوص عدم تقسيط 
وجه التزام از سوي بانك ها خبر داد و گفت: در گذشته به 

اين دليل كه قانون عمليات بانكداري بدون ربا در مورد 
بدهكاران بانكي مس��كوت بود، بانك ه��ا از اين فرصت 
استفاده كرده و پس از سررسيد تسهيلات بانكي، مدت 
افزايش بازپرداخت را براي مش��تريان افزايش داده و در 
قبال اين كار، سود بيشتري را از مشتريان طلب مي كردند؛ 
اين در حالي اس��ت كه اين رفتار بانك ها در مورد عقود 
مشاركتي درست است و مي توان اگر موضوع مشاركت 
باقي باشد، مدت قرارداد را افزايش داده و سود بيشتري 
از تسهيلات گيرنده دريافت كرد، اما اگر عقود مبادله اي 

منعقد شده باشد، اين موضوع اشتباه است.
وي افزود: مطابق با عقود طراحي شده، اگر يك كالا يك بار 
فروخته شده باشد، امكان اين وجود ندارد كه آن را مجدد 
مبادله كرده و در قبال اين كار، سود بيشتري از مشتري 
طلب كنيم؛ به همين دليل هم شوراي پول و اعتبار پس 
از بررسي هاي مداوم، مصوبه اي را صادر كرد تا اين موضوع 

را سامان دهد.
 اين كارش��ناس حقوق بانكي خاطرنش��ان كرد: بر اين 
اس��اس، بانك مركزي در دستورالعملي كه شهريورماه 
س��ال 96 ابلاغ كرده، امهال مطالبات بانكي را به تمامي 
بانك ها ابلاغ كرده است؛ اما اكنون در بخشنامه جديدي 
كه صادر ش��ده، بانك ها اجازه ندارند ك��ه وجه التزام را 

تقسيط كرده و مجدد از آن سود مطالبه نمايند.
وي گفت: در اين زمينه، فارغ از نكات مهمي كه در داخل 
دستورالعمل سال گذش��ته بانك مركزي در خصوص 
امهال مطالبات بانكي وجود دارد و شيوه هاي امهال و نحوه 
آن را به بانك ها تكليف مي كند، در بخشنامه جديد تاكيد 
شده كه اعمال س��ليقه در خصوص وجه التزام از سوي 
بانك ها كنار گذاشته شده و شيوه واحدي در شبكه بانكي 
در پيش گرفته شود؛ اما نكته مهم اين است كه در گذشته، 
وقتي كه بانك ها امهال مطالب��ات را انجام مي دادند، از 
جراي��م تاخير تاديه و وجه التزام ه��ا، مجدد وجه التزام 
دريافت مي كردند كه اين خود، باعث ربح مركب مي شد.

به گفته م��رادي، در ماده 6 دس��تورالعمل جديد بانك 
مركزي، تصريح شده است كه هر گونه امهال مطالبات 
بدهكاران بانكي، مس��تلزم تعيين تكلي��ف وجه التزام 
تاخير تاديه دين ب��وده و در خصوص تعيين تكليف آن 
نيز، دستورالعمل مش��خص كرده كه ممكن است اين 
تسويه، نقدي يا اقساطي باشد و در ماده ديگري نيز اعلام 
كرده كه در تمام روش هاي امهالي مورد استفاده از اين 
دستورالعمل كه بانك ها مي خواهند در روش هاي امهال 
از آن استفاده كنند، به هيچ وجه نبايد وجه التزام تاخير 
تاديه دين، مشمول سود و وجه التزام باشد؛ اين به معناي 
آن است كه بانك ها قبل از اينكه مطالب مشتريان را امهال 
كنند، ابتدا بايد وجه التزام هاي تعبيه شده روي تسهيلات 
را تعيين تكليف نموده و به صورت نقدي يا اقساط دريافت 
كنند. بر اساس دستورالعمل جديد بانك مركزي، بانك ها 

براي امهال وام ها، ابتدا بايد اين وجه التزام شامل سود پس 
از سررسيد به علاوه 6 درصد را تعيين تكليف كرده و آن 
را نقدا يا اقساطي از مشتري دريافت نمايند و سپس به 
سمت امهال بروند؛ يعني بانك اجازه دريافت سود مجدد 

از اين وجه التزام را ندارد.
وي اظهار داشت: وجه التزام تعبيه شده روي تسهيلات 
فق��ط 6 درصد نيس��ت؛ در حالي كه عم��وم مردم فكر 
مي كنند اين رقم را به عنوان وجه التزام مي پردازند؛ در 
حالي كه اين وجه التزام مركب از سود پس از سررسيد، 
به علاوه 6درصد اس��ت؛ يعني اگر تس��هيلاتي بايد در 
مدت زمان 2۴ماه بازپرداخت مي شد؛ اما مشتري پس از 
گذشت ۴ سال آن را پرداخت نكرده است، فقط براي دو 
سال آن مكلف است كه سود بپردازد و براي دو سال بعد، 
فقط وجه التزام را به علاوه 6 درصد پرداخت خواهد كرد.

اين كارشناس حقوق بانكي خاطرنشان كرد: بر اساس 
دس��تورالعمل جديد بانك مركزي، بانك ها براي امهال 
وام ها، ابت��دا بايد اين وجه التزام ش��امل س��ود پس از 
سررس��يد به علاوه 6 درصد را تعيين تكليف كرده و آن 
را نقدا يا اقساطي از مشتري دريافت نمايند و سپس به 
سمت امهال بروند؛ يعني بانك اجازه دريافت سود مجدد 
از اين وجه التزام را ندارد. وي افزود: از س��وي ديگر براي 
بازپرداخت وجه التزام از سوي مشتريان، بانك ها اجازه 
ندارند كه بر روي تقس��يطي كه انجام مي دهند، س��ود 
دريافت نمايند؛ چراكه در بسياري از پرونده هاي مطالبات 
معوق، وجه التزام از اصل و سود تسهيلات بيشتر مي شود. 
به همين دليل شوراي پول و اعتبار مصوب كرده تا بانك ها 
از وجه التزام، حق دريافت سود نخواهند داشت؛ به همين 
دليل اكنون اتفاقي كه رخ داده آن است كه بانك ها تمايلي 
به اقساط وجه التزام نداشته و مشتريان را مجبور كرده اند 
تا به صورت نق��دي اين وجه الت��زام را بپردازند كه رقم 

سنگيني براي مشتريان است.
مرادي ادامه داد: در واقع فش��اري از س��وي بانك ها به 
بدهكاران بانكي وارد مي شود كه بر اساس آن، پيش بيني 
مي شود كه عمده مشتريان نتوانند اين مبالغ را پرداخت 
كنند كه اگرچه در كل اين دستورالعمل به نفع مشتريان 
و به ضرر بانك ها است، اما پرداخت نقدي آن هم فشاري 
را به مشتريان وارد خواهد آورد؛ اما نكته مهم آن است كه 
ربح مركب از تسهيلات معوق جمع مي شود؛ اگرچه اين 

كار توجيهي براي بانك ها ندارد. 
وي در پاسخ به اين سوال كه آيا بانك ها اين دستورالعمل 
را مي توانند دور بزنند، گفت: اخباري وجود دارد كه كانون 
هماهنگي بانك ها مذاكراتي را با بانك مركزي شروع كرده 
تا اجراي اين بخشنامه را مورد تجديدنظر قرار دهد؛ به 
اين معنا كه ممكن است يكسري آپشن ها از سوي بانك 
مركزي ب��راي بانك ها در نظر گرفته ش��ود؛ به هر حال 

موضوع بايد از سوي شوراي پول و اعتبار مصوب شود.

گروه بانك و بيمه | 
به دنبال تحولات اخير در سياست تجاري امارات در قبال 
ايران، كه برخي آن را چرخش و بهبود رابطه با ايران ارزيابي 
كرده اند، در بازار ارز نيز تحولات مثبتي رخ داده و از جمله نرخ 
حواله درهم كاهش يافته است كه اين موضوع به عنوان يك 
عامل بنيادي و محوري در بازار ارز ايران، موجبات كاهش نرخ 
دلار و ساير ارزها را فراهم مي كند. براين اساس، كارشناسان 
و فعالان بازار ارز معتقدند كه يكي از مهم ترين متغيرها كه 
به عنوان دليل افت دلار در ميان معامله گران مطرح مي شد، 
نزول قيمت حوال��ه درهم بود.  به گ��زارش »تعادل«، روز 
يك شنبه قيمت حواله درهم حدودا در محدوده 3 هزار و 
115 توماني قرار داشت كه 10 تومان كمتر از روز پنج شنبه 
بود. در اين ميان، عده اي از معامله گران نيز عنوان مي كنند كه 
روند عرضه درهم در دبي راحت تر شده است. نماينده مردم 
فريدونشهر و چادگان در مجلس گفت: روابط ارزي امارات با 
ايران بهبود يافته و اين كشور 700 ميليون دلار از پول هاي 
بلوكه ش��ده ايران را آزاد كرده است. تركي ادامه داد: روابط 
ارزي امارات با ايران بهبود يافته و صرافي هاي بس��ته شده 
ايراني در دوبي دوباره فعال شده اند.  اين صحبت ها ادعاهاي 
گروهي از معامله گران بازار را تاييد مي كند كه گشايش هاي 
صورت گرفته با امارات و مديريت نرخ حواله درهم را به عنوان 
عاملي كه قيمت دلار را در بازار ارز داخلي كنترل كرده است، 

در نظر مي گيرند. بطور سنتي هر روز صبح پيش از شروع 
معاملات بازار تهران، نرخ خريد و فروش درهم دوبي توسط 
بازيگران بازار داخلي رصد مي شود و حتي عده اي باور دارند، 
قيمت ش��روع بازار تهران بر اساس نرخ حواله درهم دوبي 

شكل مي گيرد. 
در اين ميان، عده اي از فعالان عنوان مي كنند نوسانات بسيار 
محدود قيمت دلار در ماه هاي اخير موجب شده است كه 
توجه نوسان گيران از بازار دور شود. به عنوان مثال از ابتداي 
مهرماه، قيمت دلار بطور مشخص در بيشتر مواقع در بازه 
11 ه��زار و 350 تا 11 هزار و 550 تومان نوس��ان كرده و 
همين عامل موجب شده است كه سوداگران تمايل زيادي 
براي حضور در بازار نداشته باشند، چرا كه سود زيادي در 
آن نيست. به بيان ديگر، رنج شدن بازار در دامنه اي محدود، 

نگاه ها را از بازار ارز دور و متوجه ساير بازارها كرده است.
در اين ميان، رييس كل بان��ك مركزي نگاه كلان تري به 
نوسانات بازار دارد و عنوان مي كند عرضه ارز در سامانه نيما 
از تقاضا پيشي گرفته و همين عامل ثبات قيمت هاي بازار 
آزاد اس��ت. همچنين غلامعلي جعفرزاده ايمن آبادي در 
گفت وگو با ايبِنا با اش��اره به وضعيت بازار ارز طي ماه هاي 
اخير، گفت: نرخ ارز درگير حباب جغرافيايي است كه اكنون 
در كشور ما مشاهده مي شود. نماينده مردم رشت در مجلس 
شوراي اسلامي، با بيان اينكه نرخ ارز براي واقعي شدن بايد به 

سمت 8 هزار تومان حركت كند، افزود: نرخ ارز بيش از اين 
افزايش نخواهد يافت زيرا بازار كششي نداشته و نمي تواند 
اين حجم از تلاطم را تحمل كند. وي با تاكيد بر اينكه علت 
مقاومت نرخ ارز براي نشكستن حباب آن سودجويي برخي 
از اين تلاطم قيمتي است، تصريح كرد: مردم بايد بدانند كه 
نرخ ارز خواه ناخواه درگير كاهش قيمت خواهد شد از اين رو 

سرمايه گذاري در بازار ارز عايدي براي آنها نخواهد داشت.
اين نماينده مردم در مجلس دهم، با بيان اينكه پايان دادن 
به نگهداري ارز خانگي نرخ آن را به شدت كاهش خواهد داد، 
گفت: مردم بايد بدانند كه ب��ا واريز ارزهاي خانگي به بازار 

جلوي ضرر بيشتر خود را خواهند گرفت.
وي با تاكيد بر اينكه ساماندهي نرخ ارز نيازمند همكاري 
همه به صورت زنجيره وار اس��ت، افزود: تقويت ارزش پول 
ملي نيز در همين راستا شدني است. جعفرزاده ايمن آبادي 
با بيان اينكه ثبات نسبي ارز در ماه آينده نيز ادامه خواهد 
داش��ت، گفت: بطور حتم همكاري مردم براي پايان دادن 
به نگهداري ارز اين رون��د ثبات قيمتي را با كاهش نرخ ها 

همراه خواهد كرد.
همچنين محمدرضا تابش در گفت وگو با ايبِنا با اشاره به 
وضعيت اقتصادي كشور و ثبات نسبي نرخ ارز در ماه هاي 
اخير، گفت: در ش��رايط فعلي اصلاح ساختار مالي كشور 

ضرورت دارد تا بهبود شرايط آغاز شود.
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موفقيت درآزمون كارايي 
سامانه بانكداري متمركز ترنج

س��امانه بانكداري متمركز داتين با عنوان »ترنج« 
توانس��ت در آزمون كارايي كه توس��ط يك شركت 
بين المللي انجام شد، بيش از تعهد مندرج در قرارداد 
با بانك سپه را مديريت كند.هومن مسگري، مدير 
طرح استقرار و توسعه بانكداري متمركز بانك سپه 
با اعلام اين خبر گفت: يكي از تعهدات قراردادي ما با 
بانك سپه، توانايي مديريت هزار تراكنش در ثانيه بود 
كه با توجه به بزرگي مقياس اين بانك و از سوي ديگر 
شرايط ادغام، داتين رقمي بيشتر از هزار تراكنش در 
ثانيه را مد نظر داش��ت. او ادامه داد: مسووليت انجام 
آزمون تخصصي شاخص كارايي به دليل اهميت و 
گستردگي پروژه، به يك شركت باتجربه بين المللي 
واگذار ش��د كه توانس��تيم با بهبود عملكرد راهكار 
بانكداري متمركز خود در سه حوزه اپليكيشن، پايگاه 
داده و معماري، بالغ بر دو هزار تراكنش در ثانيه را در 
اين آزمون كارايي پردازش كنيم. مسگري با تاكيد 
بر اين نكته كه ارايه سرويس با ظرفيت بيش از هزار 
تراكنش در ثانيه )TPS( توس��ط راهكار داتين تنها 
يكي از اهداف اين آزمون كارايي است، گفت: مسائلي 
همچون، تامين س��خت افزار مناسب براي پردازش 
اين حجم از تراكنش، پيش بيني بيش��ترين مقدار 
پردازش قابل انجام روي سخت افزار نهايي، بررسي 
رفتار سامانه در قبال تراكنش هاي مختلف و تعيين 
زمان م��ورد نياز براي انجام آنها و بررس��ي و تعيين 
بيشترين پردازش ممكن روي سخت افزار مورد نظر 
برخي ديگر از اهداف آزمون كارايي بوده اس��ت. در 
ادامه نيما اميرشكاري؛ مشاور هيات مديره بانك سپه 
و رييس كميته آزمون پروژه با اشاره به اينكه نرم افزار 
داتين از لحاظ عملكردي )Functional( از جايگاه 
خوبي برخوردار است، گفت: در حال حاضر ترنج در 
بسياري از بانك هاي كشور در حال فعاليت است، اما 
با توجه به اينكه بزرگ ترين مشتري فعلي داتين از 
بانك سپه نيز كوچك تر است، نياز داشتيم تا علاوه 
بر عملكرد از لحاظ كارايي هم اطمينان هاي لازم را 
كسب كنيم. به همين دليل تصميم گرفتيم آزمون 
كارايي را انجام دهيم. او ادامه داد: سيستم هاي مالي 
حساسيت خاص خود را دارند و قطعاً آزمون تراكنش 
مالي با تراكنش فناوري اطلاعات متفاوت است، به 
همين دليل شركتي را انتخاب كرديم كه تجربه آزمون 
سيستم هاي مالي را در كارنامه خود داشته باشد. به 
گفته او، اين شركت بين المللي سابقه فعاليت در اروپا و 
آسيا را دارد و علاوه بر تجربه پياده سازي دو برند معروف 
بين المللي، آزمون كارايي را روي آنها انجام داده است.

آغاز داوري جشنواره فيلم 
180 ثانيه اي بانك پاسارگاد

داوري آث��ار راه يافته به مرحله داوري س��ومين دوره 
جشنواره فيلم 180 ثانيه اي بانك پاسارگاد آغاز شد. 

به گزارش روابط عمومي بانك پاسارگاد، پس از طي 
مرحله نخست انتخاب آثار رسيده به جشنواره فيلم 
180 ثانيه اي بانك پاسارگاد، در مجموع 250 فيلم 
و 170 ايده شايس��ته حضور در مرحل��ه داوري اين 
جشنواره شناخته شدند و بررسي اين آثار جهت انتخاب 
آثار برگزيده آغاز ش��د. هيات داوران اين جش��نواره 
را علي اكبر امين تفرشي، حس��ن بلخاري، محمود 
دهقان طزرجاني، غلامرضا نامي، بهرام توكلي، نيما 
جاويدي و روح الله حجازي، از هنرمندان، هنرشناسان 
و كارگردانان مطرح كش��ور تش��كيل مي دهند. بر 
اساس اين خبر، سومين جشنواره فيلم 180 ثانيه اي 
بانك پاسارگاد، با هدف شناسايي استعدادها و جلب 
افكار عمومي به موضوعات تعيين شده برگزار شد ه 
است. محورهاي مس��ووليت هاي اجتماعي شامل 
تكريم خانواده، حفظ منابع  طبيعي و محيط زيست، 
اهداي عضو و همدلي و همبستگي ملي در مواجهه 
با بلاياي طبيعي و همچنين حمايت از توليد ملي در 
بس��تر اقتصاد مقاومتي از موضوعات مطرح شده در 
اين جش��نواره هستند. همچنين يك بخش جنبي 
با محوريت ايده هايي كه در هر بخش امكان ساخت 
نيافته اند نيز در نظر گرفته  شده است. گفتني است پس 
از اتمام مرحله داوري، اسامي راه يافتگان بخش داوري 
نهايي و همچنين تاريخ برگزاري مراس��م اختتاميه 
 جشنواره، از طريق س��ايت بانك پاسارگاد به نشاني
 www.bpi.ir و س��ايت جش��نواره ب��ه نش��اني

http: //www.pasargadfilmfest.ir اعلام 
خواهد شد.

خسارات پرداختي به زائران 
اربعين اعلام شد

ب��ه بازمان��دگان زائران فوت ش��ده به ط��ور عادي 
۴0ميليون تومان غرامت فوت پرداخت مي شود، بر 
اساس قرارداد منعقد شده، بازماندگان افراد فوت شده 
بر اثر حادثه نيز تا 2۴0 ميليون تومان غرامت فوت و 
هزينه هاي درماني و انتقال پيكر دريافت خواهند كرد.

محمد رضايي در گفت وگو با ايسنا با بيان اينكه اين 
شركت تاكنون به حدود 1300 زائر ايراني در عراق 
در حوزه بيمه هاي عمر و درمان خدمات رساني كرده 
است، افزود: متاسفانه تعدادي از هموطنان مان در ايام 
اربعين در عراق جان خود را از دست دادند كه شامل 
حدود 70 فوت عادي و حدود 50 نفر فوت بر اثر حادثه 
بوده اس��ت. وي با اش��اره به اينكه 159 نفر مصدوم 
ايراني در عراق نيز براي ادامه درمان به كش��ورمان 
منتقل شده اند گفت: به حدود 1000 نفر نيز در عراق 
خدمات درماني بستري و سرپايي پاراكلينيكي ارايه 
شده اس��ت كه پرداخت همه هزينه هاي آنها طبق 
قرارداد بر عهده بيمه ايران بوده است. وي درباره آمار 
خدمات درماني اين ش��ركت در نقاط مرزي داخل 
ايران نيز گفت: در مح��دوده داخل مرز ايران تا مرز 
عراق كه زائران داراي پوش��ش بيمه ايران بوده اند، 
در استان هاي ايلام، خوزستان، كرمانشاه، همدان و 
لرستان به حدود 5000 نفر تاكنون خدمات رساني 
شده كه حدود ۴100 مورد مراجعه درماني سرپايي 

و بستري بوده است.

نماينده مردم اردكان در مجلس ش��وراي اسلامي با اشاره 
به نگهداري ارزهاي خانگي از س��وي م��ردم، افزود: مجوز 
نگهداري ارز تا 10 هزار دلار اكنون وجود دارد و منعي براي 
اين موضوع نيست، اما بايد بدانيم كه عرضه ارزهاي خانگي 

به بازار مي تواند اقتصاد را از شرايط فعلي دور كند.
تابش تصريح كرد: در ش��رايط فعلي ايجاد ثبات در ارزش 
پول ملي مهم ترين اقدامي اس��ت كه مي تواند ب��ازار را از 
تلاطم هاي اخير نجات دهد. اين نماينده مردم در مجلس 
دهم، با بيان اينكه سياست گذاري ها در حوزه ارزي توانسته 
ثبات قيمتي را ممكن كند، گفت: تصميم گيري مهم بانك 
مركزي و شوراي پول و اعتبار، عدم تعيين قيمت غيرواقعي 
و كاذب براي دلار ب��وده كه اكنون نيز نتيجه اين تصميم 

مشهود شده است.
وي با تاكيد بر اينكه اقدام ديگر بانك مركزي در راس��تاي 
اصلاح ساختارها بايد باش��د، افزود: دولت بايد در اين مهم 
همسو با تيم اقتصادي حركت كند. عضو كميسيون برنامه، 
بودجه و محاس��بات مجلس، يادآور شد: دست به دست 
دادن همه مولفه ها مي تواند در نتيجه ثبات و كاهش نرخ 
ارز را براي هميش��ه مدنظر قرار دهد. روز دوشنبه 29 مهر 
98، قيمت جهاني اونس طلا به 1۴91 دلار در بازار جهاني 
رس��يد. همچنين با اعلام نرخ دلار در بازار آزاد و معاملات 
نقدي به قيمت 11310 توم��ان، بازار ارز و طلا در داخل با 
كاهش قيمت مواجه شد. مظنه يك مثقال طلاي آب شده 
17 عيار با 5 هزار تومان كاهش نسبت به روز يكشنبه يك 
ميليون و 7۴5 هزار تومان، هر گرم طلا 18 عيار ۴02 هزار و 
800 تومان، سكه طرح جديد 3 ميليون تومان و 963 هزار، 
طرح قديم 3 ميليون و 957 هزار تومان، نيم سكه 2 ميليون 

و 20 هزار تومان، ربع سكه يك ميليون و 220 هزار تومان 
و سكه يك گرمي 810 هزار تومان معامله شد.  قيمت دلار 
در صرافي هاي مجاز بانك مركزي 50 تومان كاهش يافته 
است. در صرافي هاي مجاز بانك مركزي قيمت خريد دلار 
را 11 هزار و 250 تومان و قيمت فروش آن را 11 هزار و 350 
توم��ان اعلام كرده اند. اين صرافي ها ه��ر يورو را به قيمت 
12 هزار و 500 تومان مي خرن��د و 12 هزار و 600 تومان 
مي فروشند. در سامانه سنا نيز نرخ لحظه اي دلار به 11350 
و نرخ يورو به 12600 تومان رسيد، همچنين سامانه سنا 
نرخ ميانگين ارز براي روز يكشنبه 28 مهر 98 را براي دلار 
11 هزار و 31۴ تومان، ي��ورو 12 هزار و 510 تومان، پوند 
انگليس 13 هزار و 987 تومان، درهم امارات 3 هزار و 110 
تومان، لير تركيه 2 هزار و 15 تومان و يوآن چين يك هزار و 

661 تومان اعلام كرد. 
در بازار ارز رس��مي، بانك مركزي ن��رخ ۴7 ارز را براي روز 
دوشنبه اعلام كرد كه بر اساس آن نرخ 11 ارز مانند يورو و 
پوند نسبت به روز يك شنبه كاهش و قيمت 26 واحد پولي 
ديگر افزايش يافت؛ ن��رخ دلار و 9 ارز ديگر نيز ثابت ماند. 
براساس اعلام بانك مركزي هر دلار امريكا براي روز دوشنبه 
29 مهرماه 98 بدون تغيير نسبت به روز يك شنبه ۴2 هزار 
ريال قيمت خورد. همچنين در روز جاري هر پوند انگليس 
با 305 ريال كاهش 5۴ ه��زار و 206 ريال و هر يورو نيز با 
51 ريال افت نسبت به روز يك شنبه ۴6 هزار و 867 ريال 
ارزش گذاري شد. قيمت ارز مسافرتي در بانك ها همچنان 
از قيمت فروش آن در بازار بالاتر است؛ به طوري كه قيمت 
فروش ارز مسافرتي در بانك ها 12 هزار و 651 تومان اعلام 
شده كه با احتساب كارمزد به حدود 13 هزار تومان مي رسد.



رويخطشركتها 5 بازار سرمايه

»تعادل«تغييراتقانونيافزايشسرمايهحاشيهسازرابررسيميكند

حذفبارسنگينمالياتازدرآمدتجديدارزيابيداراييها

حركت به سمت سهام ارزنده در نيمه دوم سال 
به گفته دو تن از كارشناسان بازار سرمايه، اين بازار هنوز 
۷۰ درصد از بستر لازم براي رشد خود را پيدا نكرده و در 

آينده به سمت سهام ارزنده پيش مي رود.
به گزارش س��نا، مجتبي كباري، كارش��ناس بورس  
گفت:به طور معمول در شش ماه دوم سال، اوضاع فروش 
و سود ش��ركت ها در اقتصاد ما بهتر بوده است، براين 
اساس اگر انتظار سودآوري شركت ها در نيمه نخست 
سال را مثبت بدانيم، در شش ماه دوم سال اين انتظار 

بيشتر خواهد بود. 
اين كارشناس بازار سرمايه تاكيد كرد: در بازارهاي مالي 
هميش��ه بعد از يك رشد با اصلاح آن مواجه هستيم و 

اين اتفاق جزو ذات بازار بوده و نگران كننده نيس��ت.  
اين كارشناس بورس افزود: سال ۹۸، سال توسعه بازار 
آنلاين معاملات بازار سرمايه است و ۷۵ درصد معاملات 
امس��ال مربوط به معاملات افراد حقيقي و ۲۵ درصد 

معاملات مربوط به شركت ها و افراد حقوقي است.
وي با بيان اينكه هنوز ش��ركت هاي بزرگ بورس��ي 
رش��د نكرده اند،  گفت: ۷۰ درصد شركت هاي حاضر 
)شركت هاي بنيادي( در بازار سرمايه هنوز رشد خود 
را انجام نداده اند، بنابراين زمينه براي رشد بازار سرمايه 
وجود دارد. كب��اري همچنين به اف��راد حقيقي تازه 
وارد به بورس توصيه كرد، ابتدا از طريق صندوق هاي 

سرمايه گذاري وارد بورس شوند تا ميزان ريسك آنها 
كمتر شود.

ب��ه گفته وي، در چن��د روز اخير در برخ��ي از صنايع 
بورسي ۳۰ درصد افت قيمت س��هام را شاهد بوديم، 
بنابراين تازه واردان بهتر اس��ت از طريق صندوق هاي 
سرمايه گذاري وارد بازار شوند تا بعد از اينكه تجربه لازم 
را كس��ب كردند، به صورت مستقيم وارد خريد سهام 
شركت ها شوند. اين كارش��ناس بورس همچنين به 
شركت هاي سهامي توصيه كرد: كسب و كارهاي خود 
را به بازار سرمايه وارد كنند كه بتوانند تامين نقدينگي 
انجام داده و به رشد اقتصادي و بازار سرمايه كمك كنند.

  فرهنگ سازي و آموزش الزامي براي رشد بازار
همچنين مهدي محمود رباطي، مديرعامل كارگزاري 
بورس بيمه ايران نيز در ادامه گفت: براي تعميق بازار 
سرمايه بايد فرهنگ سازي صورت گيرد و هوش مالي و 
فرهنگ سرمايه گذاري از دوران ابتدايي در كتاب هاي 
آموزشي گنجانده شود و دانش��جويان با بورس آشنا 
شوند. همچنين براي گسترش بازار سرمايه نيازمنديم تا 
دولت بيشتر بنگاه ها را به سمت بازار سرمايه سوق دهد. 
به گفته اين كارش��ناس،  حضور مردم در بورس نبايد 
كوتاه مدت باشد بلكه بايد بدانند چگونه سرمايه گذاري 
كنن��د و س��رمايه هاي آنها ب��ه ص��ورت ميان مدت و 

بلندمدت در بازار حضور داش��ته باشد تا بازار سرمايه 
را توس��عه دهد و نقدينگي از طريق اين بازار به سمت 

توليد هدايت شود.
وي ادام��ه داد: بروز رفت��ار هيجاني ب��ه خصوص در 
سهامداران غيرحرفه اي و تازه وارد به ايجاد ريزش بازار 
در چند روز اخير منجر شد؛ با اين حال اما بازار در نيمه 
دوم سال به سمت بازار ارزنده پيش خواهد رفت و اصلاح 

كنوني بازار نيز موقتي است. 
رباطي تصريح كرد: در حال حاضر حدود ۱۰ ميليون 
كد حقيقي و حقوقي در بازار سرمايه وجود دارد، به اين 
معني كه حدود ۱۲ درصد مردم در بورس حضور دارند.

گروه بورس|سميرا ابراهيمي| 
افزايش سرمايه، همواره به عنوان يكي از حلاوت هاي 
بازار سهام عنوان مي شود و سهامداران حرفه اي بازار، 
هميشه شامه تيزي براي يافتن سهمي دارند كه بخواهد 
افزايش سرمايه بدهد. در روزهايي كه شركتي تصميم 
به افزايش س��رمايه مي گيرد، عموما صف هاي خريد 
طولاني براي سهم تشكيل مي شود. يكي از مهم ترين 
روش هاي��ي كه ش��ركت ها طي آن اقدام ب��ه افزايش 
سرمايه مي كنند، تجديد ارزيابي دارايي هاست. رويه 
تجديد ارزيابي به اين صورت اس��ت شركت ها، ارزش 
دارايي هاي خود را به قيمت روز محاسبه مي كنند. اين 
مورد در زمان هاي پس از موج هاي تورمي، باعث بازيابي 
ارزش چشمگيري مي شود. سپس ارزش روز دارايي ها 
در حساب حقوق صاحبان سهام مي نشيند. در ادامه 
اگر شركت بخواهد اقدام به افزايش سرمايه كند، پس 
از اخذ موافقت از سازمان بورس مي تواند تجديد ارزيابي 
انجام شده در حساب سرمايه وارد كند كه عمل افزايش 

سرمايه صورت بگيرد. 
اين نوع افزايش سرمايه هر چند عايدي جديدي براي 
شركت ها به ارمغان نمي آورد اما در ارزش هاي جاري، 
حجم سرمايه گذاري در صورت هاي مالي را مناسب تر 
نمايان مي كند و تراز نامه را مطلوب تر نشان مي دهد. 
صورت س��ود زيان واقعي مي شود و با احتساب هزينه 
استهلاك دارايي  هاي تجديد ارزيابي شده، بهاي تمام 

شده توليدات به واقعيت نزديك تر مي شود. 

  حاشيه هاي تجديد ارزيابي دارايي ها 
به دليل اقتصاد متورم كش��ور ما، افزايش س��رمايه از 
محل تجديد ارزيابي دارايي ها همواره به عنوان يكي از 
جذابيت هاي سهامي شركت ها شناخته مي شود. اين 
موضوع اما در سال هاي اخير، با حاشيه هايي مواجه بود. 
حاشيه اي كه بر متن تمامي روندهاي حسابداري اين 
موضوع مي نشست و آن بحث مربوط به معاف بودن يا 
واجد پرداخت ماليات بودن اين روش افزايش سرمايه 
است.  به طور كلي به دليل آنكه افزايش سرمايه به نوعي 
درآمد شناسايي مي ش��ود، ماليات تعلق گرفته به آن 
نيز، ماليات بر درآمد ۲۵ درصدي اس��ت. در سال هاي 
۹۲ تا نيمه ۹۵، افزايش سرمايه از محل تجديد ارزيابي 

دارايي ها، معافيت مالياتي داش��ت، ام��ا از نيمه دوم 
س��ال ۹۵، اين معافيت لغو ش��د. با اينكه در سال ها، 
شركت هاي منطقه آزادي كه معافيت مالياتي داشتند 
و مي خواستند افزايش سرمايه بدهند، نمي دانستند كه 
آيا ماليات به آنها تعلق مي گيرد يا خير كه اين موضوع 
با پيگيري هاي مجلس، معاف از ماليات اعلام شد. اما 
شركت هاي منطقه اصلي، هنوز از هيچ نوع معافيتي 
برخوردار نبودند. تا آنكه در س��ال ۹۷ اعلام ش��د كه 
ش��ركت هايي كه بر اس��اس ماده ۱4۱ قانون تجارت، 
ورشكسته تلقي مي شوند، چنانچه بتوانند با افزايش 
سرمايه از محل تجديد ارزيابي دارايي ها، از ورشكستگي 
خارج شوند، معاف از ماليات مي شوند. با پايان سال ۹۷، 
اين موضوع نيز قرار بود به پايان برس��د اما طي مصوبه 

وهيات وزيران د ر ۲۰ اسفند ماه سال قبل، اين معافيت 
دوب��اره تكرار ش��د. البته متن مصوبه ب��ه اين صورت 
استنباط مي ش��د كه همه افزايش سرمايه ها از محل 
تجديد ارزيابي دارايي ها، معاف از ماليات اس��ت اما به 
گفته كارشناسان بر اساس تفسيري كه موديان مالياتي 
از قانون ماليات هاي مستقيم دارند، تنها شركت هاي 

مشمول ماده ۱4۱ را شامل مي شود. 

  دوباره تجديد ارزيابي معاف از ماليات شد 
رويه افزايش سرمايه از محل تجديد ارزيابي دارايي ها، بر 
همان روال بود تا اينكه اخيرا معاون نظارت بر بورس ها و 
ناشران سازمان بورس و اوراق بهادار در خصوص آخرين 
وضعيت افزايش سرمايه شركت ها از محل مازاد تجديد 

ارزيابي دارايي ها توضيحاتي جديد ارايه كرد. به گفته 
حسن اميري، مطابق ماده ۱ آيين نامه اجرايي تبصره ۱ 
ماده ۱4۹ اصلاحيه قانون ماليات هاي مستقيم )مصوب 
هيات وزيران( افزايش بهاي ناش��ي از تجديد ارزيابي 
دارايي هاي اشخاص حقوقي با رعايت استانداردهاي 
حسابداري، مشمول پرداخت ماليات بر درآمد نيست. 
از اين رو شركت ها مي توانند نسبت به شناسايي مازاد 
تجديد ارزيابي دارايي  ها در ترازنامه به عنوان بخشي از 

حقوق صاحبان سهام اقدام كنند.
وي در ادامه گفت: همچنين مطابق ماده ۱۰ آيين نامه 
اجرايي تبصره ۱ ماده ۱4۹ اصلاحيه قانون ماليات هاي 
مستقيم، افزايش سرمايه از محل مازاد تجديد ارزيابي، 
پوشش زيان از محل مازاد مذكور، انتقال اين مازاد به 

حساب سود و زيان يا اندوخته يا توزيع آن به هر شكل 
بين صاحبان سرمايه به منزله عدم رعايت استانداردهاي 
حسابداري و همچنين تحقق در آن سال بوده و مشمول 

ماليات بر درآمد خواهد بود.
اميري افزود: اين در حالي اس��ت كه در سال جاري با 
ابلاغ قانون حداكثر استفاده از توان توليدي و خدماتي 
كشور و حمايت از كالاي ايراني )مصوب مجلس محترم 
شوراي اسلامي( افزايش سرمايه از محل مازاد تجديد 
ارزيابي دارايي ها براي كليه شركت ها مجاز اعلام شده و 
به استناد ماده ۱4 قانون ياد شده، مقرر گرديد به منظور 
رونق توليد و ايجاد اشتغال از طريق اصلاح ساختار مالي 
شركتها و كارآمدسازي افزايش بهاي ناشي از تجديد 
ارزيابي دارايي هاي اشخاص حقوقي موضوع حكم مقرر 
در تبصره )۱( ماده )۱4۹( قانون ماليات هاي مستقيم، 
افزايش سرمايه از اين محل مجاز باشد، مشروط بر اينكه 
ظرف مدت يك سال پس از تجديد ارزيابي به حساب 

سرمايه افزوده شود.
عضو هيات مديره سازمان بورس متذكر شدكه اين امر 

فقط يك بار در هر پنج سال امكان پذير خواهد بود.
وي در ادامه گفت: با عناي��ت به مغايرت در متن ماده 
۱4 قانون حداكثر استفاده از توان توليدي و خدماتي 
كش��ور و حمايت از كالاي ايراني و ماده ۱۰ آيين نامه 
اجرايي تبصره ۱ ماده ۱4۹ اصلاحيه قانون ماليات هاي 
مستقيم در خصوص معافيت مالياتي افزايش سرمايه از 
محل مازاد تجديد ارزيابي دارايي ها، مقرر شده است كه، 
متن آيين نامه اجرايي مورد اصلاح و بازبيني قرار گيرد.

معاون نظارت بر بورس ها و ناش��ران سازمان بورس و 
اوراق بهادار گفت: به اين ترتيب، سازمان بورس نظرات 
لازم جهت اصلاح آيين نامه اجرايي تبصره ۱ ماده ۱4۹ 
اصلاحيه قانون ماليات هاي مستقيم را جهت بهرمندي 
حداكثري شركت ها از معافيت مالياتي افزايش سرمايه 
از محل مازاد تجديد ارزيابي دارايي ها را به سازمان امور 
مالياتي ارايه داده و متن پيشنهادي اصلاحيه آيين نامه 
اجرايي در حال حاضر در مرحله طرح در جلسه هيات 
وزيران است كه به زودي و ظرف چند روز آينده مصوب 
شده و جهت اجرا ابلاغ خواهد شد و به نحو مقتضي به 
اطلاع كليه ناشران، سهامداران و فعالان بازار سرمايه 

خواهد رسيد.

گروه بورس|
بازار سهام روز گذشته را با نوسان در نماگرهاي بورس و فرابورس به 
اتمام رساند. ش��اخص بورس تهران در حالي كه در ساعات آغازين 
به كانال ۲۹۹ هزار واحدي نيز سقوط كرد اما در ادامه و با رشد ۷۸۶ 

واحدي در پايان معاملات به ۳۰۲ هزار و ۱۷۷ واحد رسيد.
آمار معاملات بورس نشان مي دهد كه شاخص هاي بورس در پايان 

داد و ستدهاي روز گذشته با نوسان مثبت مواجه شدند.
بر اساس آمارهاي معاملاتي، روز دوشنبه اكثر شاخص هاي بورس با 
رشد مواجه شدندبه طوري كه شاخص كل با ۷۸۶ واحد رشد معادل 
۰.۲۶ درصد به ۳۰۲ هزار و ۱۷۷ واحد، شاخص  قيمت وزني- ارزشي 
ب��ا ۲۱۱ واحد افزايش معادل ۰.۲۶ درصد به ۸۱ هزار و ۲۱۲ واحد، 
شاخص كل هم وزن با )۱۶۶۸( واحد افت معادل )۲.۰۳( درصد به 
۸۰ هزار و 4۲۵ واحد، شاخص قيمت هم وزن با )۱۱۱۶( واحد افت، 
معادل )۲.۰۳( درصد به ۵۳ هزار و ۸۲۶ واحد، شاخص آزاد شناور با 
)4۶( واحد كاهش، معادل )۰.۰۱( درصد به ۳4۲ هزار و ۳۱۲ واحد، 
شاخص بازار اول با ۱4۳۰ واحد صعود معادل ۰.۶۵ درصد به ۲۲۰ 
هزار ۲4۲ واحد و شاخص بازار دوم با )۲۲۳۹( واحد كاهش معادل 

)۰.۳۶( درصد، به ۶۱۱ هزار و ۷۰۹ واحد رسيد.
از سوي ديگر ديروز ۶ نماد فولاد با ۳۸۳ واحد، فملي با ۲۸۹ واحد، 
شبندر با ۲۱۷، پارس با ۱۸۲ واحد، تاپيكو با ۱۳۱ واحد، كگل با ۱۲۳ 
واحد رشد، بيش��ترين تاثير مثبت را بر شاخص كل بورس بر جاي 
گذاشتند. شاخص هاي صنايع تالار شيشه اي نيز طي روز دوشنبه 
با ريزش مواجه ش��دند به طوري كه شاخص صنايع »منسوجات با 
)۱۸۳( واحد افت معادل )4.۲۲( درصد به 4 هزار و ۱۵۸ واحد، ساير 
معادن ب��ا )۲۷۵۸( واحد ريزش معادل )4.۳۳( درصد به ۶۰ هزار و 
۹۲۸ واحد، محصولات كاغذ با )44۶۵( واحد سقوط معادل )4.۸۹( 

درصد به ۸۶ هزار و ۸۳۲ واحد، زغال س��نگ )4۸4( واحد كاهش 
معادل )۵( درصد به ۹ هزار و ۲۱۳ واحد، وسايل ارتباطي با )۵۷۶( 
واحد افت، مع��ادل )۵( درصد به ۱۰ هزار و ۹۶۸ واحد، محصولات 
چرمي با )4۷۹( واحد كاهش مع��ادل )۵( درصد به ۹ هزار و ۱۲۶ 
واحد، محصولات چوبي ب��ا )۲۳۷۵۲( واحد ريزش معادل )۷.۳۰( 
درصد ب��ه ۳۰۱ هزار و ۶۶۵ واحد« رس��يد. در عي��ن حال نگاهي 
به آمارهاي معاملاتي بازار س��هام مشخص مي كند: قيمت سهام 
نمادهاي »فاذر، غشان، آسيا، غسالم، البرز، سهگمت و ما« بيشترين 
افزايش قيمت و نمادهاي »حفاري، ونوين، ثنوسا، چفيبر، سمازن، 
غگرجي و كسعدي« بيشترين كاهش قيمت را در بازار سهام رقم 
زدند و در تابلوهاي بورس به ثبت رسيدند. به اين ترتيب، در پايان 
داد و س��تدهاي روز قبل بورس، در ۳۰۰ ه��زار نوبت معاملاتي، ۳ 
ميليارد و ۲۱۲ ميليون برگ��ه اوراق بهادار به ارزش ۱۳ هزار و ۲۵۹ 
ميليارد تومان در بورس معامله ش��د. در فرابورس نيز شاخص كل 
اين بازار به ميزان ۲۶ واحد عقب نشيني داشت و به رقم ۳ هزار و ۷۰۶ 
واحد رسيد. ارزش روز بازار اول و دوم فرابورس ايران نيز به بيش از 
۲۱۲هزار ميليارد بالغ شد. در اين روز معامله گران فرابورس بيش 
از ۱.۳ ميليارد سهام حق تقدم و اوراق مالي در قالب ۲۲۸ هزار نوبت 
معامله و به ارزش ۷۱4 ميليارد تومان داد و ستد كردند. همچنين 
نمادهاي تاثيرگذار در رشد شاخص فرابورس طي روز گذشته شامل 
پتروشيمي زاگرس، توليد نيروي برق دماوند و توليد برق عسلويه مپنا 
بوده اند، همچنين نمادهاي ميدكو، قاسم ايران، بيمه كوثر و فولاد 
ارفع بيشترين اثر كاهش در شاخص فرابورس را داشته اند. نمادهاي 
پربيننده در فرابورس شامل ذوب آهن اصفهان، صنايع كاغذ پارس، 
بانك دي، سرمايه گذاري ميراث فرهنگي، پخش هجرت، توكارنگ 

فولاد سپاهان، پتروشيمي زاگرس و دارويي ره آورد تامين بوده اند.

استفاده از ابزارهاي تخصصي بازار سرمايه براي محصولات كشاورزي 
در چن��د زمينه به اقتصاد كش��ور كم��ك مي كند. اولي��ن حوزه، 
شفاف سازي قيمت است كه نخستين ذي نفعان آن، توليدكنندگان 

خرده پايي هستند كه در بخش كشاوزي مغفول مانده اند.
محمدرض��ا پورابراهيمي، عضو كميس��يون اقتصادي مجلس در 
خص��وص اس��تفاده از بورس كالا ب��راي تعديل ب��ازار محصولات 
كشاورزي بيان داشت: استفاده از ابزارهاي تخصصي بازار سرمايه 
براي محصولات كش��اورزي در چند زمينه به اقتصاد كشور كمك 
مي كند. اولين حوزه، شفاف سازي قيمت است كه نخستين ذي نفعان 
آن، توليدكنندگان خرده پايي هستند كه در بخش كشاوزي مغفول 
مانده اند به اين دليل كه قيمت توليد با قيمت عرضه در بازار داخلي 
و خارجي متفاوت مي ش��ود و اولين ذي نفعان آن توليدكنندگان 
بخش كشاورزي هستند كه طبيعتا مي توانند از شفافيت اطلاعات 

به واسطه ابزارهاي معاملاتي بورس كالاي ايران استفاده كنند.
به گزارش سنا، وي ادامه داد: دومين نكته مهم، موضوع ظرفيت هايي 
است كه در بخش تامين مالي مي توانيم ايجاد كنيم. اساسا ابزارهايي 
مثل گواهي سپرده كالايي و قراردادهاي آتي معاملات، براي تامين 
مالي در نظر گرفته ش��ده اند تا فرآيند خريد صادرات و عرضه را در 
كشور امكان پذير كنند. لذا استفاده از اين ظرفيت استانداردسازي 
شده، شايد شاه بيت تصميمات باش��د. چيزي كه ما در سال ها به 
واسطه عدم رعايت ضوابط اس��تانداردهاي كالا در صادرات هزينه 

سنگيني بابت آن در كشور پرداخت كرديم.
پورابراهيمي در ادامه در خصوص اس��تفاده از ظرفيت هاي بورس 
كالا اشاره داشت: در بورس كالاي ايران با استفاده از اين ابزارها هيچ 
محصولي صادر نمي ش��ود، مگر اينكه استانداردهاي آن و ضمانت 
آن تاييد ش��ده باش��د. لذا امكان رقابت را در بازارهاي جهاني براي 

محصولات بخش كشاورزي ما فراهم مي كند و مي توانيم به دليل 
كيفيتي كه به واسطه موقعيت جغرافيايي و آب و هوايي در كشور 
داريم، از اين ظرفيت استانداردس��ازي به عنوان يك امتياز رقابت 
جهاني استفاده كنيم . عضو كميسيون اقتصادي مجلس در ادامه 
با اش��اره به شفاف نبودن قيمت پس��ته در بازار و وارد آمدن ضرر و 
زيان به توليدكننده اين محصول عنوان داش��ت: شما هميشه در 
بخش كش��اورزي بين قيمت خريد محصول از خرده پا در توليد تا 
عرضه آن در داخل يا خارج تفاوت زيادي مشاهده مي كنيد. به اين 
ترتيب هم توليد و هم مصرف در كشور از بين مي رود اما با وارد شدن 
اين محصول از طريق بورس كالا، شفافيت قيمت موجب مي شود 
هم مصرف كننده بتوان��د در عرصه رقابتي بهتر خريد كند و هم به 
توليد كننده در خصوص كاهش فاصله جريان دلالي در اقتصاد كشور 
كمك مي كند. اين نماينده مجلس در ادامه گفت: استفاده از ظرفيت 
بورس كالاي ايران براي بازار پسته و تعيين قيمت اين كالا در نيمه 
دوم امسال و صادرات و ارزآوري اين محصول اثرگذار خواهد بود و 
پيش بيني مي شود در حوزه واردات پسته امسال به دليل توليد ۲۳۰ 
هزار تن از اين محصول، بخش عمده آن صادر شود كه مي تواند قدم 

بسيار مهمي در صارات غيرنفتي كشور باشد.
وي در خصوص معاملات آتي نفت ابراز داشت: زمينه معاملات آتي 
نفت نيز فراهم است . ما بايد در استفاده از ظرفيت هاي ابزارهاي بازار 
سرمايه معاملات نقدي را راه اندازي كنيم تا بتوانيم ابزارهاي مشتقه 
آن را طراحي كنيم. خوشبختانه اين كار با تلاش اركان بازار سرمايه 
و مجلس شوراي اسلامي و فعالان اقتصادي راه اندازي شده است و 
اين آمادگي وجود دارد. اميدواريم هر چه سريع تر بورس انرژي در 
اين زمينه اقدامات لازم را صورت دهد و بتوانيم برنامه بلندمدت و 
مسير آينده فروش نفت را از طريق بخش خصوص راه اندازي كنيم.
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  س�ود سهام »قمرو« افزايش�ي شد:  شركت 
قند مرودش��ت در صورت هاي مالي ميان دوره اي 
۱۲ماهه سود هرسهم را با رشد ۱۲۳درصدي نسبت 
به مدت مشابه سال گذشته مبلغ يك هزار و ۲44ريال 
اعلام كرد. به گزارش سنا، شركت قند مرودشت در 
اطلاعات و صورت هاي مالي ميان دوره اي ۱۲ماهه 
منتهي به ۳۱تير۱۳۹۸ س��ود هر س��هم را با رشد 
۱۲۳درصدي نس��بت به مدت مشابه سال گذشته 
مبلغ يك هزار و ۲44ريال اعلام كرد. اين ش��ركت 
س��ود عملياتي خود را با رش��د ۹۶درصدي در اين 
دوره مبلغ ۲۷۷ميليارد ريال، سود خالص را با رشد 
۱۲۲درصدي مبلغ ۲4۸ميليارد ريال و سود انباشته 
پايان دوره با رشد ۱۰۷درصدي مبلغ ۳۲۱ميليارد 
ريال اعلام كرده اس��ت. »قمرو« در برآوردي كه از 
تغييرات نرخ فروش محصولات و نرخ خريد مواد اوليه 
دارد اعلام كرده است كه نرخ فروش محصول اصلي 
شركت از طرف سازمان حمايت از مصرف كنندگان 
و توليدكنندگان تعيين مي شود و در صورت اشباع 
ب��ازار از محصول ش��كر كاهش نرخ ف��روش از نرخ 
مصوب دولت نيز متصور است. همچنين ماده اوليه 
اصلي صنعت قند و شكر، چغندر قند است كه نرخ آن 
توسط دولت تعيين و اعلام مي شود. علاوه بر اين با 
توجه به افزايش عوامل بهاي تمام شده عمدتا مربوط 
به تاثيرات نرخ ارز در قيمت خريد قطعات و افزايش 

۳۶ درصدي حقوق است.  

  »سشمال« س�ود هرسهم را ۲۹۲ريال اعلام 
كرد:  شركت سيمان شمال در صورت هاي مالي ميان 
دوره اي ۹ماهه سود هرسهم را ۲۹۲ريال اعلام كرده 
است. شركت سيمان شمال در اطلاعات و صورت هاي 
مالي ميان دوره اي ۹ماهه منتهي به ۳۱شهريور۱۳۹۸ 
سود هرسهم را ۲۹۲ريال اعلام كرده است. اين شركت 
سود عملياتي خود را ۲۶۱ميليارد ريال، سود خالص را 
۳۱۳ميليارد ريال و سود انباشته را ۶۳۹ميليارد ريال 
منتشر كرده است. »سش��مال« در تشريح اهداف و 
برنامه هاي راهبردي خود در خصوص توليد و فروش 
محصولات اعلام كرد كه از مهم ترين اهداف مديريت 
در خصوص توليد و فروش محصولات مي توان به حفظ 
بازار موجود و توسعه بازارهاي جديد با توليد محصولات 
متنوع، سعي در راه اندازي خط توليدسيمان سفيد، 
ايجاد امكان فروش اينترنتي، جذب مشتري از طريق 
بالا بردن كيفيت محصولات، اس��تفاده از شيوه هاي 
نوين در جت بهبود روابط با مشتري و ارتقاي سيستم 
مديريت ارتباط بامشتري اش��اره كرد. اين شركت 
در گزارش منتشر ش��ده خود به سود انباشته پايان 
س��ال مالي منتهي به ۳۰آذر۱۳۹۷اش��اره كرد كه  
مبلغ ۵۱۰ميلي��ارد و ۲۰۲ميليون ريال بوده و مبلغ 
۱۹ميليارد و ۲۳۰ميليون ريال آن به واسطه اعمال 
ماليات عملكرد سال ۹۶ به عنوان تعديلات سنواتي 
در سال جاري تجديد ارايه ش��د و رقم سود انباشته 
پايان سال به مبلغ 4۹۰ميليارد و ۹۷۲ميليون ريال 

كاهش يافت.
 

   سود ۳۳۹ريالي هرسهم »زمگسا« براي ۶ماه:  
شركت كشاورزي و دامپروري مگسال در صورت هاي 
مالي ميان دوره اي ۶ماهه سود هر سهم را ۳۳۹ريال 
اعلام كرد. شركت كش��اورزي و دامپروري مگسال 
در اطلاعات و صورت هاي مالي ميان دوره اي ۶ماهه 
منتهي به ۳۱شهريور۱۳۹۸ سود هر سهم را ۳۳۹ريال 
اعلام كرد كه در مقايسه با مدت مشابه سال گذشته 
۹4درصد افزايش��ي شده اس��ت. اين شركت سود 
عملياتي دوره مورد گزارش را با افزايش ۹۸درصدي 
نسبت به دوره مشابه سال گذشته مبلغ ۱۱۶ميليارد 
ريال و س��ود خالص را با افزايش ۹۳درصدي مبلغ 
۱۰۱ميليارد ريال منتش��ر كرد. از سوي ديگر سود 
انباشته دوره ۶ماهه اين شركت به ۱۰4ميليارد ريال 
رسيده است. »زمگسا« در تش��ريح اهداف خود در 
خصوص توليد و فروش محصولات اعلام كرده است 
كه اهداف و راهبرد مديريتي ش��ركت در دوره آتي 
تحت تاثير شرايط حاكم بر بازار صنعت محصولات 
غذايي و كشاورزي و مخصوصا صنايع لبنيات قرار دارد. 
همچنين شركت به دنبال توليد وفروش محصولات 
با حاشيه سود بالاتر و افزايش حجم ومبلغ فروش و 
همچنين شناسايي بازارهاي مالي جديد و صادرات 
محصولات ساخته شده به كشورهاي مختلف است. 
اين شركت در سال۱۳۹۸ و به خصوص در دوره ۶ماهه 
منتهي به ۳۱شهريو۱۳۹۸ اعلام كرده كه قرار است 
واحدهاي كشاورزي و دامپروري جديدي به صنعت 
زراعت و خدمات وابسته اضافه شود. بنابراين درسال 
جديد نيز پيش بيني مي شود تا شركت هاي جديد 
ديگري به اين صنعت اضافه شود كه مي تواند در تعيين 
نرخ فروش محصولات تاثيرگذار باشد. »زمگسا« در 
اين گزارش اعلام كرد كه در صورت نياز به افش��اي 
اطلاعات با اهميت در ارتباط با ورود به بازارهاي جديد 
لبنيات و همچنين توسعه صادرات دام به كشورهاي 
مختلف دوره مالي مذكور ش��ركت مراتب را به نحو 

شايسته اطلاع رساني خواهد كرد. 

  رشد ۶۱.5هزار ميليارد ريالي پرتفوي ۹ماهه 
»ونيكي«:  شركت س��رمايه گذاري ملي ايران در 
صورت وضعيت پرتفوي بورسي در ۹ماه فعاليت از 
رشد ۶۱هزار و ۵۲۵ميليارد و 4۹۲ميليون ريالي خبر 
داد. شركت سرمايه گذاري ملي ايران در اطلاعات و 
صورت هاي مالي مي��ان دوره اي ۹ماهه منتهي به 
۳۱شهريور۱۳۹۸ سود هرسهم را يك هزار و ۸ريال 
اعلام كرد. در گزارش منتشر شده اين شركت سود 
عملياتي مبلغ ۷ه��زار و ۱۱۰ميليارد ريال، س��ود 
خالص مبلغ ۷هزار و ۵۶ميليارد ريال و سود انباشته 
پايان دوره  مبلغ ۱۱هزار و ۶۵4ميليارد ريال اعلام 
شده است. از سوي ديگر در صورت وضعيت پرتفوي 
سهام شركت هاي پذيرفته ش��ده در بورس از رشد 
۶۱هزار و ۵۲۵ميليارد و 4۹۲ميليون ريالي خبر داد. 
در اين پرتفوي اعلام كرده است كه بهاي تمام شده 
با رشد ۵هزار و ۹۱۷ميليارد ريالي به مبلغ ۲۰هزار و 
۳۹4ميليارد ريال رسيده است. همچنين ارزش بازار 
آن ب��ا افزايش 4۶هزار و ۱۳۹ميليارد ريالي به مبلغ 

۸۱هزار و ۹۱۹ميليارد ريال بالغ شده است.

ديدگاه

دربازار
ارزشپرتفويسهامعدالت6برابرشدبورسهايآسياييدچارنوسانشدند

سهام آسيايي به دنبال تحولات برگزيت در اواخر هفته 
گذشته كه باعث شد ابهامات جديدي در مورد خروج 
انگلستان از اتحاديه اروپا به وجود بيايد، دچار نوسان 
شد. به گزارش سي ان بي سي در روز دوشنبه، به دنبال 
تحولات برگزيت در اواخر هفته گذشته كه باعث شد 
ابهامات جديدي در مورد خروج انگلستان از اتحاديه 

اروپا به وجود بيايد، سهام آسيايي دچار نوسان شد.
برنامه نخس��ت وزير انگليس، بوريس جانسون، براي 
برگزيت با راي گروهي از نمايندگان پارلمان به تاخير 

در تاريخ خروج از اتحاديه اروپا، خنثي ش��د.اين اقدام 
باعث شد تا بوريس جانسون از اتحاديه اروپا درخواست 
كند تا مهلت خروج انگليس از اين اتحاديه كه در حال 
حاضر ۳۱ اكتبر است، را به تعويق بيندازند، اما رهبران 
اروپا مي توانند اين خواسته را رد كنند. گسترده ترين 
شاخص سهام آسيا-اقيانوسيه ام اس سي آي در خارج از 
ژاپن ۰.۲۸ درصد رشد كرد. نيكي ژاپن ۰.۲۵ درصد بالا 
رفت. شاخص هاي كامپوزيت شانگهاي و هانگ سنگ 
در هنگ كنگ تقريبا بدون تغيير به كار خود پايان دادند 

و به ترتيب ۰.۰۵ درصد و ۰.۰۲ درصد رش��د كردند. 
اي اس اكس استراليا هم با رشد جزئي ۰.۰4 درصدي 
همراه ش��د. كوس��پي كره جنوبي ۰.۲۰ درصد رشد 
كرد.شاخص سي ان بي سي از ۱۰۰ شركت برتر آسيا 

اقيانوسيه ۰.۲۵ درصد رشد كرد.
در بازار ارز، ش��اخص دلار در برابر ارزهاي مهم جهان 
از سطح ۹۷.4۰۰ واحد تا ۹۷.۳4۳ واحد افت كرد.در 
برابر ين ژاپن، دلار توانست از سطح ۱۰۸.۲۸ واحد، نرخ 

برابري خود را تا ۱۰۸.۵۰ واحد، تقويت كند.

ارزش روز 4۹ شركت حاضر در پرتفوي سهام عدالت با توجه 
به تورم اقتصادي و در پي آن رش��د شاخص و شركت هاي 
بورسي به بالاترين س��طح خود از زمان اجراي طرح سهام 
عدالت )از سال ۸۵( رسيد و ۱۶۲۷ هزار ميليارد ريالي شد. 
به گزارش ايبِنا، تعداد شركت هاي حاضر در پرتفوي سهام 
عدالت 4۹ شركت هستند كه ارزش مقطع واگذاري آنها ۲۶۶ 
هزار و ۳۶۳ ميليارد ريال است كه با توجه به تورم اقتصادي و 
در پي آن رشد شاخص و افزايش قيمت سهام شركت ها در 
بازار سرمايه، ارزش روز پرتفوي بيش از 4۹ ميليون مشمول 

سهام عدالت افزايش يافته كه اين موضوع حكايت از ۶.۱ برابر 
شدن ارزش سهام مشمولان دارد. اين در حالي است كه رقم 
اشاره شده بالاترين رقمي است كه پرتفوي سهام عدالت از 
زمان اجراي اين طرح از سال ۸۵ تاكنون به آن دست يافته 
اس��ت. بر اين اساس نگاهي به پرتفوي سهام عدالت نشان 
مي دهد از 4۹ شركت حاضر در اين سبد تعداد ۳۵شركت 
بورسي هستند كه ارزش مقطع واگذاري آنها ۲۲۷ هزار و 
۸۲۵ ميليارد ري��ال و ارزش روز آنها به ۱۵۸۸ هزار و ۹44 

ميليارد ريال افزايش يافته است. 



تشكلها6اخبار

تعطيلي صنعت خودروسازي، سالانه 15 ميليارد دلار ارز بري دارد

در نشست كميسيون »تسهيل محيط كسب و كار و رفع موانع توليد« بررسي شد

پاسخ تند فعالان خودرويي به »همتي«

بررسي تكاليف دستگاه ها براي ارتقاي نماگر شروع كسب و كار

تعادل | گروه صنعت |
فعالان خودرويي به اظهارات ريي��س كل بانك مركزي، 
واكنش نش��ان دادند. عبدالناصر همتي روز يك شنبه در 
نشس��ت هيات نمايندگان اتاق ايران با بيان اينكه تا كي 
بايد خودروسازي فشل ادامه يابد، در اظهاراتي گفته بود: 
»خودروسازان در طول سال هاي گذشته بارها نقدينگي 
جديد دريافت كردند، اما نه تنها بهبودي در عملكردشان به 
وجود نيامده كه حتي از انجام تعهداتشان نيز ناتوان بودند. 
با اين وجود من سال گذشته اعلام كردم كه 4 هزار ميليارد 
تومان نقدينگي ريالي و ۸44 ميليون يورو نقدينگي ارزي 
در اختيار خودروسازان قرار خواهيم داد تنها با اين شرط كه 
پس از يك سال تعهد بدهند كه اين مبلغ را پس مي دهند اما 
در عمل هيچ يك از آنها اين تعهد را قبول نكردند و سوال اين 
جا است كه اين خودروسازي فشل تا چه زماني بايد به همين 
ش��كل ادامه پيدا كند.« البته اظهارات تند وصريح همتي 
بي پاسخ نماند. چراكه خودرويي ها روزگذشته گردهم آمدند 
و با طرح انتقاداتي تند نسبت به گفته هاي همتي واكنش 
نشان دادند. اولين موضوعي كه از سوي خودرويي ها عنوان 
شد اين بود: »اگر واقعا اين صنعت را نمي خواهند، بايد شفاف 
اعلام كنند؛ چراكه به نظر مي رسد، برخي مديران از جمله 
بانك مركزي نمي خواهند توليد داخلي رونق بگيرد.« آنها 
همچنين خطاب به رييس كل بانك مركزي عنوان كردند: 
همتي نمي داند كه خودروسازان سركوب مالي شده اند و 
با زيان خودرو مي فروش��ند؛ حال در چنين شرايطي، اگر 
اين صنعت بخوابد، سالانه بايد 12 تا 15 ميليارد دلار براي 
واردات خودرو، ارز از سوي بانك مركزي تخصيص يابد؛ آيا 
بانك مركزي توان تامين اين ميزان ارز براي واردات خودرو 
را دارد؟ خودرويي ها همچنين در پاسخ به اين صحبت همتي 
كه گفته بود، خودروسازي فشل است؛ با طرح انتقاداتي تند، 
بانك مركزي را در راس ادارات فشل دانستند، اكنون بايد 
پاسخ دهد كه چرا نرخ تورم را كنترل نمي كند يا نقدينگي 

هدايت نشده است؟ 

   ماجراي تسهيلات ارزي از زبان خودرويي ها
به گ��زارش تع��ادل، احم��د نعمت بخش دبي��ر انجمن 
خودروس��ازان، در نشست مش��ترك انجمن سازندگان 
قطع��ات و مجموعه هاي خودرو و انجمن خودروس��ازان 
افزود: رييس بان��ك مركزي نمي داند كه خودروس��ازان 
سركوب مالي شده اند و با زيان خودرو مي فروشند. او اظهار 
كرد: در نيمه نخس��ت امسال در مقايس��ه با مدت مشابه 
سال گذشته، كل توليد خودرو ۳5 درصد كاهش و توليد 
خودروي سواري ۳۶ درصد افت داشته كه دليل اصلي آن 
قيمت خودروهاست. به گفته دبير انجمن خودروسازان، در 
سال هاي گذشته نحوه قيمت گذاري از سوي شوراي رقابت 
به گونه اي بوده كه همواره زيان خودروس��ازان را به دنبال 
داشته و اين مهم در حساب و كتاب هاي بورس به صورت 
كاملا شفاف مشخص اس��ت. او بيان كرد: سال گذشته در 
ستاد اقتصادي سران قوا، قيمت گذاري خودروها را به سازمان 
حمايت از مصرف كننده و توليدكننده و كميته خودرو محول 
و مشخص شد همه خودروها با زيان به فروش رفته است، 
اما محمد شريعتمداري وزير سابق صنعت معدن و تجارت 
نسبت به اعلام قيمت هاي جديد اقدام نكرد و با آمدن وزير 

جديد صنعت اعلام قيمت ها چند ماه به تعويق افتاد.
نعمت بخ��ش ادامه داد: س��ركوب مال��ي و قيمت گذاري 

دستوري خودروها سبب شد سال گذشته ايران خودرو و 
سايپا هر يك بين ۷ تا ۸ هزار ميليارد تومان زيان ببينند و اين 
زيان براي شركت هاي ياد شده در ۶ ماه امسال به چهار تا پنج 
هزار ميليارد تومان رسيده است. او همچنين از عمل نكردن 
دولت به قانون پنجم توس��عه در نپرداختن كمك زيان به 
خودروسازان انتقاد كرد و گفت: مطابق قانون اگر به هر دليلي 
قيمت كالايي از سوي دولت كمتر از مقدار واقعي تعيين 
شود، دولت بايد به پرداخت كمك زيان اقدام كند كه در اين 
زمينه تاكنون اقدامي براي خودروسازان انجام نشده است. 
نايب رييس انجمن قطعه س��ازان در اين نشست با اشاره 
به اينكه ريسك نوس��ان نرخ ارز را بابت دريافت تسهيلات 
صنعت خودرو پذيرفتيم، گفت: اين موضوع را به مسوولان 
بانك مركزي و وزارت صنعت اعلام كرديم ولي در نهايت 
تسهيلاتي پرداخت نشد. شاپور سامعي اظهار كرد: بابت 
دريافت تس��هيلات ۸44 ميليون يورويي صنعت خودرو 
قبول كرديم كه ريسك نوسان نرخ ارز را پوشش دهيم ولي 
تاكنون موفق به دريافت تسهيلات نشده ايم. او در پاسخ به 
اينكه رييس كل بانك مركزي مي گويد خودروسازان ريسك 
نوسان نرخ ارز را نپذيرفتند و حاضر نشدند تسهيلات ارزي 
را با نرخ روز بازپرداخت، بپردازن��د، عنوان كرد: در ابتداي 
كار حدود يك تا يك ماه و نيم ح��ق با بانك مركزي بود و 
خودروسازان و قطعه سازان در جلسات مختلف اين موضوع 
را مطرح كردند كه اگر نرخ ارز در س��ال آينده افزايش يابد، 
بازپرداخت ارز مشكل خواهد بود. اين مساله را قبلا نيز تجربه 
كرده بوديم و باعث ورشكستگي برخي شركت ها شده بود. او 
ادامه داد: بعد از مدتي كه ديديم بانك مركزي ريسك نوسان 
نرخ ارز را نمي پذيرد و اين موضوع به تصويب شوراي عالي 
پول و اعتبار هم رسيد، ريسك نوسان نرخ ارز را پذيرفتيم و 
اين موضوع را به مسوولان بانك مركزي و وزارت صنعت نيز 

اعلام كرديم. وقتي كار به مرحله نهايي رسيد، دستورالعمل 
بانك مركزي سررسيد شد و درخواست تمديد آن را ارايه 
كرديم. سامعي افزود: در عين حال، درخواست كرديم كه 
خودمان ارز نيما يا غيره را تامين كنيم و بانك مركزي معادل 
ريالي آن را به ما بدهد كه اين موضوع هم مس��كوت ماند 
و در نهايت تس��هيلاتي پرداخت نشد. او با اشاره به دستور 
قبلي معاون اول رييس جمه��ور در رابطه با ترخيص مواد 
اوليه وارداتي قطعه س��ازان از گمرك، اظهار كرد: طبق آن 
دستورالعمل ۶0 تا ۷0 درصد اجناس وارداتي با كپي اسناد 
ترخيص مي شدند و بابت بقيه اجناس نيز مي توانستيم بعد 
از ترخيص، تسويه كنيم. او ادامه داد:  اين دستورالعمل حالا 
سررسيد شده و گمرك اين فشار را به توليدكنندگان وارد 
كرده كه امكان اجراي دستورالعمل قبلي وجود ندارد. اين 
مقام مس��وول با بيان اينكه براي تمديد اين دستورالعمل 
به گمرك نامه كتبي زده ايم،  گفت: از گمرك  خواستيم تا 
شرايط لازم براي ترخيص مواد اوليه وارداتي با كپي اسناد 
فراهم شود. همچنين نايب رييس انجمن قطعه سازان با 
بيان اينكه اكنون اس��تفاده از ارز نيما و ارز اش��خاص براي 
قطعه سازان و خودروسازان اختلاف 100 تا 200 توماني 
دارد،  گفت: اس��تفاده از اين ارزها تقريبا معادل نرخ ارز آزاد 
مي شود بطوري كه هم اكنون قيمت ارز نيما 10 هزار و 9۶0 
تومان، ارز اشخاص 11هزار و 100 تومان و ارز آزاد 11 هزار 
و ۳00 تومان است. او ادامه داد: بانك مركزي اجازه نمي دهد 
كه براي تامين نيازمان از ارز آزاد اس��تفاده كنيم و در اين 
شرايط استفاده از ارز اشخاص نيز ريسك بالايي دارد و در 
مجموع تا مرحله دريافت فاكتور حدود 2 ماه زمان مي برد. در 
عين حال، استفاده از ارز نيما هم زمان بر است. به همين دليل 
درخواست استفاده از ارز آزاد را داريم. او افزود: در اين مورد 
دولت هر طور مي خواهد واردات خودرو را با هر تعرفه اي آزاد 

كند، زيرا سگمنت قيمتي خودروهاي وارداتي با خودروهاي 
داخلي متفاوت است، اما اجازه دهند ما از ارز آزاد استفاده 
كنيم.  مسوولان مي گويند اگر ارز را آزاد كنيم، قيمت دلار بالا 
مي رود اما حرف ما اين است كه استفاده از ارز را براي واردات 
هر نوع كالايي آزاد نكنند ولي براي توليدكنندگان آزاد شود 
تا بتوانيم در زمان كوتاه تري ارز مورد نيازمان را تامين كنيم.

   بانك مركزي مانع تحقق رونق توليد 
همچنين در اين نشست س��خنگوي انجمن سازندگان 
قطع��ات و مجموعه ه��اي خ��ودرو گفت: با وج��ود تمام 
تلاش هاي��ي كه ب��راي حفظ صنع��ت خودروس��ازي و 
قطعه سازي مي شود، اگر واقعا اين صنعت را نمي خواهند، 
بايد شفاف اعلام كنند. به نظر مي رسد كه برخي از مديران از 
جمله بانك مركزي نمي خواهند توليد داخلي رونق بگيرد. 
مازيار بيگلو با بيان اينكه اكنون بيشتر از هر زماني نياز به وفاق 
و همدلي خودروساز و قطعه ساز حس مي شود، اظهار كرد: 
علاوه بر تحريم هاي خارجي، مشكلات داخلي نيز همچون 
غرض ورزي ها، سوء نيت هايي را باعث مي شود كه هدف ما 
شفاف سازي است. گزارش هاي كيفي خودروسازان در اين 
مدت نيز گواه اين موضوع است كه حتي در شرايط بحراني 
نيز از كيفيت توليدات قطعه سازان كاسته نشده است. او با 
بيان تحميل هزينه هاي مالي به خودروسازان، اظهار كرد: 
فرايند طولاني تامين مواد اوليه و هزينه هايي كه طي چند 
دهه به خودروسازان تحميل شده، وضعيت صنعت خودرو 
را به اين روز انداخته كه لازم است چرخشي در كار حاصل 
شود و نگاه سودآوري، بنگاه داري و همچنين صنعت خودرو 
و قطعه تغيير كند تا با مرتفع شدن سوءمديريت ها، از اين پس 

شاهد زيان خودروسازان نباشيم.
در ادامه اين نشست ، سخنگوي انجمن سازندگان قطعات 

و مجموعه هاي خودرو نيز اظهار كرد: اگر واقعا مديران اين 
صنعت را نمي خواهند؛ واضح اعلام كنند؛ اما اگر خواهان 
ادامه فعاليت آن هستند، اين راهي كه مديران و بانك مركزي 
در پيش گرفته اند، اشتباه است. اكنون بيش از ۷00 هزار 
نفر به صورت مستقيم در صنعت دوم كشور مشغول به كار 
هستند كه به ازاي هر نفر، 400 ميليون تومان سرمايه گذاري 
صورت گرفته است. فرهاد به نيا افزود: در سال هاي گذشته 
مشكلاتي را در حوزه موسسات مالي اعتباري و بانك ها و 
ارزش پول ملي شاهد بوده ايم كه شايسته است رييس بانك 
مركزي پاسخگوي اين موارد باشد كه در حوزه مسووليت 
ايش��ان اس��ت نه اينكه در مورد صنعت خودروس��ازي و 
قطعه سازي صحبت كنند كه اطلاعات حداقلي دارند. او 
اظهار كرد: در چند ماه اخير كاملا براي همگان مشخص شد 
كه خودروسازي ما كاملا دولتي اداره شده و مديران آن گوش 
به فرمان وزير صمت هستند اما قطعه سازي كاملا خصوصي 
است و حالا دولتي ها از آنها مي خواهند كه افزايش قيمت 
نداشته باشند و قيمت ها را سركوب كنند. اينكه رييس بانك 
مركزي مي گويد ما خودمان براي دريافت مصوبه ارزي اقدام 
نكرده ايم، غلط است. به نيا افزود: برخي از مديران و مسوولان 
از جمله بانك مركزي نمي خواهند توليد داخلي رونق بگيرد 
در غير اينصورت با دادن تسهيلات 24 درصد آن هم با 
گرفتن سفته و سند با توليدكنندگان رفتار نمي كردند 
در حالي كه در كشور همسايه ما تركيه به قطعه سازان 
تسهيلات ۶ درصد مي دهند. مطمئن باشيد به اين صورت 

توليد داخلي شكل نمي گيرد.

   بانك مركزي در راس ادارات فشل است!
مشاور انجمن خودروسازان نيز در اين نشست گفت: بانك 
مركزي هم فشل است زيرا نتوانس��ته تورم و نقدينگي را 
كنترل كند اگر فشل بودن كلمه درستي است بانك مركزي 
در راس آن است. صحبت هاي همتي كاملا غلط بود حرف 
زدن ناصواب هم حد و حصري دارد وقتي خودتان فرمول 
قيمت گ��ذاري را مي دانيد و مي بينيد كه چه بلايي س��ر 
خودروس��ازان آمده است نبايد هر حرفي را پشت تريبون 
بزنيد. داود ميرخاني با اش��اره به كنترل قيمت ها توسط 
دولت گفت: پيش از انق��لاب وزارت بازرگاني قيمت ها را 
كنترل مي كرد ولي روش آنها بدين صورت بود كه منافع 
توليدكننده در نظر گرفته مي شد.بعد از انقلاب اين كنترل 
ادامه پيدا كرد اما س��ود متعارف براي توليدكننده در نظر 
گرفته نش��د ما از همان اول انقلاب ك��ش و قوس زيادي 
با ش��وراي انقلاب داش��تيم و همان موقع شوراي اقتصاد 
تصويب كرد كه قيمت گذاري بر اساس حاشيه بازار باشد. 
مديرعامل سابق ايران خودرو ادامه داد: در همان 10 سال با 
وجود اينكه تورم افزايش داشت اما قيمت خودرو به صورت 
كاملا منطقي افزايش پيدا مي كرد اما متاس��فانه در زمان 
دولت احمدي نژاد اين قيمت گذاري به س��ازمان حمايت 
واگذار شد و اين سازمان نيز زير قيمت تمام شده قيمت ها را 
معين كرد و در نهايت به جايي رسيد كه رييس جمهور وقت 
عبارت معروف پرايد كيلويي چند را بيان كرد. او با اشاره به 
هزينه هاي بالاي خودروسازي گفت: ما هيچ گونه بهروه وري 
نداريم وقتي يك خودروسازي را به خاطر، نامه  نمايندگان 
و سفارش برخي افراد مجبور به استخدام هفت هزار نيروي 
مازاد مي كنند و الان هم به آن اجازه تعديل نمي دهند چگونه 

به دنبال بهره وري هستيم.

نمايندگان بخش خصوصي در نشست هشتم كميسيون 
»بهبود محيط كس��ب وكار و رفع موان��ع توليد« اتاق 
بازرگاني تهران، با حضور نمايندگاني از س��ازمان هاي 
دولتي به بررس��ي وضعيت نماگر شروع كسب و كار در 
اقتصاد ايران پرداخته و دلايل رتبه ن��ازل ايران در اين 

شاخص را بررسي كردند.
به گزارش اتاق بازرگاني تهران، در ابتداي اين نشست، 
منيژه طبيبي، معاون مركز ملي پايش محيط كسب و 
كار وزارت امور اقتصادي و دارايي با اشاره به اينكه بانك 
جهاني از سال 200۳ انتشار گزارش ارزيابي انجام كسب 
و كار كش��ور ها را آغاز كرده است، ادامه داد: اين گزارش 
براي بار نخست در سال 200۳ با ارزيابي پنج شاخص و 
بررسي 1۳۳ كشور ارايه شد. آخرين گزارش بانك جهاني 
كه مربوط به سال 2019 است، 11 شاخص مورد ارزيابي 
قرار گرفته است. او با بيان اينكه اين شاخص به يك سنجه 
بين المللي تبديل شده است، افزود: اگرچه ايراداتي به اين 
سنجه وارد است، اما ماده 22 قانون برنامه ششم، دولت 
را مكلف كرده سالانه 10 پله رتبه ايران در اين شاخص را 
بهبود ببخشد. اكنون مركز ملي پايش محيط كسب و كار 
كه در وزارت اقتصاد مستقر است، هر ساله پس از انتشار 
گزارش جديد بانك جهاني، رتبه ايران را مورد توجه قرار 

داده و در كنار تحليل وضعيت ايران، وظايف هر دستگاه 
براي ارتقاي شاخص را طي گزارش هايي معين مي كند. 
در واقع چنانچه همه دستگاه ها وظايف خود را به خوبي 
ايفا كنند، جاي��گاه ايران حداقل به ميزان ۷0 رتبه ارتقا 
پيدا  مي كند. اين وظايف و الزامات شامل اصلاح فرآيندها 
و اصلاح قوانين  مي شود. البته نبايد فراموش كنيم كه 
بهبود شاخص، لزوماً به معناي بهبود فضاي كسب و كار 
نخواهد بود. او عن��وان كرد كه مركز ملي پايش محيط 
كسب و كار ۳4 اصلاحيه براي اصلاح ارزيابي ها به بانك 
جهاني ارسال كرده است كه چهار مورد آن مورد پذيرش 
اين نهاد بين المللي قرار گرفته است. طبيبي همچنين 
از تدوين لايحه اي براي ارايه تكاليف دستگاه ها در قبال 
شاخص انجام كسب و كار در وزارت امور اقتصاد دارايي 
خبر داد كه پس از تصويب آن در هيات وزيران از طريق 
هيات مقررات زدايي به دستگاه ها ابلاغ خواهد شد. پس 
از اين توضيحات مقدماتي، نوبت به ارايه گزارشي در باب 
نماگر شروع كسب وكار شاخص سهولت انجام كسب وكار 
بانك جهاني رسيد. بهاره  هاشم لو، كارشناس مركز ملي 
پايش محيط كسب و كار وزارت امور اقتصاد و دارايي با 
اشاره به اينكه نماگر شروع كسب وكار به عنوان يكي از 10 
نماگر شاخص سهولت انجام كسب وكار، تعداد مراحل، 

زمان، هزينه و حداقل سرمايه مورد نياز را براي تأسيس 
رسمي يك شركت با مسووليت محدود با اندازه كوچك يا 
متوسط در بزرگ ترين شهر تجاري هر كشور اندازه گيري 
مي كند، گفت: ارزيابي هاي بانك جهاني نشان  مي دهد كه 
تعداد مراحل شروع كسب و كار در ايران از ۸.5 به 10.5 
مرحله و زمان از 15.5به ۷2.5 روز افزايش يافته است. 
او دليل عمده افزايش زمان درگزارش كسب وكار سال 
2019 ميلادي را به سازمان هاي امور مالياتي، سازمان 
ثبت شركت ها و سازمان تامين اجتماعي نسبت داد و 
گفت: اطلاع رساني به سازمان امور مالياتي در خصوص 
شروع فعاليت هاي اقتصادي، اخذ تأييديه و دريافت كد 
اقتصادي، همچنين اخذ دفاتر پلمب شده حسابداري 
پ��س از تاريخ ثبت نام ش��ركت و رزرو، ثبت و پرداخت 
هزينه ثبت شركت در س��ازمان ثبت شركت ها منجر 
به طولاني ش��دن اين فرآيند شده است. در عين حال، 
مرحله ثبت نام كارگران در سازمان تأمين  اجتماعي از 
طريق تشكيل پرونده براي همه كارمندان در اداره كار و 
اخذ كد كارگاه اسباب طولاني شدن اين فرايند را فراهم 
كرده است. هاشم لو درباره جايگاه ايران در نماگر شروع 
كس��ب وكار توضيح داد: ايران در اي��ن نماگر در ميان 
20 كشور منطقه منا در رتبه نوزدهم قرار گرفته است. 

اين در حالي اس��ت كه سال گذشته جايگاه ايران، رتبه 
ششم منطقه بوده اس��ت. او دستگاه هايي از قبيل اداره 
كل ثبت شركت ها و موسس��ات غيرتجاري، سازمان 
امور مالياتي كشور، نيروي انتظامي، قوه قضاييه، سازمان 
تأمين اجتماع��ي و بانك مركزي را به عنوان مهم ترين 
دستگاه هاي مسوول در حوزه نماگر شروع كسب وكار 
معرفي كرد. اين كارش��ناس مركز ملي پايش محيط 
كس��ب و كار در ادامه با اش��اره به جزييات فرايندهاي 
شروع كس��ب وكار گفت: الزامي بودن اخذ گواهي عدم 
سوءپيشينه براي شروع يك كسب وكار در ايران منجر به 
اين مساله شده كه يك مرحله ۷ الي 10 روزه با هزينه 200 

هزار ريالي به زمان شروع كسب وكار در ايران افزوده شود. 
براساس تصويب نامه هيات وزيران، امكان استعلام برخط 
و الكترونيكي گواهي عدم سوءپيشينه براي دستگاه هاي 
اجرايي تصريح شده است. با توجه به اينكه دريافت گواهي 
عدم سوءپيشينه بر اساس دو بخشنامه داخلي در سازمان 
ثبت اسناد و املاك كشور است، مي تواند با دستور و ابلاغ 
رييس سازمان ثبت اسناد و املاك كشور حذف شود. او 
ادامه داد: مرحله رزرو يك نام منحصر به فرد براي شركت، 
بطور كاملا الكترونيكي و در لحظه توس��ط اداره ثبت 
شركت ها و موسسات تجاري انجام نمي شود و در عمل ۳ 

الي 4 روز به طول مي انجامد. 
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فروش پوشاك قاچاق
با نواقص كد شناسه كالا

تسنيم| يك فعال حوزه پوشاك با اشاره به اينكه 
باوجود ممنوعيت واردات پوشاك بازار مملو از كالاهاي 
خارجي است، گفت: مشاهدات بازار نشان مي دهد 
قاچاقچيان با شگردهاي خاص مقررات دريافت كد 
شناسه كالا را دور مي زنند. نادر ملكي با گلايه از اينكه 
سيستم اجراي كدشناس��ه كالا در بخش پوشاك 
بلاتكليف اس��ت، اظهار كرد: قرار بر اين بود تا تمام 
پوشاك وارداتي در سامانه اطلاعاتي ثبت و كد شناسه 
كالا دريافت كنند اما مشاهدات بازار نشان مي دهد آنها 
با ش��گردهاي خاص خود از دريافت كد شناسه كالا 
ممانعت كرده و كالاي قاچاق را به آس��اني در بازار به 
فروش مي رسانند. او با بيان اينكه با وجود ممنوعيت 
واردات پوشاك بازار مملو از كالاهاي وارداتي است، 
افزود: وقتي بازرسان از آنها كدشناسه كالا مي خواهند 
محصول را ايراني معرفي ك��رده و به راحتي اقدام به 
فروش كالاهاي خود در بازار مي كنند. اين فعال حوزه 
پوشاك اضافه كرد: اخيرا اين مشكل عاملي شده تا 
توليدكننده ايراني هم ملزم به دريافت كد شناسه كالا 

باشد؛ اما اجراي اين قانون نواقص بسيار زيادي دارد.

آيا عراق »پل ترانزيتي«
به سوريه خواهد شد؟

تسنيم| رايزن بازرگاني ايران در بغداد از در دستور 
كار قرار داش��تن ارتباط عراق و س��وريه و همچنين 
موضوع ترانزيت در كش��ور عراق خبر داد. موضوعي 
كه در صورت محقق ش��دنش مي تواند هزينه هاي 
صادرات��ي كالا از ايران به س��وريه را ب��ه ميزان قابل 
توجهي كاهش دهد. ناصر بهزاد با اشاره به پيگيري ها 
براي برقراري ارتباط ميان سه كش��ور ايران، عراق و 
س��وريه اظهار كرد: موضوع ارتباط عراق با سوريه به 
صورت جدي در دستور كار قرار دارد و سازمان هاي 
مربوطه پيگير برقراري اين ارتباط هستند.او ادامه داد: 
اصلي ترين موض��وع در اين بخش، پيگيري موضوع 
ترانزيت در عراق است كه اكنون اين مساله در كميته 
مشترك بازرگاني ايران و عراق مطرح شده است. بهزاد 
راه اندازي ترانزيت در عراق را موضوعي قابل توجه و 
مهم دانس��ت و گفت: در صورت برقراري ترانزيت در 
عراق و برقرار شدن ارتباط ميان ايران، عراق و سوريه، 
مي توان از يك سو پلي براي جريان سيال انتقال كالا 
از ايران به عراق و سوريه و همچنين بالعكس باشد و از 
سوي ديگر علاوه بر بازگشايي راه به سوريه، راه را براي 
دسترسي به ساير كشورها باز خواهد كرد. او عنوان كرد: 
در ماه هاي گذشته رايزني هايي با وزارت خارجه عراق 
شده و كميته هاي تخصصي براي پيگيري اين موضوع 
تشكيل شده و در حال آماده سازي زيرساخت ها و فضا 

با همكاري وزارت حمل و نقل عراق است.

»رنگ افزايي«
به بخشي از پرتقال هاي بازار

ايلنا| مديرعامل اتحاديه باغداران مازندران گفت: 
پرتقال هاي��ي كه اكن��ون در بازار عرضه مي ش��وند 
نارس هستند و با استفاده از روش هاي رنگ افزايي يا 
سبززدايي تغيير رنگ داده شده اند تا بازار پسند شوند. 
محمدرضا شعباني با تاكيد بر اينكه پرتقال ها از نيمه 
ابتدايي ماه آينده آمده برداشت مي شوند، اظهار كرد: 
پرتقال براي برداشت از درخت بايد تا حدودي دو رنگ 
)سبز و زرد( شده و حداقل قند توليدي در آن به مرز ۶.5 
رسيده باشد تا آماده برداشت شود. او ادامه داد: در كشور 
ما نيمه ابتدايي آبان ماه پرتقال ها به مرور آماده برداشت 
مي شوند و مي توان آنها را براي عرضه به مصرف كننده 
راهي بازار كرد. ش��عباني با بيان اينكه برداشت زود 
هنگام پرتقال در سال جاري اتفاق افتاده است، افزود: 
ش��ايعه كاهش قيمت پرتقال توسط دلالان موجب 
شده تا باغداران اقدام به برداشت زود هنگام پرتقال از 
درختان و فروش آن كنند. به گفته او، رنگ پوست اين 
پرتقال ها به دليل برداشت زودهنگام سبز رنگ است 
و براي تغيير رنگ پوست به زرد رنگ و بازار پسندي 
آن از دو روش استفاده مي شود. او يكي از اين روش ها 
را س��بز زدايي كه تغيير رنگ پوست با استفاده از گاز 
اتيلن است را عنوان كرد. شعباني اظهار كرد: در اين 
روش پ��س از انبار، پرتقال هاي ن��ارس را در معرض 
درصد پاييني از گاز اتيلن قرار مي دهند تا پوست آنها تا 
حدودي تغيير رنگ دهد. او با تاكيد بر اينكه اين روش 
براي تغيير رنگ پوست پرتقال  غير مضر است، افزود: 
گاز اتيلن گاز كاملا طبيعي است كه در بيشتر ميوه ها 

هنگام رسيدن متصاعد مي شود.

مشاركت ايران در اجراي پروژه 
بين المللي بازآفريني شهري

اتاق بازرگاني ايران| نايب ريي��س اتاق ايران در 
نشست معرفي پروژه بين المللي اربينت كه بازآفريني 
شهري را دنبال مي كند، گفت: حضور در اين پروژه 
فرصتي فراهم مي كند تا در يك همكاري بين المللي، 
زمينه تعامل و تب��ادل تجربيات در حوزه بازآفريني 
شهري بين ايران و ساير كشورها فراهم شود. حسين 
سلاح ورزي از فراهم شدن فرصت مشاركت ايران در 
پروژه بين المللي اربينت ابراز خرسندي كرد و گفت: 
يك سال و نيم قبل پروژه اربينت بعد از اينكه در 2۷ 
شهر اتحاديه اروپا اجرا و روي بازآفريني شهري متمركز 
شد، 5 كش��ور خارج از اتحاديه را مورد توجه قرار داد 
كه يكي از آنها ايران بود. در اين رابطه مكاتباتي هم 
صورت گرفت و در نهايت به توافق هاي لازم رسيديم. 
البته در اين بين به دليل تحريم ها، مشكلاتي هم وجود 
داشت. بر اس��اس اظهارات او قرار است اين پروژه در 
طول 5 سال اجرا شود. سلاح ورزي با ابراز اميدواري از 
نتايج مثبت اجراي اين پروژه در كشور، تصريح كرد: 
در اين 5 سال امكان تعامل و تبادل تجربيات شهرهاي 
ايراني با ساير شهرهاي دنيا به ويژه شهرهاي پيشرو 
اروپا فراهم اس��ت. نايب رييس اتاق ايران افزود: بايد 
بتوانيم با تشكيل تيم كاري مناسب از تمامي نهادهاي 
مرتبط بخش خصوصي و دولتي، بيشترين بهره را از 

اين همكاري بين المللي ببريم.

با واردات، صنعت كفش را از پا نيندازيمضرورت وجود مراكز بازاريابي براي تسخير بازارهاي جهاني
رييس هيات مديره خانه صنعت، معدن وتجارت جوانان 
تهران گفت: بايد از پتانسيل ها و مزيت هايي كه كشور در 
صنايع تبديلي و محصولات استراتژيك غيرنفتي دارد به نحو 
مثبتي بهره گيري كرد و فرصت هاي ايجاد شده در بازارهاي 
صادراتي به خوبي شناخته و بهره برداري شود. تصاحب سهم 
كشورهايي كه جايگاه پايداري در بازار دارند دشوار است اما 
فعالان اقتصادي بايد فرصت هاي خوب موجود در بازارهاي 

جهاني را بشناسند و از آن حداكثر بهره را ببرند.
مهدي كريمي تفرشي در گفت وگو با ايلنا عنوان كرد: كشور 
ما به لحاظ جغرافيايي، ترانزيتي و موقعيت اس��تراتژيك 
منطقه اي شرايط فوق العاده اي دارد كه مي تواند از مزيت هاي 
مهم ما در تجارت خارجي باش��د ك��ه بايد از اين موقعيت 
بي نظير بهره برد. او اظهار كرد: رشد صادرات اثر مستقيم 
بر درآمدهاي ارزي كشور داش��ته و از اين طريق با تامين 

منابع ارزي كشور امكان سرمايه گذاري هاي لازم براي قرار 
گرفتن اقتصاد در مس��ير رشد و توسعه را فراهم مي سازد. 
از طرف ديگر توس��عه صادرات امكان استفاده از امكانات 
بازارهاي جهاني براي رشد توليدات داخلي را مهيا كرده و 
از اين طريق واحدها و بنگاه هاي توليدي را قادر مي سازد از 
محدوديت هاي بازار داخلي رهايي يافته و با توسعه مقياس 
توليد به منظور صادرات بيشتر به بازارهاي خارجي علاوه 
بر كسب درآمدهاي ارزي از صرفه هاي اقتصادي حاصل از 
مقياس توليد نيز بهره كافي ببرند. رييس هيات مديره خانه 
صنعت، معدن وتجارت جوانان تهران گفت: بايد از پتانسيل ها 
و مزيت هايي كه كش��ور در صنايع تبديلي و محصولات 
استراتژيك غيرنفتي دارد به نحو مثبتي بهره گيري كرد 
و فرصت هاي ايجاد ش��ده در بازارهاي صادراتي به خوبي 
شناخته و بهره برداري شود. تصاحب سهم كشورهايي كه 

جايگاه پايداري در بازار دارند دشوار است اما فعالان اقتصادي 
بايد فرصت هاي خوب موجود در بازارهاي جهاني را بشناسند 
و از آن حداكثر بهره را ببرند. او عنوان كرد: توجه به صادرات 
غيرنفتي و اقدامات موثر در جهت بهبود و ايجاد ارزش افزوده 
نيازمند ايجاد محيط رقابتي براي پيشبرد آن است. توليد 
كالاها و خدمات در صورتي رقابتي هستند كه در مقايسه با 
كالاها و خدمات مشابه در كشورهاي ديگر با قيمت مناسب تر 
و كيفيت بالاتر توليد شوند. متاسفانه رقابت هاي منفي، عدم 
آموزش و نگاه س��نتي همواره از عواملي بوده است كه در 
حركت موفق اين بخش در تجارت بين المللي اثرات مخرب 
داشته است.رياست هيات مديره تعاوني توليدكنندگان 
محص��ولات غذايي گف��ت: يكي از مهم ترين مش��كلات 
صادركنندگان ورود به بازارهاي هدف بدون بررسي ابعاد و 

شرايط رقابت در اين بازارهاست. 

عضو هيات مديره جامعه صنعت كفش ايران، با انتقاد از 
آزادسازي واردات كفش به مناطق آزاد گفت: نام گذاري 
س��ال 9۸ تحت عنوان رونق توليد نشان از اهميت توليد 
داخلي است، هنگامي كه يك كشور دچار بحران اقتصادي 
يا تحريم مي شود، بايد از سربازان اقتصادي حمايت كنند؛ 
اين در حالي است كه دولت با آزادسازي واردات، شرايط را 

براي سربازان اقتصادي سخت تر مي كنند.
علي لش��گري در گفت وگو با ايلنا، با بيان اينكه واردات، 
ضربه اي س��نگين به بازار توليد داخل وارد خواهد كرد، 
افزود: واردات در شرايط مثبت خواهد بود كه كشور توان 
توليد نداشته يا ميزان توليد آن جوابگوي نياز داخل نيست. 
اين در حالي است كه جديدترين تكنولوژي و ماشين آلات 
در اين صنعت مورد اس��تفاده قرار مي گيرد و ما تنها 20 
درصد به كشور خارج وابسته هستيم. اين در حالي است 

كه وابستگي كشوري مانند ايتاليا براي تامين مواد اوليه 
۶0 درصد است. او با اشاره به آزاد شدن واردات كفش هاي 
تخت بيروني از جنس چرم، كفش دو و ميداني و... گفت: 
در سال رونق توليد با توجه به تحريم ها دولت بايد دانش 
توليد برخي از محصولات كه توان توليد آنها در كشور وجود 
ندارد را بومي كند و اين امر تنها با حمايت از توليدكنندگان 

صورت خواهد گرفت نه با واردات!
اين مقام مس��وول بيان كرد: دولت بهتر است به جاي 
بازارسازي براي برندهاي خارجي، از توليدكننده داخلي 
حمايت كند تا علاوه بر اشباع بازار داخل، بازار صادراتي 
رونق بگي��رد . بنابراين مي توان برنامه ريزي كرد كه به 
جاي واردات براي مناطق آزاد، توليد را چنان س��هل و 
آسان كنند تا محصولات وارداتي با انعقاد قرارداد، در 

داخل كشور توليد شوند. 



تريبون وزير

كوتاه از دنياي انرژي

7 انرژي

ارزان ترين قيمت درجهان،بالاترين سهم  در هزينه خانوار در كشورهاي توليد كننده نفت

برزخ بنزيني دولت
گروه انرژي|

چالش دولت با مصرف رو به رشد و نگران كننده بنزين در 
ايران، در كنار حساسيت مردم نسبت به افزايش قيمت اين 
حامل انرژي مسبب بن بستي در سياست گذاري انرژي 
ايران شده است كه به نظر مي رسد راه برون رفت از آن قرار 
نيست به آس��اني يافت شود. از طرفي دولت ادعا مي كند 
كه بنزين در ايران بسيار ارزان است و همين عامل باعث و 
باني معضلات زيادي از جمله مصرف بي رويه و قاچاق بوده 
است. از طرف ديگر، افكار عمومي با توجه به سطح درآمد 
و گرفتاري هاي اقتصادي اين روزهاي مردم ادعا مي كند 
كه بنزين براي ايرانيان ارزان نيست و توان تحميل هزينه 
بيش��تر حمل ونقل بر دوش خانواده ها وجود ندارد. مركز 
پژوهش هاي مجلس در گزارش��ي كه ديروز انتشار يافته 
است، به مقايسه وضعيت بنزين در ايران و ساير كشورهاي 
جهان پرداخته و همه معيارهاي مورد بحث را در محاسبه 
جايگاه بنزين در هزينه و درآمد ايرانيان مد نظر قرار داده 
است. بر اس��اس اين گزارش، با وجود آنكه ايران با ليتري 
مع��ادل 0.09 دلار، پس از ونزوئ��لا ارزان ترين بنزين را 
دراختيار مردمش قرار مي دهد، ولي با احتساب درآمده 
سرانه مشخص مي شود كه هر ايراني بطور ميانگين معادل 
1.1 درصد از درآمد خود را براي بنزين هزينه مي كند كه 
اين آمار به نسبت كشورهاي توس��عه يافته پايين، اما به 
نسبت كشورهاي توليدكننده نفت بالا است. اين گزارش 
نشان مي دهد كه معيار مذكور تصوير دقيق تري از جايگاه 
قيمت بنزين در ايران و در مقايسه با كشورهاي ديگر جهان 
ارايه مي دهد. گزارش مذكور درباره رابطه قيمت بنزين و 
قاچاق اين كالا نيز مي افزايد كه با توجه به فاصله بس��يار 
زياد قيمت بنزين در ايران با همه كش��ورهاي همسايه، 
ابزار قيمتي به تنهايي قادر به خاموش كردن انگيزه قاچاق 
بنزين از ايران نيست. اين گزارش پيش بيني مي كند كه 
دولت در س��ال 1398 حدود 132 هزار ميليارد تومان، 
معادل 12 ميليارد دلار يارانه پنهان براي بنزين مصرف 
كند . ميزان اين يارانه در س��ال 1397 معادل 117 هزار 

ميليارد تومان بوده است.
مركز پژوهش هاي مجلس ديروز در گزارش��ي با عنوان 
»درباره ياران��ه انرژي در ايران: تصوير مصرف حامل هاي 
انرژي در بخش حمل ونقل« به بررس��ي انواع حامل هاي 
انرژي و رابطه آنها با حمل و نقل در ايران پرداخت. بر اساس 
اين گزارش »حمل ونقل يكي از بخش هاي مهم اقتصاد 
ملي در دنياست كه به دليل داشتن نقش زيربنايي، تأثير 
فراواني بر فرايند رشد اقتصادي كشورها دارد. اين بخش 
دربرگيرنده فعاليت هايي است كه به شكلي گسترده در 
تمامي زمينه ه��اي توليد، توزيع و مصرف كالا و خدمات 
جريان دارد و واس��طه اي ميان فعاليت هاي كشاورزي، 
صنعتي، بازرگاني و خدماتي در سطح ملي و بين المللي 
است. بنابراين متناسب با توسعه يافتگي كشورها اين بخش 
نيز توسعه خواهد يافت. در اين ميان آنچه كه اهميت داشته 
و مورد توجه صاحب نظران در دنياس��ت، ميزان مصرف 

انرژي در اين بخش است.«
در بخش��ي از اين گزارش كه به وضعي��ت بنزين و رابطه 
آن با حمل و نقل اختصاص يافته، آمده اس��ت كه »بيش 
از 99درص��د بنزين مورد اس��تفاده در كش��ور در بخش 
حمل ونقل مصرف مي ش��ود بطوري كه مصرف س��اير 
بخش ها قابل اغماض بوده و در محاسبات منظور نمي شود. 
بنابراين مي توان گفت مصرف كننده كل بنزين در كشور 
بخش حمل ونقل است. بررسي آمار عرضه بنزين نشان 
مي دهد كه مصرف بنزين در كشور طي دو دهه اخير بيش 
از دو برابر شده اس��ت. بطوري كه مقدار متوسط مصرف 

روزان��ه آن از حدود 46 ميليون ليتر در س��ال 1380، به 
حدود 89/1 ميليون ليتر در سال 1397 رسيده است و در 
چهار ماه ابتداي سال جاري اين رقم به 95/3 ميليون ليتر 
افزايش يافته است و با توجه به رشدي كه مصرف بنزين 
طي سال هاي اخير داشته، پيش بيني مي شود كه در پايان 
سال جاري متوسط مصرف روزانه به حدود 100 ميليون 
ليتر برسد.« بر اس��اس اين گزارش مصرف بنزين در دو 
مقطع زماني سير نزولي پيدا كرده است و در سال 1386، 
اجراي طرح كارت هوشمند سوخت و سهميه بندي و در 
س��ال 1388، اجراي قانون هدفمندسازي يارانه ها علت 

اصلي كاهش مصرف بنزين بوده اند.

     مقايسه مصرف سرانه بنزين
بر اس��اس اين گ��زارش، اگر جمعيت كش��ور حدود 83 
ميليون نفر باشد، به ازاي هر ايراني روزانه 1/1 ليتر بنزين 
در كش��ور مصرف مي شود. اين مقدار مصرف در مقايسه 
با كش��ورهاي جهان رقم بالايي محسوب مي شود. تنها 
حدود 20 كش��ور در دنيا مصرف س��رانه بالاتري نسبت 
به ما دارند. بيش��ترين مصرف س��رانه مربوط به كش��ور 
امريكا ب��ا 4/39 ليتر در روز اس��ت، رتبه ه��اي بعدي به 
ترتيب متعلق به كانادا با 3/62 ليتر، كويت با 2/84 ليتر، 
عربستان س��عودي با 2/6 ليتر، عمان با 2/53 ليتر و قطر 
با 2/48 ليتر در روز است. در مقابل، مصرف سرانه بنزين 
در كش��ورهاي اروپايي بين 0/5 تا يك ليت��ر در روز و در 
كشور همسايه ما تركيه، حدود 0/1 ليتر در روز است كه 
به طور قابل توجهي پايين تر از ايران است. گزارش مركز 
پژوهش هاي مجلس، عمده تري��ن دلايل مصرف بالاي 
بنزين در ايران را در قيمت پايين س��وخت، ضعف شبكه 
حمل ونقل همگاني ش��هري، منطقه اي و برون شهري، 
گسترش فرهنگ استفاده از خودروي شخصي، كيفيت 
پايين خودروها و مصرف سوخت بالا، عدم استفاده كافي 
از CNG به عنوان سوخت جايگزين و همچنين قاچاق 
سوخت دانسته است. بر اساس اين گزارش، بعد از ونزوئلا، 
ايران پايين ترين قيمت عرضه بنزين را در دنيا دارد يعني 
هر ليتر 0/09 دلار امريكا )با نرخ تسعير 11000 تومان( . 
در صورتي كه در حال حاضر ميانگين قيمت عرضه بنزين 
در جهان 1/09 دلار به ازاي هر ليتر است. البته بين كشورها 
تفاوت قابل توجهي در قيمت ها وجود دارد. به عنوان يك 
قاعده كلي، كشورهاي ثروتمند قيمت هاي بالاتري دارند 
در حالي كه كشورهاي فقيرتر و كشورهايي كه توليدكننده 
و صادركننده نفت هستند قيمت هاي پايين تري دارند. 
يك استثنا وجود دارد و آن كشور امريكاست كه با وجود 
اينكه كشور پيشرفت هاي است، اما قيمت بنزين در آن 
پايين است )0/77 دلار( . اختلاف قيمت ها در كشورهاي 
مختلف ناش��ي از سياس��ت هاي دولت ها مبني بر اخذ 
ماليات يا تخصيص يارانه براي عرضه بنزين اس��ت؛ زيرا 
همه كشورها به بنزين با همان قيمت بازارهاي بين المللي 
دسترسي دارند، اما برمبناي سياست خود تصميم گرفته 
و ماليات ه��اي مختلفي را در نظ��ر مي گيرند. در نتيجه، 
قيمت خرده فروشي بنزين در كشورها و بعضاً در شهرهاي 

مختلف آنها متفاوت است.
همانطور كه گفته شد، ضعف شبكه حمل ونقل همگاني 
ش��هري، منطقه اي و برون شهري، گس��ترش فرهنگ 
استفاده از خودروي شخصي، كيفيت پايين خودروها و 
مصرف سوخت بالا و عدم استفاده كافي از CNG به عنوان 
سوخت جايگزين از عوامل گسترش مصرف بنزين در ايران 
هس��تند. لازم به ذكر است كه در حالي كه دنيا به سمت 
استفاده از سوخت هاي پاك پيش ميرود در ايران استفاده 

از گاز طبيعي فش��رده )CNG( متناسب با ظرفيت هاي 
موجود در كشور گسترش چنداني نداشته است.

مس��اله ديگري كه بايد مورد توجه ق��رار بگيرد، قاچاق 
سوخت است. سوخت قاچاق ش��ده مقداري از سوخت 
توزيع ش��ده در كشور است كه از نظر آماري جزو مصرف 
داخلي منظور مي ش��ود، اما در واقع در داخل كش��ور به 
مصرف نرسيده و بطور غيرقانوني از كشور خارج مي شود. 
قاچاق سوخت آمار مصرف داخلي را دچار ابهام مي كند؛ 
بنابراين مصرف داخلي كشور همواره كمتر از مقداري است 
كه در آمار مصرف ذكر مي ش��ود.  پديده قاچاق به عنوان 
يك چالش جدي در كشور مطرح است و دلايل متعددي 
دارد. يكي از دلايل آن اختلاف قيمت س��وخت داخلي با 
كشورهاي همسايه است. اگر نرخ تسعير دلار را 110000 
ريال فرض كنيم. قيمت بنزين در ايران 9 سنت است. در 
حالي كه اين قيمت در تركيه حدود 14 برابر ايران است. 
همچنين در عراق 7 برابر، در ام��ارات متحده عربي 6/5 
برابر، در قطر 5/4 برابر، در پاكستان 8 برابر، در افغانستان 
7/2 برابر، در تركمنستان و آذربايجان هم حدود 5 برابر 
ايران قيمت دارد. بنابراين انگيزه اي قوي براي سوداگران و 
قاچاقچيان سوخت وجود دارد و با توجه به تغييراتي كه در 
اقتصاد ايران و ارزش پول ملي رخ داده، اگر كشور از كنترل 
و جلوگيري از قاچاق سوخت عاجز باشد چه بسا قاچاق به 
صورت سازمان يافته تر توسعه يابد. نكته ديگر اينكه افزايش 
قيمت داخلي نمي تواند در حدي باشد كه انگيزه لازم براي 
قاچاق را از بين ببرد. بنابراين كنترل قاچاق نياز به ابزار ديگر 

و اتخاذ سياست هاي غيرقيمتي نيز دارد.

     معضل رشد مصرف بنزين
بررسي روند رشد مصرف بنزين نشان مي دهد كه از سال 
1394 به بعد نرخ رشد مصرف در هر سال نسبت به سال 
قبلي بطور قابل توجهي افزايش يافته است و اگر شرايط 
فعلي تغيير نكند، اين رش��د فزاينده در س��ال هاي آتي 
ادامه خواهد داش��ت. چه از نظر مصرف بي رويه داخلي و 

چه از نظر قاچاق س��وخت. در اين صورت، توليد داخلي 
جوابگوي مصرف داخلي نبوده و ناگزير از واردات سوخت 
خواهيم بود. طبق آم��ار موجود، حدود 61 درصد بنزين 
توسط خودروهاي س��واري، 21 درصد توسط وانت ها، 8 
درصد توسط تاكسي ها، 6 درصد توسط موتورسيكلت ها 

و 4درصد توسط كاميون و كاميونت ها مصرف مي شود.

     متغير قدرت خريد
در تعيين قيمت بنزين در كش��ورها قدرت خريد مردم 
نكته اي مهم و اساسي است. يعني بهتر است گران يا ارزان 
بودن كالا بر اساس متوسط درآمد مردم و قدرت خريد آنها 

مورد بررسي و سنجش قرار گيرد.
براي مثال مقايس��ه اي بين كشورها انجام شده كه نشان 
مي دهد براي خريد 40 ليتر بنزي��ن در ماه، چند درصد 
از درآمد ماهيانه مردم بايد اختصاص يابد. بر اس��اس اين 
گزارش، در قطر مردم ب��راي خريد40 ليتر بنزين، فقط 
0/4درصد از درآمد ماهيانه ش��ان را هزينه مي كنند. در 
فرانس��ه 2 درصد، در پاكستان 23 درصد و در نپال مردم 

بايد نصف درآمد ماهيانه شان را پرداخت كنند. 
بر اس��اس اطلاعات هزينه-درآمد خانوار در سال 1397 
درآمد متوسط ماهيانه هر خانوار شهري برابر 3/6 ميليون 
تومان بوده است. چنانچه نسبت هزينه هاي مصرف 40 
ليتر بنزين در ماه را به درآمد فوق تقسيم كنيم به رقم 1/1 
درصد مي رسيم. اين نسبت در مقايسه با اكثر كشورهاي 
نفتي بالا و در مقايسه با اكثر كشورهاي توسعه يافته پايين 
است. بنابراين با وجود پايين بودن قيمت بنزين در كشور، 
اما سهم آن در مقياس جهاني چندان پايين نيست. اين 
موضوعي اس��ت كه در بحث آزادسازي يا افزايش قيمت 
حامل ها از جمله بنزين، بايد مد نظر تصميم گيران قرار 
گيرد. نكته ديگري كه در اين مقايس��ه روشن مي شود، 
اين است كه رابطه مستقيمي بين ارزاني قيمت سوخت و 
مصرف سرانه آن در كشورهاي مختلف وجود دارد. يعني 
كشورهايي مثل قطر، كويت، امريكا و عربستان كه سهم 

هزينه س��وخت از متوسط درآمد سرانه آنها بسيار پايين 
است، بالاترين مصرف س��رانه بنزين در جهان را به خود 

اختصاص داده اند.

     سهم بنزين از يارانه پنهان
بر اس��اس اين گزارش براي محاس��به اينك��ه دولت چه 
مبلغي يارانه بابت مصرف انرژي و سوخت هزينه مي كند، 
رويكردها و روش هاي متفاوتي وجود دارد. عده اي معتقدند 
چون كشور ما توليدكننده نفت و فرآورده هاي آن است، 
دولت بايد هزينه توليد يا قيمت تمام شده را ملاك عمل 
قرار دهد. عده اي ديگر معتقد به در نظر گرفتن قيمت هاي 
جهاني براي محاسبه يارانه ها هستند زيرا دولت مي تواند 
مازاد مصرف داخلي را به قيمت جهاني بفروشد در حالي كه 
افزايش مصرف داخلي باعث كاهش انتفاع دولت از محل 
صادرات مي شود و نيز ممكن است ميزان مصرف بيش از 
توليد داخلي باشد كه در اين صورت، واردات با قيمت هاي 
جهاني صورت خواهد گرفت. به هر حال نظرات متفاوت و 
روش هاي متفاوتي در اين خصوص وجود دارد كه هر كدام 

مي تواند مبناي محاسبه و در نهايت تصميم قرار بگيرد. 
در س��ال 1394 حدود 2/23 ميليارد دلار معادل 7700 
ميليارد تومان يارانه پنهان در عرضه بنزين مستتر بوده، در 
سال 1395 اين رقم بيش از 8 هزار ميليارد تومان، در سال 
1396 بيش از 11 هزار ميليارد تومان و در سال 1397 با 
شرايط به وجود آمده در كشور به 117 هزار ميليارد تومان 
رسيده است و اگر مصرف بنزين در پايان سال 1398 به 
36/5 ميليارد ليتر برس��د، رقم يارانه پنهان مربوط به آن 
132 هزار ميليارد تومان معادل 12 ميليارد دلار برآورد 
مي شود. با مراجعه به سهم وسايل نقليه در مصرف بنزين، 
سهم يارانه وسايل نقليه مشخص مي شود. يعني 61 درصد 
يارانه بنزين بابت مصرف سواري هاي شخصي، 21 درصد 
يارانه بابت مصرف وانت ها و 8 درصد يارانه سهم تاكسي ها، 
6 درصد سهم موتورسيكلت ها و 4 درصد هم سهم كاميون 

و كاميونت هاست.
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بازگشت ۹۵ درصدي ارز 
پتروشيمي ها به كشور

ايرنا| وزي��ر نفت با بيان اينكه بي��ش از 95 درصد 
پتروش��يمي ها در بازگرداندن ارز بسيار خوب عمل 
مي كنند، گفت: تنها چند شركت بازي درمي آورند 
كه به دستگاه هاي نظارتي معرفي شده اند. بيژن نامدار 
زنگنه روز دوشنبه با بيان اينكه صادرات پتروشيمي ها 
و بازگشت ارز حاصل از اين صادرات به كشور به خوبي 
انجام مي شود، اظهار داش��ت: به عنوان كسي كه از 
رييس جمهوري مسووليت كنترل نحوه بازگشت 
ارز ش��ركت هاي پتروش��يمي را بر عهده دارم، بايد 
بگويم؛ بيش از 95درصد شركت هاي پتروشيمي  در 
بازگرداندن ارز بسيار خوب عمل مي كنند. وزير نفت با 
بيان اين مطلب ادامه داد: تنها چند شركت به اصطلاح 
بازي در مي آورند كه براي پيگيري به دستگاه هاي 
نظارتي معرفي شده اند اما پتروشيمي هاي بزرگ و 
اصلي مانند هلدينگ خليج فارس، هلدينگ پارسيان 
و هلدينگ تاپيكو خيلي خوب عمل مي كنند. وي 
همچنين درخصوص عدم پرداخت 6 هزار ميليارد 
تومان بودجه به ش��هرداري ها براي تهيه قير اظهار 
داشت: وزارت نفت با واريز اين ميزان از بودجه به خزانه 
كشور وظيفه خود را به خوبي انجام داده و شهرداري ها 
بايد به دنبال تخصيص اين بودجه مطابق قانون برنامه 
بودجه سال جاري باشند و از اينجا به بعد در حيطه 
وظايف وزارت نفت نيست. زنگنه خاطرنشان كرد: 
وظيفه ما واريز پول از مجراي مش��خصي به حساب 

خزانه كل كشور بود كه اين وظيفه انجام شده است.

برتري زيست محيطي بنزين 
يورو نسبت به سوپر

شانا| ش��ركت ملي پالايش و پخش فرآورده هاي 
نفتي ايران در پاسخ به برخي شايعات مبني بر كمبود 
بنزين سوپر در جايگاه هاي سوخت كشور اعلام كرد: 
بنزين سوپر در دو پالايشگاه امام خميني )ره( شازند 
و اصفهان توليد و در كش��ور توزيع مي شود. شركت 
ملي پالايش و پخش فرآورده هاي نفتي ايران طبق 
قانون مكلف به توليد و توزيع بنزين معمولي و بنزين 
با استاندارد يورو 4 است كه هم اكنون بيشتر از ميزان 
تعهد خود بنزين با كيفيت يورو توليد و در كشور توزيع 
مي كند. هم اكنون افزون بر بنزين با استاندارد يورو 4 
و 5، بنزين سوپر نيز توليد و با توجه به محدوديت هاي 
ذخيره سازي و انتقال، در كشور توزيع مي شود. اين 
در حالي است كه بنزين با اس��تاندارد يورو از لحاظ 
زيست محيطي به مراتب پاك تر از بنزين سوپر است.

پايتخت براي احتمال سيلاب 
آماده مي شود

ايس�نا| مديرعامل شركت آب منطقه اي تهران از 
تخليه روزانه س��ه ميليون مترمكعب آب از مخازن 
س��دهاي پنج گانه تهران براي جلوگي��ري از وقوع 
سيلاب هاي احتمالي در پايتخت خبر داد. سيدحسن 
رضوي اظهار كرد: سدها هم براي سيلاب هاي پاييزي 
و هم براي سيلاب هاي كه ممكن است در بهار سال 
99 اتف��اق افتد، آماده مي ش��ود. به گفته وي حجم 
كل مخازن س��دهاي پنج گانه تهران 817 ميليون 
مترمكعب اس��ت كه اين ميزان در مقايسه با مدت 
مش��ابه سال گذش��ته كه 579 ميليون متر مكعب 
بوده اس��ت 239 ميليون مترمكعب بيش��تر است. 
به گفته سيف الله آقابيگي، مديركل دفتر مديريت 
بحران ش��ركت مديريت منابع آب ايران، بر اساس 
پيش بيني هايي كه صورت گرفته است، ماه هاي مهر، 
آبان و آذر از لحاظ احتمال بارندگي بيشتر از ميزان 
نرمال حتي براي پايتخت خواهد بود. بنابراين لازم 
اس��ت همه تمهيدات لازم براي مديريت سيلاب، 
تخليه ايمن سيلاب در مجاري انتقال آب، رودخانه ها 

و كانال ها فراهم شود.

صادرات نفت اكوادور
از سر گرفته شد

رويترز| ش��ركت دولتي نف��ت اكوادور ب��ا پايان 
اعتراضات اخير در اين كشور، صادرات نفت خود را از 
سر گرفت. به گزارش خبرگزاري رويترز از كيتو، پس 
از آنكه اعتراضات اخير در اكوادور ضد تدابير رياضتي 
دولت اين كشور شركت پترواكوادور را وادار كرد براي 
توليد خود وضع فوق العاده اعلام كند، اين ش��ركت 
دولتي روز يك شنبه اعلام كرد در حال ازسر گيري 
ص��ادرات نفت خود اس��ت. اكوادور وادار ش��ده بود 
صادرات نفت خود را متوقف و يك خط لوله مهم انتقال 
نفت را تعطيل كند، زيرا حداقل 20 ميدان نفتي در پي 

اعتراضات عمليات خود را معلق كرده بودند. 

پيش بيني رشد توليد نفت عمان
شانا| موسس��ه اس اندپي گلوبال پيش بيني كرد 
توليد نفت عمان تا سه س��ال آينده به يك ميليون 
و 100 هزار بش��كه در روز خواهد رسيد. به گزارش 
پايگاه خبري پلاتس، موسسه اس اندپي گلوبال در 
گزارشي اعلام كرد توليد نفت عمان كه بزرگ ترين 
توليدكننده نفت غير عضو اوپك در منطقه خاورميانه 
اس��ت، از رقم كنوني 970 هزار بشكه در روز به يك 
ميليون و 100 هزار بش��كه در روز در س��ال 2022 
ميلادي مي رسد. در گزارش اين موسسه آمده است: 
ما همچنين فرض مي كنيم كه توليد گاز )عمان( نيز 
افزايش خواهد يافت؛ توليد بالاتر گاز به نوبه خود از 
توسعه پروژه هاي پتروشيمي، توليد برق و افزايش 
برداش��ت نفت، حماي��ت مي كند. عم��ان در حال 
گسترش فعاليت هاي اكتشاف نفت و گاز است و به 
تازگي توافق هاي اكتشافي با شركت هايي همچون 

بي پي و اني امضا كرده است.

تداوم نگراني ها نسبت به رشد اقتصادي جهان تقاضاي نفت را كاهش داد

كاهش برنت در آغاز هفته بازار
ايسنا|

قيمت نفت در معاملات روز دوشنبه تحت تاثير تداوم نگراني ها نسبت 
به چشم انداز اقتصادي جهاني و تاثيري كه روي تقاضا براي نفت خواهد 
داش��ت، كاهش پيدا كرد. بهاي معاملات آتي نفت برنت 61 سنت يا 
1.03 درصد كاهش پيدا كرد و به 58 دلار و 81 س��نت در هر بشكه 
رسيد. بهاي معاملات آتي نفت وست تگزاس اينترمديت امريكا 38 
س��نت يا 0.71 درصد كاهش پيدا كرد و به 53 دلار و 49 سنت در هر 
بشكه رسيد. تحليلگران بانك ANX در يادداشتي نوشتند كه بازارهاي 
كالا در بحبوحه انتشار آمار اقتصادي نامطلوب، تحت فشار منفي قرار 
گرفته اند. رش��د اقتصادي چين در سه ماهه سوم بر مبناي سالانه به 
6درصد رسيد كه ضعيف ترين نرخ رشد در بيش از 27 سال گذشته بوده 
است و به دليل توليد كارخانه اي نه چندان مطلوب و ادامه تنش هاي 
تجاري، مطابق با انتظارات نبود. با اين حال رشد 9.4 درصدي توليد 
پالايشگاهي چين در سپتامبر نشان مي دهد كه تقاضا براي نفت در 

بزرگ ترين واردكننده نفت جهان قوي مانده است.
در بخش عرضه، روس��يه اعلام كرد در س��پتامبر بيش از سقف مقرر 
تحت توافق اوپك پلاس، نفت توليد كرده اس��ت كه به دليل افزايش 
توليد ميعانات گازي در آستانه فرا رسيدن فصل زمستان بوده است. 
اوپك، روس��يه و ساير توليدكنندگان نفت معروف به اوپك پلاس در 

دسامبر سال گذش��ته موافقت كردند ميزان عرضه خود را از ابتداي 
امسال 1.2 ميليون بشكه در روز محدود كنند. اما كشورهاي متعدد 
از جمله عربستان سعودي از كوتاهي روسيه در عمل به تعهدانش در 
اين پيمان انتقاد كرده اند. مذاكرات كويت و عربستان سعودي درباره 
ازسرگيري توليد نفت در ميادين منطقه بي طرف كه 500 هزار بشكه 
در روز به توليد اضافه خواهد كرد، نگراني ها نسبت به افزايش عرضه 

را تقويت كرده است. 
پ��س از اينكه دو روزنامه كويتي القبس و ال��راي به نقل از منابع آگاه 
خبر دادند كه اين دو توليدكننده نفت براي ازسرگيري توليد نفت در 
ميادين منطقه بي طرف به توافق رسيده اند، خالد الجراله، معاون وزير 
خارجه كويت اظهار كرد: مذاكرات مثبت بوده اند. در اين بين شركت 
نفتي دولتي پترواكوادور كه در پي اعتراض��ات مردمي ماه جاري به 
تدابير رياضت اقتصادي، ناچار شده بود وضعيت اضطراري اعلام كند، 
صادرات نفت خود را ازسرمي گيرد. در جريان اعتراضات بين هفتم تا 
13 اكتبر، اكوادور 1.5 ميليون بشكه در توليد نفت ضرر كرد و شركت 
دولتي پتروآمازوناس اعلام كرده كه به 48.4 ميليون دلار براي تعمير 
خسارات نياز دارد. بر اساس گزارش رويترز، پيش از اعتراضات اكوادور 
حدود 545 هزار بشكه در روز نفت توليد مي كرد و به منظور افزايش 

توليد خود، تصميم گرفته است در ژانويه از اوپك خارج شود.

رييس موسسه مطالعات بين المللي انرژي مطرح كرد
مصرف 6 ميليون بشكه اي نفت در ايران

ايلنا|
رييس موسسه مطالعات بين المللي انرژي بيان كرد: ما در شرايط جنگ 
اقتصادي هستيم. البته دست مان را بالا نمي بريم كه تسليم شويم اما 
بايد ظرفي��ت خودمان را براي مقاومت ب��ه كار ببريم. تاكنون دنبال 
اين بوديم كه از سرمايه خارجي براي توسعه استفاده كنيم اما امريكا 
توسعه و پايداري بقاي ما را نشانه گرفته است. علي مبيني دهكردي 
در نشست خبري كنفرانس توسعه نظام مالي در صنعت نفت با بيان 
اينكه در كشور ما 9.5 ميليون بشكه معادل نفت و گاز توليد مي شود 
كه 6 ميليون بشكه از آن در داخل كشور مصرف مي شود، گفت: شدت 
مصرف انرژي در ايران 5 برابر جهان و 12 برابر كش��ورهاي پيشتازي 
مثل ژاپن است. اين 6 ميليون بشكه ظرفيت صرفه جويي بالايي دارد. 
وي افزود: ما نمي گوييم به تكنولوژي و س��رمايه گذاري خارجي نياز 
نداريم چراكه هر قدر سرعت توسعه بالا برود به منابع زيادي نياز داريم 
دولت بايد فرايند توسعه را فراهم كند. بايد به اين باور برسيم كه ظرفيت 
ملت بيش از دولت است. رييس موسسه مطالعات بين المللي انرژي 
تصريح كرد: در حال حاضر 25 ميليارد دلار ظرفيت تعريف شده در 
پتروشيمي، 17 تا 18 ميليارد دلار در پالايشگاه ها و نيروگاه هاي كشور 
14 ميليارد دلار سرمايه نياز دارند كه به كارايي خود برسند. اين پروژه ها 
جديد نيستند و فقط بايد بهبود يابند. اين رقم سرمايه گذاري منهاي 

بالادست صنعت نفت است. وي ادامه داد: در بازار دنيا يك ترمي مطرح 
مي شود كه محصولات را متنوع مي كنند. سوال اين است كه آيا ما با 
ابزارهاي نوين كار مي كنيم يا خير؟ پاسخ اين است كه همواره نوآوري 
در شرايط خلأ به وجود مي آيد. بنابراين نمي توانيم بگوييم كه اگر ما 
اين نهادها را نداريم بايد فراموش كنيم. آنچه مسلم است پديده هايي 
مثل بلاكچين و رمزارزها در جهان مورد استفاده قرار گرفته اند. ما نيز 
بايد از ابزارهاي نوين استفاده كنيم و قواعد استفاده از آنها را به وجود 
بياوريم. مبيني تاكيد كرد: ما در شرايط جنگ اقتصادي هستيم. البته 
دست مان را بالا نمي بريم كه تسليم شويم اما بايد ظرفيت خودمان را 

براي مقاومت به كار ببريم.
 تاكنون دنبال اين بوديم كه از سرمايه خارجي براي توسعه استفاده 
كنيم اما امريكا توس��عه و پايداري بقاي ما را نش��انه گرفته است. وي 
خاطرنشان كرد: كشور ما ظرفيت 70 تا 80 ميليارد دلار ترنور مالي 
براي تثبيت بقاء و گام برداش��تن براي توسعه را دارد اما مي بينيم كه 
امريكا در كشورهاي همسايه مثل عراق، امارات و چين مستقر كرده 
است. انگليس نيز تا عمان براي ما محدوديت ايجاد كرده و ما را رصد 
مي كنند اما با اين وجود هزينه هاي شان نيز زياد است. ما بايد به اين 
فكر كنيم كه بازار پيرامون ما 450 ميليون دلار اس��ت و بايد اين بازار 

را هدف قرار دهيم.

آژانس بين المللي انرژي پيش بيني كرد

رشد ۵0 درصد تجديدپذيرها تا سال 2024
گروه انرژي| 

بر اس��اس آخرين پيش بيني آژانس بين المللي انرژي 
درباره انرژي هاي تجديدپذير، نصب سيستم هاي توليد 
برق خورش��يدي در خانه ها، س��اختمان هاي تجاري و 
تأسيسات صنعتي قرار است طي 5 سال آينده خيزش 
داشته و مسير توليد و مصرف برق را با تحول روبرو كند.

گزارش اخي��ر آژانس بين الملل��ي انرژي درب��اره بازار 
انرژي هاي تجديدپذير در سال 2019 كه ديروز منتشر 
ش��د، تمركز خود را بر برنامه هاي كارب��ردي قرار داده 
است كه در مجموع با برنامه هاي PV توزيعي شناخته 

مي ش��ود. در اين گزارش پيش بيني مي ش��ود كه بين 
سال هاي 2019 و 2024، كل ظرفيت توليد برق مبتني 
بر انرژي هاي تجديدپذير 50 درصد رش��د خواهد كرد. 
اين افزايش ظرفيت كه مع��ادل هزار و 200 گيگاوات و 
به اندازه كل ظرفيت فعلي ايالات متحده است، با كاهش 
هزينه ها و تلاش هاي هماهن��گ دولتي تحقق خواهد 
يافت. انرژي خورشيدي )PV خورشيدي( 60 درصد از 
اين افزايش ظرفيت را به خود اختصاص خواهد داد و سهم 
تجديدپذيرها در توليد جهاني برق از 26 درصد امروز به 

30 درصد در سال 2024 رشد خواهد كرد. 

در اين گزارش آمده است كه پس از آنكه در سال گذشته 
افزايش ظرفيت تجديدپذيرها براي نخس��تين بار طي 
تقريبا دو دهه گذش��ته متوقف شد، رش��د مورد انتظار 
تجديدپذيرها امس��ال محقق مي ش��ود، ب��ا اين حال، 
گسترش تجديدپذيرها همچنان پايين تر از آنچه براي 
تحقق اه��داف انرژي پاي��دار جهاني لازم اس��ت، باقي 
خواهد ماند. فاتح بيرول، مدير اجرايي آژانس بين المللي 
انرژي در اي��ن باره گفت: »مناب��ع تجديدپذير در حال 
حاضر دومين منابع تأمين برق در جهان هس��تند، اما 
اگر بخواهيم به اهداف بلندمدت اقليمي، كيفيت هوا و 

دسترسي همگاني به انرژي دست پيدا كنيم، لازم است 
كه گسترش آنها تسريع شود.« اين گزارش بر سه چالش 
اساس��ي تأكيد مي كند كه براي س��رعت بخشيدن به 
گسترش تجديدپذيرها بايد برطرف شوند. اين سه چالش 
عبارت  از: عدم قطعيت در سياست و مقررات، ريسك هاي 
بالاي س��رمايه گذاري و اختلاط سيس��تم هاي بادي و 
خورشيدي هس��تند. توسعه سيستم هاي تجديدپذير 
PV )فتوولتاييك( تقريبا نيمي از كل رش��د بازار انرژي 
خورش��يدي PV تا س��ال 2024 را تش��كيل مي دهد. 
برخ��لاف وضع متع��ارف فعلي، كاربرده��اي تجاري و 

صنعتي به جاي مصارف خانگي بر رشد تجديدپذير هاي 
فتوولتاييك توزيع شده تسلط خواهند يافت و سه چهارم 
ظرفيت هاي نصب شده را به خود اختصاص خواهند داد.

هزينه توليد برق از انرژي خورشيدي PV توزيع شده در 
خانه ها، ساختمان ها و صنعت، اكنون پايين تر از قيمت 
فروش برق در بيشتر كشورها است. طبق گزارش آژانس 
بين المللي انرژي پيش بيني مي شود هزينه هاي توليد 
انرژي خورش��يدي PV تا س��ال 2024 به ميزان 15 تا 
35درصد ديگر كاهش پيدا كند و استفاده از اين فناوري 

جذاب تر شود.
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»اف اي تي اف« از ابتدا تا انتها 

چرا مبارزه با پول شويي براي جهان مهم شده است

برمان را بشناسيم ثروتمندهاي دورو

سيدجواد كاظمي تبار |
متن زير سخنراني دكتر سيد جواد كاظمي تبار در 
مركز بررسي هاي استراتژيك رياست جمهوري است.

كاظمي تبار كه داراي دكتراي برق و كامپيوتر از دانشگاه 
كاليفرنيا  آيروين آمريكا و كارشناس داده كاوي براي 
كشف تقلب براي تراكنش هاي بانك آمريكا است در مركز 
بررسي هاي استراتژيك رياست جمهوري در خصوص 

مبارزه با پولشويي سخنرانس كرده است كه مي خوانيد:
ابتـدا بگويـم كـه من در كنار اسـتادي دانشـگاه در 
شـركتي به نام داده كاوان هوشـمند توسـن به عنـوان 
مشـاور فعـال هسـتم. اين شـركت حـدود 60درصـد نرم  
افزارهاي ضدپولشـويي كشـور را مي نويسـد و حرف هايـم 
در اينجـا از روي تجربياتـم در ايـن شـركت اسـت. حـدود 
يـك سـال و نيـم پيـش بـود ايـن حقيـر بـه همـراه 
بنيـاد ملـي نخبـگان محضـر مقـام معظـم رهبـري رفتـه 
بوديـم. خدمـت ايشـان عـرض كـردم كه تـوان مقابلـه با 
پولشـويي كاملا در داخـل موجود  اسـت. ايشـان هـم 
حـرف مـا را تأييـد كردنـد و بعـدش هم بيـت پيگيري 
كـرد. تمـاس گرفت و نامـه را ارجـاع داد بـه وزارت اقتصـاد 
و دارايـي. البتـه متاسـفانه وزارت اقتصـاد و دارايـي بعدش  

خيلـي پيگيـري نكـرد. 
امـا اجـازه بدهيـد مـن ابتـدا پولشـويي را تعريـف كنـم. 
مساله اصلـي پولشـويي ايـن اسـت كـه يك شـخص 
خلافكاري عايـدي كارهـاي خلا ف خـودش را )يعني 
پـول كثيـف( ميخواهـد وارد سيسـتم بانكـي كنـد تـا با 
پول هاي ديگـر مخلوط شـود و وقتي از بانـك درمي آيـد 
اين پول شسـته شـده باشـد. پولشـويي يك جـرم ثانويـه، 
سـازمان يافته، فراملي  و همچنيـن در شـمار جرم هاي يقه 
سـفيد اسـت. اوليـن هـدف پولشـويي فـرار از تعقيـب يـا  
مجـازات يـا مصـادره امـوال اسـت. منابـع پـول كثيـف  
پولشـويان قاچـاق انسـان، قاچـاق مـواد مخـدر، دزدي 
و امثالهـم اسـت. يكـي از شـاخصه هاي پولشـويي ايـن 
اسـت كـه پـول نقـد زياد  دسـت ايـن افـراد اسـت. بـه 
دليـل سـختي حمـل و نقـل پـول نقـد در حجـم زيـاد 
اينهـا وارد سيسـتم بانكـي مي شـوند و اينجاسـت كـه 
بانـك بايـد جلويشـان را بگيـرد. همچنيـن يكـي از  نتايـج 
پولشـويي ضربـه بـه اقتصـاد اسـت. بـه عنوان يـك مثـال 
در نظـر بگيريد كه يك پولشـو بـراي ظاهرسـازي يـك 
فروشـگاه زنجيـره اي مي زنـد؛ او اجناسـش را ارزان تـر 
مي فروشـد تـا وقتـي بـه بانـك مـي رود بهانه داشـته 
باشـد كه چرا ايـن همه پول نقـد همراهش هسـت. همين 
ارزان  فروشـي  او يـك ضربـه بـه اقتصـاد در اين حـوزه 
خواهد بود. پـس از جمله اثرات پولشـويي بي ثباتـي  نظـام 
اقتصـادي، تضعيف  دولـت در نظارت بر اقتصـاد جامعه، 
تغيير روند سرمايه گذاري از توليـدي بـه دلايلي، لطمـه 
بـه فعاليت هاي بخـش خصوصي و جلوگيـري از رقابت 
سـالم. بروز  نتايـج ناخواسـته در نظـام بانكـي، افزايـش 
خطرپذيري سرمايه گذاري خارجي، افزايـش نرخ تورم و 

تضعيـف بخـش خصوصـي اسـت. 
در نظـر داشـته باشـيد كـه پولشـويي سـه مرحله 
مشـخص دارد. اوليـن مرحله ) Placement( ايـن 
اسـت كـه پـول كثيف به داخـل بانك راه پيـدا مي كند. 
مرحلـه دوم يعنـي لايه گذاري )Layering( ايـن اسـت 
كه فرد پولشـو براي جلوگيري از شـك بانـك پولـش را 
خـرد خـرد مي كند و آن را بيـن افـراد تقسـيم مي كند 
و آنهـا پـول را در حساب هايشـان مي گذارنـد. نهايتـا در 
مرحلـه اتمـام يـا integration پول هاي خـرد شـده در 
يـك حسـاب بـراي پولشـو تجميـع مي شـوند. رقم هـاي 
پولشـويي در دنيـا رقم هايي بالاست و مثلا  در كشـور 
خودمـان گفتـه مي شـود 11.8 درصـد وجـه نقدينگـي 
مربـوط بـه پولشـويي مي شـود. نكتـه مهـم در مـورد بانك 
 ها ايـن اسـت كه چـون جذب پـول برايشـان اولويـت دارد  
اگـر بـه حـال خودشـان رهـا شـوند جلـوي پولشـويي 
را نمي گيرند و در نتيجـه بـه يـك قانـون مبـارزه بـا 
پولشـويي نياز اسـت. قانـون مبارزه با پولشـويي در كشـور 
ما )كه شـامل يـازده قاعده  پولشـويي بـود( در سـال 1386 
بـه تصويـب رسـيد. و در ارديبهشـت مـاه سـال 90 بـه 
بانك ها ابلاغ شـد. نرم افزارهـا به گونـه اي طراحـي شـده اند 
كه هر تراكنشـي را كـه در يكـي از قاعده ها صـدق مي كرد 
گـزارش كننـد. در آغـاز هياتـي متشـكل از نماينـدگان 
وزارت اطلاعات، بانـك مركـزي و وزارت اقتصـاد و دارايـي 

به شـكلي سـختگيرانه نرم افزارهـا و كل ايـن فرآيند را 
چك مي كردنـد. نرم افزارهايـي كـه افلاين هسـتند و 
نميتـوان آنلاين آنهـا را چـك كـرد. بانـك موظـف اسـت 
ايـن گـزارش تهيـه شـده را بـه اداره مبارزه بـا پولشـويي 
بفرسـتد. اداره مبـارزه با پولشـويي گزارش هاي رسـيده از 
بانك هاي مختلـف را تجميـع مي كند و براسـاس آن در 
مورد  تعقيـب يـا عـدم  تعقيـب افراد تصميـم مي گيرد. 
آن يازده قاعـده در قانـون  ما را خود  مهندسـان داخلـي 
)البتـه بـا مطالعـه اسـناد بين الملل( درآورده اند. مثلا 
بـر پايـه يكـي از قواعـد تراكنش مالـي بـا مبلـغ بالا در 
مناطـق پرخطر )مثـل مناطـق مـرز( ريسـك دارد و 
گـزارش مي شـود. تراكنـش مالـي بـا مبلـغ بالا بـراي 
حسـاب هاي تـازه افتتاح شـده هـم همينطـور. بـه علاوه  
برداشـت و واريـز بـا مبلـغ  بالا و متعـدد در بـازه زمانـي 
محدود هم ريسـك دارد و بايـد گزارش  شـود. البتـه همـه 
ايـن تعابيـر )مثـل مبلـغ بالا( بايـد به صورت مشـخص 
كمـي شـود. نهادهايي كـه در مبـارزه بـا پولشـويي در 
كشـور مـا دخيـل هسـتند عبارتنـد از شـوراي عالـي 
مبـارزه بـا پولشـويي، قـوه قضاييـه. بانك ها و بورس ها هـم 
بايـد قواعـد پولشـويي را رعايت كننـد. بانك مركـزي هـم 

مراجـع ناظـر هسـتند. 
تعيين  ريسـك پولشـويي يـك تراكنش بـه چنديـن مولفه 
از  جملـه مـكان  جغرافيايـي تراكنـش، مشـتري تراكنـش 
و همچنيـن كشـوري كـه تراكنـش انجام  شـده وابسـته 
اسـت. مثال ريسـك پولشـويي يك تراكنش در كشـوري 
كه سـامانه نظارتي براي  جلوگيـري از پولشـويي نـدارد 
بالاست. مسوول و متولـي اينكـه چـه كشـوري پرريسـك 
اعلام بشـود »اف اي تي اف« اسـت. البتـه تنهـا »اف اي 
تي اف«  نيسـت؛ كشـورهاي مشـمول  تحريـم سـازمان 
ملـل يـا كشـورهايي كـه بنابـر گزارش هاي معتبـر سـطح 
بالايي از فسـاد يـا فعاليت هـاي خرابكارانه در آنهـا وجـود 
دارد. اما مهم  ترين عامـل  تعييـن پرريسـك بـودن يك 
كشـور همان اسـت كه  از طـرف »اف اي تي اف« بـه 
عنـوان غيرهمـكار معرفـي شـود. اما ايـن »اف اي تي 
 Laundering اف« دقيقا چيسـت؟ »اف اي تي اف« يا
On Force Task Action Financial يـك 
گـروه اقدام ويژه مالي اسـت. در سـال 1989  در ذيـل 
همايـش گـروه هفت براي مبارزه با پولشـويي تأسـيس 
شـده اسـت. اوايل شـايد بـه تعـداد انگشـتان دسـت 
عضـو داشـت. در سـال 2001  و بعـد از قضيـه يـازده 
سـپتامبر تحت  تأثيـر امريكا بحـث  تروريسـم هـم در 
آن موضوعيـت يافـت. دبيرخانه ايـن گروه اقـدام ويژه 
در پاريس اسـت. و نام فرانسـوي آن GAFI اسـت و 
 -GAFI به وبسـايتش هم كه مراجعه كنيد زده اسـت
»اف اي تي اف«.بنـاي كار »اف اي تي اف«  بـر ارزيابـي 
متقابل يا داوري همتاسـت كـه همانند داوري در مقالات 

علمـي اسـت و بـه موجـب آن اعضـا همديگـر را ارزيابـي 
 مي كنند و ايـن گـروه ويـژه مركزيـت و صاحبـي نـدارد. 
معروف  ترين سـند »اف اي تي اف« يـك جـزوه اي اسـت 
كـه چهـل توصيـه  بـراي مبـارزه بـا پولشـويي كـرده 
اسـت و در كنار اين يـك جزوه ديگـر دارد كه 9 توصيه 

براي مبـارزه بـا تأميـن مالـي تروريسـم دارد. 
در توصيه هاي چهل گانـه »اف اي تي اف« آمـده اسـت 
كـه يك كشـور بـراي قـرار نگرفتـن در ليسـت سـياه 
يـا اعلام شـدن به عنـوان كشـور كم ريسـك بايد ايـن 
شـرايط را احـراز كنـد. يـك اينكـه كنوانسـيون هاي 
بين المللـي مربوطـه را بپذيـرد و در  كشـورش پيـدا كنـد. 
دو كـه بسـيار مـورد تأكيد اسـت اينكه پولشـويي را بـه 
عنوان جـرم بپذيرد تـا مسوولان كشـور بتواننـد بـا تكيـه 
بـر قانـون مجرميـن پولشـويي را بـه زنـدان انداختـه و 

عايدي  هاي حاصل از پولشـويي را ضبط كنند. 

سـه، سيسـتم تحقيـق و ارزيابي در مـورد مشـتريان يـا 
 )CDD Diligence Due Customer ( بـه اصطلاح
داشـته باشـد. Due Diligence  به معنايـي عـام يعنـي 
بـراي اينكه مثلا  از كيفيت محصـول من اطمينـان حاصل 
شـود از ديگـران مي پرسـيد كـه محصـول ايشـان خـوب 
اسـت يـا نـه. هميـن ارزيابـي در مـورد مشـتري اسـت. 
چـون آدم هاي خلافكار مي آينـد و پول هايشـان را در 
بانـك مي گذارنـد تحقيـق در مـورد مشـتري ها ضـروري 
اسـت. يـك نمونه از كارهايـي كـه در CDD انجـام 
مي شـود و در كشـور ما هم انجام مي شود بدين شـرح  
اسـت. سـتاد  مبـارزه بـا پولشـويي نـه بـر پايـه اطلاعات 
محرمانـه بلكه براسـاس شـغل فـرد يا اظهارنامـه مالياتـي 
 اش يـك سـطح  فعاليت ميانگيـن را براي فـرد تعيين 
مي كند و مثلا مي گويد  فـرد X پنـج ميليـون تومانـي 
اسـت. اگـر X تراكنشـي بزنـد كـه 10 برابـر باشـد كمي 

مشـكوك مي شـود. 
خلاصه توصيه هاي چهل گانـه از اين جنس اسـت. كشـور 
بايـد گـزارش تراكنش هاي مالـي را بـراي موسسـات 
مالـي و بعضـي ديگر بنگاه  هاي خاص تهيـه كند و در 
واحـد اطلاعات  مالـي  آن كشـور ارزيابـي شـود و البتـه 
همـكاري بـا كشـورهاي ديگر هـم در موارد  كشـف جرم 

و بازرسـي بـراي »اف اي تي اف« موضوعيـت دارد.بـه 
علاوه »اف اي تي اف« يـكسـري مباحـث تحريمي دارد. 
مثلا مي گويـد اگـر سـازمان ملـل شـخصي حقيقـي يـا 
حقوقـي را تحريم كـرد اعضـاي من هم بايـد بـه ايـن 
تحريم ها احتـرام بگذارنـد و تراكنش هاي آن شـخص را 
بلاك و اموالـش را ضبـط كننـد. ايـن اشـخاص مشـخصا 
كسـاني هسـتند كـه در قطعنامه  هاي سـازمان ملـل  
اسمشـان آمـده و عمدتـا از القاعـده، طالبـان و كـره 
شـمالي هسـتند. سـازمان ملـل قطعنامه هاي ديگـري 
)يعنـي 1737 و 1747 و 1803 و 1929(  ديگـر هـم 
دارد كـه شـامل اشـخاص حقيقي و  حقوقـي  ايرانـي 
بودنـد. امـا وقتـي برجـام امضا شـد سـازمان ملـل گفت 
كـه ايـن قطعنامه ها ديگـر اثـري نـدارد. و »اف اي تي اف« 
هـم ايـن را در سـندش منعكـس كـرد. الان مي توانيـد 
از روي سـندش ببينيـد كـه گفتـه اسـت ايراني ها ديگر 

مشـمول ايـن تحريم ها نيسـتند. 
»اف اي تي اف« تا سـال 2016، 37 عضـو داشـته اسـت. 
البتـه گروه  هاي معادلـي در سراسـر دنيـا وجـود دارنـد 
كـه اصطلاحا گروه  هاي متحـد »اف اي تي اف« ناميـده 
ميشـوند مثلا ABG كـه آسـيا و اقيانويسـه را پوشـش 
مي دهد و كشـورهايي هسـتند كـه عضو آن هسـتند 
و شـايد عضـو »اف اي تي اف« نباشـند. اگر آنهـا بـه 
توصيه هاي ايـن گروه ها هـم عمـل بكننـد انـگار كـه بـه 
توصيه هاي »اف اي تي اف« عمل كرده اند.بدين ترتيـب 
»اف اي تي اف« در واقـع تقريبـا همه كشـورهاي جهـان 
را پوشـش داده اسـت. اما  برويم سـراغ  ليسـت  سـياه 
»اف اي تي اف«  ليسـت  سـياه »اف اي تي اف« براي 
اولين بار سـال 2000 اعلام شـد. جالـب اسـت كـه در 
اولين ليسـت  سياهشـان ما نبوديم امـا رژيم اشـغالگر 
قدس، روسـيه و لبنان بودنـد كـه البتـه بعـد از يكـي دو 
سـال هـم از ليسـت درآمدنـد. »اف اي تي اف« مي گويـد 
اگـر بـا مـن  مشـاركت نكنيـد جـزو اين ليسـت خواهيد 
بـود. مشـاركت با عضويت فـرق دارد. مثال مشـاركت 
اينكه سـامانه پولشـويي در يك كشـور راه اندازي شـود. 
پولشـويي به عنوان جرم در مجلسـش تصويب  شـود. اگـر 
عايـدي حاصـل از پولشـويي هسـت ايـن را ضبط كنيـد. 
اطلاعات اموال ضبط شـده  مربـوط بـه پولشـويي را بايـد 
در اختيـار يكديگر قـرار بدهيـم. در »اف اي تي اف«  بحث  
اسـترداد مجرمان پولشـويي و تروريسـم هـم آمـده اسـت. 
منتهـي بلافاصله بعـدش نوشـته اسـت كـه اگـر يـك  
كشـوري نخواهـد فـرد  مقيـم كشـور  خودش را به دسـت 
كشـور ديگـر بدهد حداقلش اين اسـت كـه پرونـده  اش 
را بدهـد. البتـه در بسياري كشـورها در بحث  دسترسي 
بـه اطلاعات  تراكنشـي شـهروندان سـختگيرانه عمـل 
مي كنند. مثلا  خود  من كـه در شـركت امريكايـي كار 
مي كردم حـق نداشـتم اطلاعات را روي هـارد درايـو 

ذخيره كنم. همـه اش بايـد از روي سـرور مي خواندم. 
يعنـي اينقدر حساسـيت داشـتند. ممكن اسـت كشـوري 
از اعضاي »اف اي تي اف« نباشـد ولـي با آن مشـاركت 
كنـد و ايـن توصيه ها را پيـاده كنـد و در نتيجه از ليسـت 

سـياه دربيايد.
 مساله بعدي  ايـن اسـت كـه اگرچـه قـرار نگرفتن 
يك كشـور در ليسـت سـياه »اف اي تي اف« بـار 
حقوقي نـدارد ولي در عمـل مثـل تحريـم عمـل 
مي كند. يعنـي قـرار گرفتـن در ليسـت سـياه »اف اي 
تي اف« قطعنامه  سـازمان ملـل را نتيجـه نمي دهد. 
امـا معنايـش اين مي شـود كه بانك هاي دنيا شـما را 
بايكوت مي كنند. در رابطـه با كشـورهاي پرريسـك از 
نـگاه »اف اي تي اف«  در حـال حاضر ما و كره شـمالي 
 در وضعيـت قرمـز هسـتيم. يـك وضعيت هـم به نام

 Diligence Due of enhance وجـود دارد كـه 
يعنـي ارزيابـي دقيق تـر و عميق تـر. از سـال 2016  از 
حالـت اقـدام متقابـل مـا را بـه ارزيابـي دقيق تنـزل دادنـد. 
يعني وضع ما يـك درجه از كـره شـمالي بهتر شـده اسـت. 
ما در ليسـت سـياه نيسـتيم. يـك مدت كوتاهـي بعـد از 
برجام ما از ليسـت سـياه درآمديـم و آمديـم در فهرسـت 
مراقبـت. در مـورد مـا ايـن طـور گفته اند بـه بانك ها كـه 
اگـر مي خواهيـد بـا ايـران كار كنيـد لطفـا ارزيابـي دقيـق 
كنيـد. بعـد گفته اند تـا زمانـي كـه ايـران بـه توصيه هاي ما 
جامـه عمل نپوشـاند در فهرسـت مراقبـت باقي خواهـد 
مانـد. تـا بـه حـال چنـد بـار بـه مـا مهلـت داده اند كـه 
دغدغه ها را برطـرف كنيـم ولي  نتوانسـتيم. بعـد از پايـان 
مهلـت دوبـاره تمديـد كردنـد. ايـن احتمـال وجـود دارد 
كه اگـر بعد از مدتـي مـا خواسته  هايشان را انجـام ندهيم 

مـا را به حالت اقدام متقابل و ليسـت سـياه برگردانند.

  پرسش پاسخ: 
   خانم حسني  دانشجوي دكتري جامعه شناسـي 
سياسـي: چـرا مـا از ظرفيت هاي بلاكچين 
و كريپتوكارنسـي)cryptocurrency(كـه 
بـراي پرداخت هاي مـان نيـاز بـه سـوئيفت 
كـه شـرايط خاصـي دارنـد، آنها ندارند 

اسـتفاده نمي كنيم؟ 
و   بلاكچين  بـه  نگاه ها  كاظمي تبـار:  دكتـر 
كريپتوكارنسـي منفـي نيسـت امـا در حـال  حاضر 
تنهـا به خاطـر اينكه خيال مـان از »اف اي تي اف« راحت 

بشـود ممنوع  شـان كرديم. 
 آقـاي ناجـي: آيـا امـكان  جاسوسـي از طريـق 
داده هايي كـه »اف اي تي اف« از مـا مي خواهـد 
وجـود نـدارد؟ يـا اينكـه آيـا اكشـن پلن ها 
در قبـال كشـورهاي مختلـف عادلانه تنظيـم 
مي شـود؟ و  همچنيـن اينكـه آيـا در شـرايط 
تحريمـي كـه مـا قـرار داريـم  »اف اي تي اف«  

دسـت و پايمان را بيشـتر نخواهـد بسـت؟
 دكتـر كاظمي تبـار: در پاسـخ بـه پرسـش آخـر يعني 
پرسـش از وضعيـت تحريم گفته شد كه بايد بگويم 
اوضـاع ديگـر بدتر از ايـن وضعي كه ما در آن هسـتيم 
نخواهد شـد. ايشـان همچنين ايـن ادعـا كـه بـه صـورت 
ناعادلانه اي بـه ايـران سـخت تر گرفتـه مي شـود را 
ادعايـي ثقيل و  نيازمنـد  اثبـات دانسـتند. ايشـان 
همچنيـن بـر نظـارت  وزارت  اطلاعات بـر كار به منزلـه 
ضامن  تأميـن امنيـت آن تأكيـد داشـتند. در ادامـه آقاي 
ناجـي ايـن سـوال را مطـرح كردنـد كـه اگـر »اف اي 
تي اف« مثلا  اطلاعات چنـد تـا از سـرداران سـپاه را از 
مـا بـه بهانـه پولشـويي يـا تروريسـم بخواهـد چطـور؟! 
دكتـر كاظمي تبـار در پاسـخ عنـوان كردنـد كـه در 
حـال حاضـر هيـچ مقـام حقيقـي و حقوقـي ايرانـي در 
تعريـف بين المللـي مربوط به سـازمان ملـل از تروريسـم 
نمي گنجد. و  »اف اي تي اف« در جزواتـش صريحـا فقـط 

قطعنامه  هاي سـازمان ملـل را مي شناسـد. 
تـازه مساله ما  خـروج از ليسـت  قرمـز »اف اي تي اف« 
اسـت و بـراي اينكـه مـا از ايـن ليسـت در بياييـم كار بـه 
آنجـا نمي كشـد و هميـن قطعنامه هاي سـازمان ملـل 
است كـه در آنهـا فقـط القاعـده و امثالهـم هسـتند 

موضوعيت دارد. 
منبع: مركز بررسي هاي استراتژيك 
رياست جمهوري 

ــايگي ايران است اما  ــيه بزرگ ترين اقتصاد در همس روس
ثروتمندترين نيست. ثروتمندترين اقتصاد در همسايگي 
ايران، قطر است كه از اين نظر، در دنيا نيز رتبه اول را دارد. 
وضعيت ثروت در ديگر اقتصادهاي همسايه ايران چگونه 
است؟ سرانه توليد ناخالص داخلي، معياري است كه متوسط 
توليد ناخالص داخلي كشور را به ازاي هر فرد نشان مي دهد و 
از تقسيم توليد ناخالص داخلي بر جمعيت، به دست مي آيد. 
سرانه توليد ناخالص داخلي، مي تواند به عنوان معياري براي 
ثروت يك كشور ارايه شود. مي توان گفت هر چقدر سرانه 
توليد ناخالص داخلي يك كشور، در مقايسه با ساير كشورها 
ــور ثروتمندتر است، اما اين شاخص  بيشتر باشد، آن كش
نشان دهنده وضعيت توزيع و برابري در كشور نيست، زيرا 

مقدار متوسط را در نظر مي گيرد.

  چرا س�رانه تولي�د ناخالص داخلي ش�اخص 
مهمي است؟

سرانه توليد ناخالص داخلي، همچنين مي تواند به عنوان 
معياري براي كارايي اقتصادي كشورها نيز در نظر گرفته 
شود. توليد ناخالص داخلي يك كشور، نشان دهنده ارزش 
ــور است.  بازاري كالاها و خدمات نهايي در داخل آن كش
معمولاً در كشورها توليد ناخالص داخلي به صورت فصلي و 
سالانه، توسط بانك  مركزي، وزارت اقتصاد يا ساير نهادهاي 
مرتبط مانند سازمان هايي مشابه مركز آمار ايران، منتشر 
مي شود. توليد ناخالص داخلي سازوكار داخلي اقتصاد را 

نشان مي دهد. سياست گذاران اقتصادي از توليد ناخالص 
ــتفاده مي كنند و  داخلي براي اتخاذ تصميمات مالي اس
بانك هاي مركزي نيز توليد ناخالص داخلي را به عنوان عامل 
مهمي كه بر سياست هاي پولي تأثيرگذار است، مي شناسند.

سرانه توليد ناخالص داخلي، هم توليد ناخالص داخلي 
ــود و علاوه بر  ــور را شامل مي ش كل و هم جمعيت كش
اندازه گيري كارايي اقتصادي كشور، امكان مقايسه بين 
ساير كشورها را نيز فراهم مي كند. به همين دليل، عوامل 
موثر بر توليد ناخالص داخلي سرانه و عوامل تأثيرپذير 
از آن، اهميت پيدا مي كند. معمولًا كشورهاي كوچك 
ثروتمند و همين طور كشورهاي توسعه يافته صنعتي، 

سرانه توليد داخلي ناخالص بالاتري دارند.

    نقش دوگانه جمعيت در اقتصاد
دولت ها مي توانند از سرانه توليد ناخالص داخلي، براي درك 
چگونگي رشد اقتصادي به وسيله جمعيت، استفاده كنند. 
رشد سرانه توليد ناخالص داخلي يك كشور، با وجود ثبات 
نسبي جمعيت، به معناي استفاده از پيشرفت هاي تكنولوژي 
در اقتصاد است كه باعث شده آن كشور سطح توليد را با وجود 
جمعيت ثابت، افزايش دهد. ممكن است برخي كشورها، 
سرانه توليد ناخالص داخلي بالا و جمعيت پاييني داشته 
باشند. اغلب در اين  دسته كشورها، وفور برخي منابع خاص 
وجود دارد. كشورهاي كوچك نفت خيز را مي توان به عنوان 

مثالي از اين مورد در نظر گرفت.

اگر رشد جمعيت در يك كشور، از رشد اقتصادي سريع تر 
باشد، رشد سرانه توليد ناخالص داخلي، منفي خواهد شد. 
البته اين مساله در كشورهاي توسعه يافته، مشكل آفرين 
ــاختار اقتصادي اين كشورها اجازه  نيست، چرا كه س
مي دهد رشد اقتصادي در دوره هاي بعدي، رشد جمعيت 
ــورهاي  ــد. اما عكس اين موضوع در كش را جبران كن
ــرانه در آنها پايين است،  ــطح درآمد س آفريقايي كه س
ديده مي شود. يعني رشد اقتصادي، توان جبران رشد 
جمعيت را ندارد و سطح سرانه توليد ناخالص داخلي در 

اين كشورها، پايين است و به كندي رشد مي كند.

  ثروت در همسايگي ايران
سرانه توليد ناخالص داخلي به دو صورت اسمي و برابري 
قدرت خريد، قابل اندازه گيري است. در روش اسمي، از 
دلار به قيمت جاري استفاده مي شود. در روش برابري 
ــبد از كالاهاي خاص، بين  قدرت خريد، ارزش يك س

كشورها مقايسه مي شود.
ــايه ايران، بيشترين سرانه توليد  در بين كشورهاي همس
ــورهاي كوچك نفت خيز  ناخالص داخلي، مربوط به كش
ــترين توليد داخلي ناخالص سرانه را در  است. قطر، بيش
ــته و افغانستان پايين ترين سطح سرانه  سال 2018 داش
توليد ناخالص داخلي را در بين كشورهاي همسايه ايران، 
به خود اختصاص داده است. اگر معيار برابري قدرت خريد 
را در نظر بگيريم، قطر با سرانه توليد ناخالص داخلي حدود 

130 هزار دلاري، بيشترين سرانه توليد ناخالص داخلي را 
در بين كشورهاي جهان در سال 2018 داشته است. امارات 
با حدود 70 هزار دلار، رتبه هشتم و كويت با حدود 67 هزار 
دلار، رتبه نهم را دارند. كمترين ميزان توليد داخلي ناخالص 
سرانه در كشورهاي همسايه ايران، مربوط به افغانستان با 

حدود 2030 دلار است.

  بزرگ ترين ها، ثروتمندترين نيستند
ــي رود بزرگ ترين اقتصادها، لزوماً  همان طور كه انتظار م
ثروتمندترين نيستند. به عنوان مثال، در بين همسايه هاي 
ايران، روسيه بزرگ ترين اقتصاد را دارد، يعني توليد ناخالص 

داخلي در روسيه، بر اساس معيار برابري قدرت خريد در سال 
2018 حدود 4230 ميليارد دلار بوده است. براي به دست 
آوردن سرانه توليد ناخالص داخلي در روسيه، اين رقم بايد 
بين حدود 147 ميليون نفر، تقسيم شود. در مقابل آن، قطر، 
امارات و كويت، كشورهاي نفت خيز و كم جمعيتي هستند. 
به عنوان مثال، توليد ناخالص داخلي در قطر، بر اساس معيار 
برابري قدرت خريد در سال 2018 حدود 3۵2 ميليارد دلار 
است كه به جمعيتي حدود سه ميليون نفر تقسيم مي شود. 
توليد ناخالص داخلي در چنين كشورهايي، بيشتر وابسته 

به منابع طبيعي است تا نيروي كار.
منبع: ايرنا پلاس
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بورسي ها نگران نباشند؛ نقدينگي 
جايي براي مهاجرت ندارد

رشد بازار سرمايه و صعود شاخص كه نمايي از وضعيت 
تالار شيشه اي كشورمان محسوب مي شود از ابتداي 
ــته با شتاب  ــد و تا چند روز گذش ــال شروع ش امس
قابل توجهي ادامه داشت به طوري كه شاخص 77 هزار 
واحدي فروردين در مهرماه به بيش از 300 هزار واحد 
رسيد و ركورد صعود شاخص را شكست. به گزارش 
ايرنا، مهم ترين دليل رشد بازار سرمايه، كدهاي جديد 
معاملاتي و ورود سهام داران جديد با سرمايه هاي خرد 
به بورس بود. در حالي كه بازارهاي سنتي ارز، طلا، سكه 
و مسكن پس از تحولات اقتصادي از سال 97 شروع 
به رشد كردند بازار سرمايه از اين بازارها جا ماند و پس 
از اشباع اين بازارهاي سنتي توجه نقدينگي به ويژه 

نقدينگي خرد به سمت بورس جلب شد.
ــاهد آن بوديم كه در  با ورود نقدينگي به اين بازار ش
ــش از 7۵ درصد  ــي بورس به بي ــدود 6 ماه بازده ح
ــيد. اين جريان نقدينگي در بازار سرمايه چنان  رس
قوي بود كه در اين ميان برخي از رويدادهاي سياسي 
هم نتوانست ضربه اي به عملكرد بازار بورس وارد كند 
كه منجر به ريزش شاخص شود. رشد بازار سرمايه و 
هدايت نقدينگي به سمت اين بخش از اقتصاد ادامه 
ــد و در  ــت تا اينكه بازار با صف فروش مواجه ش داش
ــوم مهرماه- شاهد سقوط 11  يك روز- بيست و س
هزار واحدي شاخص بوديم. از آنجايي كه عامل رشد 
شاخص سهام داران تازه وارد بودند مي توان گفت عامل 
طولاني شدن صف هاي فروش سهام هم تازه واردها 
بودند چراكه اين سهام داران حقيقي براي كسب سود 
در كوتاه مدت بورس باز شده بودند و قصد ماندگاري 
سرمايه در اين بازار را نداشتند. هر چند كارشناسان 
بازار سرمايه مهم ترين عامل توقف رشد بازار را آغاز فاز 
»استراحت و اصلاح قيمت ها« در بورس مي دانند اما 
نمي توان انكار كرد كه صف فروش سهام كوچك به 
سهام هاي بنيادي و قوي حاضر در بورس سرايت كرد 
و تصميمات شتاب زده و عجولانه سهام داران خرد و 

حقيقي باعث حجم بالاي ريزش ها شد.  
  هنـوز بـه مانـدگاري سـرمايه در بـورس 

نرسيده ايم
ــرمايه در  ــناس بازار س »حميد ميرمعيني« كارش
گفت وگو با ايرنا درباره دلايل عقبگرد بازار سرمايه و 
رفتار سهام داران در اين شرايط گفت: در ابتدا بايد به 
اين نكته توجه داشت كه رشد نزديك به 7۵ درصد 
بازدهي بازار سرمايه رشد غيرعادي نبوده چرا كه ساير 

بازارها هم به همين ميزان رشد داشتند. 
وي با بيان اينكه از ابتداي سال تا چند روز اخير جريان 
نقدينگي و پول هاي سرگردان به اين سمت حركت 
كرد اما هنوز به ماندگاري سرمايه در بورس نرسيده ايم، 
اظهار داشت: جريان نقدينگي خرده پراكنده اي كه در 
جامعه وجود دارد و به آن اصطلاحا پول هوشمند گفته 
مي شود اگر ريسك پذير باشد به دنبال بازاري مي رود 
كه بازدهي بيشتري نسبت به ساير بازارها داشته باشد 
به همين دليل بخشي از آن جذب بازار سرمايه شد. 
ابتداي امسال بهترين بازاري كه از ساير بازارها جامانده 
و از لحاظ افزايش نرخ ارز، نرخ تورم و ساير تغييرات خود 

را با شرايط تطبيق نداده بود، بازار سرمايه بود.
ــرمايه درباره دلايل ريزش  ــناس بازار س اين كارش
ــي آن ادامه داد: يكي از  ــاخص پس از رشد جهش ش
دلايل ريزش شاخص اين است كه بازار سرمايه وارد فاز 
استراحت و اصلاح قيمت ها شده است. شتاب شاخص 
در چند ماه گذشته به شدت بالا و بدون استراحت به 
ــيده بود. وي با بيان اينكه تقريبا  300 هزار واحد رس
تمام مولفه ها اثر خود را روي قيمت سهام گذاشته اند 
و قيمت ها تقريبا حاوي تمام اطلاعات هستند، گفت: 
براي ادامه رشد و ادامه اين روند نيازمند اخبار جديدتر 
ــتيم. ميرمعيني تاكيد كرد: در حال  و اثرگذارتر هس
حاضر قيمت ها به حد اشباع رسيده اند البته برخي از 
اين سهم ها كه عمدتا سهام هاي كوچك هستند حتي 
بالاتر از ارزش ذاتي حود رسيده اند و سهم هاي ارزنده 
هم هنوز به ارزش ذاتي خود نرسيده اند و كف بازار باعث 
شده كه هنوز با ارزش ذاتي خود فاصله داشته باشند.

  اغواي بازدهي بورس براي تازه واردها بي رحم 
است 

ــهم  ــاره به س ــرمايه با اش ــناس بازار س ــن كارش اي
ــرمايه گذاران خرد فعال در بازار سرمايه در ريزش  س
شاخص اظهار داشت: نه تنها كساني كه در يك سال 
گذشته وارد بورس شده اند بلكه سهام داراني كه سابقه 
حضور سه يا چهار ساله در بازار سرمايه را هم دارند شايد 
دچار اين هيجانات شوند و سرمايه گذاران جديد بايد 

اين فضاي بازار سرمايه را هم تجربه كنند .
وي ادامه داد: در اين شرايط توصيه ما اين بوده كساني 
كه وارد بازار سرمايه مي شوند و فاقد تخصص هستند 
و ورود آنها به اين بازار صرفا جنبه سرمايه گذاري دارد، 
ــهم هاي بنيادي ارزنده سرمايه گذاري  بايد روي س
ــدي كه در 6 ماهه  كنند. ميرمعيني تاكيد كرد: رون
گذشته به وجود آمد، نشان مي دهد كه كساني وارد 
بازار سرمايه شدند كه با قصد سوددهي در كوتاه مدت 
ــس از آن هم از  ــرمايه گذاري كردند و پ در بورس س
ــتفاده از  ــوند و در حقيقت براي اس بازار خارج مي ش
ــده بودند و عمده اين  ــانات بازار وارد اين فضا ش نوس
سهام داران ديدگاه سرمايه گذاري بلندمدت نداشتند. 
اين كارشناس بازار سرمايه با بيان اينكه اين يك قاعده 
و قانون در بازار است كه ريسك متناسب با بازده مورد 
انتظار تعيين مي شود اما اين اصول براي هيچ كدام از 
ــرمايه گذاران تازه وارد به بورس رعايت نمي شود،  س
گفت: اين افراد به صورت مبتديانه تحت تاثير اخبار 
ــهام  ــبت به خريد س كانال هاي تلگرامي و اخبار نس
شركت ها اقدام مي كنند برخي ها به صورت شتابزده 
ــدند و با رفتاري كه داشتند ريسك  وارد اين بازار ش
سرمايه گذاري خود را افزايش دادند. ميرمعيني ادامه 
ــت كه افرادي را  ــرمايه آنقدر بي رحم اس داد: بازار س
ــي هاي لازم وارد مي شوند دچار ضرر  كه بدون بررس
ــدا اين بازده بازار  ــان كند. براي تازه واردها در ابت و زي
سرمايه اغوا كننده است و باعث مي شود كه تازه واردها 
روش هاي معاملاتي خطرناك در پيش بگيرند بنابراين 
ــاوره شركت هاي سبدگردان  تازه واردها بايد از مش
ــتفاده كنند تا  ــرمايه گذاري اس ــاي س و صندوق ه

سرمايه گذاري ها با ريسك كمتري مواجه باشد.

   رقم هاي پولشـويي در دنيـا رقم هايي 
بالاسـت و مثلا  در كشـور خودمان گفته 
مي شود 11.8 درصد وجه نقدينگي مربوط 
بـه پولشويي مي شود. نكته مهم در مـورد 
بانك  هـا اين اسـت كه چون جـذب پول 
برايشان اولويـت دارد  اگر به حال خودشان 

رها شـوند جلوي پولشويي را نمي گيرند

برش
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چالش هاي ساخت واحدهاي ريزمتراژ

كاهش هزينه تامين مسكن با حذف پاركينگ

گروه راه و شهرسازي| شهلا روشني|
مس�كن كوچك متراژ كه معمولا به واحدهاي 
با متراژ كمتر از 60 متر اطلاق مي ش�ود، در حال 
حاضر، بيش�ترين متقاضي مصرف�ي را در بازار 
مس�كن دارد. توزيع فراواني تع�داد واحدهاي 
مسكوني معامله شده برحسب سطح زيربناي 
هر واحد مسكوني در ش�هريورماه سال 1398 
نش�ان مي دهد، بيش�ترين س�هم از معاملات 
انجام شده به واحدهاي مسكوني با زيربناي 50 
تا 60 مترمرب�ع )15.7 درص�د از كل معاملات( 
اختصاص داش�ته اس�ت. البته آمارهاي بانك 
مركزي و مرك�ز آمار ايران نيز نش�ان مي دهد، 
با افزاي�ش 70 تا 200 برابري قيمت مس�كن، از 
ابتداي س�ال جاري بيشترين معاملات خريد و 
فروش املاك مربوط به واحدهاي كوچك متراژ 
بوده است. بر همين اساس، سياست گذاران در 
طرح هاي جديد ساخت مسكن، يكي از شروط 
ساخت را توليد واحدهاي كوچك قرار داده اند. 
سياست گذاران با توجه به تجربه خالي ماندن 2.5 
ميليون مسكن در كشور به اين نتيجه رسيدند 
كه واحدهاي كوچك مورد تقاضاي دهك هاي 
متوسط است و با توجه به افزايش قيمت مسكن 
توان مالي اقشار متوسط با مسكن كوچك متراژ 
متناسب است. اين در حالي است كه شهرداري 
ني�ز در جديدترين طرح خ�ود از واحدهاي 30 
متري سخن به ميان آورده است. واحدهايي كه 
نه تنها با ذائقه شهروندان ايراني سازگار نيست، 
بلكه موانع قانوني متع�ددي در اجرا دارد. يكي 
از موانع قانوني آن مساله پاركينگ است. حال 
ج�داي از ابع�اد اجتماع�ي و فرهنگي كوچك 
شدن متراژهاي خانه مس�اله پاركينگ در اين 
عصر ماشيني مي تواند مش�كلات زيادي را به 

وجود بياورد.

    قوانين پاركينگي شهرداري 
در قواني��ن ش��هرداري به وضوح آمده اس��ت، صدور 
پروانه س��اختماني مجاز نخواهد بود مگ��ر اينكه در 
طرح س��اختمان يا تغيي��رات آن پاركينگ مورد نياز 
مطابق استفاده هاي كاربري هاي شهري برابر ضوابط 
و مقررات مصوب تأمين ش��ده باش��د. صدور پروانه و 
هرگونه گواهي ع��دم خلاف يا پايان كار س��اختمان 
مربوط به آن، منوط به تأمين پاركينگ هاي موردنياز 
در همان س��اختمان يا در صورت اح��راز و تأييد عدم 
امكان تأمين پاركينگ در ساختمان )قطعه( مربوطه، 
در پاركينگ هاي داراي اسناد حقوقي در شعاع حداكثر 
250 متر از ساختمان، تحت شرايط خاص بلامانع است 
و همچنين قيدشده در كليه مواردي كه پاركينگ هر 
واحد ساختماني )مسكوني يا غيرمسكوني(، خارج از 
آن و در پاركينگ هاي اختصاصي داراي اسناد رسمي، 
تأمين مي ش��ود، ذكر ش��ماره و نام پاركينگ و حدود 
اربعه آن در صورت مجلس تفكيكي و اسناد ثبتي واحد 
مذكور الزامي است. در ضوابط شهرداري استانداردي 
در خصوص ميزان مس��احت پاركينگ وجود دارد كه 
براي واحدهاي زير 150 متر يك پاركينگ در نظر بايد 
گرفته شود و براي واحدهاي بيشتر از 150 متر تا 250 
متر تعداد پاركينگ ب��ه 2 عدد افزايش مي يابد و براي 
واحدهاي بالاي 250 متر 3 پاركينگ مورد نياز است. 
اگر اين استانداردها را نتوان در پاركينگ آپارتمان به 
اجرا درآورد، شهرداري با توافق اعضاي ساختمان، يك 
پاركينگ مزاحم در آن فضا در نظر مي گيرد بطوري كه 

مثلًا دو ماشين پشت سرهم پارك كنند.

    اصلي ترين مشكل ساخت ريزمتراژها
در همين رابطه، طاهره نصر، رييس كميسيون معماري 
شوراي مركزي سازمان نظام مهندسي گفت: جداي از 
مباحث فرهنگي و اجتماعي س��اخت مسكن توسط 
شهرداري كه از نظر قانوني هيچ تعهدي براي ساخت 

مسكن ندارد، مس��اله پاركينگ مي تواند يك چالش 
جدي براي اجراي اين طرح قلمداد شود. 

او اظهار كرد: در ح��ال حاضر بايد تمامي واحدها يك 
پاركينگ مخصوص و در صورت متراژ بالاي ساختمان 
يك و نيم برابر پاركينگ داشته باشند. مطمئنا با تراكم 
جمعيتي حاصل از املاك 30 متري با توجه به متراژ 
كل ساختمان تعبيه پاركينگ براي شهرداري بسيار 
مشكل خواهد بود، بنابراين شهرداري ها قبل از اقدام به 
اجراي اين طرح بايد در قوانين خود تغييرات اساسي 

اعمال كنند.
رييس كميسيون معماري ش��وراي مركزي سازمان 
نظام مهندس��ي با بيان اينكه در ح��ال حاضر قوانين 
شهرداري در تضاد كامل با اين طرح پيشنهادي است، 
گفت: از آنجايي كه پاركينگ همانند بالكن و انباري در 
سندهاي تك برگي قيد مي شود و مالك انحصاري دارد، 
دريافت آن مستلزم پرداخت هزينه است كه اين مورد بار 
مالي مازاد را بر دوش اين شهروندان كه به دنبال املاك 

ارزان قيمت هستند، مي گذارد.
وي در پاسخ به اينكه آيا در كنار واحدهاي مسكوني 30 
متري ش��هرداري مي تواند پاركينگ طبقاتي احداث 
كند، گفت: اين مورد سه مش��كل را به دنبال دارد. در 

ابتداي امر با اين اقدام حق حفظ حريم شخصي كه از 
حقوق اصلي شهروندان است از مالكان سلب مي شود و 
شهروندان مجبور مي شوند براي دسترسي به خودروها 
حريم خصوصي همديگر را زير پا بگذارند. مورد ديگر 
مربوط به هزينه خريد پاركينگ ها است كه شهروندان 
اين دهك ها توانايي خريد ندارن��د و در وهله آخر اگر 
شهرداري مي توانست مساحت بيشتري را به اين املاك 
تخصيص دهد چرا طرح خود را به متراژ 30 متري بسط 
داد. بدون ترديد شهرداري براي كمبود زمين به دنبال 

اجراي طرح 30 متري است.
نصر گف��ت: از ش��هرداري مي خواهيم به ج��اي ارايه 
طرح ه��اي غيرعملياتي و غيراصولي كه آس��يب ها و 
ناهنجاري ها متعددي را در جامعه ايجاد مي كند، راهكار 
جدي براي كاهش هزينه هاي ساخت وساز فراهم كند تا 
سازندگان با امنيت خاطر وارد پرسه ساخت وساز شوند.

    رزومه موفق كشورهاي توسعه يافته 
فرشيد پور حاجت، دبير كانون انبوه سازان كشور نيز با 
بيان اينكه در تمامي كشورهاي توسعه يافته حكمرانان 
محلي و نهادهاي عمومي به عن��وان يكي از مجريان 
ساخت وساز املاك مسكوني محسوب مي شوند، گفت: 

اينكه بگوييم شهرداري ها نبايد وارد پروسه ساخت وساز 
شوند، صورت مساله اشتباهي اس��ت. در حال حاضر 
طرح هاي مس��كن اجتماعي براي اجراشدن نيازمند 
مش��اركت هاي نهادهاي مختلف است و شهرداري ها 
مي توانند با قبول اين موضوع نقش پررنگي در توازن 

بخش عرضه و تقاضا داشته باشند.
 وي بابيان اينكه موضع گيري هاي بسيار منفي برخي 
از كارشناسان و مهندسان در قبال متراژ 30 متري اين 
خانه ها بسيار شبهه انگيز است، گفت: در حال حاضر در 
جنوب و شرق پايتخت عده كثيري از مردم به صورت 
چند نفره در خانه هاي بي كيف��ت و كم متراژ رندگي 
مي كنند و مطمئنا ارتقاي سطح سكونت آنها نسبت به 

متراژ از اهميت بالايي برخوردار است.
پور حاجت گفت: كش��ورهاي ش��رقي و غربي تجربه 
س��اخت املاك مس��كوني كوچك متراژ را در رزومه 
خوددارند و مطمئنا اگر اي��ن املاك در ايران طراحي 
و اجراي صحيحي داشته باشد مي تواند تجربه موفقي 

به شمار بيايد.
دبير كانون انبوه س��ازان كش��ور گفت: ب��دون ترديد 
شهرداري در س��اخت اين املاك به دنبال پاركينگ 
نخواهد بود و به سمت ساخت پاركينگ هاي عمومي 

خواه��د رفت، كم��ا اينكه در حال حاضر بس��ياري از 
آپارتمان ها در تهران فاقد پاركينگ است و سكنه اين 

املاك از پاركينگ عمومي بهره مي برند.
وي بابيان اينكه ش��هرداري بايد از محل بودجه خود 
شروع به ساخت وساز پاركينگ براي اين پروژه ها كند، 
گفت: انبوه سازان به شدت مدافع هر اقدام عملياتي براي 
خانه دار كردن شهروندان هستند و اين نهاد حرفه اي در 
اين طرح مي تواند بازوي كمكي و تخصصي شهرداري ها 

محسوب شود.
پورحاجت گفت: بدون ترديد ساخت املاك كوچك 
متراژ در تهران مي تواند براي زوج هاي جوان نويدبخش 

زندگي بهتر باشد.

    شرط موفقيت طرح خانه هاي كوچك متراژ
محمدعلي مهري، كارشناس ارشد شهرسازي با بيان 
اينكه س��اخت املاك كوچك متراژ براي كشور ابعاد 
اجتماعي ناگواري به همراه دارد، گفت: اگر اجراي اين 
پروژه ها در كشورهاي شرق دور يا غرب موفق بوده به 
دليل همخواني آن با زندگي آنها است. در اين كشورها 
بيشتر ساكنان در ملك خود آشپزي نمي كنند و از آن 
به عنوان خوابگاه بهره مي برند. درحالي كه زندگي ايراني 
همچنان زندگي جمعي است و آنها در كنار هم احساس 

خوشبختي مي كنند.
مهري گفت: اما اينكه آيا كش��ور م��ا مجبور به اجراي 
طرح هاي چنيني اس��ت؟ بايد گفت، خي��ر. دولت با 
اجراي سيستم مالياتي فش��رده مي تواند تمامي 2.5 
ميليون واحد مسكوني خالي را وارد بازار مصرف كند. 
اگرچه ممكن است بخشي از اين املاك به واسطه متراژ 
يا قيمت بسيار بالا مناسب هر قشري نباشد اما خانه هاي 
خالي به ميزان قابل توجهي مي تواند توازن عرضه و تقاضا 

را به همراه داشته باشد.
وي بابيان اينكه ساخت املاك 30 متري در پايتخت 
باعث افزايش جمعيت اين شهر مي شود، گفت: در حال 
حاضر جمعيت كل تهران در شب بالاي 12 ميليون نفر 
است كه متأسفانه خدمات زيرساختي هيچ تناسبي 
با اين تعداد ش��هروند ندارد. حال شما تصور كنيد اگر 
خانه هاي 30 متري ساخته شود جمعيت اين كلان شهر 

به چه ميزان افزايش خواهد يافت.
اين كارش��ناس بابيان اينكه مساله پاركينگ، انباري 
و آپارتمان هاي ش��لوغ معضل اين طرح است، گفت: 
البته شهرداري مي تواند مساله پاركينگ را به نحوي 
رفع ورجوع كند و شايد بهترين راهكار براي اين موضوع 
ايجاد پاركينگ هاي عمومي است. اما شما تصور كنيد 
چه حجم خروج��ي و ورودي به فض��اي نزديك اين 
پاركينگ ها تحميل مي شود. مگر اينكه اين پاركينگ ها 
در فضاي بسيار بازتر و خارج از محوطه هاي مسكوني 
ساخته شود كه اين مورد نيز معضلات مربوط به خود 

را دارد.
وي گفت: اگر ط��رح واحد 30 متري در كش��ورهاي 
توس��عه يافته موفقيت آميز بوده به دليل آن است كه 
اين كشورها داراي سيستم حمل ونقل بسيار پيشرفته 
هستند و بخش بزرگي از ساكنان و دهك هاي پايين 
جامعه فاقد خودرو هستند. درحالي كه در كشور ما به 
علت سيستم حمل ونقل بسيار معيوب، داشتن حتي 
يك پرايد براي خانوار امر بس��يار مهم و اساسي تلقي 
مي شود. همين چند سال پيش، معاونت حمل و نقل و 
ترافيك شهرداري تهران، اعلام كرده بود طبق مطالعات 
انجام شده، تهران در شرايط فعلي حدود 500 هزار جاي 
پارك كم دارد. طبق طرح جامع شهر تهران ديگر جايي 
براي ساخت بزرگراه نخواهيم داشت و با توجه به توليد، 
ش��ماره گذاري و ورود روزانه 1200 تا 1۴00 دستگاه 
خودروي جديد، جاي حركت در تهران باقي نمي ماند .

مهري گفت: شهرداري قبل از ساخت اين املاك اولًا 
بايد سيستم حمل ونقل عمومي خود را ارتقا دهد. در 
ثاني به فكر ايجاد پاركينگ هاي عمومي در فضاهايي 
شهري باشد كه فشاري براي مس��يرهاي ارتباطاتي 

شهر اعمال نكند.

رون��د رو ب��ه رش��د جمعيت 
در جوام��ع و افزاي��ش ميل به 
همچني��ن  و  شهرنش��يني 
گسترش مهاجرت از شهرهاي 
كوچ��ك به ش��هرهاي بزرگ، 
موجب تجم��ع بي��ش از حد 
ظرفيت خودرو در كلان شهر ها 

شده است. 
اين مشكل، علاوه بر معضلات 
زيست محيطي و همچنين هدر رفت سرمايه هاي ملي، 
باعث مشكلات فرعي ديگري از قبيل تغيير الگوي ساخت 
و س��از در نتيجه الزام به تامين پاركينگ براي واحدهاي 
مسكوني و تجاري شده است. از جمله جديدترين مسائلي 
كه در نتيجه به وجود آمدن مشكلي به نام جاي پارك به 
وجود آمده است، پديده فروش و اجاره پاركينگ و محل 
پارك اس��ت. كما اينكه در حال حاضر اپليكيش��ن هاي 
مختلفي براي پيدا كردن و همچنين رزرو جاي پارك در 

شهر هاي مختلف ساخته و ارايه شده است. 
قواعد و ضوابط تعيين تعداد و متراژ پاركينگ براي واحدهاي 
مختلف مسكوني و تجاري، در مناطق و همچنين برخي 
شهرستان ها با يكديگر متفاوت است. در گذشته به دليل 
نبود مشكل ازدحام جمعيت و همچنين عدم انبوه سازي 
ساختمان ها، تامين پاركينگ به تعداد واحدهاي ساخته 
شده و همچنين متراژ آنها از نظر سازندگان و خريداران و 
همچنين قواعد و ضوابط محدوديت ها و سخت گيري هاي 
امروز را نداشت.  اما در حال حاضر با توجه به وضعيت در حال 
انفجار برخي شهرها و همچنين انبوه سازي هاي گسترده، 
تهيه پاركينگ به يكي از مهم ترين دغدغه ها و همچنين 

شاخص ها براي تهيه مس��كن تبديل شده است. از طرف 
ديگر مسوولان شهري با توجه به روند رو به رشد جمعيت 
خودروها، هر روز با مشكلات جديدي در زمينه حل معضل 
ترافيك كه بخشي از آن ناشي از كمبود فضاي تردد است، 
مواجه هستند. از اين رو، در زمينه ساخت تعداد پاركينگ 
متناسب با واحدهاي ساخته شده مسكوني، اداري و تجاري 
قوانين و قواعد ضوابط دقيق و سختگيرانه اي مصوب شده 

و در حال اجرا است. 
مطابق ضوابطي كه در حال حاضر در شهري مانند تهران 
براي پاركينگ مورد نياز به ازاي هر واحد مسكوني برقرار 
است، بايد به ازاي هر واحد با متراژ خالص تا 150 مترمربع 
يك واحد پاركينگ و تا 250 مترمربع 2 پاركينگ و بيشتر 

از 250 مترمربع 3 واحد پاركينگ در نظر گرفته شود. 
اي��ن قواعد و ضوابط ك��ه با توجه به مت��راژ و نوع ملك در 
كلان ش��هر تهران مصوب ش��ده و در حال اجرا است، در 
شهرهاي متوسط به خوبي مي تواند نياز جمعيت شهري را 
پوشش دهد. اما با توجه به تغييرات جديدي كه در وضعيت 
اقتصادي و الگوي ساختمان سازي كه در حال شكل گيري 

است، نيازمند تغييرات و بازنگري است.
 اين معضل كه در سال هاي اخير در كشورهاي توسعه يافته 
و پرجمعيت به وجود آمده، در حال حاضر در كشور ما نيز 
در حال ظهور و بروز است. اين پديده موجب تغيير سبك 
زندگي شهرنش��يني و همچنين تغييرات جمعيتي بعد 
خانوار مي گردد. دلايل گوناگوني باعث به وجود آمدن اين 
پديده در برخي جوامع ش��ده است كه از جمله مهم ترين 
آنها مي توان به افزايش شديد جمعيت شهري در كنار تورم 
بالاي اقتصادي اشاره كرد.  در حال حاضر در كلان شهري 
مانند تهران متوس��ط قيمت خريد ه��ر مترمربع واحد 

مس��كوني به حدود 13 ميليون تومان رسيده است و اين 
افزايش قيمت در حالي اس��ت كه متوسط رشد درآمد در 
عموم افراد جامعه در يك س��ال گذشته حدود 20 درصد 
بوده است. اين شكاف عميق بين درآمد و هزينه خانواده ها 
در كنار رشد شديد جمعيت شهري باعث افزايش قابل توجه 
تقاضا براي مسكن كم متراژ و ارزان قيمت شده است. شاهد 
اين مدعا نيز رشد شديد قيمت مسكن در مناطق حاشيه 

شهر تهران مانند شهرهاي جديد پرند و پرديس است. 
با توجه به روند رو به رش��د اين پديده در كلان ش��هرها و 
عميق تر شدن ش��كاف بين درآمد ها و هزينه هاي تهيه 
مس��كن در اين مناطق و همچنين افزايش مهاجرت به 
مناطق شهري، يكي از راه حل هايي است كه براي كاستن 
از فشار هزينه اي و همچنين توزيع بهتر جمعيت در مناطق 
محدود شهري مورد استفاده برخي كشورها قرار گرفته، 

كاهش قابل توجه متراژ بناهاي مسكوني است. 
كاه��ش متراژ باع��ث افزايش قاب��ل توجه تع��داد واحد 
ساخته شده در بلوك هاي ساختماني و همچنين سرشكن 
ش��دن هزينه س��اخت واحد ها كه موجب كاهش بهاي 

تمام شده ساخت مي گردد خواهد شد. 
در اين بين مس��اله مهمي كه با اج��راي اين طرح بيش از 
پيش خودنمايي مي كند، تامين پاركينگ با توجه به تعداد 
واحدها و ضوابط تهيه پاركينگ است. به عنوان مثال اگر 
در زميني به مساحت 250 متر بخواهيم پنج طبقه بنا با 
سطح اشغال ۷0 درصد و با متراژ ناخالص ۴0 متر به ازاي هر 
واحد و متراژ 30 متر خالص بسازيم، در هر طبقه ۴ واحد و 
جمعا 20 واحد ساخته خواهد شد. طبق ضوابط فعلي براي 
تهيه 20 واحد پاركينگ در متراژ 250 متر زمين با سطح 
اش��غال ۷0 درصد، حدود 250 متر مربع پاركينگ بدون 

در نظر گرفتن مشاعات و انباري مورد نياز است. بنابراين 
50 درصد پاركينگ هاي مورد نياز با توجه به ضوابط فعلي 
براي ساخت چنين ساختماني قابل تهيه نيست. اما بايد 
در نظر داشت همانطور كه در حال حاضر افزايش جمعيت 
شهرنشيني موجب كاهش متراژ بنا و افزايش تعداد واحد 
شده، همين معضل باعث افزايش قابل توجه تعداد خودروها 

در شهرها نيز شده است. 
از اين رو به نظر مي رسد، بايد در كنار برنامه ريزي هاي لازم 
براي ساخت واحدهاي كم متراژ، پيش بيني هاي لازم براي 
محل پارك خودرو هاي ساكنان اين منازل نيز انديشيده 
شود. شايد يكي از راهكارهايي كه بتوان آن را مورد بررسي 
قرار داد، س��اخت پاركينگ هاي طبقات��ي بلندمرتبه در 

مناطقي اس��ت كه اين واحد هاي كم متراژ در آن ساخته 
مي شوند. به هر حال بايد توجه داشت، افرادي كه به دنبال 
تهيه مسكن با متراژ كوچك هستند از نظر توان مالي نيز با 
محدوديت مواجه اند. با توجه به قيمت پاركينگ كه حدود 
5 تا 10 درصد بهاي ساختمان است. هزينه تهيه پاركينگ 
براي اين افراد مبلغ قابل توجهي خواهد بود. از اين رو اگر 
بتوان با ساخت پاركينگ طبقاتي در مناطقي كه اين واحد ها 
ساخته مي ش��وند به حذف پاركينگ از اين ساختمان ها 
اقدام كرد، مطمئناً كاهش قابل توجه اي در بهاي تمام شده 
ساخت و فروش اين ساختمان ها و همچنين رفع معضل 
قوانين پيش بيني شده شهرداري براي تهيه پاركينگ و 

همچنين كاهش ترافيك رخ خواهد داد.
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شرط  كوچك سازي آپارتمان
بهار طاهري|  

همانطور ك��ه مي دانيم تامين پاركينگ براي هر 
واحد مس��كوني جزو ش��روط اصلي صدور جواز 
ساخت به سازنده ها است. با اين حال شاهد فروش 
واحدهاي نوساز بدون پاركينگ در بازار مسكن 
هس��تيم، اين در حالي است كه در مصوبه اي كه 
از س��وي شوراي ش��هر تهران به شهرداري ابلاغ 
شد، اعلام شد اگر مساحت زمين به اندازه تامين 
پاركينگ كليه واحدها نيس��ت س��ازنده بايد تا 
شعاع نزديك به 250 متري از پاركينگ عمومي يا 
اختصاص��ي ب��راي واحدهايي ك��ه از پاركينگ 

برخوردار نيستند، پاركينگ خريداري كند.
 كمبود پاركينگ در مناط��ق جنوبي، مركزي و 
شرق تهران بيش��تر ديده مي شود و اين موضوع 
به دليل حجم زياد ساخت وساز واحدهاي متراژ 
كوچك است و از طرف ديگر علت اينكه واحدهاي 
مس��كوني در مناطق ش��مال تهران از كمترين 
معضل پاركينگ برخوردار هس��تند؛ س��اخت 
واحدهاي متراژ بزرگ است زيرا هرچه متراژ زمين 
بزرگ باش��د امكان تامين تعداد پاركينگ هاي 
مورد نياز بيشتر خواهد بود؛ اما هرچه متراژ زمين 
كوچك تر باشد، تامين پاركينگ به ميزان تعداد 
طبقات، غيرقابل ممكن خواهد بود. بررسي برخي 
از فايل هاي فروش واحدهاي مسكوني در شمال 
تهران نشان مي دهد كه بعضي از واحدها نه تنها 
از يك پاركينگ بلكه از تعداد بيشتري پاركينگ 
برخوردار هستند. س��ازندگان پيشنهادي براي 
مسكن شهر تهران و عرضه مسكن هاي كوچك 
30 متري به مديران ش��هري ش��هر تهران ارايه 
كردند. شهردار تهران نيز ساخت مسكن توسط 
ش��هرداري هاي كلان ش��هرها به  منظور تأمين 
مس��كن كم درآمدها را به دولت پيش��نهاد داد و 
در همين راس��تا آيين نامه اي در وزارت كشور با 
همكاري شهرداري تهران در دست تدوين است. 
هدف از ساخت مسكن توسط شهرداري ها ساخت 
مسكن هاي كوچك متراژ به  منظور اجاره داري و 
تأمين نياز قشر خاصي است. بر اساس ضوابط طرح 
تفصيلي شهر تهران حداقل متراژ واحدهاي هاي 
مسكوني بايد ۴0 تا 50 متر باشد اما در حال حاضر 
ساخت خانه هاي 30 متري، پيشنهاد سازندگان 

مسكن شهر تهران براي عرضه به بازار است.
س��اخت خانه هاي با متراژ كمتر از ۴0 متر براي 
ارايه خدمات به كس��اني است كه شرايط خاص 
دارند و قطعاً اين متراژ جوابگوي نياز خانوار 3 نفره 
نمي تواند باشد. حد نصاب مسكن مناسب براي 
زندگي يك خانوار واحدهاي ۸0 تا 100 متر است. 
با توجه به شرايط اقتصادي و افزايش قيمت مسكن 
نمي توانيم انكار كنيم كه افراد يا خانوار زيادي هم 

متقاضي مسكن كم متراژ هستند.
مهم ترين مشكل و معضل مسكن هاي كم متراژ 
درتهران تأمين پاركينگ اين مسكن ها با توجه 
به متراژ پايين آنهاس��ت. بر اساس ضوابط طرح 
تفصيلي هر واحدي با هر متراژي حتماً بايد داراي 
پاركينگ باشد و تأمين پاركينگ جزو مصوبات 

شورا و طرح تفصيلي شهر تهران است.
 سازندگان معتقد هستند اگر شهرداري، حداقل 
متراژ ساخت وس��از در طرح تفصيلي تهران را از 
50 ب��ه 30 مترمربع كاهش ده��د، خانه هايي با 
قيمت پايين براي عرضه در بازار اجاره س��اخته 
خواهد ش��د. با توجه به اين درخواس��ت و اعلام 
آمادگي شهرداري براي ساخت واحدهاي كوچك 
آسيب شناسي طرح تفصيلي شهر تهران توسط 
يكي از دانشگاه هاي تهران در حال بررسي است كه 
نتايج اوليه اين آسيب شناسي به شوراي شهر ارايه 
شده است و احتمال تغيير ضوابط طرح تفصيلي 
به نتايج اين آسيب شناسي و تصميم گيري هاي 

بعدي منوط خواهد بود.
بر خلاف تصور عمومي، واحد 30 متري بر اساس 
استانداردهاي ساخت تمامي امكانات يك واحد 
مسكوني را خواهد داشت و تمام ضوابط و مقرراتي 
كه براي ساخت مس��كن وجود دارد، در ساخت 
واحدهاي كوچك هم اجرا مي شود، اما در خصوص 
تأمين پاركينگ اين واحد ها بر اساس پيشنهاد 
سازندگان و نظر متوليان بخش مسكن پاركينگ 
واحدهاي كوچك به صورت پاركينگ هاي عمومي 

واقع در محلات و مناطق خواهد بود.
اگر اين واحد ها بدون پاركينگ ساخته شود هزينه 
صدور پروانه ساختماني براي آن كاهش خواهد 
يافت. بنابراين س��ازندگان مسكن از ساخت اين 

واحدها استقبال مي كنند.
نكته مهم اين است كه قيمت پاركينگ در تمامي 
مناطق تهران يكسان نيس��ت. با توجه به ارزش 
زمين در مناطق مختل��ف، ارزش پاركينگ نيز 
متغير اس��ت؛ مثلًا در مناطق متوس��ط تهران، 
قيمت يك پاركينگ 20 ميليون تومان است، اما 
همين پاركينگ را در مناطق بالا بايد با قيمت ۶0 
تا ۷0 ميليون تومان خري��داري كرد. در مناطق 
ظفر و ميرداماد پاركينگ از اهميت زيادي براي 
خريداران آپارتمان برخوردار اس��ت و ارزش آن 
نيز زياد است؛ زيرا در اين مناطق كمتر پاركينگ  

عمومي در دسترس است.
بطور كلي فرمول مشخصي براي نحوه محاسبه 
سهم پاركينگ در قيمت آپارتمان وجود ندارد؛ 
اما تحقيقات نشان مي دهد كه قيمت پاركينگ 
3 تا ۸ درصد قيمت واحد مس��كوني است. براي 
مثال اگر خانه اي با پاركينگ 100 ميليون تومان 
قيمت داشته باشد، حدود 5 تا ۸ ميليون اين مبلغ، 
براي پاركينگ است. موقعيت ملك هم بر قيمت 

پاركينگ تأثير دارد.
موضوع مهم ديگر اين است كه در ساختمان هايي 
كه به تعداد واحدهايش پاركين��گ وجود دارد، 
قيمت پاركينگ ارزان تر است و پاركينگ ارزش 
كمت��ري دارد. اما در س��اختمان هايي كه تعداد 
پاركينگ كمتر از واحدها است، پاركينگ ارزش 

بيشتري مي يابد.

شاهين افتخاري، كارش��ناس مديريت پروژه بابيان 
اينك��ه قيمت پاركين��گ 3 تا ۸ درص��د قيمت واحد 
مسكوني اس��ت گفت: بطوركلي فرمول خاصي براي 
محاس��به قيمت پاركين��گ وجود ندارد و بس��ته به 
موقعيت قرارگيري ارزشگذاري مي ش��ود. اما قاعده 
كلي به اين ش��كل اس��ت كه هر چه متراژ پاركينگ 
بزرگ تر باش��د و در كوچه يا خيابان اصلي قرار بگيرد، 
بسته به قيمت ملك گران تر مي شود.  افتخاري گفت: 
اما بطور عرف جامعه پاركينگ املاك نوساز نسبت به 
قديمي ساز ارزان تر محاسبه مي شود و دليل آن گراني 
واحدهاي نوساز است. در ثاني يكي از معضلات اصلي 
خانه هاي چند سال ساخت مربوط به پاركينگ است 
و اغلب اين املاك فاقد پاركينگ مناسب هستند. وي 
گفت: اگر پاركينگ در كوچه هاي باريك قرار داش��ته 
باش��د ارزان تر بوده و همچنين پاركينگ هاي مزاحم 
يا كرايه اي ارزان تر هس��تند.  افتخ��اري بابيان اينكه 
هزينه اجاره پاركينگ نيز فاقد فرمول خاصي اس��ت، 

گفت: نرخ اجاره پاركينگ به صورت توافقي بين مالك 
و متقاضي تعيين مي ش��ود. تنها قانوني كه در اجاره 
پاركينگ به چشم مي خورد، عدم عرضه پاركينگ به 
متقاضي خارج از سكنه آپارتمان است. چراكه ممكن 
است امنيت ساختمان به خطر بيفتد. هيچ مالكي اجازه 
اجاره پاركينگ به غيراز ساكنان همان آپارتمان را ندارد. 
به همين دليل پاركينگ ه��اي اجاره اي در بنگاه هاي 
املاك عرضه نمي شوند، بلكه در داخل آپارتمان تصميم 
اجاره فلان پاركينگ اعلام مي ش��ود تا س��اكناني كه 
واحدشان از پاركينگ برخوردار نيست يا به پاركينگ 
بيشتري احتياج دارند براي اجاره آن اقدام كنند. وي 
گفت: اما به صورت عرف كف بازار اجاره پاركينگ حدود 
15درصد ميزان اجاره واحد مسكوني محاسبه مي شود. 
وي در خصوص قيمت پاركينگ مزاحم نيز گفت: طبق 
بررسي ها و تحقيقات ميداني ارزش و قيمت پاركينگ 
مزاحم 50 تا ۶0 درصد قيمت پاركينگ معمولي است. 
از آنجا كه در مقررات ش��هرداري، اس��تانداردي براي 

مس��احت پاركينگ وجود دارد، اگر اين استاندارد در 
مورد پاركينگ آپارتماني قابل اجرا نباش��د و راه عبور 
باقي پاركينگ ها باز باشد، شهرداري با توافق اعضاي 
ساختمان و دستورالعملي كه در اين مورد وجود دارد، 
پاركينگ مزاحمي در آن فضا پيش بيني مي كند كه 
براي مثال، دو ماشين بتوانند پشت سر هم پارك كنند. 
مش��كل اين نوع پاركينگ اين است كه هر زمان يكي 
از مالكان بخواه��د، خودرو خود را حركت دهد، مالك 
پاركينگ مزاحم هم بايد خودرو خودش را جابه جا كند. 
قيمت اين نوع پاركينگ از باقي پاركينگ ها كمتر است. 
نام اين پاركينگ به اين علت مزاحم اس��ت كه بااينكه 
شخص، صاحب پاركينگ مي شود، اما مزاحمت هم 
ايجاد مي كند. نحوه تقسيم پاركينگ مزاحم هم با توافق 
همه اعضاي ساختمان است. وي با بيان اينكه قيمت 
پاركينگ در يك ساختمان چند طبقه يك قيمت است، 
گفت: دريك آپارتمان پاركينگ قيمت مشخص دارد و 

مالكيت آن بايد در سند قيد شده باشد.

ذرهبين
قيمت  انواع  پاركينگ  چند؟

ايمان رفيعي
كارشناس ساخت وساز
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با وجود تلاش  پلتفرم ها، كلاهبرداري  در شبكه هاي اجتماعي همچنان وجود دارد

ارايهاطلاعاتاضافي،كاردستتانميدهد
گروه دانش و فن |

كلاه برداري و سوءاس��تفاده از اطلاعات كاربران ناآگاه و 
بي احتياط، از همان ابتداي اختراع بازرگاني، كليد خورده 
است. تا زماني كه سيستمي مبتني بر ارزش گذاري وجود 
داشته باش��د، مي توان حتي برج ايفل را هم براي فروش 
گذاشت. ظهور ش��بكه هاي اجتماعي و سبك زندگي ما 
كه هميشه با اين شبكه هاي اجتماعي در ارتباط هستيم، 
اين مشكل را حادتر مي كند و به كلاهبرداراني كه مترصد 
فرصتي براي سوءاس��تفاده هستند، اجازه مي دهد به هر 
آن چيزي كه نياز دارند، دسترسي داشته باشند، هرچند 
پلتفرم ه��اي اجتماعي در تلاش ب��راي مقابله با اين نوع 
كلاهبرداري ها هس��تند اما در بيش��تر مواقع اين خود 
كاربران هس��تند كه با حضور در شبكه هاي اجتماعي و 
بي احتياطي، مس��ير را براي كلاهبرداران و ش��يادان باز 
مي كنند. انگجت به بررسي نقش شبكه هاي اجتماعي در 
جلوگيري از كلاهبرداري هاي مالي پرداخته است. براي 
مثال توييتر به صورت خاص طي سال هاي اخير با موارد 
متعددي از كلاه برداري هاي مالي روبرو بوده است. در ماه 
ژانويه، اين پلتفرم به اشتباه باعث ديده شدن توييتي شد 
كه در نگاه نخست مانند يك اكانت پي پال قابل اعتماد به 
نظر مي رسيد و جوايزي از جمله يك ماشين يا يك آيفون 
جديد را در پايان س��ال وعده مي داد؛ تنها كاري كه لازم 
بود انجام شود، تاييد جزييات اكانت  آنها بود. در واقع يك 
تلاش ساده براي فيشينگ كه به راحتي از فرآيند نظارت 
بر تبليغات توييتر رد شده بود؛ البته توييتر به محض اطلاع 
از اين اش��تباه، اكانت مورد نظر را بست. همچنين سال 
گذش��ته يك مرد بريتانيايي كه از مدت زمان لازم براي 
راه اندازي يك حساب بانكي خسته شده بود، ناراحتي اش 
را در توييتر نوشت؛ كاري كه بسياري از ما وقتي از چيزي 
خوش حال يا ناراحت باشيم انجام مي دهيم. او حتي يك 
اسكرين شات از ايميلي كه بانك برايش فرستاده بود را در 
توييت خود پس��ت كرد كه شامل اطلاعات شخصي اش 
مي شد و بزرگ ترين اشتباهش همين جا بود؛ كلاه برداران 
با اس��تفاده از آن اطلاعات، ايميلي براي او فرستادند و او 
تصور كرد ايميل از طرف بانك برايش ارسال شده است.؛ 
در نهايت كلاهبرداران توانستند با همين ايميل جعلي، 
8000 يورويي كه او قصد داش��ت ميان دو حساب بانكي 
جابه جا كند را، س��رقت كنند. اين مرد در مصاحبه اي با 
بي بي سي نيوز گفته بود: » كلاهبرداران من را هدف قرار 
دادند چون بر كانال توييتري پشتيباني مشتري بانك هاي 
بزرگ نظارت مي كنند و مي توانند اطلاعات كافي از نام ها، 
لوكيشن ها و تصاوير به دست آورند و با آنها، اطلاعاتي باز 
هم بيشتر پيدا كنند.« و در يك فرصت مناسب مي توانند 

به هدف خود برسند.
حتي توييت هاي به ظاهر بي آزاري كه از شما درباره فيلم 
مورد علاقه يا حيوان خانگي تان مي پرسند هم مي تواند 

خطرناك باشد؛ زيرا اين سوالات معمولا شامل اطلاعاتي 
هس��تند كه در چالش هاي احراز هويت براي س��اختن 
حساب هاي شبكه هاي اجتماعي و ايميل هاي مختلف 
از شما پرسيده مي شوند. سينتيا هثرينگتون، متخصص 
كشف كلاه برداري مدير گروه سازمان هثرينگتون كه در 
زمينه مشاوره تحقيقات سايبري فعاليت مي كند، اسم اين 
كار را آراستن مي گذارد و مي گويد: »چنين فعاليت هايي، 
اقداماتي هوشمندانه و معمول براي جمع آوري اطلاعات 
است و البته اين روزها بسياري از مردم به اين كارها عادت 
كرده اند. درحالي كه اين كار، روشي براي استخراج ديتا 
از مردم اس��ت تا از طريق آن به اطلاعاتي حياتي از جمله 
پسوردهايشان، نام هاي كاربري شان يا اطلاعاتي كه براي 
احراز هويت كاربرد دارند، دسترسي يابند.« شايد تصور 
اينكه يك خبرنگار چندرس��انه اي برنده جايزه كه تاييد 
توييتر را هم دريافت كرده كلاه بردار باشد، برايتان بسيار 
غيرمحتمل است و اگر او سوالاتي از اين قبيل را در توييتر 
خود از فالوئرهايش بپرسد و بسياري هم به اين سوالات 
پاسخ بدهند، هيچ ضرري ندارد، در صورتي كه به جز خود 
ليويت، تمام جهان قادر به مش��اهده توييت هايي كه در 
پاسخ به سوالات او فرستاده مي شوند، هستند و هركسي 
مي تواند از آن اطلاعات براي ساخت پرونده اي درباره يك 

نفر استفاده كند. بنابراين اگر اصرار زيادي به شركت در اين 
جريان هاي توييتري داريد، تنها يك پاسخ درست وجود 

دارد و آن اين است كه از اساس دروغ بگوييد.

    كاسه  صبر توييتر از كلاهبرداري ها لبريز شد
حتي جك دورسي، هم موسس و مديرعامل توييتر هم از 
كلاه برداري در پلتفرم كمپاني اش در امان نيست. در ماه 
آگوست سال جاري، اكانت او براي مدتي كوتاهي از طريق 
تكنيكي به نام SIM Swapping ربوده شد. مهاجمان 
از اپليكيشني به نام كلاودهاپر )Cloudhopper( كه 
توييتر در س��ال ۲0۱0 ميلادي خريده و امروز كاملًا به 
دست فراموشي سپرده شده، استفاده كردند. كلاودهاپر 
به كاربران اجازه مي دهد با استفاده از احراز هويت پيامكي، 
وارد اكانت خود ش��ده و توييت كنند. مهاجمان با اندكي 
برنامه نويسي، توانستند شماره تلفن دورسي را جعل كنند 
و به اكانت او دسترسي يابند. اما در نهايت به نظر مي رسد 
آخرين موارد نفوذ به حس��اب هاي توييتري، كاسه صبر 
اي��ن پلتفرم اجتماعي را لبريز كرد و چند ماه پس از هك 
اكانت جك دورسي، توييتر از بازنگري در قوانين مرتبط با 
رفتار كاربران در سايت و در زمينه كلاه برداري هاي مالي 
خبر داد. در قوانين تازه توييتر آمده است: »ما مي خواهيم 

توييتر جايي باشد كه مردم در آن قادر به برقراري روابط 
انساني و دسترس��ي به اطلاعات قابل اعتماد هستند. به 
همي��ن خاطر، نمي توانيد از س��رويس هاي توييتر براي 
فريب و ترغيب ديگران به ارس��ال پول يا اطلاعات مالي 
از طريق تاكتيك هاي كلاه برداري، فيشينگ يا متدهاي 
شيادانه و فريب آميز استفاده كنيد.« توييتر همچنين به 
صورت خاص چهار روش رايج كلاه برداري را مورد بررسي 
قرار داده است. اولين روش، كلاه برداري از طريق برقراري 
ارتباط و جلب اعتماد است؛ بدين ترتيب شما نمي توانيد 
از طريق مديريت يك اكانت تقلبي يا ايفاي نقش به عنوان 
شخصيتي شناخته شده يا يك سازمان، ديگران را فريب 
داده و آنها را به ارسال پول يا اطلاعات مالي شخصي ترغيب 
كنيد. به همين خاطر كلاه برداري هاي اين چنيني از جمله 
مواردي كه اخيرا درباره رمزارزها به وفور در توييتر ديده 
ش��ده اند، روش هايي هس��تند كه موجب مسدود شدن 
حساب توييترتان مي شوند. دومين روش كلاهبرداري، 
ش��گردهاي افزايش تصاعدي پول است. از اين پس شما 
اجازه نداريد از شگردهاي افزايش تصاعدي پول استفاده 
كنيد، براي مثال به كسي تضمين دهيد كه در ازاي يك 
پرداخت ابتدايي كوچك، مقادير عظيمي از پول را دريافت 
خواهند كرد. روش سوم، تخفيف هاي كلاه بردارانه است و 

شما ديگر اجازه نداريد از ترفندهايي استفاده كنيد كه در 
آن به ديگران تخفيفي داده مي شود و مابه التفاوت هزينه 
از طريق كارت هاي اعتباري يا اطلاعات مالي به سرقت رفته 
پرداخت مي شود. آخرين روش كه در بسيار از موارد هم 
مورد توجه كلاهبرداران قرار دارد، فيش��ينگ اس��ت. با 
ممنوعيت فيشينگ در توييتر، ش��ما اجازه نداريد خود 
را يك بانك يا موسسه اي مالي  معرفي كنيد كه نيازمند 

اطلاعات مالي و شخصي افراد هستند. 

    كلاهبرداري ه�ا مهم�ان هميش�گي فض�اي 
مجازي هستند

اگرچه اين تغييرات در قواني��ن توييتر، اكثر جنبه هاي 
كلاه برداري آنلاين را پوش��ش مي دهند، اشكال ديگري 
از كلاه ب��رداري نيز وج��ود دارد كه كاربران باي��د از آنها 
آگاه باش��ند. يكي از دردسرس��از ترين روش هاي فعلي، 
كلاه برداري با تبليغاتي است كه از طريق پلتفرم هاي شبكه 
اجتماعي نشر پيدا مي كنند. انبوهي از تبليغات مرتبط 
با كس��ب وكارهاي قانوني در شبكه هاي اجتماعي وجود 
دارد، اما به ازاي هر ش��ركت خوب و قابل اعتماد، احتمالا 
چهار خرده فروش��ي كلاه بردار وجود دارند كه نسخه اي 
غيراصلي از يك محصول را ارايه مي كنند يا خيلي ساده به 
شگردهاي كلاه بردارانه متكي هستند. از طرفي در حالي 
كه توييتر حسابي كه مش��كوك به كلاهبرداري شده را 
شناسايي و مسدود مي كند، كاربري كه پشت آن حساب، 
است مي تواند خيلي ساده حسابي ديگر ساخته و كارش 

را ادامه دهد. 
متاسفانه كلاهبرداري هاي مالي آنلاين، احتمالا هيچ وقت 
به صورت كامل از بين نروند. نابودي هميشگي كلاه برداري 
در فضاي مجازي، شايد چيزي بيشتر از يك روياي خام 
نباش��د. اما كارهاي زيادي از دس��ت صاحبان پلتفرم ها 
برمي آيد تا از تاثي��رات منفي اين كلاه برداري ها بكاهند. 
به عنوان مثال فيس بوك س��رمايه گذاري عظيمي روي 
هوش مصنوعي ك��رده تا قادر به نظارت بر پس��ت هايي 
باش��د كه محتويات خش��ونت آميز يا غيرقانوني دارند. 
توييتر هم به نوبه خ��ودش، اگرچه هنوز اتكاي زيادي بر 
گزارش هاي كاربران براي مس��دود كردن حس��اب هاي 
متخلف و كلاهب��ردار دارد، اما در عي��ن حال دپارتماني 
تش��كيل داده كه به صورت فعالانه به موارد كلاه برداري 
رسيدگي مي كند. كاربران هم موظف به ايفاي نقش خود 
در اين معادله هستند. هثرينگتون مي گويد: »ما مسووليت 
داريم كه نسبت به استفاده از اين محصولات و سرويس ها، 
هوشيار باشيم. اگر من به فيس بوك، اينستاگرام، لينكدين 
يا هر سرويسي مي پيوندم، وظيفه ام اين است كه اين ابزار 
قدرتمند كه وارد زندگي ام مي كنم را بشناسم. چون دارم 
آن را در موبايلم قرار مي ده��م، از آن روي كامپيوترهاي 

مختلف استفاده مي كنم و آن را به خانه ام مي آورم.«

معاون وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات اعلام كرد: »اعلام 
ميزان پول رفته از جيب مردم توسط شركت هاي ارزش 
افزوده با دستور دادستاني كل كشور متوقف شده است اما 
با جلب نظر قوه قضاييه، بازگشت پول هاي رفته از جيب 
مردم را عملي خواهيم كرد.« به گزارش ايرنا، حسين فلاح 
جوشقاني در خصوص تاخير اپراتورهاي تلفن همراه در 
ارسال پيامك اطلاع رساني »ميزان پولي كه هر كاربر در 
سه  سال گذشته به خدمات ارزش افزوده پرداخت كرده 
اس��ت« گفت: »اطلاعات مربوط به هزينه سرويس هاي 
ارزش افزوده مش��تركان در اپراتورها آرشيو شده بود كه 
در حال بازيابي است تا براي مش��تركان ارسال شود، اما 
پيرو شكايتي كه شركت هاي ارزش افزوده به دادستاني 
كل كش��ور ارايه داده اند، معاون دادستان كل از اپراتورها 
خواس��ته تا اين پيامك را ارسال نكنند. همچنين معاون 
دادستان كل كش��ور از اپراتورهاي تلفن همراه خواسته 
است كه اعتبارسنجي دومرحله اي كه رگولاتوري براي 
عضويت در سرويس هاي ارزش افزوده به منظور جلوگيري 
از عضويت ناخواسته مردم در اين سرويس ها ابلاغ كرده را 

متوقف كند.« وي با بيان اينكه از نظر حقوقي مطابق با اصل 
۱۷۳ قانون اساسي لازمه هرگونه تصميم گيري در مورد 
ابلاغيه هاي سازمان تنظيم مقررات و ارتباطات راديويي، 
انجام تشريفات قانوني و تصميم گيري مراجع ذي صلاح 
اس��ت، تصريح كرد: »اما در هر حال نگاه ما اين است كه 
در مسير مقابله با تخلفات صورت گرفته در ارايه خدمات 
ارزش افزوده، همراهي دس��تگاه قضايي مهم و ضروري 
اس��ت. بنابراين در حال تهيه گزارشي كامل هستيم تا از 
ظرفيت بالاي دستگاه قضايي در برخورد با اين تخلفات 
نيز برخوردار ش��ويم.« فلاح جوش��قاني درباره اقدامات 
رگولاتوري در اين زمينه تاكي��د كرد: »تلاش مي كنيم 
اطلاع رساني مربوط به موضوع سرويس هاي ارزش افزوده 
در سريع ترين زمان انجام شود. اخيرا نيز نامه اي با امضاي 
وزير ارتباطات براي روساي سه قوه ارسال شده است كه 
در آن خواس��تار مس��اعدت آنها در توقف بخش ناصواب 
خدمات ارزش افزوده و بازگرداندن مبالغ كلاه برداري شده 
به حساب مردم شده اند كه اميدواريم از سوي اين مسوولان 

مورد توجه و حمايت قرار بگيرد.«

رييس سازمان فضايي ايران از برنامه ريزي براي اعزام 
محقق به ايستگاه فضايي بين المللي با همكاري كشور 
روس��يه خبر داد و گفت: اين اعزام براي مشاركت در 
پروژه هاي تحقيقاتي صورت مي گيرد. مرتضي براري 
در گفت وگو با مهر، با بيان اينكه اعزام فضانورد ايراني 
به فضا يكي از برنامه هاي مدنظر سازمان فضايي ايران 
بوده كه به پيشنهاد وزير ارتباطات در دست پيگيري 
اس��ت، گفت: »اين پروژه بايد با همكاري بين المللي 
انجام پذيرد كه در اين راستا برنامه هاي اوليه از سوي 

ايران در حال بررسي است.«
وي با اش��اره ب��ه اينكه در اين پ��روژه قصدمان اعزام 
فضانورد براي مشاركت در پروژه هاي تحقيقاتي است، 
گفت: »براي اعزام فضانورد محقق بايد با كشور روسيه 
وارد مذاكره شويم.« معاون وزير ارتباطات با بيان اينكه 
پيشنهاد وزير ارتباطات اين است كه به جاي فضانورد 
گردشگر، پروژه فضانورد محقق را دنبال كنيم، افزود: 
»در ايس��تگاه بين المللي فضايي بسياري از محققان 
از كش��ورهاي مختلف مستقر مي شوند و ما نيز قصد 

داريم با همكاري كشوري مانند روسيه، امكان اعزام 
فضانورد به ايس��تگاه فضايي را محق��ق كنيم. براي 
مثال كشوري مانند امارات، اعزام فضانورد را با هدف 
گردش��گري دنبال كرده اما ما قصدمان اين است كه 
در اين پروژه با اعزام محقق، در پروژه هاي تحقيقاتي 

مشاركت كنيم.«
رييس س��ازمان فضايي ايران با بي��ان اينكه در حال 
حاضر تنها س��فينه اي كه قابليت اعزام انسان به فضا 
را دارد، فضاپيماي سايوز كشور روسيه است، گفت: 
»در صورت اجرايي شدن اين پروژه، فضانورد ايراني 

نيز احتمالا با سايوز به ايستگاه فضايي اعزام مي شود. 
البته بر اساس پيش بيني هاي ناسا، قرار است پرواز دو 
سفينه امريكايي س��ال ۲0۲0 آغاز شود و پس از آن 
فضانوردان امريكا احتمالا با اين سفينه ها عازم ايستگاه 
فضايي بين المللي مي شوند. توافقات براي همكاري 
ايران و روس��يه در اين پروژه، بايد در سطح كلان و از 
سوي روساي جمهور دو كشور مطرح شود و پس از آن 
فرآيند پيگيري عملياتي شدن اين پروژه براي اعلام 
فراخوان داوطلب و س��ناريوي آن، از سوي سازمان 
فضايي ايران انجام مي شود. در اين پروژه ابتدا بايد به 
امكانات مورد نياز تجهيز شويم و پس از آن براي نحوه 
همكاري با كشور روس��يه، وارد مذاكره شويم. تا آن 
زمان، نمي توان زمان بندي مشخصي براي اجراي اين 
پروژه ارايه داد.« رييس سازمان فضايي ايران با اشاره 
به توافقات صورت گرفته با كشور قزاقستان نيز گفت: 
»اين توافقات در سطح همكاري هاي فضايي است اما 
برنامه هاي مربوط به اعزام فضانورد و پرتاب ماهواره 

بايد با توافق با كشور روسيه دنبال شود.«

توقف اعلام جزييات پول هاي »وس« از جيب مردم اعزام فضانورد ايراني با فضاپيماي روسي
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معاون فناوري و نوآوري وزارت ارتباطات اظهار كرد: »نرخ 
ايجاد كسب وكارهاي نوين و تغيير در سطح به كارگيري 
تكنولوژي در بخش هاي مختلف، كشور را در شرايط تغيير 
بالقوه از منظر توسعه تكنولوژي قرار داده است و در اين  بين، 
وجود برخي پتانسيل هاي زيرساختي و محتوايي، مي تواند 
شرايط بالفعلي را ايجاد كند.« ستار هاشمي در يادداشتي 
منتشرش��ده در ايرنا درباره ارتقاي تولي��د داخل، اظهار 
كرد: برخي پارامترهاي موجود نظير پوشش دسترسي و 
گسترش ارتباطات در كشور، نيروي انساني تحصيل كرده 
و جوان، توليدكنندگان باسابقه بخش ارتباطات، فعالان 
موفق كسب وكارهاي نوين و قيمت تمام شده پايين توليد 
در مقابل ساير رقبا و كشورها، از جمله عواملي هستند كه 
ضريب احتمال موفقيت را تقويت مي كنند. قطعاً دستيابي 
به اين مهم نيازمند تدوين برنامه هاي مشخص، با هدف 
ارتقاي توان توليد، افزايش كيفيت، رفع موانع و استفاده 
حداكثري از ظرفيت هاي داخلي است و اگر بتوانيم نگاه 
اكوسيس��تمي و يكپارچه به موض��وع را با در نظر گرفتن 
روابط بين اجزاي تأثيرگذار فراهم كنيم، قطعاً آسودگي 
خيال بهتري براي افزايش ضريب موفقيت خواهيم داشت. 
در افزاي��ش توليد دو هدف كلان »اس��تفاده در نيازهاي 
داخلي« و »صادرات در بازارهاي هدف« وجود دارد. براي 
ورود به برنامه توليد، چند سوال اوليه و كليدي وج�ود دارد 
كه پاس��خ منظم و هدفمند به آنها مي تواند منشأ تدوين 
سناريوي مطلوب و قابل انتظار باشد. برخي از مهم ترين اين 
سوالات عبارتند از اينكه چه چيزي توليد كنيم؟ نياز بازار 
چه حجمي در سال است؟ صادرات به كدام بازارهاي هدف؟ 

برنامه هاي حمايتي دولت چگونه باشد؟ الگوهاي كيفيت و 
ماندگاري در بازار چگونه وصول و كنترل شود؟ سرآغاز هر 
اقدامي، ترسيم راهبردها و اهداف مورد انتظار با آن است. 
ب�راي تبيين بهتر برنامه هاي مرتبط ب�ا افزايش توليد، بايد 
برخي موضوعات راهبردي را مدنظر قرار داد. موضوع اول 
بررس��ي وضعيت تكنولوژي و رونده��اي مرتبط با آن در 
جهان است. اين مساله از ابعاد مختلف داراي اهميت است؛ 
از جمله اينكه فرصت هاي حمايت براي ايجاد كسب وكار 
را مش��خص و فرصت هاي حضور در بازارهاي بين المللي 
را تعيين مي كند، همچنين ظرفيت هاي تعامل پذيري و 
سرمايه گذاري در عرصه هاي داخلي و بين المللي را ش�فاف 
مي كند. بنابراين ضرورت دارد ك�ه برنامه جامعي با در نظر 
گرفتن نقش همه بازيگران و ذي نفعان و با توجه و تمركز 
بر رونده��اي بين المللي و ش��رايط و راهبردهاي فعلي و 
برنامه هاي كشور ترسيم ش�ود و خروجي هاي مشخص و 
زمان دار و قابل اندازه گيري و منطبق بر شاخص را بيان كند. 
موض�وع دوم داشتن مطالعه عميق و قابل اتكا از وضعيت 
تكنولوژي و توليد در كشور است. بايد انتظار داشت ك�ه اين 
مطالعه، راهبردهاي لازم ب�راي سه وضعيت در تكنولوژي 
را ترسيم كند: »شناسايي فرصت هاي بالقوه و مطلوب در 
توليد داخل در شرايط فعلي«، فرصت هاي دستيابي ب�ه 
 )R&D( محصول با حداقل زمان و منابع در تحق�ق و توسعه
و نمونه اوليه« و »محصولاتي كه نيازمند برنامه زمان بندي 
و زيرساخت هاي طولاني براي تحقق هستند.« موضوع 
سوم ضرورت وجود برنامه هايي منسجم براي حضور در 
بازارهاي منطقه اي و بين المللي است. از مهم ترين اهداف 

راهبردي اي��ن موضوع بايد به م��واردي همچون »ايجاد 
زمينه هاي ص���ادرات كالا و خدم���ات«، »جذب دانش 
فني«، »ارتقاي كيفيت محصولات و توليدات«، »توسعه 
تعاملات بين المللي ب�ا اهدافي همچون منطقه س���بز و 
توسعه تكنولوژي« و »ارتقاي استانداردهاي فني« اشاره 
كرد. نكته حائز اهميت اين اس��ت ك��ه بايد به موضوعات 
مطرح شده، همانند تكه هاي يك پازل بنگريم و دقت كنيم 
كه همه اين اقدامات در يك زيست بوم ترسيم مي شود كه 
اهداف را محقق كند و قطع اين زيست بوم در ابتدا نيازمند 
ترسيم راهبردهاي كلان و استراتژي هاي مشخصي است 
كه اهداف را معين و دست يافتني مي كند. يكي از راهبردها 
و الزامات اوليه، سند پيوست فناوري است. ابت�داي س�ال 
۱۳۹۵، رهب�ر انقلاب »شرط انتقال فناوري در معاملات 
خارج��ي« را يكي از ۱0 اق���دام اقتص�اد مقاومتي ب�راي 
نجات اقتص�اد كش�ور دانستند و به تبع آن معاون�ت علم�ي 
رياست جمهوري مكلف ش�د بان�ك اطلاعاتي فناوري ها و 
همچنين ستاد فرماندهي اقتصاد مقاومت�ي، پيش نويس 
نظام نامه پيوست فناوري و توس�عه توانمندي هاي داخلي 
در قراردادهاي بين الملل��ي و طرح هاي مهم ملي را تهيه 
كنند و اواخر مهرماه س���ال ۱۳۹۵ سند مذكور در شش 
ماده به دستگاه هاي اجرايي ابلاغ ش�د.  يكي از ويژگي هاي 
مهم اين نظام نامه، تعيين اولويت هاي موردنياز كش�ور در 
زمينه هاي كلي صنعت�ي و توليدي اس���ت. از مهم ترين 
اهداف اين پيوس��ت مي ت��وان ب�ه »حداكثر اس��تفاده از 
ظرفيت بازار ملي در قراردادهاي خارجي جهت توس�عه 
توانمندي شركت هاي دانش بنيان و فن�اوري-محور در 

حوزه هاي ب��ا ارزش افزوده بالا ب�ا رويك��رد رقابت پذيري 
در س���طح ملي از طريق انتقال فناوري« و »بهره برداري 
از ظرفي�ت ايجادش��ده در كشور در جهت توسعه نيروي 
انساني متخصص كه پايه اقتصاد دانش بنيان و منبع اصلي 
هوشمندي در كسب وكار اس�ت، هم زمان ب�ا فرايند انتق�ال 
موثر فناوري« اش���اره كرد. به تبع ترس�يم اين سياست 
كلان تدوي�ن »س�ند پيوس�ت فناوري« با هدف ج�ذب 
دان�ش در معاملات بين المللي و حداكث�ر اس�تفاده از ت�وان 
تولي�د داخ�ل در وزارت ارتباط�ات و فن�اوري اطلاعات، 
تدوي�ن و ب�ه دستگاه هاي تابع�ه ابلاغ شد. ب�ا توج�ه ب�ه 
مش�كلات در »انطباق تكنول�وژي«، »خري�د تكنولوژي« 
و »ج�ذب تكنول�وژي« به خصوص ب�ا توجه ب�ه ش�رايط 
جديد حاكم بر تعاملات بين المللي كش�ور، اج�راي س�ند 
پيوس�ت عملًا ب�ا چالش هاي متعددي روبرو شده اس�ت. 

ف�ارغ از چالش هاي موجود، س�ند پيوس�ت فن�اوري ي�ك 
ظرفي�ت بالقوه و يك س�ند بالادس�تي قابل اتكاست كه 
مي تواند در بخش هايي همچون »ظرفيت سازي ب�ازار«، 
»گذار از اقتصاد مناب�ع مح�ور«، »توس�عه نيروي انس�اني 
متخص�ص« و درنتيجه »توسعه رويكرد صادرات-محور« 
محرك باشد. يكي ديگر از راهبردهاي لازم، بسته حمايت از 
صادرات فاواست كه با رويك�رد تعريف و تحري�ك مولفه هاي 
توس�عه صادرات در س���ال ۱۳۹۶ تدوين و در اسفندماه 
همان س��ال در كميته كارشناس���ي كارگروه صادرات 
غيرنفتي، بررس�ي و مصوب شد. اين س�ند ك�ه ب�ا همكاري 
بخش هاي دولت�ي و مردم نهاد تدوين شده، ب�ر راهبردها و 
برنامه هاي توس�عه حضور پايدار در بازارهاي هدف در بخش 
فاوا تمركز دارد و در تدوين آن، چارچوب هاي سند پيوس�ت 

فناوري نيز لحاظ شده اس�ت. 

ارتقاي توليد داخل در راستاي توسعه تكنولوژي

 حملات سايبري 
به بهانه دفاع از امنيت ملي

رييس اداره تبليغات حزب كمونيست چين بر اين 
باور اس��ت كه برخي كشورها به بهانه دفاع از امنيت 
ملي حملات س��ايبري انجام مي دهند. به گزارش 
مهر به نقل از رويترز، هوانگ كونمينگ رييس اداره 
تبليغات حزب كمونيست چين در جريان سخنراني 
خود در آغاز كنفرانس جهاني اينترنت در شهر ووشن 
چين، تصريح كرد: »برخي كشورها به بهانه دفاع از 
امنيت ملي خود حملات سايبري را به ديگر كشورها 
و ش��ركت هاي تجاري انجام مي دهند.« وي نام اين 
كشورها را ذكر نكرد، اما چين تا به حال بارها امريكا و 
كشورهاي اروپاي غربي را به طراحي حملات سايبري 
عليه خود با هدف سرقت اطلاعات حساس متهم كرده 
اس��ت. كونمينگ افزود: »طرز فكر مربوط به دوران 
جنگ سرد جلوي تعاملات سازنده در فضاي مجازي 
را گرفته است و رفتار زورگويانه تاثير منفي بر اعتماد 
دوجانبه در فضاي مجازي دارد. حملات سايبري به 
بهانه حفظ امنيت ملي ترديدها را در فضاي مجازي 
افزايش داده و به مخالفت و فضاي منفي در اين زمينه 
افزوده است.« كنفرانس جهاني اينترنت در چين در 
روزهاي اخير در شرايطي در حال برگزاري است كه 
تنش ميان چين و امريكا بر سر موضوع هاي مختلف 
و از جمله صادرات محصولات فناوري امريكايي به 
چين و تداوم فعاليت شركت هواوي در امريكا و ديگر 
كشورهاي جهان تشديد شده است. در اين كنفرانس 
نمايندگان شركت هاي بزرگ فناوري مانند علي بابا، 
بايدو، مايكروسافت، كوالكوم، تنسنت و غيره حضور 
دارند تا ايده هاي خود در مورد زمامداري و مديريت 
اينترنت را مطرح كرده و از ضرورت سياست گذاري 
در مورد فضاي مجازي دفاع كنند. پكن مدت هاست 
از ايده حاكميت سايبري دفاع مي كند و معتقد است 
كشورها بايد در زمينه كنترل زيرساخت هاي اينترنتي 

كه در اختيار دارند آزاد باشند.

ارايه محصولات تاريخ گذشته 
توسط آمازون

كمپاني آمازون اخيرا با بعضي از فروش��ندگان مواد 
غذايي خود كه پس از خري��دWhole Foods به 
زيرمجموعه خود اضافه كرده، به مش��كل برخورده 
اس��ت. بر اس��اس گزارش هاي به دست آمده، گفته 
مي شود كه تعدادي از فروشندگان محصولات غذايي 
كه با  آمازون هم��كاري مي كنند، محصولات تاريخ 
مصرف گذشته به مشتريان خود فروخته اند. به گزارش 
ديجياتو، بسياري از فروشنده هاي شخص ثالث كه 
از طريق فروش��گاه مواد غذايي آمازون محصولات 
خود را به فروش مي رسانند، از قوانين آمازون تخطي 
كرده و محص��ولات غذايي تاريخ مصرف گذش��ته 
فروخته اند. بعضي از اين محصولات تاريخ انقضاي 
۲0۱۷ داش��ته اند كه بيش از دو سال از زمان توصيه 
شده براي مصرف آنها مي گذرد. همچنين 40 درصد 
ار فروشندگان شخص ثالث حداقل پنج گزارش غذاي 
تاريخ گذشته داشته اند. مشكل ديگر اين است كه اگر 
دنبال محصولي باشيد كه چند فروشنده آن را ارايه 
كنند، نمي توانيد انتخاب كنيد كه از كدام خريد كنيد 
و در نتيجه ممكن است از فروشنده اي خريد كنيد 
كه محصول منقضي شده برايتان ارسال كند. يكي از 
سخنگويان آمازون در همين رابطه گفته است كه اين 
فروشندگان هم بايد به قانون و هم به ضوابط آمازون 
احترام بگذارند. بر اساس قوانين آمازون، محصولاتي 
غذايي كه به صورت اينترنتي به فروش مي رسند بايد 
حداقل ۹0 روز ماندگاري داشته باشند. اين كمپاني 
براي بررسي عمر محصولات خود، از ناظرين انساني و 
هوش مصنوعي كمك مي گيرد و با توجه به داده هاي 
به دست آمده، محصولات تاريخ گذشته را شناسايي 
كرده و غير قابل فروش اعلام مي كند. شايد بتوان گفت 
كه نحوه برخورد آمازون با فروشندگان شخص ثالث 
مي تواند دليل مشكلات ايجادشده باشد. به خصوص 
زماني كه بدانيم آم��ازون، بازخورد هاي محصولات 
خريداري شده از انبار هايش را حذف مي كند. از منظر 
آمازون اين كار به نوعي مس��ووليت پذير بودن اين 
كمپاني را نشان مي دهد. اين كار ممكن است اتفاقات 
مشابه را پوشش دهد و باعث شود كه دوباره محصولات 
تاريخ گذشته به دست مشتري برسد. البته اين كمپاني 
سخت در تلاش اس��ت تا محصول تازه را در اختيار 
كاربران خود قرار دهد ولي شايد هميشه نتواند تازگي 

محصولاتش را تضمين كند.

كاهش مصرف باتري آيفون
با دارك مود

دارك م��ود ي��ا حالت تاري��ك يك��ي از مهم ترين 
ويژگي هاي iOS 13 بوده و به سرعت در حال نفوذ 
كردن به اپليكيشن هاي ثالث و وب سايت هاست. 
وب سايت PhoneBuff در جديدترين آزمايش 
خود دارك مود را با لايت مود در آيفون XS مقايسه 
كرده و تاثير آن در كاهش مص��رف باتري را اندازه 
گرفته اس��ت. در اي��ن آزماي��ش از دو آيفون XS و 
دست هاي رباتيك استفاده شد و كارهاي مختلفي 
همچون تايپ كردن، مس��يريابي در نقشه گوگل، 
تماش��اي يوتي��وب و كارهاي ديگر در گوش��ي ها 
انجام گرفت. نتيجه اين آزماي��ش جالب و البته تا 
حدودي قابل پيش بيني بود. آيفون XS در حالت 
دارك مود باتري كمتري نس��بت ب��ه آيفون ديگر 
با حالت لايت مود مصرف ك��رد و زماني كه آيفون 
لايت مود خاموش شد، آيفون دارك مود همچنان 
۳0 درصد باتري داشت. البته ذكر اين نكته خالي از 
لطف نيست كه ميزان روشنايي در هر دو گوشي اين 
آزمايش روي ۲00 نيت تنظيم شده بود؛ بنابراين در 
تنظيمات روشنايي تاريك تر و روشن تر تفاوت هايي 
را در مصرف باتري مش��اهده خواهي��د كرد. اما در 
مجم��وع آيفوني كه حالت دارك م��ود در آن فعال 
ش��ده بود از آيفون لايت مود بيش��تر روشن ماند. 
حالت تاريك وقتي بيشترين تاثير را روي مصرف 
باتري مي گذارد كه نمايشگر از نوع OLED باشد. 
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تشكيل ستاد مبارزه با آفات
گروهبنگاهها|

براي نخستين بار در اول بهمن ماه 97بود كه نخستين 
هشدار و اخطار از سازمان فائو مبني بر احتمال حمله 
ملخ صحرايي به كش��ورمان مطرح شد؛ اخطارهايي 
كه هرچند ابتدا توجه زيادي به آن نش��د اما در ادامه و 
با نمايان ش��دن نخستين نشانه هاي هجوم، بر اساس 
اعلام درگاهي رييس سازمان حفظ نباتات كشور منجر 
به تشكيل ستادهاي ويژه اي براي مقابله با اين پديده 
طبيعي ش��د و دولت هم با تخصيص بودجه هاي لازم 
تلاش كرد تا پيشگيري هاي لازم را در اين زمينه صورت 
دهد. در همان زمان برخي كارشناسان تذكر دادند كه 
با توجه به بروز برخي تغييرات اقليمي در جهت وزش 
بادهاي منطقه اي ايران از اين پس بايد به طور مداوم در 
برابر خطرات اينچنيني آمادگي هاي لازم را داشته باشد. 
از زمان هجوم اولين دسته از ملخ ها تا به امروز بيش 
از 10استان كشورمان به طور مستقيم با اين پديده 
درگير شدند؛ استان هايي كه در هر كدام از آنها بخشي 
از محصولات و ظرفيت هاي كشاورزي و باغداري در 
اين مناطق آس��يب ديدند..اما با گذشت حدود 5ماه 
از موج اوليه حضور ملخ هاي صحرايي در كشورمان، 
بس��ياري از كش��اورزان و باغ��داران به دنبال يافتن 
پاسخي براي اين پرسش هس��تند كه آيا موج سوم 
حضور اين پرنده هاي زيان آور در راه اس��ت يا اينكه 
بايد پرونده حضور اين ميهمانان ناخوانده در فضاي 
كشاورزي شور را پايان يافته تلقي كرد؟ در پاسخ به 
اين پرسش گفته مي شود كه به زودي ممكن است بر 
اثر وزش باد، موج سوم ملخ هاي صحرايي وارد ايران 
ش��وند و به تبع آن به مزارع و محصولات كشاورزي 
آسيب وارد ش��ود. برخي اخبار حاكي از آن است كه 
دولت عربستان سعودي نيز با سهل انگاري در مبارزه 
ب��ا اين گونه، در ايجاد خطر ب��راي ايران نقش آفرين 
اس��ت. 16مهرماه نيز وزير جهاد كشاورزي با ارسال 
نامه اي به معاون اول رييس جمه��ور اعلام كرد، در 
سه ماه پاياني س��ال جاري دوباره با هجوم گسترده 
ملخ هاي صحرايي در مناطق مناطق جنوبي كشور 
مواجه خواهيم ب��ود و حجتي در ادامه از جهانگيري 
خواسته بود: »لذا خواهشمند است دستور فرماييد 
سازمان برنامه و بودجه كشور، وزارت كشور )سازمان 
مديريت بحران( و اس��تانداران در موعد مقرر براي 
تأمين اعتبار، تجهي��زات، امكانات مورد نياز مبارزه، 
پش��تيباني هاي لازم را ب��ه عمل آورن��د.«  با توجه 
ب��ه اهميت موض��وع و تاثي��ري كه اي��ن موضوع بر 
ظرفيت هاي كشاورزي استان هاي مختلف دارد در 
جريان اين گزارش به سراغ كانون هاي اصلي بحران 
هجوم ملخ ها رفتيم تا در جريان گفت وگو با مسوولان 

چشم اندازي از احتمالات آينده ارايه شود.

   هشدار به 10 استان درگير
يكي از كانون هاي اصلي حمل��ه ملخ هاي صحرايي در 
كشورمان استان بوشهر است كه آسيب هاي فراواني را در 
اين زمينه متحمل شد؛ مدير حفظ نباتات سازمان جهاد 
كشاورزي بوشهر مي گويد بر اساس گزارشات دريافتي 
از فائو و هشدارهاي صادره، و با توجه به شرايط اقليمي 
مطلوب براي تكثير ملخ هاي صحرايي در كش��ورهاي 
پاكستان و شبه قاره هند و شبه جزيره عربستان، مجددا 
در س��ه ماه آخر سال جاري، س��طح وسيعي از مناطق 
جنوب، جنوب غربي و ش��رقي كشور با هجوم و تكثير 
گس��ترده ملخ هاي صحرايي مورد تهديد قرار خواهد 
گرفت.احمد سبحاني در گفت وگو با ايسنا با استناد به 
نامه وزير جهاد كشاورزي عنوان كرد: به صورت كلي به 
10 استان درگير ملخ هشدار داده شده و اعلام كرده اند 
كه اين اس��تان ها براي ت��داركات لازم آمادگي لازم را 
داشته باشند و با سازمان برنامه و بودجه كشور و مديريت 
برنامه ريزي اس��تان هماهنگي ه��اي لازم براي فراهم 
كردن تداركات انجام شود.وي افزود: طبق بررسي هاي 
كارشناسي احتمالا سطح وس��يعي از مناطق جنوب، 
جنوب غربي و شرقي كشور با هجوم و تكثير ملخ هاي 
صحرايي م��ورد تهديد قرار خواه��د گرفت و بر همين 
اساس لازم است براي مقابله با اين تهديد، تمهيدات لازم 
انديشيده و اقدامات لازم صورت پذيرد.طبق بررسي هاي 
كارشناسي احتمالا سطح وس��يعي از مناطق جنوب، 
جنوب غربي و ش��رقي كشور با هجوم و تكثير ملخ هاي 
صحرايي مورد تهديد قرار خواهد گرفت. اين مسوول بيان 
كرد: در همين راستا كارگاه آموزشي ملي سيستم هاي 
سمپاشي و تجهيزات مورد اس��تفاده در مبارزه با ملخ 
صحرايي با حضور اساتيد مجرب سازمان حفظ نباتات 
 ULV كشور و شركت هاي توليد كننده سمپاش هاي
و توربولاينر و تكنس��ين ها و كارشناسان حفظ نباتات 
سراسر كشور به منظور ايجاد آمادگي و اتخاذ شيوه هاي 
مناس��ب مبارزه با ملخ صحرايي برگزار ش��ده اس��ت.
مدير حفظ نباتات س��ازمان جهاد كش��اورزي استان 
بوشهر تصريح كرد: الان در شرايطي قرار گرفته ايم كه 
هم اطلاعات و آمادگي س��ال گذش��ته و هم يك سري 
تجهيزات، امكانات و لوازم مبارزه مثل سمپاش ها را كه از 
قبل خريداري شده است داريم. مثلا از پارسال در مقدار 
سم خريداري شده پيش بيني امسال را نيز كرده ايم يعني 
سموم كنترل را در حد موردنياز براي شروع كار در اختيار 

داشته و مهم تر از همه تجربه مقابله را داريم.

   هماهنگي ميان دستگاهي
سبحاني با اشاره به ضرورت همكاري بين دستگاهي 
براي مقابله با اين آفت فراگير، اظهار كرد: بخش��ي از 
كار مربوط به جهاد كشاورزي است كه بخش فني كار 

محسوب مي شود و بخشي نيز از نظر امكانات پشتيباني 
و اعتباري به ارگان هاي ديگ��ر ارتباط دارد، البته بايد 
اعتباري خاص اين كار براي تهيه ملزومات و امكانات 
جديد مثل تجهيزات ايمني و خريداري سموم جديد 
و تكميلي موردنياز در نظر گرفته شود. وي خاطرنشان 
كرد: هزينه هاي مبارزه بسيار زياد است، از اجاره خودرو 
و تراكتور و نيروهاي كارگري، تا تجهيز س��مپاش ها و 
خريد سم و امكانات رفاهي و ايمني كارگران كه همه 
اينه��ا مهم و جزو الزامات كار اس��ت؛ لذا بايد اعتباري 
براي اين موارد ديده شود تا بتوانيم يك مبارزه و موفق 

مطلوب داشته باشيم.
مدير حفظ نباتات س��ازمان جهاد كشاورزي بوشهر با 
توضيح اينكه اگر شرايط اكولوژيكي و شرايط اقليمي 
به گونه اي باشد كه با بارش زودهنگام مواجه باشيم اين 
احتمال وجود دارد كه دوباره شرايط براي تخم ريزي و 
تكثير نسل ملخ هاي غيرفعال استان فراهم شود، ادامه 
داد: با اين احتمال مواجه هستيم كه در نزديكي هاي 
بهمن ماه ملخ ها مثل پارس��ال از عربستان وارد كشور 
شوند يا با مساعد شدن ش��رايط محيطي مثل بارش 
زودهنگام يا پوش��ش گياهي خوب همين ملخ هايي 
كه الان غيرفعال هس��تند دوباره تخم ريزي كنند. با 

اين دو احتمال روبه رو هس��تيم و براي هر دو احتمال 
نيز آمادگي لازم را داريم.احمد س��بحاني تاكيد كرد: 
جمعيت ملخ هاي غيرفعال اكنون به گونه  اي است كه 
امكان مبارزه وجود ندارد، بنابراين بايد در مواجه شدن 
با شرايط جديد چنانچه ش��رايط طوري شود كه نياز 
به مبارزه داشته باش��د عمليات مبارزه را انجام دهيم. 
جلسات س��تاد مديريت بحران و كنترل ملخ مرتباً در 
سطح سازمان با همكاري ادارات مرتبط مثل مديريت 
بحران اس��تانداري، و حضور شهرس��تان هاي درگير 
با حمله ملخ براي آمادگي و اطلاع رس��اني مناسب و 
تجهيز امكانات برگزار و اين موضوع به طور ويژه و جدي 

دنبال مي شود.

   هش�دار هجوم جمعيت ميليوني ملخ ها به 
استان فارس

محمدمهدي قاسمي رييس سازمان جهاد كشاورزي 
استان فارس نيز در نشس��ت اضطراري و فوق العاده 
كميت��ه پايش و مب��ارزه با ملخ اظهار داش��ت: بنا بر 
گزارش سازمان خواربار و كشاورزي ملل متحد )فائو(، 
10 ت��ا 20 توده جديد ملخ هاي صحرايي و هر توده با 
جمعيتي بالغ بر 50 ميليون ملخ وارد كشور مي شوند 

و به دليل وجود باغ ها و مزارع سرسبز، بخش عمده اي 
از اين جمعيت به استان فارس هجوم مي آورند.رييس 
سازمان جهاد كشاورزي استان فارس با اشاره به اينكه 
هم اكنون 14 شهرستان در اين استان درگير مبارزه 
جدي با ملخ هستند، تاكيد كرد: باغداران و كشاورزان 
در عمليات سم پاش��ي محصولات خود و عرصه هاي 
طبيعي مش��اركت كنند چرا كه ب��دون كمك مردم 
مبارزه با اين آفت امكان پذير نيست.اين مقام مسوول 
با اش��اره به اينكه امكانات و تجهي��زات از پهنه هاي 
كشاورزي تا سطح شهرس��تان به تفكيك بررسي و 
جهت مبارزه برنامه ريزي شده است، گفت: تشكيل 
ستاد مبارزه با ملخ به رياست فرماندار و نايب رييسي 
مدير جهاد كش��اورزي شهرس��تان ها در دستور كار 
قرار دارد كه براي هر شهرستان يكي از مديران ارشد 
ستادي س��ازمان، به عنوان معين معرفي شده است.

قاسمي مهم ترين عامل موفقيت در شرايط بحراني را 
اطلاع رساني از بحران و چگونگي امدادرساني دانست 
و از همكاري خبرگزاري ها و رس��انه هاي مكتوب در 
انعكاس اخبار مقابل��ه با ملخ تقدي��ر و تصريح كرد: 
اطلاعات موثق فقط از سوي اداره روابط عمومي اين 

سازمان صادر و نشر پيدا خواهد كرد.

رييسسازماندامپزشكيكشور:

 ۹۷ درصد واكسن دامي در كشور توليد شد
رييس س��ازمان دامپزش��كي كش��ور گفت: با وجود 
تحريم ها، سال گذشته بيش از 97 درصد واكسن دامي 
و ۳0 درصد واكسن طيور در داخل كشور توليد شد كه 
اميدواريم با تامين بذر واكسن به شرايط تامين 100 

درصدي واكسن ها در داخل كشور برسيم.
به گزارش وزارت جهاد كشاورزي، »عليرضا رفيعي پور« 

در رابطه با كنترل بيماري ه��اي واگيردار دامي افزود: 
همچنين س��ال گذش��ته بيش از 9۸ درصد بيماري 
آنفلوآنزاي فوق حاد پرندگان و ۳7 درصد بيماري تب 

برفكي را در كشور كنترل كرديم.
وي با اشاره به كاهش بيماري هاي مشترك بين انسان 
و دام اظهار داشت: بيماري هاي استراتژيك مانند آبله، 

تب مالت و هاري كه بين انسان و دام مشترك است هم 
در مدت يك س��ال اخير با كاهش چشمگيري مواجه 

شده است.
رييس سازمان دامپزشكي كشور به توليد بذر واكسن در 
كشور اشاره كرد و گفت: كشور نيازمند بذر واكسن است 
زيرا در سال هاي گذشته با وجود تحريم ها، اين محصول 

از كشورهاي ديگر تامين و وارد مي شد اما اكنون تلاش 
داريم با تجهيز آزمايش��گاه ها، براي اولين بار در كشور 

توليد بذر يا سيد واكسن را شروع كنيم.
رفيعي پ��ور اضافه كرد: با دس��تيابي به بذر واكس��ن 
مي توانيم ماده اوليه مورد نياز هر واكسني را در كشور 
تولي��د كنيم و ديگر نگران كميت و كيفيت واكس��ن 

توليد شده توسط موسس��ه رازي يا بخش خصوصي 
نخواهيم شد.

رييس سازمان دامپزشكي كشور ابراز اميدواري كرد: 
با دستيابي به بذر واكسن بتوانيم تمامي واكسن هاي 
طيور را همانند واكسن دام در كشور توليد كنيم، واردات 

نداشته باشيم و تنها متكي به توليد داخل باشيم.

پياممديرعاملشركتفولادخوزستانبهمناسبتروزمليصادرات
نكوداشتازمجاهدانعرصهاقتصاد

مديرعامل شركت فولاد خوزستان به مناسبت روز ملي 
صادرات با انتش��ار پيامي تاكيد كرد: در هياهوي جنگ 
تمام عيار اقتصادي استكبار و تحريم هاي ناجوانمردانه 
ابرقدرت ها عليه ايران اسلامي 29 مهرماه، روز ميموني 
است جهت نكوداشت و تقدير از مجاهدان عرصه اقتصاد 

و فرصت مغتنمي اس��ت براي تضارب اف��كار، احاطه بر 
چالش ه��ا و اتخاذ تدابير راهبردي براي نيل به توس��عه 
اقتصادي كشور عزيزمان .ضمن ارج نهادن به تلاش هاي 
مجدانه تمام كس��اني ك��ه در عرصه ص��ادرات اهتمام 
مي ورزند و س��هم جمهوري اس��لامي ايران را در عرصه 

رقابت اقتصادي افزايش مي دهند، »روز ملي صادرات« 
را بايد فرصت ارزشمندي تلقي كرد كه مباحث مربوط به 
صادرات بار ديگر مورد توجه مسوولان و دست اندكاران 
امر قرار گيرد.علي محمدي در ادامه خاطرنش��ان كرد: 
وظيفه خود مي دانم، فرا رسيدن »روز ملي صادرات« را 

به كليه صنعت گران، فعالان و خادمان اقتصادي تبريك 
عرض نموده و از تلاش ستودني مردان و زناني كه در سنگر 
جهاد اقتصادي، عزت و اقتدار ايران اسلامي را در اهم امور 

خويش قرار داده اند تقدير و تشكر نمايم.
خاضعانه خداي عزوجل را ش��كر مي گزارم كه كريمانه 

الطاف بيكرانش را به مجموعه فولاد خوزستان عطا فرموده 
تا به عنوان شركت پيشرو در ميدان صادرات انجام وظيفه 
نمايد.او در پايان گفت: اميدواريم سال آتي، وفق منويات 
رهبر معظم انقلاب، مطلعِ شكوفايي اقتصاد با بودجه اي 

مستقل از نفت و با محوريت توسعه صادرات باشد.

آخرينفرصتبخشودگي
۱۰۰درصديجرايمماليات

كرمانش�اه| مدي��ركل 
ام��ور ماليات��ي اس��تان 
كرمانش��اه گفت: سه شنبه 
آخرين فرصت اس��تفاده از 
بخشودگي 100 درصدي 
جرايم مالياتي است. هادي 
ملكش��اهي در گفت وگو با 
مهر، آخرين فرصت باقيمانده براي بخشودگي جرايم 
ماليات��ي را تا ۳0 مهر اع��لام و اظهار داش��ت: موديان 
كرمانش��اهي حتما از اين فرصت اس��تفاده كنند تا از 
بخشودگي 100 درصدي بهره مند شوند.مديركل امور 
مالياتي استان كرمانش��اه گفت: به منظور بهره مندي 
مودي��ان از فرصت بخش��ودگي مذك��ور ادارات امور 
مالياتي تا ساعت 20 سه شنبه ۳0 مهرماه آماده دريافت 
درخواست هاي موديان كرمانشاهي هستند. اين مسوول 
بيان داشت: اين فرصت بخشودگي تكرار نشدني است و 
پيشنهاد مي شود هم استاني ها از اين فرصت بهره مندي 
لازم را داشته باشند.ملكشاهي تصريح كرد: به منظور 
بهره مندي موديان از فرصت مذكور بايد درخواست خود 
را به اداره امور مالياتي تسليم كنند تا از بخشودگي 100 
درصدي بهره مند شوند.وي بخشودگي 100 درصدي را 
فرصتي استثنايي براي فعالان اقتصادي استان دانست و 
گفت: استفاده از اين فرصت مي تواند بار سنگين جرايم 

مالياتي را از دوش موديان بردارد.

كالاهايايرانيدربازارگچساران
بانشانخارجيفروختهميشود
كهگيلويهوبويراحمد|
رييس مجمع امور صنفي 
گچس��اران گفت ك��ه 20 
درصد از كالاهاي با كيفيت 
ايراني در بازار اين شهرستان 
با نش��ان خارج��ي عرضه 
مي ش��ود. فرود پورعبدي 
ديروز در گفت وگو با خبرنگار ايرن��ا افزود: 95 درصد از 
كالاهاي موجود در بازار و در دسترس مصرف كنندگان 
اين شهرستان س��اخت ايران و توليد داخلي است كه 
20 درصد از آنها با برند خارجي فروخته مي شود. بيش از 
15 هزار نفر در واحدهاي صنفي اين شهرستان فعاليت 
مي كنند. پور عبدي اب��راز كرد: بيش از پنج هزار  و۸00 
واحد صنفي در اين شهرستان وجود دارد كه 100 واحد 
صنفي آن فاقد پروانه كسب است.پورعبدي با بيان اينكه 
نيمي از واحدهاي صنفي اين شهرس��تان اجاره نشين 
هستند گفت: 6 درصد از واحدهاي صنفي گچساران به 
دليل بالا بودن كرايه ها و پايين بودن درآمد امسال تعطيل 
ش��دند. 7 هزار و ۳00 واحد صنفي در اين شهرس��تان 
امسال بازرسي شد.پورعبدي گفت: درج نشدن قيمت، 
كم فروشي، گرانفروش��ي، عدم صدور فاكتور، تداخل 
صنفي و امتناع از عرضه كالا از جمله اين تخلف ها بوده 
اس��ت.220 واحد صنفي متخلف عرضه كننده كالا و 

خدمات در اين شهرستان امسال شناسايي شد. 

۲فروندكشتيشكرخام
وبرنجواردبندرچابهارشد

سيستانوبلوچستان| 
مدي��ركل غل��ه و خدمات 
بازرگان��ي سيس��تان و 
بلوچستان گفت: 2 فروند 
كشتي حامل شكر خام به 
ظرفيت 60 هزار تن و برنج 
وارداتي به ظرفيت 17هزار 
تن وارد بندر چابهار شد.به گزارش باشگاه خبرنگاران، 
غلامعلي گنجعلي مديركل غله و خدمات بازرگاني 
سيستان و بلوچستان ظهار داشت: با توجه به نگاه ويژه 
دولت تدبير و اميد به محور شرق كشور، بندر چابهار 
مي تواند نقش موثري در تامين كالا هاي اساس��ي و 
ضروري مورد نياز كش��ور ايفا كن��د.او در ادامه گفت: 
اداره كل غله و خدمات بازرگاني سيستان و بلوچستان 
به نمايندگي از شركت بازرگاني دولتي ايران در نظر 
دارد با حمايت دول��ت، واردات بخش قابل توجهي از 
كالا هاي اساسي مورد نياز كشور را در راستاي تنظيم 
بازار و جبران كس��ري و حفظ ذخاير اس��تراتژيك از 
طريق بندر چابهار محقق كند.مديركل غله و خدمات 
بازرگاني سيستان و بلوچستان به اشاره به اهدافي كه 
در چشم انداز رشد ارتباطي بندر چابهار پيش بيني شده 
افزود: اين فرآيند با توجه به سرمايه گذاري هاي انجام 
شده و فراهم سازي زيرساخت هاي ترانزيتي، افزايش 

ظرفيت تخليه نيز خواهد داشت.

سرقتاز۳۰هزارخودرودر
پاركينگچذابهصحتندارد

خوزس�تان| فرمان��ده 
انتظامي استان خوزستان 
مي گويد: ادعاي شكستن 
شيشه و سرقت از ۳0 هزار 
دستگاه خودرو در پاركينگ 
چذابه صحت ندارد.سردار 
عب��اس زاده ب��ا اش��اره به 
ش��ايعه هايي كه درباره س��رقت در پاركينگ چذابه 
مطرح شده اس��ت، اظهار كرد: مطالبي كه در فضاي 
مجازي دس��ت به دست ش��ده، دروغ است. ظرفيت 
پاركينگ چذابه حدود ۳0 هزار دستگاه خودرو است. 
متاسفانه دو سارق با عنوان زائر با اتومبيل شخصي خود 
وارد پاركينگ مي ش��وند و وقتي كه عوامل انتظامي 
و پاركينگ دار ها درخواس��ت خ��روج از پاركينگ را 
مي كنند به بهانه اينكه دوستان شان مراجعت نكرده اند، 
در خودرو مي خوابند و در يك شب حدود ۸ خودرو را به 
سرقت مي برند و طي آن چهار زاپاس و چهار باتري و يك 
مقدار وجه نقد را سرقت مي كنند.وي افزود: به محض 
اينكه به ماموران انتظامي اطلاع رساني مي شود پليس 
آگاهي كه در پاركينگ چذابه مستقر و هر دو سارق را 
شناسايي و دستگير مي كند و همه اموال دزدي هم در 
اختيارمان است.سردار عباس زاده كه با راديو اربعين 
گفت وگو مي كرد، متذكر شد: به غير از اين موضوع هر 

مطلبي كه بيان شده كذب است. 

امهالتسهيلاتبيشاز۷هزار
كشاورزدررفسنجان

كرم�ان| نماين��ده مردم 
رفسنجان و انار در مجلس 
دهم با اش��اره به اينكه 27 
هزار كشاورز رفسنجاني از 
بانك هاي مختلف تسهيلات 
كشاورزي دريافت كرده اند 
گفت: تسهيلات و وام هاي 
كشاورزي 7 هزار نفر از اين تعداد به مدت سه سال امهال 
ش��د.احمد اناركي محمدي در جمع خبرنگاران افزود: 
هر ساله متوسط بين 40 تا 50 هزار تن پسته از ۸0 هزار 
سطح زير كش��ت اين محصول در رفسنجان برداشت 
مي كنيم اما س��ال قبل ۳ هزار تن برداش��ت ش��د.وي 
تصريح كرد: در سال هاي 96 و 97 خسارت گرمازدگي 
و سرمازدگي را داشتيم و در رقم اكبري نيز چندين سال 
است كه نياز سرمايي تأمين نمي شود.اناركي محمدي 
بيان كرد: تقريبا ۳7 هزار بهره بردار در رفسنجان مستقيم 
با توليد پسته در باغات س��ر و كار دارند كه 27 هزار نفر 
كشاورز از بانك ها تسهيلاتي دريافت كرده و توان پرداخت 
اقس��اط بانكي را نداشتند از اين 27 هزار نفر 7 هزار نفر 
در مرحله اول شامل امهال وام ها شدند كه وام هاي زير 
17 ميليون تومان دارند.وي خاطرنش��ان كرد: عمده 
كشاورزان از طريق بانك كشاورزي تسهيلات دريافت 
كردند و 20 هزار نفر ديگر نيز با پيگيري هايي كه در حال 

انجام است در طرح امهال وام ها قرار مي گيرند.
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هديه دوشنبه سوري
همراه اول در ايستگاه مهر

هم��راه اول اي��ن م��اه ه��م در قال��ب ط��رح 
»دوشنبه س��وري« به مش��تركان خود تا 100 
گيگابايت اينترن��ت رايگان هدي��ه مي دهد.به 
گزارش »تعادل« از اداره كل ارتباطات ش��ركت 
ارتباطات سيار ايران، به منظور تكريم و افزايش 
رضايتمندي مش��تركان، همراه اول در آخرين 
دوش��نبه هر ماه با ارايه هداياي��ي در قالب طرح 
»دوشنبه سوري«، به استقبال آنها مي رود.همراه 
اولي ها مي توانند جهت شركت در اين طرح فراگير 
و منتفع شدن از مزاياي بسته هاي اينترنت رايگان 
يك روزه، در دوشنبه پايان هر ماه با شماره گيري 
#64*100* از پيشنهادهاي »دوشنبه سوري« 
اين اپراتور بهره مند شوند.همچنين از اين پس 
مش��تركان انارس��تاني نيز مي توانند در آخرين 
دوش��نبه هر م��اه در كمپين دوشنبه س��وري 
همراه اول ش��ركت كرده و از بسته هاي رايگان 
اينترنت برخوردار شوند.در همين راستا دهمين 
دوشنبه سوري اپراتور اول ديروز )دوشنبه 29 مهر 
ماه( برگزار شد. هداياي در نظر گرفته شده براي 
اين دوشنبه سوري بسته هاي ديتا 500 مگابايت 
تا 100 گيگابايت ي��ك روزه )5 صبح تا 5 عصر( 
بود كه به تمامي مش��تركان دايمي و اعتباري با 
شماره گيري كددستوري فوق الذكر، به صورت 

تصادفي تعلق گرفت.لازم به ذكر است.

توليد بالغ بر 1۴00 تن آلوئه ورا 
در گيلان

رشت| رييس س��ازمان جهاد كشاورزي گيلان 
گفت: امس��ال بيش از 14۸۸ تن آلوئه ورا در استان 
توليد ش��د.علي درجاني با بيان اينك��ه 14۸۸ تن 
محصول آلوئ��ه ورا به ارزش 17.9 ميلي��ارد ريال از 
زمين هاي كشاورزي اس��تان گيلان برداشت شد، 
گفت: ۸9 كش��اورز در سطح اس��تان در اين زمينه 
مشغول به فعاليت هستند.وي با بيان اينكه امسال 
سومين سالي است كه آلوئه ورا در شرايط گلخانه اي 
در گيلان كشت مي شود افزود: به ازاي هر هكتار 240 
تن برگ گياه دارويي آلوئه ورا برداشت مي شود.رييس 
سازمان جهاد كشاورزي گيلان افزود: بوته آلوئه ورا 
همانند بوته هاي چاي دايمي اس��ت و كش��اورزان 
مي توانند در سال ۳ بار برگ اين گياه را برداشت كنند  
درجاني خاطرنش��ان كرد: برگ هاي برداشت  شده 
آلوئه ورا به شركت هاي فرآوري اين گياه در استان هاي 
خراس��ان رضوي و البرز و همچنين براي فروش در 

عطاري ها به استان هاي همجوار ارسال مي  شود. 

ماجراي يك دبستان حلبي
خرمآباد| مديركل آموزش و پرورش لرس��تان در 
خصوص پخش خب��ري در فضاي مجازي مبني بر 
وضعيت نامناسب دبستان سعادت سيردر منطقه 
هوميان كوهدشت توضيحاتي ارايه داد. رضا زيني وند 
مقدم اظهار كرد: اهالي س��يردر در منطقه هوميان 
كوهدشت ش��مالي از عشاير كوچ رو استان هستند 
كه در ارديبهش��ت ماه به ييلاق كوچ ك��رده و اواخر 
مهرماه نيز در منطقه سيردر سكني مي گزينند. براي 
تحصيل ۳5 دانش آموز اين منطقه كه پايه ابتدايي 
و پيش دبستاني هستند 2 كانكس و 2 معلم در نظر 
گرفته شده است.زيني وند مقدم با بيان اينكه آموزش 
و پرورش لرستان از پيگيري هاي هميشگي اصحاب 
رسانه در خصوص مسائل تعليم و تربيت به ويژه در 
مناطق كم برخوردار تقدير مي كن��د، اضافه كرد: از 
لحاظ تجهيزات ميز، نيمكت و حضور 2 معلم براي 
تحصيل فرزندان عشاير اقدامات لازم از ابتداي مهرماه 

انجام شده است.

هزينه سالانه احياي بافت 
تاريخي و قديمي كاشان

كاشان| مديرعامل س��ازمان عمران و بهسازي 
ش��هرداري كاش��ان گفت: احياي بافت تاريخي و 
قديمي كاش��ان س��الانه بيش از 10 ميليارد ريال 
هزينه در بردارد.امين چناري با بيان اينكه در 6 ماهه 
نخست سال جاري اين س��ازمان بيش از 40 هزار 
مترمربع بلوك ف��رش و جدول توليد كرده، اظهار 
داشت: از اين مقدار 25 هزار مترمربع براي بهسازي 
معابر سواره رو كاشان و 15 هزار مترمربع آن براي 
بهسازي معابر پياده رو شهر كاشان استفاده شده 
است.وي از كف فرش و بدنه سازي در معابر ورودي 
بازار بزرگ كاشان در ۳ نقطه كوچه اصناف، كوچه 
درب زنجير و پانخل خب��ر داد و افزود: اين معابر با 
بيش از ۳ هزار مترمربع وسعت بهسازي شده است.

سدهاي خوزستان آماده كنترل 
سيلاب هاي احتمالي شده است؟

خوزس�تان| مديرعام��ل س��ازمان آب و برق 
خوزستان گفت: ظرفيت س��دهاي خوزستان 
مناسب و براي كنترل سيلاب هاي احتمالي آماده 
است.به گزارش باشگاه خبرنگاران، فرهاد ايزدجو 
در جمع خبرنگاران درباره پيش بيني بارندگي و 
هشدار مديرت بحران خوزستان، اظهار داشت: 
اقدامات لازم براي كنترل سيلاب هاي احتمالي 
براساس پيش بيني ها درباره بارش باران و هشدار 
مديريت بحران خوزس��تان مبني ب��ر افزايش 
روان آب ها و س��يلاب هاي احتمالي انجام شده 
است.او به ظرفيت مناسب سد هاي خوزستان و 
آمادگي آنها براي كنترل سيلاب هاي احتمالي 
خوزستان اش��اره و بيان كرد: در اين زمينه هيچ 
خطري پايين دست هاي سد هاي خوزستان را 

تهديد نمي كند.

چهرههاياستاني



اقتصاد اجتماعي12اخبار

تعرفههايخدماتتشخيصيودرمانيپزشكيبخشخصوصيتادوهفتهآيندهتعيينميشود

نرخ ويزيت؛ نارضايتي پزشكان و نگراني مردم
ابلاغ تعرفه هاي خدمات تشخيصي و درماني هميشه يكي از 
موضوعات بحث برانگيز حوزه بهداشت و درمان كشور بوده 
است. در يك سو پزشكاني قرار دارند كه همواره به تعرفه هاي 
تعيين شده اعتراض داشته و معتقدند رقم تعيين شده با تورم 
همخواني ن��دارد و مبلغي كه آنها به عنوان ويزيت دريافت 
مي كنند بسيار كمتر از خدماتي است كه ارايه مي دهند و 
در سوي ديگر مردمي قرار دارند كه افزايش تعرفه ها، شرايط 
ادامه درمان را برايشان سخت مي كند. در ساده ترين حالت 
هزينه تمام شده براي بيمار از ويزيت شروع و به نسخه و تهيه 
دارو ختم مي شود. اين درحالي است كه بسياري از بيماران 
براي دستيابي مجدد به سلامتي ناگزير به دريافت برخي 
خدمات تشخيصي مانند آزمايشگاه و همچنين خدمات 
مداخله اي هس��تند، از اين رو هزينه تمام شده براي بيمار 
با توجه به شرايط اقتصادي كش��ور، بسيار زياد و پرداخت 
آن دشوارمي ش��ود كه در چنين وضعيتي بيمار به مرور از 
چرخه درمان حذف مي شود چون توان پرداخت هزينه آن 
را ندارد. در چنين وضعيتي ميزان واقعي تعرفه هاي خدمات 
تش��خيصي و درماني پزشكي بخش خصوصي تا دو هفته 
آينده تعيين و به عنوان مبنا براي تعرفه گذاري اين خدمات 
در س��ال ۹۹ به شوراي عالي بيمه و دولت ارسال مي شود و 
رييس سازمان نظام پزشكي معتقد است اين بار تعرفه ها بايد 
واقعي تعيين شده تا مردم بدانند كه پزشكان براي سلامت 

آنها يارانه مي دهند. 

  يارانه پزشكان براي سلامت مردم
ميزان فاصله تعرفه هاي مورد نظر س��ازمان نظام پزشكي 
با تعرفه هاي مصوب دولت هنوز معلوم نيس��ت با اين حال 
جامعه پزشكي معتقد است با توجه به تغييرات اقتصادي، 
اين تعرفه ها نياز به بروزرساني دارند. محمدرضا ظفرقندي، 
رييس سازمان نظام پزشكي كشور درباره اين موضوع روز 
گذشته گفت: تعيين تعرفه هاي خدمات پزشكي با همكاري 
كارشناسان اقتصادي و با فرمول هاي علمي در سازمان نظام 
پزشكي در حال انجام است و وقتي تعرفه هاي واقعي تعيين 
شود، به عنوان مبنا به شوراي عالي بيمه و دولت ارايه مي شود. 
اين كار كارشناسي مراحل آخر را طي مي كند و تا دو هفته 
آينده تمام مي شود اما مس��اله اي كه براي جامعه پزشكي 
مهم است اين اس��ت كه چقدر از اين تعرفه هاي واقعي در 
دولت تصويب مي ش��ود. او افزود:  گر چه در گذشته نيز كار 
كارشناسي براي تعيين نرخ واقعي خدمات پزشكي انجام 
شده اس��ت اما با توجه به تغييرات اقتصادي، اين تعرفه ها 
نياز به بروزرس��اني دارند؛ به همين علت تيمي را براي اين 
كار در سازمان نظام پزشكي تشكيل داديم. وزارت بهداشت 
هم كاملا در جريان اس��ت كه تعرفه ها و هزينه هاي واقعي 
استخراج شود، بر اين اساس قاعدتا سرانه سلامت و سرانه 
بيمه ها و سهمي كه بيمه ها بايد براي سلامت پرداخت كنند 
و ويزيت واقعي يعني تعرفه مطب واقعي و همه اينها استخراج 
مي شود. رييس سازمان نظام پزشكي گفت: مي دانيم كه به 
علت محدوديت منابع سازمان هاي بيمه گر، تعرفه هاي مورد 

نظر سازمان نظام پزشكي در شوراي عالي بيمه به طور كامل 
تصويب نمي شود اما با تعيين تعرفه هاي واقعي و قيمت تمام 
شده خدمات پزشكي دو هدف را دنبال مي كنيم يكي اينكه 
وقتي تعرفه هاي واقعي وجود داش��ته باشد، دست شوراي 
عالي بيمه و سازمان برنامه و بودجه باز است كه به اين سمت 
حركت كند و در واقع مبنا ايجاد مي شود، دوم اينكه در موارد 
زيادي با اين مساله مواجه هستيم كه رسانه ها و افكار عمومي 
تمايل دارند بدانند كه چه فاصله اي بين تعرفه هاي واقعي 
خدمات پزشكي و قيمتي كه اعمال مي شود، وجود دارد و اگر 
اين ميزان شفاف نباشد و مردم مطلع نباشند مشكلاتي ايجاد 
مي كند. ظفرقندي افزود: مشخص نبودن فاصله تعرفه هاي 
واقعي پزشكي با هزينه هايي كه اعمال مي شود، در سال هاي 
اخير موجب هجمه هايي عليه جامعه پزشكي شده است و با 
تعيين قيمت واقعي اين خدمات حداقل معلوم مي شود كه 
پزشكان براي سلامت مردم يارانه مي پردازند. درست مثل 
قيمت بنزين كه دولت اعلام مي كند قيمت واقعي آن مثلا 
5 هزار تومان است و الان هزار تومان از مردم گرفته مي شود.

  مردم توان پرداخت هزينه بيشتر را ندارند
اظهارات ظفرقندي درباره واقعي شدن تعرفه هاي درمان 
در حالي اس��ت كه نمايندگان مجل��س معتقدند مردم 
توان پرداخت هزينه بيش��تر را ندارند. حسن لطفي، عضو 
كميسيون اجتماعي مجلس ش��وراي اسلامي درباره اين 
موضوع بيان كرد: پزشكان توقع تعرفه هاي دلاري را نداشته 

باشند و با دلار زندگي نكنند، بايد توجه داشته باشند كه در 
كشور ما فعلًا چنين زيرساخت هاي افزايش تعرفه ها فراهم 
نيس��ت. ميزان تعرفه هاي خدمات درماني با درآمدهاي 
مردم همخواني ندارد، ميزان تعرفه هاي خدمات درماني 
بايد كنترل شود و افزايش تعرفه ها بايد متناسب با وضعيت 
اقتصادي كشور و مردم باش��د. در حال حاضر شاهد يك 
ناهمخواني شديدي بين درآمد و هزينه هاي مردم هستيم. 
از سوي ديگر عبدالرضا عزيزي رييس كميسيون اجتماعي 
هم در خصوص واقعي نبودن تعرفه هاي پزشكي و بالا بودن 
هزينه هاي درمان براي مردم، گفت: هيچ چيز واقعي نيست 
و شرايط به گونه اي است كه نه مردم توان پرداخت ويزيت بالا 
را دارند و نه پزشكان مي توانند با اين تعرفه ها امورات مطب و 
مراكز درماني خود را بگذرانند اما جامعه پزشكي همواره كنار 
مردم بوده و با همين شرايط به ارايه خدمات مي پردازند. او 
افزود: براي ايجاد تعادل بين هزينه هاي خدماتي كه در حوزه 
بهداشت و درمان كشور ارايه مي شود، نيازمند پياده سازي 
درست طرح پزشك خانواده و سيستم ارجاع هستيم تا از 
هزينه هاي اضافي كاسته شده و مردم نيز تحت فشار نباشند.

  راه حل چيست؟
نارضايتي پزش��كان از تعرفه هاي تعيين شده از يك سو و 
مشكلات اقتصادي مردم از س��وي ديگر ضرورت يافتن 
راه حلي كه افزايش تعرفه ها را با تورم منطبق كند احساس 
مي ش��ود. اين ميان برخي بر مداخله گري بيمه ها تاكيد 

داشته و برخي ديگر معتقدند تسريع در روند اجراي پرونده 
الكترونيك مي تواند اين وضعيت را سر و سامان دهد. رييس 
جامعه جراحان ايران معتقد اس��ت شرايط فعلي ناشي از 
ناكارآمدي بيمه هاس��ت. او درباره اي��ن موضوع گفت: در 
نسبت بين خدمات پزشكي و تعرفه ها، عدالت بايد رعايت 
شود. طبق قانون، تعرفه ها بايد عادلانه باشد اما نبوده است. 
چون مكانيسم تعريف تعرفه ها درست نيست، ضمن اينكه 
ناتواني بيمه ها در اين موضوع تاثيرگذار است. ايرج فاضل 
افزود: يكي از راه هاي حل اين مشكل، اصلاح تركيب شوراي 
عالي بيمه است. يكي از مش��كلات نظام سلامت كشور، 
بيمه ها هستند كه نتوانسته اند رضايت بيمار و پزشك را 
جلب كنند. اظهارات فاضل در حالي است كه محمدرضا 
ظفرقندي، پيش از اين بر موضوع بيمه ها به عنوان يكي از 
راه حل هاي ساماندهي به وضع تعرفه ها تاكيد كرده و گفته 
بود: در حال حاضر تعرفه هاي مصوب با تعرفه هاي واقعي 
فاصله بسيار زيادي دارد كه به اعتقاد ما، بيمه ها بايد اين 

مابه التفاوت را متقبل شوند. 
سازمان نظام پزش��كي در حوزه پزشكي معتقد است كه 
محاسبه هزينه تمام شده خدمات براي تعيين تعرفه ها 
ضروري است و طبق برنامه ششم، مردم كمتر از ۳۰ درصد 
اين هزينه ها را پرداخت مي كنند و مابقي توسط بيمه ها 
و دولت بايد تامين شود. علاوه بر حمايت بيمه ها از مردم 
تعيين تكليف پرونده الكترونيك سلامت هم از موضوعاتي 
اس��ت كه فعالان اين حوزه به آن اشاره مي كنند. محمد 

جهانگيري، معاون فني و نظارت س��ازمان نظام پزشكي 
درباره اين موضوع بيان ك��رد: موضوع اصلي قيمت تمام 
شده خدمات است. در تعرفه حداقل ۳5درصد زير قيمت 
واقعي پول مي گيريم و اين را مردم بايد بدانند كه براساس 
آن قضاوت  كنند و پزشكان را زير سوال نبرند. اولين اقدام در 
حوزه ويزيت است. مبناي محاسبات ويزيت پزشك عمومي 
است. بايد قيمت تمام شده آن را داشته باشيم و براساس 
آن متخصصين را مشخص كنيم.  او افزود: جداسازي جزو 
حرفه اي از جزو فني از موارد مهم ديگر است كه بايد انجام 
گيرد. موضوع ويزيت از موضوع هاي ديگر است. با توجه به 
اينكه وزارت بهداشت موضوع پرونده الكترونيك سلامت و 
نسخه الكترونيك را در دستور كار دارد، اين متد مي تواند با 
شرايط الكترونيك انجام شود. با ويزيت استاتيك نمي توانيم 
شرايط نظام ارجاع مناسب داشته باشيم. بايد روش هاي 
سطوح مختلف مشخص باشد و انگيزه ايجاد كند. در بحث 
ويزيت  هم��ه ويزيت ها را با يك رقم مي بينيم كه اين بايد 
اصلاح ش��ود كه اين هم در كتاب هست. بحث جزو فني 
۲ قس��م داريم كه خدمات و هتلينگ است و بررسي هاي 
لازم را كرديم كه براساس قيمت واقعي خدمت بايد حركت 
كنيم. استارت آن خورده است و با چندين بيمارستان كار 
مي كنيم. اس��تراتژي اصلي ما اين است كه قيمت واقعي 
خدمات احصا و به ش��وراي عالي بيمه اعلام شود و براي 

اجراي آن پيگيري شود. 

  تعرفه هاي سال 98 چقدر بود؟ 
مطابق قانون نرخ تعرفه هاي پزش��كي بايد قبل از شروع 
هر سال با تاييد شوراي عالي بيمه و مصوبه هيات دولت 
اعلام شود. هيات وزيران ۲۰ فروردين امسال به پيشنهاد 
مشترك وزارتخانه هاي بهداشت و رفاه و سازمان برنامه و 
بودجه كشور و همچنين تاييد شوراي عالي بيمه سلامت، 
تعرفه هاي خدمات تش��خيصي و درماني را براي س��ال 
۱۳۹8 با 8 درصد رشد براي ويزيت پزشكان بخش دولتي 
و خصوصي و ۱5 درصد رشد تعرفه هاي خدمات هتلينگ 
بيمارستاني در بخش دولتي و ۲5 درصد افزايش تعرفه هاي 
هتلينگ در بيمارستان هاي خصوصي ابلاغ كرد. بر اساس 
مصوبه هيات وزيران براي بخش خصوصي تعرفه ويزيت 
پزشكان، دندانپزش��كان عمومي و دكتري تخصصي در 
علوم پاي��ه )PHD( پروانه دار ۲۷۰ ه��زار ريال )۲۷ هزار 
تومان(، تعرفه ويزيت پزشكان، دندانپزشكان متخصص 
و پزش��كان عمومي داراي مدرك دكتري تخصصي در 
علوم پايه ۴۱۰ هزار ريال )۴۱ هزار تومان(، تعرفه ويزيت 
پزشكان فوق تخصص، دوره تكميلي تخصصي )فلوشيپ( 
و متخصص روانپزشكي 5۲۰ هزار ريال )5۲ هزار تومان( 
تعيين شد. تعرفه پزشكان فوق تخصص روانپزشكي و دوره 
تكميلي تخصصي )فلوشيپ( روانپزشكي 5۹۰ هزار ريال 
) 5۹ هزار تومان(، تعرفه كارشناس ارشد پروانه دار ۲۲۰ هزار 
ريال )۲۲هزار تومان( و تعرفه خدمات ويزيت كارشناس 
پروانه دار ۱۹۰ هزار ريال ) ۱۹ هزار تومان( تعيين شده است. 
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 ابتكار: راهبرد دولت
تحقق عدالت جنسيتي است

 معاون رييس جمه��وري در امور زنان و خانواده، 
راهبرد اصل��ي دولت تدبير و اميد ب��راي زنان و 
خان��واده را تحق��ق عدالت جنس��يتي از طريق 
برنامه ريزي و سياست گذاري هدفمند توصيف 
كرد و گفت: همه دس��تگاه هاي اجرايي بايد در 
راستاي تحقق شاخص هاي عدالت جنسيتي و 
رفع فقر و تبعيض هم افزايي و همكاري داش��ته 
باشند. معصومه ابتكار در نشست با مشاوران زنان 
وزارتخانه ها و دستگاه هاي اجرايي كشور با بيان 
اينكه شاهد حركت و شتاب خوبي در شاخص هاي 
ارتقاء وضعيت زنان و خانواده در دولت هاي يازدهم 
و دوازدهم هس��تيم، اظهار داش��ت: بي ترديد با 
تحقق برنامه ريزي هايي كه در راس��تاي بهبود 
و ارتق��اء وضعيت زنان و خانواده تدوين ش��ده و 
در حال اجرايي ش��دن است، شاهد آينده بسيار 
روش��ني خواهيم بود. معاون رييس جمهور در 
امور زنان و خانواده يادآور ش��د: بعد از س��ال ۹۶ 
و اعم��ال تحريم هاي ظالمانه علي��ه ملت ايران 
و ش��كل گيري تروريس��م اقتصادي با ش��رايط 
جديدي مواجه هس��تيم و در چنين ش��رايطي 
تحقق وعده ه��ا و برنامه ريزي هاي انجام ش��ده 
نيازمند همت و جديت بيشتر و جهت گيري ها و 
هدف گذاري هاي دقيق تر است. ابتكار خاطرنشان 
ك��رد: انقلاب اس��لامي ايران با پش��توانه خون 
ش��هدا و ايثارگران و انگيزه هاي معنوي ش��كل  
گرفته و بدون ترديد با استحكام دروني و اتكا به 
نسل جوان، مس��ير متعالي خود را با سرافرازي 
طي خواهد كرد. مع��اون رييس جمهور در امور 
زنان و خانواده، برنامه ري��زي را يكي از ابزارهاي 
رس��يدن به اهداف دانست و گفت: خوشبختانه 
در دول��ت تدبير و اميد بر ض��رورت برنامه ريزي 
به منظور تحققق شاخص هاي عدالت جنسيتي 
تاكيد مي ش��ود و راهبرد اصلي دولت دوازدهم 
براي زنان و خانواده تحقق عدالت جنس��يتي از 
طريق برنامه ريزي و سياس��ت گذاري هدفمند 
است. ابتكار با اشاره به ابلاغ شاخص هاي عدالت 
جنسيتي، اظهار داشت: اين شاخص ها در سطح 
كلي و اختصاصي تدوين و ابلاغ ش��ده است و در 
راستاي تحقق اين شاخص ها همه دستگاه ها بايد 
همكاري و هم افزايي داشته باشند و به نوعي تمام 
دستگاه ها در اين زمينه مسووليت دارند. معاون 
رييس جمهور در امور زنان و خانواده خاطرنشان 
كرد: براي ارتقاء وضعيت زن��ان و خانواده در هر 
اس��تان موافقتنامه هاي جداگانه اي امضاء شده 
است و در اين شاخص ها به اقتضائات خاص آن 
استان ها و اهداف شاخص هاي عدالت جنسيتي 

و اسناد بالادستي توجه شده است. 

 نتايج مرحله اول 
جمع آوري كودكان كار

معاون امور اجتماعي سازمان بهزيستي گفت: مرحله 
اول طرح س��اماندهي كودكان كار و خيابان به اتمام 
رسيده و نتايج طرح مشخص كرد كه ۹۰ درصد اين 
كودكان ايراني نيستند و بخشي نيز بي هويت هستند. 
حبيب الله مسعودي فريد در مورد جمع آوري كودكان 
كار و خيابان، اظهار داش��ت: طي اجراي مرحله اول 
اين طرح كه شهريور ماه به اتمام رسيد حدود ۴۰۰ 
كودك كار و خيابان جمع آوري و ساماندهي شدند. 
او با اش��اره به اينكه ۹۰ درص��د كودكاني كه در اين 
طرح جمع آوري شدند اتباع كشور هاي ديگر و بيشتر 
تبعه افغانستان بودند، به مهر گفت: فقط ۱۰درصد 
كودكان كار و خيابان جمع آوري شده ايراني و ساكن 
مناطق حاشيه اي بودند. معاون امور اجتماعي سازمان 
بهزيس��تي، ادامه داد: كودكان جمع آوري شده در 
۳ مركز ياسر، بعثت و شهداي افسريه ساماندهي و 
نگهداري شدند كه البته دو مركز مخصوص پسران 
و يك مركز نيز محل نگهداري دختران اس��ت. او در 
مورد نگهداري كودكان تبعه كش��ورهاي ديگر نيز 
گفت: اين كودكان با همكاري نيروي انتظامي و واحد 
مددكاري به اداره اتباع معرفي ش��دند و سعي شد تا 
به خانواده هايش��ان بازگردند كه البته بخشي از اين 
كودكان ب��دون كارت هويت در ايران بودند. فريد در 
مورد توانمند سازي كودكان جمع آوري شده، اظهار 
داشت: كلاس هاي مختلف آموزشي براي اين كودكان 
در مراكز برگزار مي شود كه يكي از آنها آموزش حرفه 
و توانمند شدن آنهاس��ت. به گفته وي، تا زماني كه 
اين كودكان توانمند نشده و شغل و درآمدي پايدار و 
ثابت نداشته باشند نمي توان گفت از خيابان ها حذف 
مي ش��وند چرا كه نياز باعث بازگشت مجدد آنها به 

سطح خيابان خواهد شد.

 جذب پرستار خارجي 
در كشور تكذيب شد

معاون پرستاري وزارت بهداشت با تكذيب اخباري 
مبني بر جذب پرستاران اتباع بيگانه در كشور گفت: 
اساسا اين موضوع صحت ندارد و متاسفانه افرادي كه 
خود را به ظاهر مدافع پرستاري قلمداد مي كنند با 
اهداف مشخص چنين اخباري را عنوان مي كنند و 
بدتر از آن اين اس��ت كه برخي رسانه ها بدون اطلاع 
از صحت موضوع و پيگيري از مراجع رس��مي، آن را 
منتشر مي كنند. مريم حضرتي ضمن بيان اين مطلب 
گفت: به گروه هاي پرستاري و دلسوزان واقعي حرفه 
پرستاري اطمينان مي دهم تا زماني كه خدمتگزار 
جامعه فهيم پرستاري هس��تم، اجازه نخواهم داد 
افرادي منفعت طلب و س��ودجو از احساسات پاك 
پرستاران عزيز سوءاستفاده كنند و با شايعه سازي، 
بهره برداري شخصي از آن كنند. او با توصيه به افراد 
به تقوا در عمل و گفتار گفت: خوشبختانه نهادهاي 
نظارتي ب��ه خوبي به وظايف خ��ود عمل مي كنند 
و كارنامه فعاليت ه��اي افراد، همواره روش��ن بوده 
است و بدون شك با كساني كه به چنين رفتارهاي 
غير حرفه اي و غير اخلاقي دامن مي زنند مطابق قانون 
برخورد خواهد شد و اين افراد چيزي در عملكرد براي 

ارايه به جامعه پرستاري نداشته و ندارند.

نامهمحرمانهمتهمقاچاقداروبهقاضيمسعودي

آياراهديگريجزانتقالآبدريايخزروجودندارد؟

اعلامحدودفعاليتهادرخدماتآنلاينآزمايشگاهي
چهارمين جلسه رسيدگي به اتهامات شبنم نعمت زاده و 
لشكري پور به رياست قاضي مسعودي مقام برگزار شد. در 
ابتداي اين جلسه قاضي مسعودي مقام خطاب به متهمان 
گفت: متهمان مراقب اظهارات خود باشند. در جلسه قبل 
تفهيم اتهام شركت دارويي رسا انجام شد. او سپس از وكيل 
شركت خواست تا با حضور در جايگاه به دفاع بپردازد. وكيل 
شركت با حضور در جايگاه با بيان اينكه هيچ وكيلي در نظام 
نمي تواند از فساد دفاع كند، گفت: هدف از ورود وكلا براي 
نظام دادرسي شفافيت و كش��ف واقعيت است. وي گفت: 
در فضاي رسانه اي شايد بزه  ديدگي رسانه اي وجود داشته 
باشد و فشارهاي ناجوانمردانه اي به اين پرونده وارد مي شود 
كه حتماً دادگاه خارج از اين فشارها به چيزي كه حق است 
رسيدگي مي كند. وكيل شركت رس��ا اظهار كرد: با توجه 
به اينكه مسووليت كيفري شخصيت حقوقي امري جديد 
است مواد قانوني آن از جمله ماده ۱۴۳ قانون داراي ابهاماتي 
است چرا كه در مسووليت كيفري، اصل مسووليت بر عهده 
شخص حقوقي گذاشته شده و تقصير جزايي منتسب به 
شخص حقوقي بايد باش��د و ارتكاب جرم به نظر مي رسد 
توسط ش��خص حقيقي انجام شده است. اين وكيل گفت: 
۳۲ داروخانه بر اس��اس اسناد، طلبكار هستند اما هيچگاه 
مطالبه خود را طلب نكرده چرا كه وجود خارجي نداشته اند و 
ثبت متقلبانه از سوي آقاي لشكري پور انجام شده و خروج از 
سيستم دارويي ثبت شده است. در ادامه نيازآبادي نماينده 
دادس��تان با حضور در جايگاه در واكنش به سخنان وكيل 
شركت رسا فارمد گفت: در پرونده حاضر دو نوع قرارداد داريم 
كه يكي مربوط به آخرين قراردادهايي است كه توسط شركت 
رسا با تامين كنندگان دارو منعقد شده و دوم قراردادهايي 
است كه شركت رسا با داروخانه ها براي توزيع و فروش دارو 
منعقد كرده است. نماينده دادستان با اشاره به سخنان وكيل 
شركت گفت: شما نكاتي را به نفع موكل خود و به ضرر متهم 
ديگر گفتيد در صورتي كه فاكتورهاي صوري به نام شركت 
دارويي رسا بوده است و موضوعيت ندارد كه شبنم نعمت زاده 
يا لشگري پور باشد. در ادامه قاضي مسعودي مقام بار ديگر 
اتهامات متهم شبنم نعمت زاده را قرائت كرد و از او خواست 
براي اخذ آخرين دفاعيات در جايگاه حضور يابد. ش��بنم 
نعم��ت زاده در ابتداي دفاعيات خود با بيان اينكه هيچ يك 

از افرادي را كه اينجا هستند مقصر پرونده نمي دانم، گفت: 
متاسفانه علت تشكيل پرونده گزارش هاي غيرواقعي بود كه 
اواخر سال ۹۶ و اوايل سال ۹۷ عليه من تهيه شد. او افزود: علت 
تشكيل پرونده را در نامه محرمانه براي قاضي فرستادم و موارد 
بسياري به من نسبت داده شد ولي اتهام به اخلال همچنان 
پابرجا مانده است. نعمت زاده گفت: من از مديرعامل شركت 
توسعه دارويي رسا شكايت كرده بودم و خودم را نيز مسوول 
مي دانم. كاري مي كنم تا روزي ك��ه از اين دنيا رفتم مردم 
بگويند آدم خوبي بود و خدا او را بيامرزد. وي ادامه داد: سعي 
مي كردم با ارتباطاتم كمك كنم بدهي ها را پرداخت كنم. 
اين حق الناس است كه به گردن من مانده است و متاسفم كه 
آقاي لشگري پور موضوع را به اينجا كشانده و امروز در دادگاه 
هستيم. وي در ادامه دفاعيات خود به شركت پخش اشاره 
كرد و گفت: شركت را براي سودآوري ايجاد نكردم بلكه براي 
فروش محصولات راه اندازي كردم و يك سال پس از راه اندازي 
شركت، لشگري پور اصرار داشت داروهاي ايراني را هم بگيرد 

تا از اين طريق وارد بازار رقابت شود. 
نعمت زاده به اختلاف خود با لشگري پور اشاره كرد و گفت: 
صد درصد با نظر او مخالف بودم اما چون در اين حوزه تجربه اي 
نداشتم به پيشنهاد او اعتماد كردم در حالي كه نظر خودم 
فروش براساس كالاهاي ويژه، محدود و انحصاري وارداتي 
خودمان بود بعد ها فهميدم اين كار براي او منفعت داشته 
است. وي مدعي شد: براي اصلاح ساختار، شركت توسعه 
دارويي رسا، رساپخش را تاس��يس كردم و بنا بود اتفاقات 
خوبي بيفتد اما مشكلات ديگري رقم خورد. وي ادامه داد: 
تاسيس شركت آدونيس از افتخاراتم است و دليل تاسيس 
اين آزمايش��گاه هم اين بود كه وقتي اولين محصول را وارد 
كردم ۷ ماه طول كش��يد تا آزمايشگاه جواب آزمايشات را 
بدهد و شخصا دنبال كارهاي خودم بودم. او با بيان اينكه وقتي 
ديدم ادعاهاي لشگري پور براي بهتر شدن اوضاع صحيح 
نيست ش��خصا وارد كار شدم، گفت: سعي كردم مشكل را 
حل كنم اما آدم وقتي حرف هاي لشگري پور را مي شنود ياد 
بي بي سي مي افتد كه يك حرف راست را با چند دروغ مخلوط 
كرده و تحليل خود را مي كند. نعمت زاده با بيان اينكه من مال 
باخته ام خطاب به قاضي مسعودي مقام گفت: برخلاف موارد 
اتهامي جلو آمده ام و گفتم كه بدهي را پرداخت مي كنم حتي 

سال گذشته كه بازداشت شدم در بركت و تيپيكو در بهمن 
ماه زميني را با مذاكره گرفتم تا تس��ويه كنم اما نشد. وي با 
بيان اينكه هنر قاضي اس��تفاده از شخصيت شناسي براي 
متهم اس��ت گفت: من حدود ۲۰ميليارد از شركت توسعه 
طلب دارم ولي آن را نمي گويم و مديرعامل وقت مي گويد 
بدهكارم در صورتي كه من بدهكار نيستم و طلبكارم. وي به 
موضوع جوايز اشاره كرد و گفت: مبالغ زيادي به صورت جوايز 
داده شد و من از بازگشت ريالي قطع اميد كردم ولي حرفم 
اين است كه دارايي لشگري پور به نام ديگري يعني همسر 
و برادر همسر و غيره بوده است. او در خصوص حساب هاي 
بانكي اش گفت: متاسفانه بانك ها با من همكاري نمي كنند و 
گزارش حساب مرا نمي دهند. لشگري پور آن موقع مي گفت 
۱۰۰ ميليارد بدهي اس��ت در حالي كه ۱8۰ ميليارد چك 
برگشتي بود. وي افزود: ش��ايد پدرم در خانواده پدر خوبي 
نبود و نه شب و نه صبح او را نمي ديدم و وقتي خواب بوديم 
مي آمد و وقتي بيدار مي شديم رفته بود. قاضي مسعودي مقام 
در واكنش به سخنان متهم گفت: در مرحله دادسرا پرونده 
شخصيت تشكيل شده است و ممكن است يك آدم خوب 
و صالح اشتباهي كند و اتهامي متوجه او گردد. اينكه داروها 
را اخفا كنيم و تاريخ آنها بگذرد پذيرفته شده نيست. شبنم 
نعمت زاده در واكنش به س��خن قاضي گفت: هيچ دارويي 
پنهان نشده اس��ت. قاضي مسعودي مقام خطاب به متهم 
گفت: پس چرا انبارها روز به روز كشف مي شود؟ كه متهم 
پاس��خ داد: ما هيچ انبار ديگري نداريم و انبار پنهاني اصلا 
وجود ندارد. وي ادامه داد: در البرز فروش نداشتيم و داروي 
پنهاني وجود ندارد و از كشف انبار جديد اطلاعي ندارم. قاضي 
گفت: اكثر متهمان جرايم اقتصادي با توجه به محتويات 
پرونده معمولا تا پايان دادنامه در بازداشت هستند. قاضي 
مسعودي مقام در پايان اظهار كرد: چهارشنبه آخرين جلسه 
برگزار مي ش��ود، در اين مدت يك گام مثبت در راس��تاي 
پرداخت مبالغ انجام نش��ده اس��ت و قرار بازداشت موقت 
شما تا ۱۶ آبان اعتبار دارد و اگر تا اين مدت راي نهايي صادر 
نشود قطعا قرار بازداشت شما تمديد مي شود. وي خطاب 
به نعمت زاده گفت: لطفا به دوستان و آشنايان خود بگوييد 
كه نامه نگاري نكنند چرا كه حواش��ي فايده اي ندارد و بايد 

مشخص كنيد پول ها كجاست.

در حالي كه وزارت نيرو مي گوي��د راهي به جز انتقال آب 
از درياي خ��زر براي جبران كم آبي ف��لات مركزي وجود 
ندارد، يك اس��تاديار ژئوش��يمي زيست محيطي دريايي 
دانش��گاه تهران ضمن انتقاد از تصميم سازمان حفاظت 
محيط زيس��ت براي موافقت با انتق��ال آب درياي خزر به 
فلات مركزي گفت كه راهكارهاي ساده تري براي تامين 
آب در فلات مركزي كش��ور وجود دارد. به گزارش ايسنا، 
وزارت نيرو به سازمان حفاظت محيط زيست اعلام كرده 

است كه راهي به جز انتقال آب از درياي خزر براي جبران 
كم آبي ف��لات مركزي وجود ندارد اي��ن موضوع درحالي 
بيان مي شود كه به گفته عيسي كلانتري،  رييس سازمان 
 حفاظت محيط زيست  بخش كش��اورزي در ايران حدود

 8۰ تا ۹۰درصد آب مصرفي تجديدپذير را به خود اختصاص 
داده است. از سوي ديگر سيستم آبياري كشاورزي در كشور 
 به گونه اي است كه بيش از 5۰ درصد اين آب اتلاف مي شود. 
عبدالرضا كرباسي در پاسخ به اين پرسش كه آيا راهكارهاي 

ديگري به جز انتق��ال آب از درياي خزر وجود ندارد، اظهار 
كرد: انتقال آب درياي خزر به فلات مركزي سرمايه گذاري 
زيادي مي خواهد علاوه بر آن تبعات زيست محيطي به همراه 
دارد بنابراين وزارت نيرو با كمك دستگاه هاي ديگر مي تواند 
از راهكارهاي باصرفه تري براي مقابله با خشكسالي و تامين 
آب سمنان استفاده كند. او ادامه داد: براي مثال ما در بخش 
كشاورزي حدود ۴۰ تا ۶۰ درصد اتلاف آب داريم درحالي 
كه س��الانه حداقل ۱5 ميليارد مترمكع��ب آب در بخش 

كشاورزي قابل صرفه جويي است بنابراين مي توان به جاي 
صرف هزينه براي واحدهاي نمك زدا، آبياري قطره اي را در 
زمين هاي كش��اورزي اجرا و آب صرفه جويي شده در اين 
بخش را به مناطق مختلف كشور منتقل كنيم.  ا و گفت: 
تعداد زيادي رودخانه به درياي خزر مي ريزند كه نقش مهمي 
در تامين آب درياي خزر ندارند چون حدود 85 درصد آب 
درياي خزر از رودخانه ولگا تامين مي شود بنابراين با رعايت 
حقآبه درياچه مي توان از آب شيرين اين رودخانه ها استفاده 

كرد بدون آنكه نياز به عمليات پرهزينه شيرين كردن آب 
داشته باشيم.  كرباسي در پايان با اشاره به اينكه متاسفانه 
به جاي انتخاب راه هاي كم هزينه تر و آسان تر، گزينه انتقال 
آب از درياي خزر را روي ميز گذاشته ايم، گفت: دماي پساب 
و شورآبي كه قرار است در دريا تخليه شود با دماي آب درياي 
خزر تفاوت دارد و مي تواند سبب آلودگي حرارتي در دريا 
شود و فلزات سنگيني را به آب درياچه اضافه كند كه روي 

آبزيان تاثير داشته باشد.

مديركل آزمايشگاه مرجع سلامت وزارت بهداشت، ضمن 
تشريح حدود فعاليت شركت هاي استارتاپي در حوزه ارايه 
خدمات پزشكي، به اصل حفظ محرمانگي اسرار بيماران 
تاكيد كرد و گفت: مديريت آزمايشگاه هاي پزشكي حق به 
اشتراك گذاشتن اسرار بيمار در فضاهاي ناامن و با افرادي 

كه قانون و ضوابط، آنها را تاييد نمي كند را ندارند.
سيامك سميعي در مورد فعاليت شركت هاي استارتاپي 
مثل آزمايشگاه آنلاين و كس��ب و كارهاي نوپاي ديگر 
در حوزه ارايه خدمات آزمايشگاهي پزشكي، افزود: فضا 
براي فعاليت اس��تارت آپ ها و كس��ب و كارهاي نوپا در 
حوزه سلامت و به خصوص در بخش آزمايشگاه پزشكي 
فراهم است و نيازهاي متعدد و متنوعي در اين خصوص 
وجود دارد. سياست وزارت بهداشت نيز حمايت قاطع از 
مش��اركت آنها در پاسخ به نيازهاي واقعي نظام سلامت 
است. او ادامه داد: آزمايشگاه آنلاين و شركت هاي مشابه 
از آنجا كه يك موسسه پزشكي نيستند، بر اساس قانون و 
مقررات نمي توانند در بسياري از امور پزشكي و مرتبط با 
سلامت، كه انجام آنها نيازمند مجوز خاص است، فعاليت 
كنند و تاكنون هيچ مجوز مس��تقلي به آنها داده نشده 
است تا بتوانند در امور تشخيصي و درماني مداخله داشته 
باشند. اين قبيل شركت ها تنها مي توانند در ارتباط شفاف 
و قانوني با آزمايشگاه هاي پزشكي و زيرنظر مسوول فني 
آزمايشگاه فعاليت هايي نظير معرفي و اطلاع رساني و ايجاد 
دسترسي به خدمات آزمايشگاهي از طريق مكانيسم ها و 
فعاليت هاي تبليغاتي داشته باشند. بنابراين اجازه مداخله 
در فرآيندهاي تش��خيصي و درماني نظير فرس��تادن 
نمونه بردار براي نمونه گيري در خارج از آزمايشگاه مجاز 
را ندارند. مديركل آزمايش��گاه مرجع س��لامت وزارت 
بهداشت به ايسنا گفت: در صورت عقد قرارداد بين چنين 
شركت هايي با آزمايش��گاه هاي پزشكي، اين شركت ها 
تنها مجاز به برقراري ارتباط بين متقاضي انجام آزمايش 
و آزمايش��گاه هستند. بديهي اس��ت كه متقاضي انجام 
آزمايش در همه حال مختار به انتخاب آزمايشگاه مورد 
نظر خود است. هم اكنون تعدادي از آزمايشگاه هاي كشور 
به طور مستقيم در سطح فضاي مجازي خود را در معرض 
ديد و انتخاب متقاضيان انج��ام آزمايش قرار مي دهند 

كه اين اقدام نوعي فعاليت تبليغاتي محسوب مي شود و 
بايد مطابق قانون، مجوز سازمان نظام پزشكي را دريافت 
كرده باشد. او با اش��اره به اينكه قرارداد بين شركت هاي 
استارتاپي و آزمايشگاه پزشكي نيز از اين قاعده مستثني 
نيست، تصريح كرد: در صورتي كه متقاضي انجام آزمايش 
از طريق چنين شركت هايي با آزمايشگاه موردنظر خود 
ارتباط برقرار كند، كليه فرآيندهاي مربوط به چرخه انجام 
آزمايش نظير پذيرش نسخه آزمايش، اعزام نمونه بردار و 
نمونه گيري به محل مورد نظر متقاضي انجام آزمايش و 
ارسال گزارش آزمايش به او يا پزشك معالجش بايد توسط 
خود آزمايشگاه و زير نظر مسوول فني آن انجام شود. وي 
با اشاره به به ضرورت حفظ محرمانگي داده ها و اطلاعات 
بيماران يا متقاضيان انجام آزمايش، گفت: مطابق آيين نامه 
تاس��يس و مديريت آزمايش��گاه هاي پزشكي، مسوول 
آزمايشگاه ملزم به اتخاذ روش هاي متناسب و موثر بوده و 
حق به اشتراك گذاشتن آنها در فضاهاي ناامن و با افرادي 

كه قانون و ضوابط آنها را تاييد نمي كند را ندارد.
س��ميعي در پايان موضوع بس��يار مهم ديگ��ري كه در 
فعاليت هاي تبليغي در ارتباط با خدمات آزمايشگاهي 
مطرح است را پيش��گيري از تش��ويق به آزمايش هاي 
غيرضروري و ايجاد تقاضاي القايي دانست و تاكيد كرد: 
معاونت هاي درمان دانشگاه ها، در جهت حفاظت مالي 
از منابع مالي س��لامت و مردم، در ارزيابي هاي نظارتي 
خود ملزم به كس��ب اطمينان از عدم اقدام يا مشاركت 
آزمايشگاه و ذي نفعان آنها در انحرافات و تخلفاتي كه به 
منابع مالي سازمان هاي بيمه گر و جيب مردم آسيب وارد 

مي كند، هستند.
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سنت شكني بازار مسكن در مهر 98

پيامدهاي وقوع زلزله در پايتخت

گروه راه و شهرسازي| زهره علامي|
ثبت رش��د 20 درصدي حجم معاملات خريد و فروش 
مسكن در مهرماه نسبت به شهريورماه در شرايطي است 
كه بررسي تحولات بازار مسكن در مهر سال هاي گذشته، 
حكايت از كاهش 20 ت��ا 50 درصدي حجم قراردادهاي 
خريد و فروش نس��بت به شهريور ماه دارد.اين افزايش با 
واكنش مثبت كارشناسان و فعالان مسكن روبه رو شد، 
به گفته آنها افزايش حجم معاملات ناشي از ثبات نرخ ارز، 
افزايش اطمينان به شرايط عمومي اقتصاد و تاثير مثبت 

كاهش قيمت هاي ملك در مرداد و شهريور است.
اما فارغ از رش��د معاملات مس��كن در مهرماه نسبت به 
ش��هريور كه مي تواند نش��انه مثبتي تلقي شود، بررسي 
حجم معاملات طي 28 روز ابتدايي مهر ماه نشان از كاهش 
67 درصدي تعداد قراردادهاي خريد و فروش مس��كن 
درپايتخت نسبت به مدت مشابه سال قبل دارد، درحالي 
كه در شهريور ماه، حجم معاملات نسبت به مدت مشابه 
سال 97، ركورد شكسته و به نزديك 80 درصد رسيده بود. 
در اي��ن ميان، ريي��س اتحاديه مش��اوران املاك تهران 
درگفت وگ��و با »تع��ادل« درباره وضعيت بازار مس��كن 
پايتخت مي گويد: از اول مهر تا 28 مهر 97، در تهران 25 
هزار و 115 قرارداد امضا ش��ده كه 11هزار و 393 مبايعه 

نامه و 13 هزار و 507 فقره اجاره نامه بوده است.
 خسروي اظهار مي كند: از اول مهر امسال تا 28 مهر 98،
 15 هزار و 555 قرارداد امضا شده كه 3هزار و 735 مبايعه 

نامه و 11 هزا ر و 839 فقره اجاره نامه بوده است.
 او ادام��ه مي دهد: طبق اي��ن آمار، تع��داد كل قراردادها

38 درصد كاهش يافته كه 67 درصد آن مربوط به مبايعه 
نامه و 12 درصد آن به اجاره نامه بازمي گردد.

 افت 36 درصدي حجم معاملات در 7 ماه
رييس اتحاديه مش��اوران املاك تهران درباره وضعيت 
بازار مس��كن پايتخ��ت در 7 ماهه ابتدايي س��ال جاري 
مي گويد: از تاريخ اول فروردين 97 تا 28 مهر 97، تعداد 
كل قراردادهاي ش��هر تهران 220 هزار و 957 فقره بوده 
است كه 170 هزار و 715 فقره آن مبايعه نامه و 111هزار 
و 588 عدد آن اجاره نامه بوده است.خسروي مي افزايد: اما 
از تاريخ اول فروردين 98 تا 28 مهر 98، حجم معاملات 
انجام شده در پايتخت، 141 هزار و 223 فقره بوده است 
كه 46 هزار و 47 فقره آن مبايعه نامه و 94 هزار و 273 فقره 
آن اجاره نامه بوده است.او اظهار مي كند: براساس اين آمار 
از اول فروردين 98 تا 28 مهر 98، حجم كل معاملات در 
تهران 36 درصد كاهش داشت كه 57 درصد آن مربوط 

به مبايعه نامه و 16 درصد آن به اجاره نامه باز مي گردد.

 كاهش 34درصدي معاملات كشوري
خسروي درباره تحولات بازار مسكن طي مهر ماه در كل 
كشور اظهار مي كند: طي 28 روز ابتدايي مهر 97، 105 
هزار و 353 فقره معامله در كش��ور انجام شده بود كه 57 

هزار و 984 هزار عدد آن مبايعه نامه و 46 هزار و 224 فقره 
اجاره نامه بوده است.او اضافه مي كند: در28 روز نخست 
مهر 98، 69 هزار و 412 فقره معامله انجام شده است كه 
25 هزار و 943 عدد آن مبايعه نامه و 42 هزار و 912 فقره 
آن اجاره نامه بوده است، براساس اين گزارش شاهد افت 
34درص��دي قراردادها بوديم ك��ه 55 درصد كاهش در 

مبايعه نامه و 7 درصد افت در اجاره نامه بوده است.

 افت 22 درصدي معاملات كشوري
رييس اتحاديه مشاوران املاك تهران درباره وضعيت 
بازار مس��كن طي 7 ماهه گذش��ته مي گوي��د: از اول 
فروردين 97 تا 28 مهر 97، كل قراردادهاي كش��ور، 
826 هزار و 33 فقره بوده است كه تعداد 444 هزار و 
188 آن مبايعه نامه و 372 هزا رو 828 اجاره نامه بوده 
است.خسروي مي افزايد: از تاريخ اول فروردين 98 تا 
28 مهر 98، تعداد كل قراردادهاي كشور 648 هزار و 
83 فقره كه تعداد 295 هزار و 945 فقره آن مبايعه نامه 

و 346 هزار و 734 هم اجاره نامه بوده است.
او ادامه مي دهد: در اين بازه زماني يعني از اول فروردين 
98 تا 28 مهر 98 نس��بت به مدت مش��ابه در س��ال 
گذش��ته، 22 درصد كاهش قرارداد داش��تيم كه 33 
درصد آن مربوط به مبايعه نامه و 7 درصد اجاره نامه 

بوده است.

 رفتارمتفاوت بازار در مناطق 
درحالي كه از ارديبهشت سال گذشته تا مرداد ماه سال 
جاري ش��اهد افزايش قيمت همگام با كاهش حجم 
معاملات بوديم، از مرداد امسال، كاهش ماهيانه قيمت 
مسكن آغاز شد و در ماه هاي بعد هم ادامه يافت، رييس 
اتحاديه مش��اوران املاك با بيان اينكه ش��هريورماه 
قيمت مسكن در ش��مال تهران 11 درصد نسبت به 
مردادماه كاهش داش��ته اس��ت، گفت: بعد از تيرماه 
امسال قيمت خانه در شمال تهران هر ماه به طور مرتب 
كاهش داشته و هم اكنون به سطح اسفندماه سال قبل 

برگشته اما در كل شهر اين اتفاق رخ نداده است.
او مي گويد: اسفندماه 97 ميانگين قيمت آپارتمان در 
منطقه يك، متري 24 ميليون تومان بود كه در ماه هاي 
پس از آن افزايش پيدا كرد و حتي در تيرماه امس��ال 
به متري 30 ميليون تومان رسيد اما هم اكنون مجددا 
متوسط قيمت در اين منطقه 24 ميليون تومان شده 
است.خسروي اظهار مي كند: اين مساله نشان مي دهد 
كه تقاضاي سرمايه گذاري از بازار مسكن خارج شده اما 
نمي توانيم به طور قطعي انتظار داشته باشيم كه قيمت 
مسكن در ساير مناطق شهر تهران به يك باره همانند 
منطقه يك 25 درصد كاهش پيدا كند چون كه رفتار 

بازار در شمال پايتخت با جنوب متفاوت است.
او با اش��اره به اينكه معمولا فشار تقاضاي مصرفي در 
مركز و جنوب تهران، بيش��تر از ش��مال شهر است، 

مي گوي��د: ميانگين قيمت مس��كن ش��هر تهران در 
ش��هريورماه 2.8 درصد نس��بت به مردادماه كاهش 
يافت؛ در حالي كه افت قيمت در مناطق يك و سه به 
ترتيب 11 درصد و 8 درصد بود؛ يعني در ش��رايطي 
كه قيمت مس��كن در بخش تقاضاي سرمايه گذاري 
ريزش محسوسي داشته، در بخش مصرفي، كاهش 

چشمگيري نداشته است.
رييس اتحاديه مشاوران املاك تهران ادامه مي دهد: 
تع��داد قراردادهاي خري��د و فروش آپارتمان ش��هر 
تهران در ش��هريورماه 2787 فقره ب��وده كه اگر اين 
تعداد را تقسيم بر مناطق 22گانه شهر كنيم سهم هر 
منطقه بايد 126 قرارداد باش��د، در مناطق يك و سه 

تقريبا همين تعداد معامله انجام ش��ده اما در مناطق 
9، 12، 13، 16 تا 22 تعداد قراردادها كمتر از س��اير 

مناطق است.
خسروي اضافه مي كند: به نظر مي رسد توان متقاضيان 
در جنوب شهر به قيمت ها نمي رسد اما با توجه به اينكه 
رشد قيمت در اين مناطق ديرتر از شمال شهر اتفاق 
افتاد مالكان چندان تخفيف نمي دهند و حتي در بعضي 
محله هاي نيمه جنوبي تهران قيمت هاي پيشنهادي 

در حال افزايش است.
او بيان مي كند: در محدوده مياني شهر كه خانوارهاي 
متوسط زندگي مي كنند قيمت مسكن مقداري كاهش 
يافته و اعداد و ارقام حاكي از آن است كه اين محله ها 

كانون خريد و فروش هس��تند البته در اين بخش هم 
اغلب مشتريان به دنبال فايل هاي زير قيمت هستند.

رييس اتحاديه مشاوران املاك با بيان اينكه كاهش 
قيمت در مناطق ش��مال پايتخت به س��رعت انجام 
شده است، مي گويد: پيش بيني مي شود، بازار مسكن 
در نيمه دوم سال به س��مت كاهش نسبي قيمت در 
مناطق مياني و جنوب حركت كند اما افت در اين دو 
محدوده بسيار آرام خواهد بود و ممكن است در بعضي 
محله ها كه عرضه كمتر از تقاضا است قيمت ها اصلا 
كاهش نيابد، به همين دليل ريسك به تعويق انداختن 
معاملات چندان منطقي نيس��ت و توصيه مي كنيم 

خريداران مصرفي به تدريج اقدام به خريد كنند.

گروه راه و شهرسازي|
وقوع زلزله در تهران حتمي اس��ت. موضوعي كه تقريبا 
همه كارشناس��ان زلزله با اطمينان از آن حرف مي زنند 
اما به گواه آنها هنوز علم آنقدر پيشرفت نكرده كه بتوانند 
زمان وقوع زلزله را بررسي كنند. اما بررسي ها نشان از آن 
 دارد كه تهران هر 200 س��ال يك ب��ار زلزله بزرگ بالاي
7 ريش��تر را تجربه كرده و اكنون 30 سال از زمان موعد 
 آخرين زلزله بزرگ تهران گذش��ته و ب��ه عبارتي حدود
30 سال است كه تهران در وقت اضافه قرار دارد. زلزله 29 
آذر 96 كه با شدت 5.2 ريشتر روي داد، مردم و مسوولان 
را به زلزله احتمالي تهران حس��اس ك��رد. اما نتيجه اين 
حساسيت از برگزاري چند همايش و سيمنار فراتر نرفت. 
هر چند به گفته عكاش��ه، پدر علم زلزله شناس��ي ايران، 
 در صورت وقوع زلزله 7.5 ريش��تري، تهران براي حدود
 10 سال تعطيل شده و تعداد كشته ها و زخمي ها بالاي
 6 ميليون نفر خواهد بود و ديگر تهران نخواهيم داشت. 
اما روز گذشته اسماعيل نجار، معاون وزير كشور و رييس 
س��ازمان مديريت بحران كش��ور در نشست تخصصي 
بهسازي لرزه اي نسبي ساختمان هاي متداول شهر تهران 
عنوان كرد كه اگر زلزله اي با 6.5 ريش��تر به بالا در تهران 
روي دهد قطعا 2 ميليون نفر به صورت مستقيم تحت تاثير 
اين زلزله قرار مي گيرند.به گزارش تعادل، حادثه پلاسكو 
نشان داد كه ش��هر تهران آمادگي رويارويي با حوادث را 
ندارد و قطعا يكي از عواقب زلزله، آتش سوزي هاي بعد از 
آن است و همانطور كه شاهد بوديم آتش سوزي ساختمان 
پلاسكو بعد از 10 روز خاموش شد. اسماعيل نجار در اين 
نشست با اش��اره به اين موضوع گفت: هنوز سابقه وقوع 
بحران در يك كلان شهر كشور را نداريم . حادثه پلاسكو 
كه يك حادثه محلي بود به حادثه بين المللي تبديل شد و 
اگر در تهران زلزله اي بالاي 7 ريشتر رخ دهد فاجعه به بار 
خواهد آمد.با وجود اين، ديدگاه وزير كشور نسبت به عواقب 
زلزله در تهران نسبت به ديدگاه كارشناسان خوش بينانه تر 
است. او با بيان اينكه برخي مي گويند اگر تهران با زلزله7 
ريشتري روبه رو شود، اين شهر با خاك يكسان مي شود، 
افزود: بر خلاف اين اظهارنظر، معتقدم كه سازه ها و دانش 
فني در امر ساختمان سازي بسيار پيشرفت پيدا كرده و 
با اين س��ازه هاي بتني و آهني كه ب��ه كار رفته اين اتفاق 
بسيار بعيد است.رييس سازمان مديريت بحران كشور با 
تاكيد بر نظارت بر نحوه ساخت و ساز در كشور افزود: در 
زلزله كرمانشاه عدم پايداري ساختمان ها باعث بسياري از 
خسارات جاني شد. همان طور كه شاهد بوديم بيمارستان 
سرپل ذهاب نتوانست در برابر زلزله داوم بياورد، بيمارستان 
اسلام آباد در هنگام زلزله كلا با خاك يكسان شد و در زلزله 
ورزقان شاهد از بين رفتن بيمارستاني بوديم كه قرار بود 
هفته بعد افتتاح شود. در دانشگاه سرپل ذهاب آهن كم 

آمده بود و سازنده چندين ميلگرد را كنار هم گذاشته و به 
هم جوش داده بود، وجود 15 كارگر افغان بدون تجربه و 
دانش از ديگر دلايل خسارت هاي سنگين در زلزله بود. در 
برنامه ششم به موضوع كيفيت و استاندارد مصالح توجه 
شده اما من نمي دانم چه وقت اين موضوع اجرايي مي شود.

او در بخش ديگري از سخنانش افزود: جمعيت تهران در 
اول انقلاب حدود 3 ميليون نفر بود اما اين ميزان امروز به 
10 ميليون نفر رسيده و اين يعني اينكه ما ساختمان هايي 
داريم كه 40 س��ال عمر دارند.وقتي از مردم و مسوولان 
سوال مي ش��ود چرا نگران زلزله هستيد مي گويند چون 

ساختمان ها درست ساخته نشده است.

 ۱.۸ ميليون واحد مسكوني نوسازي شدند
به گفته وزير كشور تا امروز 1.8 ميليون واحد مسكوني در 
كشور نوسازي و بازس��ازي شده كه اين حجم از اقدامات 
كافي نيست و بايد كارهاي بيشتري انجام شود. همچنين 
بنياد مس��كن نيز نس��بت به نوس��ازي 200 هزار واحد 
مس��كوني اقدام كرده اس��ت اما بايد اين حجم از كارها با 
نظارت كافي انجام ش��ود.او از شناس��ايي مركز مديريت 
بحران براي ش��هر تهران در ش��هر آفتاب و در جوار حرم 
مطهر امام )ره( خبر داد و گفت: به دليل وسعت اين مكان 
مي توان در آن هزاران چشمه توالت و 200 درمانگاه سيار به 
هنگام وقوع بحران ايجاد كنيم. اكنون 4 سال است درگير 
مشكلاتي با ش��هرداري تهران و سازمان برنامه و بودجه 

هستيم و اميدوارم هر چه زودتر اين مكان آماده شود.

 2 ميليون نفر در بافت فرسوده زندگي مي كنند
رضا كرمي محمدي، رييس سازمان پيشگيري و مديريت 
بحران شهر تهران از ارايه آموزش هاي مقدماتي مديريت 

بحران به بيش از 12 هزار و 200 دانش آموز در شهر تهران 
خبر داد و گفت: واقعيت اين است كه زلزله محتمل ترين 
خطر طبيعي است كه همواره تهران را تهديد مي كند و ما 

چاره اي نداريم جز اينكه در برابر اين خطر آماده باشيم.
او با بيان اينكه سازمان پيشگيري و مديريت بحران شهر 
تهران به دنبال تعبيه و بهره برداري از سامانه تخمين سريع 
خسارات و تلفات در تهران است، تصريح كرد: با استفاده 
از اين سامانه يكسري سنس��ور در داخل و حاشيه شهر 
تهران وصل مي شود و اين سنس��ور ها قبل از وقوع زلزله 
هشدارهاي لازم را به دستگاه ها و سازمان ها خواهند داد. 
همچنين با استفاده از اين سامانه يك سري اطلاعات ديگر 

به ما داده خواهد شد.
كرمي محمدي همچنين از نصب دكل هاي برقراري ارتباط 
در زمان بحران در 130 نقطه از پايتخت خبر داد و گفت: 
برنامه ريزي هاي لازم در اين زمينه انجام شده و در آينده 
به مرور اين دكل ها در نقاط مختلف شهر و اطراف تهران 
نصب خواهد ش��د. علاوه بر اين سامانه هاي پيش بيني و 
هشدار سيلاب در نقاط مختلف تهران به ويژه حريم رود 
دره ها نيز نصب خواهد ش��د كه با نصب و فعال سازي اين 
سامانه در زمان بارندگي شديد هشدارهايي قبل از وقوع 
سيل ارايه مي شود. او با اشاره به تعيين محل تجمع مردم 
به هنگام بحران در محلات تهران ادامه داد: اين محلات 
جانمايي و روي نقش��ه تهران نيز مشخص شده است. با 
هماهنگي وزارت آموزش و پ��رورش و مديران مدارس، 
بيش از 12 هزار دانش آم��وز آموزش مقدماتي مديريت 

بحران را فرار گرفته است.
او در مورد پايگاه هاي مديريت بحران شهر تهران نيز گفت: 
120 پايگاه مديريت بحران در شهر تهران داريم. 9 پايگاه 
ديگر نيز در حال س��اخت اس��ت و در هر منطقه نيز يك 

 پايگاه ويژه كه داراي امكانات و تجهيزات كامل وجود دارد.
4 پايگاه نيز براي استان هاي مقيم تهران در زمان زلزله در 
نظر گرفته شد. برخي از پايگاه ها نيز داراي كاربري ورزشي 
هستند كه در حال پيگيري هستيم تا اين سالن ها پس 
گرفته شود، البته در يكي، دو سال اخير تعداد قابل توجهي 

از اين پايگاه ها پس گرفته شده است.
رييس سازمان پيشگيري و مديريت بحران شهر تهران 
با اشاره به بافت فرسوده پايتخت اظهار كرد: طبق آمارها 
بيش از 1.9 ميليون نفر از ش��هروندان تهراني در مناطق 
داراي بافت فرس��وده زندگي مي كنند كه بايد براي اين 
افراد نيز پيش بيني هاي لازم انجام شود تا خطرات زلزله و 

ريسك ناشي از آن كاهش يابد.
كرمي محمدي با اشاره به جمعيتي كه در مناطق داراي 
ريس��ك بالا زندگي مي كنند، گفت: 4.5 ميليون نفر در 
تهران در مناطق��ي زندگي مي كنند كه اگ��ر زلزله اي با 
قدرت 6 تا 7 ريش��تر رخ دهند در زير آوار گرفتار خواهند 
شد كه بايد براي اين افراد نيز برنامه ريزي كنيم. همان طور 
كه گفت��م از اين 4.5 ميليون نفر بيش از 1.9 ميليون نفر 
 در مناطق داراي بافت فرس��وده س��اكن هستند. حدود
2.9 ميليون نفر نيز در مناطقي هستند كه ناپايداري دارد. 
در واقع مي توان اين طور گفت كه حدود 50 درصد از بلوك 

مورد نظر بافت مسكوني ناپايدار است.
او با اشاره به جمعيت شناور تهران گفت: ساعت وقوع حادثه 
بسيار حايز اهميت اس��ت، چرا كه اگر در شب حادثه اي 
 رخ دهد 8 ميليون نف��ر و اگر در روز حادث��ه اي رخ دهد

12 ميليون نفر از آن متاثر خواهند شد.

 نصب 22 دستگاه  شتاب نگاشت زلزله 
به گزارش ايسنا، رضا كرمي محمدي در حاشيه اين نشست 
با حضور در جمع خبرنگاران عنوان كرد كه مشكل ما در 
تهران صرفا محدود به بافت فرس��وده نيس��ت، در ديگر 
ساختمان ها نيز مشكلات مختلفي را داريم البته منظور 
اين نيس��ت كه اگر زلزله اي بالاي 6.5 ريش��تر رخ بدهد 
همه ساختمان ها فرو مي ريزند اما ممكن است بسياري از 

ساختمان ها ديگر قابل سكونت نباشد.
او در پاسخ به پرسشي مبني بر اينكه چرا شهرداري براي 
ايمني و ساخت و س��ازها اقدامي نمي كند، تصريح كرد: 
شهرداري اقدامات قابل توجهي انجام داده اما توجه داشته 
باشيد كه تنها شهرداري مس��وول ساخت و ساز نيست. 
يك بخشي از صدور مجوزها بر عهده شهرداري است اما 
بخش ديگري از آن بر عهده وزارت مسكن، سازمان نظام 
مهندسي و... است. به عنوان مثال شهرداري هيچ نقشي در 
كيفيت مصالح، سيمان و بتن ندارد و مسوول آن سازمان 
استاندارد است. يا مثلا اينكه بتن را به جاي دستگاه ميكسر 
با بيل و فرغون در ستون ساختمان بريزند مشكلي است كه 

بايد دستگاه هاي نظارتي آن را حل و فصل كنند. اين بتن 
هيچ فرقي با بتن هاي ديگر ندارد اما در صورت وقوع زلزله 
ستون هيچ مقاومتي در برابر نيروهاي ثقلي نخواهد داشت 
و فرو مي ريزد.رييس سازمان پيشگيري و مديريت بحران 
شهر تهران در مورد نصب دس��تگاه هاي شتاب نگاشت 
زلزله نيز گفت: 22 ش��تاب نگاشت را خريداري كرده ايم 
كه اين شتاب نگاش��ت ها به زودي در نقاط مختلف شهر 
نصب خواهد شد. 4 شتاب نگاشت هم در جاده فيروزكوه 
نصب است كه در صورت وقوع هر گونه حادثه اي اطلاعات 
لازم را به دس��تگاه هاي مربوطه ارس��ال خواهد كرد. 50 
شتاب نگاشت نيز متعلق به شركت هاي ديگر است و در 
مجموع حدود 100 شتاب نگاشت در تهران نصب خواهد 
شد تا هنگام وقوع زلزله با محاسبه نوع خاك منطقه تلفات 
و آسيب پذيري را به ما اعلام كند. البته اين اطلاعات براي 

مردم ارسال نخواهد شد.

 وجود 22 هزار پلاك ناايمن در تهران
زهرا صدراعظم نوري، ريي��س كميته ايمني و مديريت 
بحران شوراي ش��هر تهران نيز در اين نشست از افزايش 
ساخت و س��ازها روي گسل ها در ش��هر تهران خبر داد 
و از اين موض��وع ابراز نگراني كرد. ب��ه گفته نوري طبق 
بررسي ها و برآوردهاي انجام شده از ميان 2 ميليون پلاك 
ساختماني در تهران 22 هزار پلاك نا ايمن وجود دارد كه 
بايد فكري به حال اينها شود. در هر كدام از اين پلاك ها نيز 
مي تواند چندين واحد ساختماني اعم از واحدهاي درماني، 

فرهنگي، آموزشي و... نيز وجود داشته باشد.
صدر اعظم نوري با بيان اينكه در صورت وقوع زلزله، تهران 
تاثير زي��ادي از آن خواهد ديد، گفت: تنها در يك مورد 5 
هزار متر پروانه ساختماني صادر مي شود اما 30 هزار متر 
بارگذاري مي شود و اين يعني سودجويي عده اي و تشديد 

آسيب ها در هنگام بحران.
رييس كميته ايمني و مديريت بحران شوراي شهر تهران 
از وضعيت مصالح در ساخت و ساز نيز انتقاد كرد و گفت: 
متأسفانه توجهي به كيفيت ساخت و ساز نداريم. امروز با 
وجود آنكه تلاش شده بود تا در منطقه 22 ساخت و سازها 
بر اساس طرح تفصيلي س��اخته شود اما در عمل چنين 
اتفاقي پيش نيامد و حوادث متعددي رخ داده است چرا 
كه نگاه سودجويانه اي از سوي برخي به مساله مسكن و 

ساخت و ساز وجود داشت.
او گفت: تهران روي هفت گس��ل بزرگ ق��رار دارد كه ما 
بايد به ساخت و ساز روي حريم اين گسل ها توجه كنيم 
اما اگر به اين مس��ائل توجه نشود شرايط بدي براي ما به 
وجود خواهد آمد. متاس��فانه در سال هاي اخير بر اساس 
يك اشتباه ساخت و س��ازها و بارگذاري ها روي گسل ها 

بيشتر شده است.

 Tue. Oct22. 2019  سه شنبه    30 مهر 1398   23 صفر 1441  سال ششم    شماره   1506 

سونامي در سواحل 
خليج فارس منتفي است

روز گذشته زلزله اي به بزرگي 5.6 دهم ريشتر ساعت 
 14 و 28 دقيق��ه و 50 ثاني��ه 29 مهرم��اه در عمق
10 كيلومت��ري زمين و در فاصل��ه 47 كيلومتري 
كوخ��رد، 50 كيلومتري كن��گ و 55 كيلومتري 

بندرلنگه ثبت شد.
عليرضا صفا ايس��يني، مدي��ركل مديريت بحران 
اس��تانداري هرمزگان در اين باره گفت: زمين لرزه 
تقريبا درهمه ش��هرهاي هرمزگان احساس شده 
اما طبق تماس��ي كه با فرمانداران و بخشداران اين 
مناطق گرفته شده، مش��كل يا خسارتي مالي و به 
 ويژه جاني گزارش نشده است.اكيپ هاي امدادي و 
خدمات رسان نيز بلافاصله به منطقه زلزله زده اعزام 
شدند و درحالت آماده باش هستند.خسارت احتمالي 
آن هنوز گزارش نشده و درصورت دريافت اطلاعات، 

به رسانه ها اطلاع رساني مي شود.
گفتني اس��ت موقعيت مركز زمين زلزله در عرض 
27.5 شمالي و 53 و 97 ش��رقي است.شهرستان 
بستك در 220 كيلومتري غرب بندرعباس قرار دارد.

به گزارش مهر، علي بيت اللهي، رييس بخش زلزله 
مركز تحقيقات راه، مسكن و شهرسازي نيز با اشاره 
به زلزله روز گذشته بندرعباس گفت: به دليل آنكه 
زلزله در غرب جزيره هرمز رخ داده كه خالي از گسل 
است، احتمال وقوع سونامي وجود ندارد.اين زلزله با 
توجه به اينكه حد فاصل تنگه هرمز و جزيره هرمز به 
سمت منطقه خليج فارس واقع شده و ضمن اينكه در 
اين منطقه گسل نداريم، احتمال وقوع سونامي وجود 
ندارد.او افزود: گسل هاي فعال در كف درياي عمان در 
منطقه مكران واقع است كه در شرق استان هرمزگان 
قرار دارد؛ اين گس��ل ها در اين زلزله فعال نشده اند. 
بنابراين، احتمال وقوع سونامي وجود ندارد اما اگر 
گسل هاي كف درياي عمان فعال شوند و جابه جايي 
در اين منطقه رخ دهد، ممكن است سونامي ايجاد 
شود. اين حادثه نيز در زلزله هاي بزرگ رخ مي دهد.

رييس بخش زلزله مركز تحقيقات راه، مس��كن و 
شهرسازي ادامه داد: زلزله روز گذشته در غرب تنگه 
هرمز به سمت خليج فارس رخ داد، در اين سمت در 
كف خليج فارس گسل نداريم كه زلزله اخير باعث 
جابه جايي كف اين دريا شود. عمق آب در خليج فارس 
برخلاف درياي عمان چندان زياد نيست و احتمال 

سونامي در خليج فارس كاملًا منتفي است.

تخطي از ممنوعيت پرواز 
آنتونوف 

مديرعامل اسبق شركت فرودگاه هاي كشور اعلام 
كرد: هواپيماهاي آنتونوف موفق نبودند و هم اكنون 
روس ها ديگر آنها را نمي س��ازند و خودش��ان هم از 
ايرباس و بوئينگ استفاده مي كنند و مشخص نيست 
در شرايطي كه رييس جمهور پنج سال پيش پرواز 
هر دو آنتونوف 140 و 74 را ممنوع اعلام كرده بود، 
س��ازمان هواپيمايي كش��وري، چرا و بر اساس چه 
معياري به اين دو فروند هواپيماي شركت هواپيمايي 

پويا مجوز داده است.
محمدعلي ايلخاني در گفت وگو با ايسنا اظهار كرد: 
نمي دانم سازمان هواپيمايي كشوري با چه معيار و 
استانداردي به اين دو فروند هواپيما مجوز و صلاحيت 
پرواز داده است، درباره هواپيماهاي آنتونوف 74 به 
جرات مي توان گفت كه كمت��ر از 200 فروند از آن 
ساخته شده و اوكرايني ها و روس ها نيز از آنها توليد 
نمي كنند اما بوئينگ و ايرباس هر كدام بيش از 10 

هزار فروند از آنها ساخته شده است.
او ادامه داد: هواپيماهايي كه مجوز دريافت مي كنند 
باي��د ش��اخص هاي مختلفي از حيث مهندس��ي 
تعميرات كه استقرار و قابليت پرواز يك هواپيما را 
ممكن مي كند داشته باشد و اين موارد بايد به تاييد 
سازمان هواپيمايي كشوري برسد و با توجه به اينكه 
ساختار اين هواپيماها بيشتر ترابري و نظامي است، 
سازمان هواپيمايي چندان نمي تواند روي اين مساله 
ورود پيدا كند و به نظر مي رس��د برخي مش��كلات 
نظارتي وجود دارد.ايلخاني اظهار كرد: سازمان ادعا 
مي كند كه نظارت مي كنيم و مجوز صادر مي كنيم اما 
مشخص نيست بر چه اساسي مجوز صادر شده است، 
سازمان هواپيمايي كشوري بايد خودش اعلام كند 

كه چگونه اين مجوز را به اين هواپيماها داده است.

ارايه گزارش نهايي سقوط 
هواپيما در  ياسوج 2 ماه ديگر 

رييس كميسيون اصل 90 قانون اساسي مجلس از 
قرائت گزارش نهايي سانحه سقوط هواپيماي تهران 

ياسوج ظرف 2 ماه آينده در صحن علني خبر داد.
به گزارش مهر، داوود محمدي در خصوص پرونده 
س��انحه هواپيم��ا ATR تهران- ياس��وج گفت: 
كميس��يون اصل 90 مجلس، از س��ال گذشته با 
وقوع حادثه س��قوط هواپيماي تهران-ياسوج، به 
اين پرونده ورود كرد و تاكنون جلسات كارشناسي 
بسياري را براي بررس��ي اين پرونده برگزار كرده 
است.نماينده مردم قزوين، آبيك و البرز در مجلس 
ادام��ه داد: در چند ماه اخير بررس��ي هاي كامل و 
جامعي از سوي كميسيون اصل 90 در مورد سانحه 
هواپيماي ATR تهران- ياسوج صورت گرفته و در 

اين راستا، جلساتي نيز با دستگاه قضا برگزار شد.
او گفت: البته دستگاه قضا نيز به صورت جداگانه 
به پرونده سانحه هواپيماي تهران-ياسوج ورود 
كرده، اما با اين وجود، مجلس نيز براي بررس��ي 
مستندات و اشتراك نظرات، جلساتي را با قاضي 
مربوطه برگزار كرد.محمدي با بيان اينكه گزارش 
كميسيون اصل 90 درباره سانحه پرواز تهران- 
ياسوج ظرف دو ماه آينده در صحن علني قرائت 
خواهد ش��د، افزود: با جمع بن��دي و جمع آوري 
گزارش هاي كارشناساني كه از طرف كميسيون 
مس��ائل مرتبط ب��ا حادثه را بررس��ي كرده اند و 
همچنين اخذ نظرات نهايي قوه قضاييه، گزارش 

به زودي به صحن علني ارايه خواهد شد.

نايب رييس اتحاديه املاك با اش�اره به خروج 
۷۰درصد تقاضاي س�رمايه اي از بازار مسكن 
يكي از دلايل كاهش 3۰ درصدي قيمت مسكن 

را ظرفيت بسيار پايين خريداران اعلام كرد.
حس�ام عقبايي در گفت وگو با تس�نيم اظهار 
كرد:  ركود حاكم بر بازار مسكن باعث شده تا 
تقاضاهاي سرمايه اي از اين بخش خارج شود.

او ادامه داد: ت�ا پيش از ورود بازار مس�كن به 
دوره ركود غيرتورم�ي، 8۰ درصد تقاضاها در 
اين بخش سرمايه اي و فقط 2۰ درصد مصرفي 
بود.نايب رييس اتحاديه املاك بيان كرد: اين 
در حالي است كه به دليل افت شديد معاملات 
مسكن، حدود ۷۰ درصد تقاضاي سرمايه اي از 

بازار مسكن خارج شده است.

او اظهار كرد: البته از 2۰ درصد تقاضاي مصرفي 
ني�ز هم اكن�ون ح�دود 12 درصد به واس�طه 
گراني ه�اي يكس�ال اخير، ق�درت خريد در 
بازار مس�كن را ندارند.عقبايي افزود: يكي از 
دلايل كاهش 3۰ تا 4۰ درصد قيمت مس�كن 
طي ماه هاي اخير، ظرفيت بسيار بسيار پايين 

خريداران بوده است.

خروج۷0درصدتقاضايسرمايهايازبازارمسكن
حاشيه بازار
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در پي پيش فروش  محصولات داخلي  و تغييرات مديريتي ايران خودرو رخ داد

جذب سرمايه ها  با  اعتمادسازي
تعادل|نيلوفر جمالي|

صنعت خودروس��ازي كش��ور پس از تحريم هاي ثانويه 
ك��ه اين صنع��ت را هدف ق��رار داده بود، ب��ا بحران هاي 
بي شماري مواجه شد. از جمله اين بحران ها عدم تامين 
قطعات خودروها بود كه همراه با كمبود نقدينگي مدت ها 
خودروهاي پيش فروش شده را ناقص در كف پاركينگ ها 
نگه داشت. اين اتفاق باعث نارضايتي مشتريان شد و وزارت 
صمت در پي نارضايتي ها و بحران هاي مالي به وجود آمده 
در اين صنعت از پيش فروش خودروها جلوگيري و دستور 
لغو آن را صادر كرد. اما پس از رفع مش��كلات مديريتي و 
همچنين در راستاي جذب نقدينگي مهرماه امسال وزارت 
صمت رويكرد خود را تغيير داده و پيش فروش خودروها 
را آزاد كرد تا بحران بيشتري براي خودروسازان به وجود 
نياورد. به همين دليل هم ايران خودرو در روزهاي پاياني 
مهر ماه امسال پيش فروش خودروهاي خود را آغاز كرد 
و با استقبال مشتريان مواجه شد. تقاضا براي پيش خريد 
خودروهاي اين شركت به قدري زياد بود كه در مدت زمان 
كوتاهي بالغ بر 10 هزار دس��تگاه خودرو به فروش رفت. 
كارشناسان بر اين باورند كه تغييرات مديريتي و فسادزايي 
در اين سيستم باعث اعتمادسازي در ميان افراد جامعه 
شده است. از اين رو، مردم نقدينگي سرگردان خود را وارد 
اين بازار كرده اند؛ بازاري كه در ش��رايط كنوني نسبت به 
بازارهاي موازي خود شرايط مساعدتري را تجربه مي كند. 
از طرفي، جذب نقدينگي مذكور مي تواند بحران هاي مالي 
خودروسازان را كاهش داده و آنها را به سمت صنايع مولدي 

سوق دهد كه براي اقتصاد كشور نيز مفيد خواهد بود.

   پيش فروش هاي خوش اقبال
م��دت زيادي ب��ود ك��ه ايران خودرو با مش��كلات خود 
دست به گريبان بود؛ به قدري كه سيگنال هاي موجود 
در كدال بورس نش��ان از ورشكس��تگي قطعي اين غول 
خودروسازي كش��ور مي داد. در پي ورود قوه قضاييه به 
فسادهاي اخير كشور صداي رانتخواري ها و فسادهاي 
مالي برخي از مسوولان پيشين اين خودروسازي در آمد؛ 
اما پس از تمام بالا و پايين هاي زياد، مديران و مسوولاني 
كه در اين شركت دس��ت به اعمال غيرقانوني مي زدند، 
مشخص و دس��تگير ش��دند. از اين رو، وزارت صنعت، 
معدن و تجارت كه س��هام دار عمده اين خودروس��ازي 
بزرگ است و به نوعي مس��ووليت هدايت آن را بر عهده 
دارد تلاش كرد تا با جايگزين هاي درست مديريتي اين 
سيستم را سرپا كند. نتيجه تصميمات چند ماه گذشته 
و تغييرات به وجود آمده نشان مي دهد كه گويا آبي هاي 
جاده مخصوص در حال حركت به س��وي روندي مثبت 
هستند و توانسته اند اعتماد جامعه را به خود جلب كنند. 
در حالي كه مش��كلات پيش آمده در راستاي تعهدات 

معوق خودروسازان و اعتراض مشتريان دليل بر لغو مجوز 
پيش فروش محصولات خودرويي از سوي وزارت صنعت، 
معدن و تجارت ش��ده بود؛ اما فصل پاييز راهي براي باز 
شدن درهاي بسته پيش فروش هاي ايران خودرو شد. به 
نظر مي رسد، دليل تصميم دولت بر لغو پيش فروش ها، 
بحران هاي مالي خودروسازان بود؛ اما خودروسازان نيز 
دليل بحران هاي اخير خود را عدم ارايه تسهيلات مالي 
وعده داده ش��ده از س��وي دولت مي دانستند. در نهايت 
وزارت صمت در مهرماه امسال از تصميم خود برگشت 
و مجوز پيش فروش محصولات خودروسازي ها را صادر 
كرد. در پي رويكرد جديد وزارتخانه مذكور كه در راستاي 
تامين مالي صنعت خودروس��ازي كشور صورت گرفته 
است، ايران خودرو در روزهاي پاياني نخستين فصل پاييز 
سال 98 اقدام به پيش فروش خودروهاي خود كرد كه با 
استقبال مشتريان همراه شد. اين پيش فروش ها كه بالغ 
بر 10 هزار دس��تگاه خودرو را شامل شد با سرعت بالاي 
پيش خريد مش��تريان در وب سايت ايران خودرو همراه 
بود كه نشان از خوش اقبالي و اعتمادسازي هاي اخير اين 
ش��ركت دارد. از گذشته نيز پيش فروش خودروها مورد 
استقبال مشتريان قرار مي گرفت؛ چراكه بسياري از افراد 

جامعه نقدينگي لازم براي استفاده از طرح هاي فروش 
فوري خودروس��ازان را ندارند. از اين رو، افراد ياد شده از 
طريق طرح پيش فروش خودروها مي توانند هم نقدينگي 
اندك خود را در جايي سرمايه گذاري كرده باشند و هم در 
فواصل زماني مشخصي وجوه خود را تكميل و پرداخت 
كنند. اين روش باعث مي شود تا نقدينگي سرگردان در 
جامعه نيز تا حدودي س��ر و سامان بگيرد. از طرف ديگر 
نبايد فراموش كنيم، پس از ماجراهاي گذشته كه تحويل 
خودروهاي پيش فروش شده با مشكلات بسياري همراه 
و باعث بي اعتمادي در ميان افراد جامعه شد؛ استقبال از 
طرح كنوني پيش فروش ايران خودرو از سوي مشتريان 
نشانه هاي روشني از جلب اعتماد و كيفيت بهتر آبي هاي 

جاده مخصوص نسبت به گذشته دارد. 

   حضور نقدينگي در صنايع مولد
اما دليل اين اعتماد از سوي مردم چيست و چرا نقدينگي 
خود را به س��وي پيش خريد خودرو سرازير كرده اند را 
از زبان كارشناس��ان بررسي مي كنيم. آنها معتقدند كه 
نقدينگي سرگرداني كه اين روزها در كشور وجود دارد با 
پيش فروش خودروها مي تواند وارد صنايع مولد شده و 

تا حدودي كنترل شوند. همچنين حضور اين نقدينگي 
در ب��ازار خ��ودرو مي تواند به نح��وي بحران هاي مالي 
خودروسازان را پوشش دهد. در اين راستا، يك عضو هيات 
علمي دانشكده مهندسي خودرو به خبرنگار »تعادل« 
مي گويد: در تمام برهه هاي زماني خودروسازان با استفاده 
از پيش فروش محصولات خود بخشي از نقدينگي مورد 
نيازشان را تامين مي كرد. به گفته اميرحسن كاكايي، در 
دو سال گذشته با توجه به تنش هاي ناشي از تحريم ها، 
كاهش توليد، قيمت گذاري و زيان هاي به وجود آمده؛ 
مش��كلات اين صنعت رو به فزوني گذاش��ت. او معتقد 
است كه در دو ماه گذشته با توجه به تلاش هاي صورت 
گرفته، توليد خودروس��ازي هاي كشور كه پيش از اين 
كاهش يافته بود، اندكي افزايش يافته و ما اكنون شاهد 
پيش فروش هاي جديد هستيم. كاكايي پيش فروش ها 
را بر اس��اس ضواب��ط خوانده و مي گوي��د: پيش فروش 
خودروسازي ها بدون حساب و كتاب نخواهد بود؛ به اين 
معني كه خودروسازان نمي توانند بدون حساب وكتاب 
و هر مقدار كه دل خواهشان باشد، اقدام به پيش فروش 
محصولات خود كنند بلكه تنها ب��راي درصدي از توان 
توليد خود مجوز دريافت مي كنند. او ادامه مي دهد: اگر 

پيش فروش ها براي س��ال آينده در حال انجام است به 
گونه اي طراحي مي شود كه در آن مقطع زماني قادر به 
تحويل خودروهاي پيش فروش ش��ده باشند. به عنوان 
مثال در پيش فروش هاي فوري يكماهه خودروس��ازان 
حداكثر حدود 20 درصد از توان توليد خود در ماه را عرضه 
مي كنند و در پيش فروش هاي يك ساله اين رقم تا سقف 
40 درصد مجاز خواهد بود. به گفته اين كارشناس صنعت 
خودرو، پيش فروش ها بايد براي تامين نقدينگي صنعت 
صورت گي��رد و راه ديگري براي تامين نقدينگي وجود 
ندارد؛ اما جداي از اينكه پيش فروش ها روشي متداول در 
تامين نقدينگي هستند، اصولا پيش فروش هاي بلندمدت 
اين خاصيت را دارد كه نقدينگي سرگردان را از سطح بازار 
جمع آوري كرده و به سمت توليد صنعتي حركت دهد 
كه قطعا براي كش��ور مفيد خواهد بود؛ چراكه به عنوان 
مثال نقدينگي را در صنعت خودروسازي وارد كرده و از 
سرگرداني نجات مي دهد. كاكايي تاكيد دارد كه اكنون 
رقم نقدينگي در كشور بسيار بالا است و بخش اعظم آن 
نيز در دست مردم در حال جابه جايي است. اين حجم از 
نقدينگي در ميان جابه جايي هاي ياد شده با مشكلاتي 
مواجه خواهد شد و بي حساب و كتاب وارد بازاري شده و 
تعادل آن را بر هم مي زند؛ اما زماني كه اين پيش فروش ها 
در هر يك از صنايع كشور به ويژه صنعت خودروسازي 
صورت مي گيرد، جريان نقدينگي را به سمت صنايع مولد 
و مفيد براي اقتصاد كشور سوق مي دهد. يك كارشناس 
ديگر در حوزه خودرو، در پاسخ به خبرنگار »تعادل« در 
اين باره مي گويد: اكنون افراد جامعه س��رمايه هايي در 
دس��ت دارند كه بهترين فضا براي سرمايه گذاري را در 
صنعت خودرو مي بينند؛ چراكه بازارهاي ديگر از جمله 
»طلا، دلار و ...« كه پيش از اين سرمايه ها را به خود جذب 
مي كرد، بس��ته و راكد شده اس��ت. امراله اميني معتقد 
اس��ت كه نقدينگي در كش��ور وجود دارد و تقاضا براي 
سرمايه گذاري نيز همراه آن اس��ت؛ از طرف ديگر تنها 
بازاري كه اكنون مي تواند نتيجه مورد نظر مردم را داشته 
باشد و نسبت به كالاهاي ديگر سود بيشتري دارد، خودرو 
است. به گفته او، با توجه به ساماندهي مديريتي در صنايع 
خودروسازي كشور و جلوگيري از فسادهاي پيشين در 
صورتيكه مديريت اين سيس��تم به درستي عمل كند، 
مي تواند با جذب نقدينگي هاي مذكور شركت هاي خود 
را سر وسامان داده و بحران ها را پشت سر بگذارند. اميني 
معتقد است كه با مديريت هزينه، ساماندهي و مديريت 
درست اين خودروسازان مي توانند به روند مثبت خود 
ادامه دهند. او تاكيد دارد كه صنعت خودروسازي با تغيير 
ساختار هزينه اي و بهره وري خود مي تواند قيمت تمام 
ش��ده كالاهاي خود را كاهش داده و به بازار محصولات 

خود رونق بخشند.

در آستانه مراسم انعقاد قرار داد داخلي سازي صنعت پتروشيمي مطرح شد

نهضت ساخت داخل حلال مشكلات آينده صنعت كشور 
وزي��ر صنعت، مع��دن و تجارت با اش��اره ب��ه تاكيدات و 
حمايت هاي ويژه مقام معظم رهبري از روند اجراي طرح 
توسعه و تعميق ساخت داخل در راستاي تامين نيازهاي 
صنعتي كشور، گفت: روند شكل گرفته در اين حوزه كاملا 
اميدوار كننده است و قطع يقين در آينده حلال بسياري از 

مشكلات صنعتي كشورمان خواهد بود.
به گزارش ش��اتا، رضا رحماني در جلسه اقتصاد مقاومتي 
وزارتخانه عنوان كرد: توسعه و تعميق ساخت داخل علاوه 
بر اينكه موجبات خودكفايي و قطع وابستگي كشورمان 
را در بس��ياري از بخش ه��ا فرآهم مي كن��د؛ فرصت هاي 
شغلي جديد نيز براي جوانان اين مرز و بوم ايجاد مي كند 
و همچنين در ايجاد ارتباط سازنده ميان دانشگاه و صنعت 
نقش تعيين كننده اي خواهد داشت. او ادامه داد: طبق آمار 
اعلام شده در سال 9۷ در 10 رديف نخست ليست واردات 
انواع اقلام كالايي به كش��ور، فق��ط 2 مورد متوجه بخش 
صنعت است كه شامل قطعات خودرو و الكترودهاي زغالي 
است. رحماني توضيح داد: خوش بختانه در هر 2 مورد يعني 
هم در تامين قطعات مورد نياز بخش خودرو و هم در تامين 
نياز الكترود زغالي مورد مصرف واحدهاي فولادي كشور، 

اقدامات بسيار خوبي از سوي وزارت صنعت، معدن و تجارت 
انجام گرفته و از ابتداي امسال فقط در بخش خودرو 2 ميز 
تخصصي براي داخلي س��ازي انواع قطعات خودرو برگزار 
شده اس��ت. او تصريح كرد: از محل برگزاري ميز اول و دوم 
تعميق ساخت داخل در صنعت خودرو امكان داخلي سازي 
۷۷ قطعه خودرو با امكان 1۷۵ ميليون يورو كاهش ارزبري 

از سوي وزارت صنعت، معدن و تجارت انجام گرفته است.
وزير صنعت معدن و تجارت افزود: تامين الكترود زغالي 
در صنعت فولاد كشور از اواخر سال گذشته تبديل به 
يك دغدغه ش��ده بود كه با تمهيدات انديشيده شده 
علاوه بر تامين به هنگام نياز كش��ور تا دو سال آينده 
از طري��ق واردات در يك اق��دام اصولي و در چارچوب 
برنامه ساخت داخل، احداث واحد توليدي اين كالاي 
استراتژيك در دستور كار قرار گرفته و انشاءالله تا پايان 
امسال به بهره برداري خواهد رسيد. او با اشاره به برخي 
آمارهاي افزايشي انواع توليدات صنعتي كشور طي ۶ 
ماه نخست امسال از جمله فولاد، مس، صنايع غذايي و 
بسياري موارد ديگر، خاطرنشان كرد: با رويكرد موجود 
در وزارت صنعت، معدن و تجارت و اهميت قائل شدن 

به توان داخلي در بخش هاي مختلف توليدي و صنعتي 
كشور، خوشبختانه گام هاي خوبي نيز برداشته شده 

است كه آثار آن به زودي براي مردم عيان خواهد شد.

   لزوم نظام مند كردن روند ارايه مشوق ها
همچنين وزير صنعت، معدن و تجارت در جلسه اقتصاد 
مقاومتي اين وزارتخانه با محوريت طرح رتبه بندي و تكريم 
سرمايه گذاران و كارآفرينان برتر كشور، گفت: واحد هاي 
پيشران صنعتي با توجه به اهميت شان در ايجاد ارزش 
افزوده در زنجيره توليد كشور و تكميل توليدات واحدهاي 
كوچك و متوس��ط صنعتي، مورد حمايت ويژه وزارت 
صمت خواهند بود. او افزود: بايد شكل حمايت هاي انجام 
گرفته از بنگاه هاي بزرگ و همچنين واحدهاي كوچك و 
متوسط به گونه اي باشد كه دچار افراط و تفريط در اين دو 
بخش نشويم چرا كه بنگاه هاي بزرگ به نوعي به صورت 
س��ازماني با بنگاه هاي خرد در ارتباط ب��وده و در تامين 
بخش��ي از نيازهاي خود به اين واحدها نيازمند هستند. 
رحماني ادامه داد: شركت هاي بزرگ به عنوان پيشران 
و لوكوموتيو صنعت عمل مي كنند و روند حمايت از اين 

واحد ها نبايد به گونه اي در جامعه مطرح شود كه تضادي 
در منافع ميان اين دو حوزه ايجاد كند. او عنوان كرد: اگر 
واحدهاي خرد و كوچك به عنوان زنجيره واحدهاي بزرگ 
عمل كنند در اين صورت امكان شكست بنگاه هاي بزرگ 
و پيشران به حداقل ممكن مي رسد و ضرورت دارد در اين 
راستا ارتباط دقيق و موثري ميان اين دو بخش برقرار شود. 
وزير صنعت، معدن و تجارت با اشاره به طرح رتبه بندي 
و تكريم سرمايه گذاران و كارآفرينان برتر گفت: اين طرح 
و روش هاي اعتبارسنجي واحدها داراي اهميت فراواني 

است و بايد رتبه بندي را به عنوان يك ارزش به شمار آوريم. 
او افزود: در چارچوب شاخص هاي تعريف شده براي اين 
طرح مي توانيم مزيت ها و فرصت هاي بهتري را در اختيار 
كارآفرينان و توليدكنندگان موفق و برتر كشور قرار دهيم 
كه از جمله آنها مي توان به ايجاد برخي تس��هيلات ويژه 
در روند امور و درخواست هاي ايشان اشاره كرد. ضرورت 
دارد روند شناسايي، تكريم و ارايه مشوق ها به واحدهاي 
برتر در طول سال با يك شكل نظام مند شده تري نسبت 

به قبل انجام گيرد.

معافيت مالياتي مناطق آزاد حذف نمي شود
دبير ش��وراي عالي مناطق آزاد و ويژه اقتصادي با انتقاد از 
اظهارنظر بعضي مسوولان دولتي اعلام كرد: موضوع حذف 
معافيت هاي مالياتي مناطق آزاد در هيچ محفل رس��مي 
دولتي و قانونگذاري مطرح نيست و در قانون منطقه آزاد، 
بازه زماني 20 س��اله براي معافيت مالياتي در نظر گرفته 

شده است.
به گزارش ايرنا، مرتضي بانك با اشاره به اينكه ماليات يك 
موضوع محوري درباره مناطق آزاد است، عنوان كرد: مناطق 
آزاد اگر وجود دارد و اگر قانوني به نام منطقه آزاد وجود دارد، 
مهم ترين عنصر مناطق آزاد، معافيت مالياتي و معافيت هاي 
گمركي است كه اين موضوع نه در اينجا كه در همه دنيا وجود 
دارد. اينكه فردي يا كارشناسي موضوع حذف معافيت هاي 
مالياتي از مناطق آزاد را مطرح مي كند، نش��ان مي دهد از 
مفهوم و قانون منطقه آزاد هيچ اشراف و اطلاعي ندارد. اصلا 
خيلي بعيد و عجيب است كه كارشناسان متخصص مربوط 
به اقتصاد و حوزه ه��اي اقتصادي، اين صحبت ها را مطرح 
كنند. او با تاكيد بر اينكه موضوع حذف معافيت هاي مالياتي 
مناطق آزاد در هيچ محفل رس��مي دولتي و قانونگذاري 
مطرح نيس��ت، ادامه داد: در قانون منطقه آزاد بازه زماني 
20 ساله براي معافيت مالياتي در نظر گرفته شده كه اين 
معافيت هاي مالياتي پس از 20 سال كاهش مي يابد. مشاور 
اقتصادي رييس جمهوري با بيان اينكه معافيت مالياتي از 
منظر قانوني جزو ضرورت هاست، اظهار كرد: معافيت هاي 
مالياتي در بسياري از كشورها دايمي هستند و شايد كمترين 

مدت معافيت براي ايران است؛ اما اكنون اين قانون مصوب 
كشور است و اگر قرار بر حذف آن باشد، ديگر وجود منطقه 
آزاد معنايي دارد. او تصري��ح كرد: مناطق آزاد براي جذب 
س��رمايه گذاري ها ايجاد مي ش��وند و معافيت ها، يكي از 
مشوق هاي لازم براي ايجاد سهولت در جذب سرمايه گذاري 
به حساب مي رود. بانك با اشاره به معافيت ماليات بر ارزش 
افزوده اظهار كرد: برخي افراد خودشان را كارشناس معرفي 
مي كنند، اما درباره معافيت ماليات بر ارزش افزوده نكاتي 
مي گويند كه مشخص است موضوعات را باهم خلط كرده اند.

اين مقام مسوول ادامه داد: وقتي نظامي بر اساس معافيت 
مناطق آزاد از ماليات ارزش افزوده ايجاد شده و سرمايه گذار و 
فعال اقتصادي با اعتماد به اين معافيت فعاليتش را آغاز كرده، 
تغيير اين موضوع اعتماد را خدشه دار مي كند. او با بيان اينكه 
موضوع معافيت در لايحه تصويب شده وجود دارد، افزود: 
برخي دوس��تان دولتي خلاف لايحه اظهارنظر كرده يا در 
مجلس صحبت مي كنند كه با هيچ رويه قانوني و ساختاري 
هماهنگي ندارد. بنابراين به دوستان دولتي تاكيد مي كنم با 
توجه به ابلاغيه وزير اقتصاد، اركان دولت بايد از لايحه دفاع 
كرده و اظهارنظر شخصي نداشته باشند. دبير شوراي عالي 
مناطق آزاد و ويژه اقتصادي در پاسخ به انتقادهاي برخي 
افراد توضيح داد: اينكه منابع نفتي ما بايد ذخيره شود و از 
درآمدي ديگر استفاده كنيم، موضوع درست و به حقي است؛ 
اما ما يك ساختار اقتصادي داريم كه اين ساختار مي گويد 
ماليات بايد اخذ شود، نفت بايد توليد شود، صنعت بايد در 

اين حوزه ها فعاليت كند و مناطق آزاد هم بايد وجود داشته 
باشد. او با اعتقاد به اينكه ساختار اقتصادي كشور نمي تواند بر 
اساس حوادث تغيير كند، ادامه داد: نمي شود يك روز صبح 
بيدار شويم بگوييم مقررات بانك مركزي بايد تغيير كند و 
يك روز ديگر بخواهيم وظايف وزارت اقتصاد را حذف كنيم؛ 

همه اينها روندي دارد كه بايد طي شود. 
بانك با بيان اينكه قانون مناطق آزاد در مجلس تصويب شده 
و نمي ش��ود يك روزه آن را حذف كرد، گفت: درباره لايحه 
ماليات بر ارزش اف��زوده ما مطابق مصوبات و لايحه دولت 
معتقد هستيم معافيت در مناطق آزاد ادامه خواهد داشت. 
در مجلس هم صحبت كرده  و افراد را نسبت به اين موضوع 
متقاعد كرده ايم. اگر دولت بخواهد لايحه را اصلاح كند بايد 
از مجلس بخواهد لايحه به آنجا بازگردد. او با تاكيد بر اصل 
مشاركت جمعي در دولت ادامه داد: مجلسي ها ممكن است 
پيشنهاداتي بدهند و اين پيشنهادات هم نبايد مغاير با لايحه 
باشد، اما توسط اركان دولت امكان ندارد با هيچ لايحه اي 
مخالفت شود. مشاور رييس جمهوري اظهار كرد: برخي 
اظهارنظرهاي سطحي و غيركارشناسي شنيده مي شود كه 
بيشتر به مطرح كردن مسائل شخصي شباهت دارد. اينكه 
در دولت هركس نظر خودش را بي توجه به لايحه ها بگويد، 
يك نوع آنارشي س��اختاري ايجاد مي كند كه دولت با آن 
مخالف است. به گفته بانك، بارها رييس جمهوري در واكنش 
به برخي افراد كه بدون توجه به مسووليتش��ان اظهارنظر 

كرده اند، هشدار داده و برخورد هم كرده است.
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كالاهاي با ارزش افزوده بالا 
در اولويت صادرات

ش�اتا| معاون وزير صنعت، معدن و تجارت گفت: 
اكنون اولويت هاي صادراتي سازمان توسعه تجارت 
ايران از لحاظ بازار، كش��ورهاي همسايه و شركاي 
مهم و از نظر كالايي، كالاهاي با ارزش افزوده بالا مانند 
كاشي و سراميك، شيريني و شكلات و محصولات 
دانش بنيان است. حميد زادبوم افزود: هدف اساسي 
ما همواره در سازمان توسعه تجارت ايران تشكل گرايي 
براي رسيدن به توسعه صادرات است. او اظهار كرد: 
از نمونه ه��اي هدف گذاري براي توس��عه صادرات 
مي توان به دو سال مذاكرات موفقيت آميز اوراسيا، عقد 
توافقنامه هاي دوجانبه و چندجانبه، ايجاد مشوق هاي 
صادراتي در قالب پرداخ��ت درصدي از هزينه هاي 
حضور در نمايش��گاه هاي بين المللي و هيات هاي 
تجاري، برگزاري دوره هاي آموزشي رايگان و فعاليت 
مركز آموزش هاي بازرگاني در 31 استان اشاره كرد. 

استفاده ۹۰۰ بنگاه توليدي
از مشوق هاي صادراتي

ايلنا| سرپرس��ت دفتر خدمات بازرگاني سازمان 
توسعه تجارت گفت: مش��وق هاي بازرگاني يكي از 
ابزارهايي است كه مي تواند هزينه هاي صادركنندگان 
در بازارهاي هدف را كاهش و از س��وي ديگر قدرت 
رقابت آنها را در برابر رقب��اي خارجي افزايش دهد. 
احسان قمري با اشاره به اينكه مشوق هاي صادراتي 
به عنوان يك راهكار اساسي از اوايل دهه 80 شمسي 
در كشور نهادينه شد، افزود: بخش دولتي و خصوصي 
در مورد ض��رورت پرداخت مش��وق هاي صادراتي 
به صادركنندگان اجم��اع دارند و آن را حائز اهميت 
مي دانند. او اظهار كرد: نگرش علمي و كارشناسي در 
خصوص نحوه تخصيص مشوق ها به صادركنندگان 
و همچنين استفاده از تجارب ساير كشور هاي در حال 
توسعه گام هاي مثبتي در راستاي هدفمند ساختن 
پرداخت مشوق هاي صادراتي است. اين مقام مسوول 
بيان كرد: سياس��ت هاي كلي اقتصاد مقاومتي در 
راستاي حمايت هدفمند از صادرات كالاها و خدمات 
واجد ارزش افزوده به عنوان نقشه راه توسعه صادرات 
كشورو در جهت نيل به اهداف تعيين شده در برنامه 
ششم توسعه است. او افزود: تعداد بنگاه هاي توليدي 
صادراتي كه در س��ال 9۷ از مش��وق هاي صادراتي 
استفاده كرده اند بيش از 900 شركت است. قمري 
گفت: ارتقاي سطح آگاهي جامعه تجاري ايران به ويژه 
صادركنندگان با بازارهاي هدف در راس��تاي رشد 
صادرات كشور از جمله بر نامه هاي راهبردي سازمان 

توسعه تجارت ايران است.

صدور سند بيش از 52 هزار 
دستگاه خودرو

ايكوپرس| گروه صنعتي ايران خودرو دراطلاعيه اي 
عنوان كرده است: تمامي خودروهايي كه از ابتداي 
سال توليد شده اند به نام مشتريان فاكتور شده است 
و هيچ دليلي براي دپو كردن خودروهاي توليد شده 
در پاركينگ وجود ندارد از طرفي سند خودروهاي 
توليدي مطاب��ق ضوابط موجود و طبق توليد روزانه 
درحال صادر ش��دن اس��ت و افزايش قيمت برخي 
محصولات ايران خودرو در بازار بنا به دلايلي به غير از 
فاكتور صورت گرفته است. در اين اطلاعيه ضمن رد 
شايعات مبني بر عدم صدور فاكتور برخي از خودروها 
با هدف بالا رفتن قيمت بازار، تاكيد شده است، قيمت 
برخي از خودروهاي توليدي خودروس��ازان در بازار 
در روزهاي اخير افزايش جزئي را تجربه كرده است 
كه بررسي ميداني كارشناس��ان نشان مي دهد جو 
رواني ايجاد شده توسط سودجويان و واسطه گران 
س��بب افزايش 2 تا 2.۵ درصدي قيمت محصولات 
خودروسازان در بازار شده است و هدف سودجويان از 
اشاعه شايعات اين چنيني بالا بردن قيمت خودروها 
در بازار و كسب سود بيشتر است . البته شركت ايران 
خ��ودرو براي مقابله با پديده گراني خ��ودرو در بازار 
برنامه هايي را از قبيل افزايش مي��زان توليد، تداوم 
فروش تنظيم بازار و ... در دست اقدام دارد كه با مهيا 
شدن شرايط اجرا و به كار بستن برنامه هاي مذكور 
قطعا از التهاب قيمت ها در بازار كاسته خواهد شد. 
برمبناي اين گزارش، شركت ايران خودرو از ابتداي 
ش��هريور تا 28 مهر ماه جاري سند بيش از ۵2 هزار 
دستگاه خودرو را صادر نموده و اين خودروها را تحويل 

مشتريان داده است.

فراخوان مناقصه عمومی دو مرحله ای تامين کالا  
۰68/ ت ک آ ج/۹8

نوبت اول
شماره مجوز 1398.4512

شركت ملي مناطق نفتخيز جنوب
شرکت بهره برداری نفت و گاز 

آغاجاری )سهامی خاص(

روابط عمومی شرکت بهره برداری نفت و گاز آغاجاری

شرکت بهره برداری نفت و گاز آغاجاری در نظر دارد از طريق مناقصه عمومی دو مرحله ای کالای مشروحه ذيل را از طريق شرکت های تامين کننده داخلی خريداری نمايد.
1-  شرح مختصر کالای مورد نياز :

روزنامه تعادل:  نوبت اول 98/7/30                      نوبت دوم :98/8/2

ارائه مدارک فنی الزامی است.  اطلاعات تکميلی متعاقبا به همراه فرم مناقصه ارسال ميگردد.
  2- محل تحويل کالا : شرکت بهره برداری نفت و گاز آغاجاری-  اداره تدارکات و امور کالا. 3- نوع و مبلغ تضمين شرکت در مناقصه : ضمانت نامه بانکی به مبلغ -۷۶0/900/000ريال. 4-شرايط متقاضی: توانايی ارائه تضمين شرکت در مناقصه و تضمين انجام تعهدات قرارداد طبق 
ضوابط جاری شرکت ملی نفت ايران داشتن شخصيت حقيقی / حقوقی شماره اقتصادی توانايی مالی ارائه سوابق کاری و همچنين مدارک و گواهينامه های مرتبط و متناسب با موضوع مناقصه..  متقاضيان می توانند پس از انتشار آگهی نوبت دوم با مراجعه حضوری و پايگاه يا پايگاه اطلاع 
رسانی زير نسبت به تهيه و تکميل اطلاعات مورد نياز اقدام نموده و تقاضای کتبی خود را به همراه مدارک درخواستی حداکثر ظرف مدت 14 روز پس از انتشار آگهی نوبت دوم جهت ارزيابی کيفی و بررسی صلاحيت تامين کنندگان در ارتباط با موضوع مناقصه به آدرس مناقصه گزار تسليم 
نمايند . شرکت بهره برداری نفت و گاز آغاجاری پس از بررسی اسناد و مدارک واصله و ارزيابی کيفی مناقصه گران طبق قانون برگزاری مناقصات از شرکتهای واجد شرايط جهت شرکت در مناقصه دعوت به عمل خواهد آورد ضمناارائه مدارک و سوابق هيچگونه حقی را برای متقاضيان ايجاد 

نخواهد کرد و اين شرکت در رد يا قبول پيشنهادات در چارچوب قانون برگزاری مناقصات مختار است .
))فقط مدارک ارزيابی ارسالی که در دفترخانه رسمی کپی برابر اصل شده باشد مورد استناد خواهد بود.((

آدرس : استان خوزستان- شهرستان اميديه- بلوار نفت- شرکت بهره برداری نفت و گاز آغاجاری/اداره روابط عمومی  آدرس پايگاه اطلاع رسانی http : // agogpc. nisoc.ir      بخش مناقصه ها و مزايده  
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NI-CD BLOCK BATTERYباتری های ديزل ژنراتور 

HC 210 P   M 300 AHباتری ها بايد همراه با اتصالات و چهار پايه نگهدارنده باشند

SBM 56-2    SMB 323-2محلول پتاسيم آماده يا خشک همراه باطری باشد

SBM 30-2هيدرومی تر و روغن مخصوص باتری ها باشد

 سامانه پيامكي روزنامه تعادل 
به شماره  30005320 در دسترس شماست 

مخاطبان عزيز مي توانند نظرها، انتقادات و پيشنهادهاي 
خود درمورد مطالب مختلف روزنامه را با ذكر جزئيات به اين 

سامانه پيامك نمايند. 

به استحضار مي رساند بر اساس مصوبات مجمع  مورخ 1398/07/03 
حق الزحمه حسابرس و كارمزد متولي تغيير يافت.

جهت كسب اطلاعات بيشتر به سايت www.saramadfixedfund.com مراجعه فرماييد.

صندوق سرمايه گذاري درآمد ثابت سرآمد 
تصميمات مجمع مورخ 13۹8/۰7/۰3   



15 جهان

انتقاد تند رييس بانك مركزي اروپا از سياست هاي دولت امريكا 

پكن: واشنگتن مطابق با قوانين WTO رفتار نمي كند

لاگارد: ترامپ عامل بحران جهاني اقتصاد است 

چين در پي اعمال تحريم 4‚2 ميليارد دلاري عليه امريكا

گروه جهان| 
كريس��تين لاگارد رييس جديد بانك مركزي اروپا، 
گفته جنگ تجاري دونال��د ترامپ رييس جمهوري 
امريكا، با چين رش��د اقتصادي جهان را مختل كرده 
و خود او مي تواند اين فش��ار را از گرده اقتصاد جهان 

بردارد. 
به گزارش بلومبرگ كريستين لاگارد چند روز پيش 
از احراز رس��مي كرسي رياس��ت بانك مركزي اروپا 
در گفت وگ��و ب��ا برنامه »60دقيقه« ش��بكه خبري 
سي بي اس در مورد نقش ترامپ در چالش هاي اقتصاد 
جهاني گفته: »فكر مي كن��م كليدهاي زيادي براي 
گشودن قفل باب بي اعتمادي و ريسك هاي فزاينده 
وجود دارد اما بزرگ ترين كليدي كه اكنون در دست 
رييس جمهور ترامپ است ايجاد قطعيت در تجارت 
و پيش بيني پذير كردن آن اس��ت چرا كه در غير اين  
صورت دنيا به س��مت ايجاد س��پر دفاعي در مقابل 
ريسك هاي فزاينده حركت مي كند و اين سپر چيزي 
جز افزايش پس انداز و ذخاير مالي و كالايي نيس��ت، 
اقدامي كه در عمل موجب كند ش��دن روند توسعه 

اقتصادي مي شود.« 
رييس س��ابق صندوق بين المللي پول تصريح كرده 
كه بي ثباتي ناشي از وقوع جنگ تجاري ميان چين و 
امريكا مهم ترين دليل كاهش رشد اقتصادي جهان 
به كمترين حد از سال ۲00۸ ميلادي تاكنون است. 
كريس��تين لاگارد گفته: »نمي توانيد با ناشناخته ها 
سازگار شويد. خوب پس چه مي كنيد؟ سعي مي كنيد 
بافرهاي��ي را ب��راي حمايت از خ��ود در نظر بگيريد. 
پس انداز مي كنيد. هميش��ه در اين فكر هستيد كه 
بعدا چه خواهد ش��د؛ و چنين شرايطي براي توسعه 

اقتصادي اصلا مناسب نيست.« 
به اعتق��اد رييس جديد بانك مرك��زي اروپا، جنگ 
تجاري چين و امريكا به رهبري ترامپ اقتصاد جهان 
را به سمت يك مسير نزولي پيش مي برد كه در نتيجه 
آن مي توان شاهد كاهش يك درصدي رشد اقتصاد 
جهاني بود، رخدادي كه به منزله افت سرمايه گذاري، 
اشتغال و رش��د بيكاري خواهد بود و به همين دليل 
تاثيرات غيرمستقيم بسياري نيز خواهد داشت. لاگارد 

گفته: »مي دانيد كه اگر يك درصد كاهش رشد داشته 
باشيد اين به معني سرمايه گذاري كمتر، مشاغل كمتر 
و بيكاري بيش��تر است. بنا براين مطمئن هستيد كه 

تاثيرات منفي در راه است.« 
كريستين لاگارد تنها راه برون رفت اقتصاد جهاني از 
مسير ركود را مذاكره رو در روي رهبران بزرگ جهان 
به منظور حصول توافق هاي گام به گام دانسته و تاكيد 
كرده است كه ايجاد اطمينان و امنيت اقتصادي راه 

ديگري ندارد.
او كه نخستين زني كه به رياست بانك مركزي اروپا 
انتخاب ش��ده در ادامه گفت وگو با شبكه سي بي اس 
به چشم انداز اقتصادي ۱۹ كشور اروپايي عضو منطقه 

يورو اشاره كرده و گفته است: »در شرايط حاضر بيش 
از هر چيز خروج بريتانيا از اتحاديه اروپا )برگزيت( من 
را متاثر مي كند ولي فارغ از حس فردي من، برگزيت 
تاثير اقتصادي چند وجهي بر بريتانيا، و به ويژه ايرلند، 

آلمان و هلند خواهد گذاشت.« 
كريستين لاگارد 6۳ ساله كه خاطرات تلخي از دوران 
كودكي خود كه با دهه دوم پايان جنگ جهاني دوم 
مص��ادف بوده دارد، با انتقاد از رش��د مليت باوري در 
جهان و يادآوري آس��يب هاي تاريخي كه اروپا از آن 
متحمل ش��ده، ياد آور ش��د، تجارت جهاني، توسعه 
ارتباطات و جريان سيال نيروي كار و سرمايه به ويژه 
طي س��ال هاي اخير صدها ميليون نفر را از ش��ر فقر 

رهانيده و خيلي بي معني اس��ت كه اين روزها برخي 
رهبران كش��ورهاي توس��عه يافته جهان بگويند كه 
تحولات همسايگان و ساير كش��ورهاي جهان به ما 
مربوط نيس��ت، چرا كه اقتصاد جهان يك پديده در 
هم تنيده است و ادامه جنگ، گرسنگي، نااميدي در 
برخي كشورها غيرممكن اس��ت كه اقتصاد، توسعه 
و روند انباش��ت ثروت و س��رمايه در ساير كشورها را 

متاثر نسازد.
رييس بانك مركزي اروپا ادامه داده، تجويز سياست 
اح��داث ديوار ب��راي اجتن��اب از اي��ن تاثيرگذاري 
ذات��ي واقع��ا س��اده انگارانه اس��ت، مگر ب��ا احداث 
ديوار ب��ه بهانه مقابله با تروريس��م مي توان از تبعات 

 تغييرات زيس��ت محيطي در جه��ان در امان ماند؟
لاگارد س��پس به دونال��د ترام��پ رييس جمهوري 
امريكا، در مورد فشار بر بانك مركزي كشورش براي 
كاهش بيش��تر نرخ بهره هشدار داده و گفته: »وقتي 
نرخ بيكاري در اقتصاد امريكا به ۳.۷ درصد رس��يده، 
تسريع بيش��تر كاهش نرخ بهره، اقتصاد را با ريسك 
رشد سريع و شتابان تورم قيمت ها مواجه مي كند لذا 
بانك مركزي همانند خلبان براي تغيير روند حركت 
هواپيما بايد همزمان ارتفاع، سرعت، ميزان وزش باد 
را در نظر داشته باشد و مستقل از فشار سياست مداران 

عمل كند.«
رييس بانك مركزي اروپا در پاسخ به اين پرسش كه 
آيا قصد ندارد براي مقابله با بيم بروز ركود اقتصادي در 
اروپا به كاهش بيشتر نرخ بهره تن دهد، گفته كه بانك 
مركزي اروپا براي فرو رفتن بيشتر در نرخ هاي منفي 
بهره با محدوديت هايي مواجه است و هنوز با زمان لزوم 

اتخاذ چنين تصميمي فاصله دارد.
كريستين لاگارد تا سال ۲00۵ ميلادي براي شركت 
حقوقي امريكايي »بيكر و مكن��زي« كار مي كرد. او 
در دولت نيكلا س��اركوزي رييس جمهوري پيشين 
فرانس��ه، ابتدا وزير بازرگاني خارجي بود و سپس تا 
سال ۲0۱۱ در س��مت وزير دارايي خدمت كرد. اين 
اقتصاددان فرانس��وي در آن س��ال پس از استعفاي 
دومينيك اس��تروس كان كه او هم فرانسوي بود و به 
دنبال يك رسوايي مجبور به كناره گيري شده بود، به 

رياست صندوق بين المللي پول رسيد.
در پاي��ان راي گي��ري پارلم��ان اروپا ب��راي انتخاب 
كريس��تين لاگارد به سمت رياس��ت بانك مركزي 
اروپ��ا ۳۹۴ نماينده به او راي مثب��ت و ۲06 نماينده 
ديگر راي منفي دادند. ۴۹ رأي نيز ممتنع بود. برخي 
منتقدان لاگارد از اينكه او پيش��ينه مديريت بانكي 
نداشته از انتصاب او در راس بالاترين نهاد بانكي اروپا 
خرسند نيستند. با اين حال او با كارنامه مثبتي كه از 
زمان مديريت اقتصاد فرانسه در پست وزارت دارايي و 
رياست صندوق بين المللي پول از خود به جا گذاشته 
نظر بسياري از رهبران و نمايندگان اروپايي را به خود 

جلب كرده است.

گروه جهان|
 دولت چين درصدد اعمال تحريم ۴‚۲ميليارد دلاري 
عليه امريكا به دليل ناديده گرفتن بيانيه سازمان جهاني 
تجارت مبني بر لغو تعرفه هاي تجاري كالا هاي وارداتي 
از پكن اس��ت. روابط چين و امريكا در ۲س��ال اخير 
به دليل سياست هاي حمايت گرايانه دولت امريكا از 
جمله افزايش تعرفه تجاري كالا هاي وارداتي از چين 

دچار تنش شده است. 
به گزارش رويترز، پكن اعلام كرده است دولت پيشين 
امريكا )دولت ب��اراك اوباما( حكم س��ازمان جهاني 
تجارت مبني بر لغو تعرفه هاي تجاري اعمال شده بر 
برخي كالا هاي چيني را اجرا نكرده اس��ت. بر اساس 
قانون صادر ش��ده از سوي س��ازمان تجارت جهاني، 
امريكا مي بايس��ت تعرفه اعمال شده بر صفحه هاي 
خورش��يدي، توربين ه��اي ب��ادي و س��يلندر هاي 
خورش��يدي وارداتي از چين را حذف مي كرد. گفته 
شده، چين از سازمان تجارت جهاني درخواست كرده 
تا در پاسخ به عدم اجراي حكم اين سازمان، امتيازات و 
تعهدات سالانه به مبلغ ۴‚۲ ميليارد دلار را حذف كند. 
سازمان جهاني تجارت پيش��تر در ماه جولاي اعلام 
كرده بود كه ايالات متحده كاملا مطابق با قوانين اين 

سازمان عمل نكرده و مي تواند با تحريم هاي چين روبرو 
شود، اگر كه تعرفه هايي مشخصي را كه قوانين نظارتي 

را نقض كرده اند لغو نكند. 
درخواست جديد پكن براي رسيدگي به اين پرونده 
در سازمان جهاني تجارت در شرايطي است كه چين 
و اي��الات متحده پس از ۱۵ ماه از آغاز جنگ تعرفه ها 
پنج ش��نبه گذش��ته مذاكرات تجاري خود را از سر 
گرفتند. رويترز نوشته، اگر اين دور از مذاكرات تجاري 
به بن بست برسد، تا پايان سال تقريبا بر كل صادرات 
چين به امريكا به درجات مختلف تعرفه وضع خواهد 
ش��د. دونالد ترامپ رييس جمه��وري امريكا، جمعه 
با اش��اره به مذاكرات دو طرف گفته كه فكر مي كند 
توافق تجاري ميان چين و امريكا تا نشست همكاري 
آسيا- پاسيفيك كه قرار است ۱6 و ۱۷ نوامبر در شيلي 

برگزار شود، امضا شود. 
آمارهاي هشت ماهه گمرك چين نشان مي دهد اين 
كش��ور در اين دوره زماني بيش از ۲۷۵ ميليارد دلار 
صادرات و ۸0 ميليارد دلار واردات كالا از امريكا داشته 
اس��ت. صادرات امريكا به چي��ن ۲۷درصد و چين به 
امريكا ۹ درصد نسبت به هشت ماه پارسال افت داشته 
است. دولت امريكا مي گويد چنين شكاف بزرگي در 

تراز تجاري دو كشور غيرقابل قبول است و چين بايد 
واردات��ش از امريكا را افزايش ده��د. با اين حال آنچه 
باعث مي شود كه نتوان به توافق اقتصاد اول و دوم دنيا 
خوش بين بود تشديد اختلافات دو طرف در بخش هاي 
ديگر است. از جمله در چند روز گذشته، امريكا به  اتهام 
نقض حقوق مسلمانان اويغور توسط دولت پكن، ۲۸ 
شركت چيني را تحريم كرد و عليه مقام هاي دولتي و 
رسمي چين و حزب كمونيست كه گفته شده با نقض 
اويغورها و قزاق ها، مرتبط هس��تند، محدوديت هاي 

رواديدي اعمال كرده  است. 
اين در حالي است كه جنگ تجاري چين با امريكا از 
جمله علت هاي كاهش رش��د اقتصادي چين اعلام 
شده است. هفته گذش��ته اداره آمار جمهوري خلق 
چين گزارش داد كه نرخ رشد اقتصادي اين كشور در 
سه ماهه سوم سال جاري در قياس با مدت زمان مشابه 
سال به شش درصد كاهش يافته است. اين كمترين 
نرخ رش��د اقتصادي چين در ۳0 سال گذشته است. 
متوسط رشد اقتصادي چين در سه دهه گذشته بيش 
از ۱0 درصد بود. در س��ال ۲00۷ اين رقم به بيش از 
۱۴ درصد رسيد اما از آن سال به بعد سير نزولي طي 

كرده است.

نرخ رش��د اقتصادي چين در س��ال ۲0۱۸ ميلادي 
حدود 6، 6 درصد اعلام ش��ده بود. براي سال جاري، 
دولت چين روي رشدي بين شش تا شش و نيم درصد 
حساب كرده است. رش��د اقتصادي چين از سه ماهه 
نخست سال جاري به اين سو، به گونه اي مداوم روندي 
نزولي داشته است. دو عامل مجزا در روند نزولي نرخ 
رشد اقتصادي چين موثر بوده اند. به باور كارشناسان، 
جنگ تجاري بي��ن دو قدرت اقتصادي بزرگ جهان، 
امري��كا و چين، به عدم اطمينان س��رمايه گذاران در 
بازارهاي توليدي چين دامن زده است. از سوي ديگر، 
دولت چين تلاش هايي براي مح��دود كردن ميزان 

بدهي ها و اعتبارات خود انجام داده است كه عملا منجر 
به كاهش شتاب رشد اقتصادي اين كشور شده است.

جنگ تج��اري امري��كا و چي��ن و همچنين كاهش 
نرخ رش��د اقتصادي چين منجر به آن شده است كه 
صندوق بين المللي پول هم بار ديگر در ارزيابي خود 
از نرخ رشد اقتصادي عمومي جهان تجديدنظر كند. 
به گزارش خبرگزاري آلمان، صندوق بين المللي پول 
براي چهارمين بار در س��ال جاري انتظار خود از نرخ 
رش��د اقتصادي جهان را كاهش داده اس��ت. اكنون 
پيش بيني مي شود كه اقتصاد جهان در سال جاري از 

رشدي معادل ۳ درصد برخوردار گردد.

دريچه

كوتاه از منطقه

حمايت احزاب لبنان از 
اصلاحات اقتصادي حريري

گروه جهان| احزاب اصلي لبنان از برنامه اصلاحات 
دولت س��عد حريري حمايت كرده اند. س��عد حريري 
نخس��ت وزير لبنان، به احزاب ب��راي حمايت از برنامه 
اصلاحات اقتصادي خود تا دوش��نبه فرصت داده بود.  
به گزارش خبرگزاري فرانسه، اعتراض هاي عمومي در 
لبنان از پنج شنبه گذشته آغاز شده و پس از آن بي وقفه 
ادامه يافته اس��ت. سعد حريري نخس��ت وزير دولت 
وحدت لبنان، زير فش��ار اعتراضات گسترده، ناگزير به 
عقب نش��يني شده و بس��ته اصلاحي ارايه كرد. برنامه 
اصلاحات پيش��نهادي حريري دوشنبه براي بررسي 
و تصويب در دس��تور كار كابينه قرار گرفت. در برنامه 
اصلاحات اقتصادي كه س��عد حريري پيشنهاد داده، 
از افزايش ماليات ها صرف نظر ش��ده و در عين حال بر 
واگذاري واحدهاي دولت��ي به بخش خصوصي تاكيد 
شده اس��ت. اعتراضات در رابطه با وضع عوارض مربوط 
به تماس هاي تلفني از طريق شبكه واتس اپ آغاز شده 
بود. گرچه دولت خيلي سريع در تصميم مربوط به وضع 
اين ماليات تجديد نظر كرد، اما اعتراضات به پايان نرسيد. 
معترضان در ادامه به سياست اقتصادي دولت و از جمله 
به پديده فساد مالي و هدر دادن اموال عمومي از سوي 
موسسات دولتي اعتراض كرده اند. دولت وحدت ملي 
تحت رهبري حريري گرچه از حمايت و پشتيباني وسيع 
احزاب بزرگ حزب الله و حزب نيروهاي لبناني به رهبري 
سمير جعجع برخوردار است، اما نتوانسته چاره اي براي 
بدهي هاي سنگين دولتي بيابد. دولت لبنان با ۸6ميليارد 
دلار بدهي، در ش��مار مقروض ترين كشورهاي جهان 
است. ميزان بدهي هاي دولتي لبنان ۱۵0درصد توليد 
ناخالص ملي اس��ت. موسس��ات بين المللي پرداخت 
۱۱ميلي��ارد دلار كمك ب��ه لبنان را من��وط به اجراي 

اصلاحات اقتصادي كرده اند.

ژاپن هم پيش بيني رشد 
اقتصادي را كاهش داد

گروه جهان|پ��س از امريكا و چي��ن، ژاپن نيز 
پيش بيني خود از رش��د اقتصادي را كاهش داده 
اس��ت. به گزارش رويترز، دولت ژاپن در تازه ترين 
ارزيابي خود از وضعيت اين كش��ور تا پايان اكتبر 
اعلام ك��رده نرخ بهبودي اقتصادي آهس��ته تر از 
برآورد ماه گذشته است اما تقاضاي داخلي كماكان 
اصلي ترين عامل تقويت رش��د اقتصادي اس��ت. 
اقتصاد ژاپن در سه ماهه دوم امسال تنها 0.۳درصد 
رش��د كرد كه 0.۱درصد كمتر از ب��رآورد قبلي و 
0.۲درصد كمتر از نرخ رش��د ثبت شده براي سه 
ماهه نخست امسال بوده است. پيش بيني مي شود 
در سه ماهه سوم سال رشد اقتصادي ژاپن كماكان 
نزولي باشد و به 0.۲درصد برسد. در ماه هاي اخير 
كاهش رشد اقتصادي كشورهاي جهان و جنگ 
تجاري، تقاضا ب��راي واردات كالاه��اي ژاپني را 
كاهش داده اس��ت و اين مساله براي اقتصاد ژاپن 
كه وابس��تگي زيادي به صادرات دارد خبر خوبي 
محسوب نمي شود. اين سومين بار در سال جاري 
است كه دولت ژاپن برآورد خود از رشد اقتصادي 
اين كشور را كاهش مي دهد. آخرين بار در ۲0۱۲ 
دولت سه مرتبه برآورد خود از رشد اقتصادي اين 
كشور را كاهش داده بود. هر چند آمارهاي رسمي 
رشد اقتصادي قرار است اين هفته توسط وزارت 
دارايي ژاپن اعلام ش��ود اما تخمين زده مي شود 
كه ب��ا افزاي��ش محدوديت هاي تجاري توس��ط 
كره جنوبي و تضعيف تقاض��ا در بازارهاي چين و 
امريكا، صادرات ژاپن سپتامبر با افت جدي مواجه 
شده باش��د. بلاياي طبيعي نيز احتمالا به كاهش 
بيشتر رشد اقتصادي سومين اقتصاد بزرگ جهان 

در سال جاري دامن خواهند زد. 

سقوط سهام بوئينگ در پي 
انتشار خبر پنهانكاري شركت 
گروه جهان| تحقيقات گسترده اي درباره احتمال 
اينكه بوئينگ درباره سيس��تم ايمن��ي هواپيماي 
۷۳۷مكس به س��ازمان نظارت بر هوانوردي امريكا 
اطلاعات غلط داده، آغاز ش��ده است. سهام بوئينگ 
پس از انتش��ار خبر پنهان كاري حدود شش درصد 
سقوط كرده است.  به گزارش واشنگتن پست، يكي 
از خلبانان شركت بوئينگ ۲0۱6 در پرواز آزمايشي 
درباره مشكلات بوئينگ ۷۳۷مكس اطلاع داده  بود. 
نيويورك تايمز هم نوش��ته، بوئينگ اطلاعات مهم 
مربوط به س��قوط ۷۳۷ مكس را پنهان كرده است. 
مارك فوركنر، خلبان پروازهاي آزمايش��ي بوئينگ 
قبلا در پيامي به همكار خود در سال ۲0۱6 از مشكلات 
مربوط به نرم افزار كنترل شكايت كرده است. به نوشته 
نيويورك تايم��ز، فوركنر در پيام خود از اش��تباهات 
وحشتناك س��خن گفته و اكنون سازمان نظارت بر 
هوانوردي امريكا مدعي ش��ده است كه بوئينگ اين 
اسناد را ماه ها پيش داشته ولي به تازگي وزارت حمل 
و نقل امريكا را از آن مطلع كرده است. استيو ديكسون ، 
رييس سازمان نظارت بر هوانوردي امريكا از دنيس 
مويلنبورگ، مدير اجرايي شركت بوئينگ خواسته 
هرچه زودتر درباره تاخير در تحويل دادن اسناد مربوط 
به پرواز هاي آزمايشي هواپيماها ۷۳۷ مكس توضيح 
دهد. بوئينگ و سازمان نظارت بر هوانوردي امريكا پس 
از سقوط هواپيماهاي ۷۳۷ مكس كه به مرگ ۳۴۳ نفر 
منجر شد مورد انتقاد قرار گرفته اند. بازرسان امريكايي 
مشغول تحقيق درباره اين موضوع هستند كه در زمان 
اخذ مجوز پرواز براي بوئينگ ۷۳۷مكس آيا همه چيز 
به درستي طي شده است؟ پس از انتشار خبر احتمال 
پنهان كاري بوئينگ س��هام اين غول هواپيماسازي 

ظرف يك روز حدود شش درصد سقوط كرد.

انتخابات بوليوي با پيشتازي 
مورالس به دور دوم كشيد

گروه جهان| ش��مارش ۸۴درصد آراي انتخابات 
رياست جمهوري بوليوي نشان دهنده پيشتازي اوو 
مورالس و كشيده ش��دن اين رقابت سياسي به دور 
دوم است. به گزارش خبرگزاري فرانسه، اوو مورالس 
رييس جمهوري چپ گرا، با كسب ۴۵درصد آرا پيشتاز 
است. كارلوس مس��ا از حزب »جبهه انقلابي چپ« 
رقيب اصلي مورالس با ۴۵درصد در جايگاه دوم قرار 
دارد. مسا پيش از مورالس براي مدتي رييس جمهور 
موقت بوليوي بود. براساس قانون اساسي و مقررات 
انتخاباتي بوليوي، براي پيروزي در دور اول انتخابات 
رياست جمهوري بوليوي لازم است كه يكي از نامزدها 
اكثريت مطلق )۵0درصد آرا( را كسب كند يا اينكه 
حداقل ۴0درصد آرا را به خود اختصاص دهد به شرط 
اينكه با نزديكترين رقيب ۱0درصد اختلاف داشته 
باشد. به اين ترتيب دور دوم انتخابات رياست جمهوري 
بوليوي ۱۵دسامبر ميان مورالس و مسا برگزار خواهد 
شد. در جريان انتخابات يكشنبه، شهروندان بوليوي، 
اعضاي مجلس نمايندگان، سنا و شوراي محلي را هم 
برگزيدند. اوو مورالس از ۲006 به عنوان نخس��تين 
بومي چپ گرا در مقام رييس جمهوري، قدرت را در 
بوليوي در دست دارد. او در انتخابات سال هاي ۲00۵، 
۲00۹ و ۲0۱۴ با كس��ب بيش از ۵0 درصد آرا و در 
همان دور نخست به رياست جمهوري برگزيده شد. 
مورالس در سال ۲0۱6 با برگزاري يك همه پرسي، 
خواستار لغو محدوديت زماني رياست جمهوري يك 
فرد شد. با وجود مخالفت ۵۱درصد مشاركت كنندگان 
در همه پرسي با پيشنهاد مورالس، دادگاه قانون اساسي 
بوليوي به نفع طرح رييس جمهوري اين كشور راي 
داد تا اوو مورالس بتواند براي چهارمين بار پياپي در 

انتخابات رياست جمهوري نامزد شود. 

رقابت نزديك ليبرال ها و 
محافظه كاران در انتخابات كانادا
گروه جهان|مردم كانادا دوشنبه پاي صندوق هاي 
راي رفتند تا مشخص كنند كه جاستين ترودو پس 
از دوره اي چهار ساله و دو رسوايي بزرگ، بار ديگر 
ق��درت را در پارلمان در اختي��ار مي گيرد يا خير. 
به گزارش رويترز، جاستين ترودو نخست وزير كانادا 
و رهبر حزب ليب��رال يكي از آخرين بازماندگان از 
جمع رهبران ليبرال در ميان دموكراسي هاي بزرگ 
جهان است. او اما در كمپين خود با يك رسوايي و 
انتقاداتي درباره مديريت يك پرونده فس��اد روبرو 
بوده كه يك ش��ركت عمران��ي كانادايي بزرگ در 
آن دخيل بوده اس��ت.  نظرس��نجي هاي حاكي از 
آن اس��ت كه ليبرال ها و محافظه كاران به رهبري 
»اندرو شير« رقابتي نزديك با يكديگر دارند. دارل 
بريكر يكي از اعضاي شركت تحقيقاتي ايپسوس 
گفته: »واقعيت اين است كه نتيجه اين انتخابات 
مثل شير يا خط انداختن اس��ت و هر دو رقيب به 
يك اندازه شانس پيروزي دارند.« ارزيابي ها حاكي 
از آن اس��ت كه جاستين ترودو احتمالا با اختلاف 
اندكي خواهد توانست با در اختيار داشتن اقليت، 
همچنان نخست وزير بماند. اين اتفاق اما ترودو را 
در جايگاهي ضعيف ق��رار خواهد داد كه نيازمند 
حمايت احزاب اپوزيسيون خواهد بود. اندرو شير 
۴0 س��اله، متعهد ش��ده بودجه فدرال را متعادل 
و ماليات كربن س��وخت هاي فس��يلي را لغو كند. 
انتخاب��ات كانادا در ۳۳۸ ح��وزه انتخاباتي برگزار 
مي شود. حزبي كه بتواند ۱۷0 كرسي را از آن خود 
كند مي تواند دولت اكثريت تشكيل دهد. چنانچه 
۱۷0 كرسي را هيچ حزبي به دست نياورد، حزب 
حاكم كنوني حق دارد با احزاب ديگر براي تشكيل 

دولت اقليت، ائتلاف كند.
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جزييات طرح خروج امريكا 
از سوريه

گروه جهان| طرح پنتاگون براي اجراي تصميم 
دونال��د ترامپ در زمينه خارج ك��ردن نيروهاي 
امريكايي از شمال شرق سوريه شامل در اختيار 
داش��تن حريم هوايي ش��رق فرات، حفظ پايگاه 
التنف در جنوب ش��رق س��وريه و احتمال ترك 
پايگاه ه��اي نظام��ي نزديك مرزه��اي عراق به 
منظور تمركز بر حمايت از چاه هاي نفت و تعويق 
بازگرداندن آنها به دولت سوريه و ايجاد حمايت 
لازم از زندان هاي شامل اعضاي خطرناك داعش 
مي ش��ود. به گزارش الشرق الاوسط، مارك اسپر 
وزير دفاع امريكا، گفته تمام  نيروهاي امريكايي 
طبق نقش��ه و طرح كنوني س��وريه را به مقصد 
غرب عراق ترك خواهند كرد. اسپر گفته، ارتش 
به عمليات نظامي خود علي��ه داعش به منظور 
ممانعت از بازگش��ت مجدد آن به منطقه ادامه 
مي دهد. دونال��د ترامپ رييس جمهوري امريكا، 
از وزارت دفاع كش��ورش خواسته بود طرح هايي 
براي اجراي تصميم سياس��ي او در زمينه خروج 
از سوريه و دستيابي به تفاهماتي با تركيه درباره 
ايجاد منطقه امن در شمال شرق سوريه به عمق 
۳۲ كيلومت��ر و طول ۴۴0 كيلومت��ر تهيه كند. 
شرق الاوسط نوشته اين طرح و ايده وزارت دفاع 

امريكا شامل مولفه هاي ذيل است: 
انتقال ۷00 سرباز امريكايي از شرق سوريه به غرب 
فرات. حفظ حضور ائتلاف بين المللي ضد داعش 
به سركردگي امريكا در حريم هوايي شرق سوريه. 
باقي نگه داشتن يادداشت تفاهم »منع برخورد« 
با طرف روسي با احتمال بررسي تعديل آن. حفظ 
پايگاه التنف در گوشه مرزي سوريه- عراق و اردن 
كه شامل نيروهاي ويژه و حامي مخالفان سوري 
با هدف مقابله ب��ا دعش و ارايه حمايت اطلاعاتي 
است. حفظ عناصر مقاطعه كار شركت هاي نظامي 
خصوصي در نزديكي چاه هاي نفت و ميادين گازي 
)منطقه شرق فرات شامل ۹0 درصد نفت سوريه 
و نيمي از گاز اين كشور است.( انتقال پايگاه هاي 
نظامي به مناط��ق نزديك به چاه ه��اي نفت در 
مرزهاي عراق به منظور ممانعت از دخل و تصرف 
اين چاه ها توسط دولت دمشق و تسلط دمشق بر 
اين چاه ها و ميادين قبل از دس��تيابي به هرگونه 
تفاهمي. بررسي پيشنهاد تامين حمايت بين المللي 
و نيروهاي ويژه براي زندان هايي كه دربرگيرنده 
عناصر خطرناك داعش از نظر غرب هستند.  رجب 
طيب اردوغان رييس جمهوري تركيه، دوشنبه 
مدعي شده ارتش تركيه و ارتش آزاد سوريه۱۵00 
كيلومتر مربع را از وجود تروريست ها آزاد كردند. 
اردوغان درباره دستاوردهاي عمليات موسوم به 
»چشمه صلح« گفته: »در ۹ روز ۷6۵ تروريست 
را از پاي درآورديم و منطقه اي به وس��عت ۱۵00 

كيلومتر را از ظلم تروريست ها آزاد كرديم.«

سفر مقام هاي ارشد امريكايي 
به افغانستان

نانسي پلوسي رييس مجلس نمايندگان امريكا، 
و ش��ماري از اعضاي ارش��د كنگره در سفري از 
پيش اعلام نشده به افغانس��تان رفتند. پلوسي 
پيش از افغانستان به اردن رفته بود. گفته شده، 
رييس مجلس نمايندگان امريكا با اشرف غني 
رييس جمهوري، عبدالله عبدالله معاون اجرايي 
دولت افغانستان، و فرماندهان ارشد نظامي امريكا 
در افغانستان ديدار كرده است. پيش از پلوسي، 
مارك اسپر وزير دفاع امريكا، نيز به كابل رفته بود. 

امارات اتباع خود را از لبنان 
خارج مي كند

در پي ناآرامي هاي اخير لبنان، سفارت امارات در 
بيروت با هدف تسهيل خروج اتباع خود از لبنان 
با تش��كيل كارگروهي اقدام به خروج اتباع خود 
از اين كش��ور كرده اس��ت. اين طرح با همكاري 
دستگاه هاي مرتبط در لبنان صورت گرفته است. 
وزارت خارجه امارات پيشتر با صدور بيانيه اي از 
شهروندان خود خواس��ته بود تا اطلاع ثانوي به 
لبنان سفر نكنند. لبنان در هفته گذشته شاهد 

تظاهرات مردمي بوده است.

 خداحافظي تركيه
 با ركود اقتصادي

صندوق بين المللي پول پيش بيني كرده رش��د 
اقتصادي تركيه امس��ال به 0.۲درصد برس��د. 
به گزارش آناتولي، رشد اقتصادي تركيه در سال 
آينده به س��ه درصد افزايش مي يابد. اين نهاد با 
اش��اره به بهبود فضاي مال��ي در نتيجه كاهش 
نرخ بهره توسط بانك هاي مركزي بزرگ جهان 
اعلام كرده فراهم شدن وام ارزان تر، به كشورهاي 
نوظهور از جمله تركيه كمك خواهد كرد تا تامين 
مالي مورد نياز خود را اس��ان تر انجام دهند. نرخ 
تورم تركيه براي سال جاري ۱۵.۷درصد و براي 

سال بعدي ۱۲.6درصد پيش بيني شده است. 

 نظاميان امريكا از سوريه 
وارد عراق شدند

نيروهاي نظامي امريكا مستقر در سوريه دوشنبه 
ضمن عبور از گذرگاهي مرزي وارد استان دهوك 
عراق ش��دند. تصاوير رويترز خودروهاي زرهي 
امريكا را در حال انتقال نظاميان اين كش��ور به 
داخل خاك عراق نشان مي دهد. تحليلگران بر اين 
باورند كه ترامپ با عقب نشيني از سوريه به تركيه 
براي آغاز عمليات نظامي گسترده اش چراغ سبز 

نشان داده است. 
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عكسروز

چهرهروز

همايون شجريان با عليرضا قرباني آلبوم مي دهد 
همايون ش��جريان و عليرضا قرباني در صفحات شخصي خود در فضاي مجازي از انتش��ار آلبومي مشترك خبر دادند. آلبوم 
مشترك همايون شجريان و عليرضا قرباني به نام »افسانه چشم هايت« به آهنگسازي مهيار عليزاده در روز ۱۹ آبان ماه منتشر 
و رونمايي مي شود. اولين خبرها از توليد آلبوم مشترك عليرضا قرباني و همايون شجريان به مرداد ماه سال ۱۳۹۳ برمي گردد 
و به نظر مي رس��د پس از پنج سال اين وعده محقق خواهد شد. پيش از اين عنوان شده، يك بخش از اين اثر بر روي ابياتي از 
نيما يوشيج تاليف شده اس��ت و بخش ديگر، قطعاتي را با اشعار احمد شاملو، محمدرضا شفيعي كدكني، محمدعلي بهمني، 

سيمين بهبهاني و عليرضا كليايي شامل مي شود.

بازارهنر

تخريب خانه سپانلو صحت ندارد
وصي و دوس��ت محمدعلي س��پانلو با بيان اينكه 
تخريب خانه اين شاعر فقيد كه ثبت ملي هم شده 
صحت ندارد، مي گويد: اگر كسي بخواهد اين خانه 
را تخريب كند بايد به من و ورثه اش مراجعه  كند، 
اما تاكنون كسي به من مراجعه نكرده است. بيژن 
اشتري- مترجم- در صفحه شخصي خود خبري 
با موضوع تخريب خانه سپانلو گذاشته بود: »امروز 
ش��نيدم خانه محمدعلي س��پانلو را مي خواهند 
تخريب كنند و جايش خانه اي چندطبقه بسازند. 
من اين خانه را دوست دارم و حتي چند شبي هم 
در آن خوابي��ده ام و خاطرات خوب��ي  هم از آن در 
ذهنم باقي مانده است. سپانلو براي حدود نيم قرن 
در اين خانه، در انتهاي كوچه بن بستي در خيابان 
جمال��زاده زندگي كرد و خانه اش هميش��ه محل 
دورهمي هاي دوستان و آشنايان بود. اميدوارم اين 
خانه كه همه بزرگان ادب اين مملكت خاطره ها از 
آن دارند هميشه پابرجا بماند.« اما مهدي  اخوت- 
وصي و دوس��ت اين ش��اعر و مترجم- كه در خانه 
محمدعلي سپانلو زندگي مي كند با تكذيب خبر 
تخريب خانه او كه در سال ۸۲ به ثبت ملي رسيده 
است، به ايسنا گفت: چنين موضوعي صحت ندارد. 
محمدعلي بخشي از اين خانه را به من بخشيده و 
بخشي هم براي ورثه است. اگر كسي بخواهد خانه 

را تخريب كند بايد به من و ورثه اش مراجعه كند و 
خانه بايد انحصار وراثت شود. اما تا حالا كسي به من 
مراجعه نكرده است.  او درباره قدمت اين خانه نيز 
گفت: سپانلو اين خانه را سال ۴۸ يا ۴۹ خريداري 
ك��رد و از زمان خري��د اين خانه حدود ۵۰ س��ال 
مي گذرد. قبل از او هم كس��ي در اين خانه زندگي 
مي كرده اس��ت. مي توانم بگويم قدمت اين خانه 
حداقل ۶۰ س��ال است و به زمان پهلوي دوم تعلق 
دارد. اخوت درباره اينكه آيا اين خانه به تعميرات 
نياز دارد، گفت: تا جايي كه از دست من برمي آيد 
تعميرات را انجام مي دهم. ظاهرا خانه هايي كه ثبت 
شده اند اين امكان براي شان وجود دارد تا بخشي 
از هزينه هاي تعميرات ش��ان را از سازمان ميراث 
فرهنگ��ي بگيرند، ولي من تاكن��ون براي گرفتن 

هزينه به ميراث مراجعه نكرده ام.

تاريخنگاري

اعلام قطع رابطه دولت مصدق با انگليس
س��ي ام مهر ۱۳۳۱ فرمان قطع رابطه با دولت انگليس پس از تصويب هيات وزيران 
تسليم كاردار س��فارت انگلستان در تهران ش��د و دكتر سيدحسين فاطمي، وزير 
امورخارجه دولت مصدق آن را اعلام كرد. بيست و چهارم مهرماه همان سال محمد 
مصدق، نخست وزير وقت طي نامه اي به نمايندگان مجلس شوراي ملي دلايل تصميم 
دولتش مبني بر قطع رابطه با دولت انگليس را به اطلاع آنها رساند و راديو متن اين نامه 
را پخش كرد. در نامه دكتر مصدق آمده بود: »مجلس شوراي ملي/ آقايان نمايندگان 
محترم مستحضرند كه جنبش ملي ايران از روز اول با كارشكني ها و تحريكات عوامل 
شركت سابق و دولت انگليس در داخل و خارج كشور روبرو شد. اين تلاش ها و تشبثات 
كه زحمات فوق العاده براي ما فراهم كرد ضمنا به آبروي خود آنها نيز لطمه زد؛ زيرا 
هر يك از اين تشبثات پرده تازه اي از روي رفتار ظالمانه زورمندان برداشت و چهره 
سياست استعماري آنان را بيشتر نمايان كرد، با مختصر تاملي آقايان به خاطر خواهند 
آورد كه از روز ۲۹ اسفند ۱۳۲۹ تا امروز كه قريب ۱۹ ماه از اولين تصميم مجلس ايران 
مي گذرد چه مش��كلاتي در راه موفقيت ما به وجود آورده و تا چه حد دامنه تحريك 
و آشوب و اغتش��اش را فقط به خاطر منفعت طلبي و استفاده جويي توسعه داده اند. 
پس از آنكه صنعت نفت به تصويب مجلسين ملي شد و ملت ايران به اين آرزوي خود 
رسيد دولت انگليس براي جلوگيري از اجراي آن نخست دست به ارعاب و اخافه زد و 
برخلاف شرايط دوستي كه پيوسته از آن دم مي زد ملت صلح دوست ما را بسزاي آنكه 
از يكي از حقوق اوليه خود استفاده كرده بود به كشتي هاي موريشن و فلامنكو و قواي 
زميني و دريايي و هوايي متمرك��ز در دور و نزديك مرزهاي ايران تهديد كرد. ملت 
ايران كه در راه رسيدن به آمال ملي خويش براي تحمل هرگونه سختي و مشقت خود 
را آماده كرده و در اين راه تا پاي جان ايستاده بود از اين تهديدات باكي نداشت.اكنون 
با اين توضيحات آقايان نمايندگان محترم تصديق مي فرمايند كه دولت اينجانب تا 
آنجا كه ممكن بوده س��عي و مجاهدت خود را براي حل اختلاف به كار بسته ولي با 
كمال تاسف دولت انگليس تاكنون مانع حصول توافق شده و ملت ايران را برخلاف 
موازين بين المللي همچنان در فش��ار اقتصادي قرار داده است و اكنون نيز با ادامه 
مكاتبات بي حاصل مي خواهد از مرور زمان به نفع خود استفاده كند و ما را از تعقيب 

رويه اقتصادي ديگري كه باعث نجات و فلاح مردم ايران باشد باز دارد. هرچند درباره 
روش دولت نسبت به حل موضوع نفت در گزارش سابق به عرض مجلسين رسيده و 
در آن تصريح شده است هرگاه نتيجه آخرين پيشنهاد و گذشت هاي دولت اينجانب 
اثر مطلوب و مترقب را نداشته باشد ناچار بايد رويه دولت انگلستان را مخالف با شرايط 
دوستي كه هميشه از طرف دولت ايران رعايت مي شده بدانيم و روابط سياسي موجود 
را بي اثر بشناس��يم و آقايان نمايندگان محترم نيز با آن موافقت فرموده اند. مع ذلك 
اكنون كه متاسفانه دولت مجبور به اتخاذ تصميم مبتني بر قطع روابط سياسي شده 
است لازم مي داند مجددا مراتب را به استحضار آقايان نمايندگان محترم برساند. در 
پايان بايد اضافه كنم كه قطع روابط سياس��ي با دولت انگليس مستلزم قطع علايق 
دوستي بين دو ملت نيست؛ زيرا ملت ايران هميشه به ملت انگليس به ديده احترام 
نگريسته و اميدوار است كه زمامداران آن دولت نيز اندكي بيشتر به حقايق اوضاع فعلي 
جهان و بيداري ملل توجه كنند و از روشي كه تا امروز معمول داشته اند منصرف شوند 
و سياست خود را با وضع دنياي امروز منطبق سازند تا ملتين انگليس و ايران بتوانند 

به وسيله تجديد حيات مناسبات سياسي از روابط دوستي و وداد برخوردار شوند.«

بازي عليرضا خمسه و نسيم ادبي در يك فيلم كمدي
با پيوس��تن عليرضا خمسه و نس��يم ادبي ليست 
بازيگران فيلم س��ينمايي »ملاقات با جادوگر« به 
كارگرداني حميد بهراميان و تهيه كنندگي حميد 
اعتباريان تكميل شد. طبق گزارش رسيده، »ملاقات 
با جادوگر« از حضور بازيگراني همچون ماني حقيقي، 
اميرمهدي ژوله و هستي مهدوي بهره برده است و 
بهرام بهراميان كارگردان س��ينما به عنوان بازيگر 
افتخاري در اولين س��اخته ب��رادرش حضور دارد. 
فيلمنامه اين اثر توس��ط اميرمهدي ژوله نوش��ته 
شده، در خلاصه داستان »ملاقات با جادوگر« آمده 
است: جناب س��رهنگ برادري كن ما رو بگير، من 
از خجالتت درميام! امير شريعت و سپيده مرادپور 
ديگر بازيگران اين فيلم هستند. »ملاقات با جادوگر« 
در ژانر كمدي ساخته مي ش��ود و سازندگان آن به 
تازگي از جنوب كش��ور براي ادامه فيلمبرداري به 
تهران بازگشتند. عوامل و دست اندر كاران »ملاقات 
با جادوگر« عبارتن��د از: مجري طرح و مدير توليد: 
حس��ن مصطفوي، مدير فيلمبرداري محمدرضا 

سكوت، مدير صدابرداري: نظام كيايي، طراح صحنه 
و لباس: مجيد ليلاجي، ط��راح چهره پردازي: علي 
بهرامي فر، برنامه ريز و سرپرست گروه كارگرداني: 
رضا سخايي، دس��تيار اول كارگردان: سعيد آهنج، 
عكاس: احمدرضا ش��جاعي، منشي صحنه: آتوسا 
شاه س��ياه، دس��تيار اول فيلمبردار: امير پرچمي، 
دستيار توليد: محمدرضا دلنوازي، مدير تداركات: 
مجيد لعل س��نجيان، مشاور رس��انه اي: منصوره 
بسمل، سرمايه گذاران: سيد جواد حسيني و حميد 

اعتباريان، تهيه كننده: حميد اعتباريان. 

»از نظم تا مقام« منتشر شد

میراثنامه

آيا سفر به ايران واقعا بد است؟
»ايران كشوري با برنامه هسته اي بحث برانگيز و مردمي متحجر است؛ به نظر مي رسد 
سياستمداران غربي به خاطر منافع شان تمايل دارند چنين تصويري از ايران ارايه 
دهند. اما دولت ايران مي تواند اين كليشه هاي اشتباه را افشا كرده و تصويري واقعي 
از اين كش��ور نشان دهد.« »رينر ون اورسوو«، فيلمساز و عكاس هلندي است كه 
علاقه زيادي به سفر دارد. او بيشتر از مكان هايي ديدن مي كند كه براي مردم معمولي 
ناشناخته باقي مانده اند. »اورسوو« در يك مستند پنج اپيزودي به بررسي اين سوال 
پرداخته كه »آيا سفر به ايران واقعا بد است؟« او جنبه هايي از زندگي در ايران را نشان 
مي دهد كه از ديد مخاطب خارجي معمولا پنهان و در سايه باقي مانده است. اين 
گردشگر هلندي مي گويد: زماني كه در اخبار از ايران سخن گفته مي شود، معمولا 
همراه با سياه نمايي است. اين مساله من را دچار شك و ترديد مي كرد كه آيا كشوري 
مي تواند تا اين حد سياه باش��د؟ بنابراين تصميم گرفتم بررسي كنم كه آيا ايران 
كشوري است كه مي تواند پذيراي گردشگران خارجي باشد يا خير؟ من مي خواستم 
تجربيات خود را با جهان به اشتراك بگذارم. او معتقد است: ايران كشوري با فرهنگ 
غني است اما واقعيت اين است كه افرادي كه از طريق جريان رسانه اي غرب با ايران 
آشنا مي شوند، تصويري تك بعدي و كليشه اي از آن در ذهن خود ثبت مي كنند: 
كشوري ضدغربي با منابع انرژي و برنامه هسته اي بحث برانگيز. اين تصويرسازي 
خاكستري بسياري از مردم جهان را براي سفر به اين كشور دلسرد كرده است. با 
اين حال جهانگردان خبره اي كه ايران را ديده اند با شگفتي ها و مشاهير آن آشنا 
شده اند. اين فيلمساز و عكاس هلندي ادامه مي دهد: در ايران بيشتر بازخوردها مثبت 
بود و آنها از ارايه تصوير واقعي كشورشان به جهان استقبال مي كنند. بيشتر ناظران 
بين المللي از تجربيات من در ايران شگفت زده شده بودند. حتي به من اتهام مي زدند 
كه از سوي دولت ايران استخدام شده ام كه تصوير مثبتي از اين كشور نشان دهم. 
اورسوو درباره كليشه هاي شكل گرفته در خصوص ايران بيان مي كند: تصور مي شود 
ايران كشوري ناامن و زير سايه جنگ اس��ت اما اين تنها نوعي پيش داوري است. 

تصويرسازي رسانه اي از ايران در غرب تنها نوعي بازي سياسي است كه سعي مي كند 
اين تصوير را در ذهن مخاطب ايجاد كند كه مردم ايران متحجر هستند. تجربيات 
من در كشور ايران خلاف اين موضوع بود. البته ايران نيز مانند هر كشور ديگري در 
دنيا، متعصبان و تندروهاي افراطي دارد. اين عكاس و گردشگر مي گويد: من به جاي 
توجه به كليشه ها درباره ايران، هر روز در خيابان ها با مردم هم صحبت مي شدم و 
عموما به منزل آنها دعوت مي شدم. به نظر من برجسته ترين ويژگي عمومي مردم، 
اين روحيه مهمان نوازي آنها بود. به همين دليل اس��ت كه مي گويم سفر به ايران 
بهترين تجربه من بوده است. اورسوو بيان مي كند: به نظر مي رسد سياستمداران 
غربي به خاطر منافع شان تمايل دارند تصويري منفي از ايران ارايه دهند يا آن تصوير 
را دنبال كنند. دولت ايران مي تواند نقش خود را ايفا كند؛ كليشه هاي اشتباه را افشا 

كرده و تصويري واقعي از ايران ارايه دهد. 

ايستگاه

فيلم آنجلينا جولي »جوكر« 
را عقب راند

مايكل مور: وقت خرد كردن 
ترامپ است

پنج س��ال پس از اكران 
فيلم »ش��رير: معشوقه 
شيطان« يا »ماليفيسنت 
۲« با بازي آنجلينا جولي، 
اكنون قس��مت دوم اين 
فيلم با اولين اكرانش در 
راس باكس آفيس امريكا 
قرار گرفت. ب��ه گزارش 

مهر به نقل از ورايتي، »شرير: معشوقه شيطان« كه 
ادام هاي بر فيلم ماجراجويانه فانتزي سال ۲۰۱۴ 
با بازي آنجلينا جولي است و با اقتباس از »زيباي 
خفته« ساخته ش��ده با ش��روع اكران خود راس 
باكس آفيس امريكا را در اختيار گرفت. هر چند اين 
فيلم كمتر از اكران اول فيلم اصلي فروش كرد اما 
فروش ۳۶ ميلي��ون دلاري در ۳ روز اول اكران آن 
كافي بود تا بتواند صدرنشين باكس آفيس امريكا 
شود. اين فيلم كه در ۲۷۹۰ سالن سينما اكران شده 
تقريبا نصف فيلم اصلي كه ۶۹ ميليون دلار فروش 
كرده بود، فروخت. اين فيلم موفق ش��د تا رقباي 
قدري چون »جوكر« و فيلم تازه وارد »س��رزمين 
زامبي: ضربه دوم« را از مي��دان به در كند. اين در 
حالي است كه »جميني من« با بازي ويل اسميت 
نيز در دومين هفته اكرانش از فيلم هاي روي پرده 
است. در حالي كه در كنار آنجلينا جولي، ال فانينگ 
و ميشل فايفر نيز از ديگر بازيگران »شرير« هستند، 
اين فيلم يك��ي از كم رونق تري��ن افتتاحيه هاي 
فيلم ه��اي ديزن��ي را تجربه كرد.  »مالفيس��نت: 
معش��وقه ش��يطان« با بازي »آنجلينا جولي« در 
نقش اصلي كه با بودجه ۱۸۵ ميليون دلاري ساخته 
شده است بهترين فروش خارجي خود را با ۲۲.۴ 
ميليون دلار در چين ثبت كرد و پس از آن روسيه 
با ۱۰.۷ ميليون دلار، مكزيك با ۷.۸ ميليون دلار، 
اندونزي با ۴.۸ ميليون دلار و ايتاليا با ۴.۷ مييون 
دلار ديگر بازارهاي پرفروش اين فيلم بودند. اين 
فيلم در سايت راتن توميتوز با امتياز ۹۶ درصدي 
روبرو شده و ديزني اميدوار است در هفته هاي آينده 

استقبال بيشتري از آن بشود.

كارگردان سرش��ناس 
امريكاي��ي روز ش��نبه 
رس��ما حمايت خود را 
از برن��ي س��ندرز اعلام 
كرد و گفت اين سناتور 
مي توان��د ترام��پ را در 
انتخابات خ��رد كند. به 
گزارش ددلاين، مايكل 

مور فيلمساز برنده اسكار در راه پيمايي روز جمعه 
در نيويورك رسما از كانديداتوري برني سندرز 
براي انتخابات رياس��ت جمهوري ۲۰۲۰ امريكا 
حمايت كرد. در حالي كه اين نخستين كمپين 
بزرگ سندرز پس از آن بود كه او اوايل ماه با يك 
حمله قلبي روبرو ش��د، مايكل مور گفت سن و 
سلامت عوامل مهمي براي سندرز نيستند. وي 
در عين حال رسانه ها را براي اينكه بر سن ۷۸ ساله 
اين سناتور تاكيد دارند، سرزنش كرد. او خطاب به 
جمعيت انبوهي كه در اين كمپين حضور يافته 
بودند بر موثر بودن سن تاكيد كرد و گفت اتفاقا 
برني تجربياتي دارد كه از سن او ناشي مي شود. 
وي گفت: يك فرد ۷۸ س��اله مي داند حمايت از 
فاشيس��م و برتري س��فيد به چه معناست. مور 
خطاب به حضار اظهار كرد: وقت اين اس��ت كه 
ترامپ را كنار بگذاريم. نه تنها لازم داريم ترامپ را 
در نظرسنجي ها خرد كنيم بلكه هدف ما بايد اين 
باشد كه سيستم اقتصادي فاسدي را كه ترامپ را 

روي كار آورد، نابود كنيم.

تمجيد بلژيكي ها  از  بازيكن تكنيكي ايراني

كسري بودجه ۴۰ ميليارد ريالي فدراسيون ژيمناستيك در سال ۹۸

رسانه بلژيكي به تمجيد از درخشش علي 
قلي زاده در تيم شارلوا پرداخت و عملكرد 
او را ستود. ش��ارلوا يكشنبه شب در هفته 
يازدهم ليگ يك بلژيك برابر س��ركل بروژ قرار گرفت و 
با سه گل ميزبانش را شكست داد. علي قلي زاده، بازيكن 
ايراني شارلوا كه در تركيب اصلي حضور داشت دو پاس 
گل داد.  sudinfo با تمجيد از درخشش بازيكن ايراني 
نوشت: قلي زاده در اين بازي سطح بالاي بازي خود را ارايه 
داد و با تكنيك خاص خودش هرگاه مي خواس��ت ريتم 
بازي را كند يا تند مي كرد و توانست فرصت هاي زيادي 
براي گلزني نيز براي هم تيمي هاي خود ايجاد كند. او دو 
پاس گل در اين ديدار ثبت كرد و يكي از بهترين هاي زمين 
مسابقه بود.  علي قلي زاده كه به دليل مصدوميت در جام 
ملت هاي آسيا غايب بود توانسته شرايط بازي را به دست 
بياورد ولي هنوز به تيم ملي فوتبال ايران دعوت نشده است.

عضو هيات رييس��ه فدراس��يون ژيمناس��تيك از 
بودجه ارايه شده فدراسيون ژيمناستيك و كسري 
بودجه چهار ميليارد و چه��ل و پنج ميليون تومان 
اين فدراس��يون در س��ال جاري انتقاد كرد. حسن 
رمضانيان پ��ور عض��و هيات رييس��ه فدراس��يون 
ژيمناستيك افزود: بودجه فدراسيون ژيمناستيك 
همانند ساير فدراس��يون ها بايد قبل از سال ۹۸ در 
هيات رييسه تنظيم و مصوب مي شد كه متاسفانه 
گزارش بودجه اين فدراسيون در شهريور امسال در 
هيات رييسه مطرح شده است. در گزارش ارايه شده از 
بودجه ۷ آيتم براي درآمدزايي پيش بيني شده كه در 
يكي از اين آيتم ها درآمد حاصله از آزمون سطح بندي 
صفر در نظر گرفته ش��ده اس��ت، در حالي كه تنها 
استان تهران در سال ۹۸، ۱۶۵ ميليون تومان براي 
برگزاري اين آزمون ها به حساب فدراسيون پول واريز 
كرده اس��ت. نماينده سابق مجلس شوراي اسلامي 
به ايسنا گفت: همچنين در گزارش مالي ارايه شده 
وزارت ورزش و جوانان، يك ميليارد و ۴۸۵ ميليون 
تومان و كميته ملي المپيك ۵۵۵ ميليون تومان به 

اين فدراس��يون كمك مالي ك��رده و درآمد حاصل 
از برگزاري كلاس ه��اي مربيگري نيز ۴۱۶ ميليون 
تومان برآورده شده است. اين در حالي است كه ميزان 
اعتبارات پيش بيني شده تا پايان سال ۹۸ براي اين 

فدراسيون ۲ ميليارد و ۸۱۵ ميليون تومان است.
عضو هيات رييسه فدراسيون ژيمناستيك خاطرنشان 
كرد: در بخش هزينه هاي برون مرزي و اعزام تيم ها 
به مسابقات ۱۲ تا سرفصل تعيين شده كه تنها ميزان 
هزين��ه كرد ب��راي اعزام هاي برون مرزي در س��ال 
جاري چيزي حدود ۳ ميليارد و ۱۷۳ ميليون تومان 

بوده كه بيشتر از ميزان اعتبار پيش بيني شده براي 
فدراسيون بوده است. رمضانيان پور اضافه كرد: كل 
هزينه هاي فدراسيون در سال ۹۸ به انضمام حقوق 
پرسنل، اياب و ذهاب، هزينه هاي جاري فدراسيون و 
اجاره مجموعه هاي ورزشي شش ميليارد و هشتصد 
و شصت ميليون تومان بوده كه در حقيقت اين آمار 
نش��ان مي دهد كه فدراس��يون تا پايان سال جاري 
چيزي حدود ۴ ميليارد و ۴۵ ميليون تومان )معادل 
۴۰ ميليارد و ۴۵۰ ميليون ريال( كسري بودجه دارد.

او در پايان اظهار كرد: ۷ ماه از س��ال سپري مي شود 
هنوز بودجه س��ال ۹۸ فدراس��يون ژيمناستيك به 
تصويب هيات رييسه فدراسيون نرسيده و تا زماني 
كه بودجه توسط هيات رييسه تصويب نشود اجازه 
هزينه كرد وجود ندارد، اما متاس��فانه از فروردين تا 
به امروز هزينه هايي در اين فدراس��يون انجام شده 
كه بيش از اعتبارات مصوب است. البته قرار بود اين 
موضوع در جلسه هيات رييسه مطرح و اصلاحاتي در 
اين زمينه صورت بگيرد كه تا به امروز هيچ خبري از 
سوي فدراسيون براي اصلاح بودجه انجام نشده است.

ورزشي

آهنگساز و نوازنده تنبور در معرفي تازه ترين فعاليت هاي 
خود از تاليف يك كتاب با عن��وان »از نظم تا مقام« با 
حمايت بنياد فرهنگي هنري رودك��ي خبر داد. رضا 
علي آبادي با اش��اره به تازه ترين فعاليت هاي خود در 
عرصه موسيقي بيان كرد: بعد از نگارش كتاب »مقام هاي 
تنبور« كه عمده آن تمركز روي آوانگاري مقام هاي تنبور 
بود، اقدام به انتشار كتاب »چهل تمرين براي تنبور« 
كردم كه خوشبختانه به چاپ مجدد هم رسيد. پس از 
انتشار اين كتاب بود كه تصميم به نگارش كتاب ديگري 
با عنوان »از نظم تا مقام« گرفتم كه نگارش آن از حدود 
شش سال پيش آغاز شد. من در اين مدت تقريبا چندين 
بار آن را بازنگري و بازنويسي كردم تا به سرانجام برسد 
و بتواند در قالبي قرار گيرد كه از استانداردهاي ذهنم 
پيروي كند. اين نوازن��ده درباره جزييات تازه ترين اثر 
پژوهشي خود گفت: اين كتاب مقام ها و نظم هاي تنبور 
را از نظر محتوا بررسي كرده است، و زواياي فني تري را 
مورد بحث قرار داده است. من براي پژوهش نگاري اين 
كتاب سعي كرده ام يك جانبه چيزي را تغيير ندهم و 
تمام جنبه هاي تحليل را در نظر بگيريم. در اين فضا قطعاً 
بيشترين زواياي ممكن، حتي حالت هاي غيرممكن 
را بررسي كردم تا ذهن خواننده تمام جوانب را ببيند. 
من حتي آنچه نظر خودم نيز نبود، نوشتم كه خواننده 

خود قضاوت صحيحي انجام دهد. البته انجام اين كار 
چالش هاي بسياري داشت از جمله اينكه ممكن بود 
جبهه عام موسيقي با اين كتاب ارتباط كمي برقرار كنند. 
از اين جهت تا جاي ممكن سعي بر آسان نويسي كردم 
كه بيش يك حد مجاز اين كار ممكن نبود. او افزود: بر 
اين باورم اگر هنرمند در جريان نباشد مي ميرد. در اين 
چارچوب در حال نگارش كتاب چهارمي هم هستم. 
هرچند همچن��ان خود را مول��ف نمي دانم و تلاش 
مي كنم صرفاً پژوهش ها و دانسته هاي خود را با دقت 
بنويس��م. من بر اين باورم هر اثري كه توليد مي كنم 
تنها گواهي است بر اينكه همچنان زنده ام، وگرنه كه 
موسيقي جدي خريداري ندارد كه ندارد و همچنان 
اميد دارم، كه بتوانم حتي يك گام كوچك در اقيانوس 
بي پايان موسيقي انجام دهم تا كمي تاثيرگذار باشد.
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